
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.  12688
2. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν 4632/3351 από 20 Μαΐου

2021 απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η
Υποεπιτροπή για την Καταπολέµηση της Εµπορίας και της Εκ-
µετάλλευσης Ανθρώπων της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισό-
τητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, σελ. 12642 -
12644

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  12599, 12600, 12601,
12602, 12604, 12605, 12606, 12607, 12611, 12613, 12617,
12618, 12619, 12620, 12624, 12626, 12628, 12630, 12631,
12632, 12634, 12635, 12637, 12639, 12646, 12650, 12635,
12654, 12655, 12657, 12661, 12674

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1.Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2736 έως 2810,

σελ.12570 - 12589 2.Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βου-
λευτών , σελ. 12590 - 12598

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου

του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε
τις σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενει-
ακού δικαίου», σελ. 12599 - 12681

2. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των άρ-
θρων 7 και 13 του σχεδίου νόµου από Βουλευτές της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, σελ.  12607, 12657 - 12660

3. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 7 και
13 του σχεδίου νόµου, σελ.  12661 - 12673

4. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας, σελ.
12661

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 
σελ. 12631 - 12688

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 12621 - 12631
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 12569 - 12621

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 12611
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 12611                                                                
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Κ. , σελ. 12653
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 12602
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 12624
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 12632, 12634, 12635, 
12637, 12639, 12646, 
12650, 12653, 12654, 
12655, 12657, 12661

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 12624, 12628, 12630, 12631                                           
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 12602
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 12599, 12600, 12601, 

12602, 12606, 12607, 
12611, 12613, 12618, 
12619, 12620, 12674

ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 12613
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 12624, 12631, 12632

ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 12619, 12624
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 12618, 12624
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 12602, 12620
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 12617, 12618
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 12605, 12626, 12653
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 12609   

Β. Επί προσωπικού θέµατος : 
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ . , σελ. 12637

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 12646, 12657
ΑΔΑΜΟΥ Κ. , σελ. 12645
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 12624
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 12632
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 12639
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 12620, 12621
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 12607, 12609, 12611
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 12611
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 12648, 12649, 12657
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 12640
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 12629
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 12636
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 12606, 12607
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 12601, 12602
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 12641
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 12605, 12606
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 12648, 12657
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 12633
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 12637
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 12600
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 12638, 12639
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 12640                                                                                              
ΜΑΝΗ – ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ . , 

σελ. 12650, 12657
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 12635
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 12602                                                                                    
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 12642
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 12625, 12626
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 12634, 12635
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 12649, 12650, 126351, 

12653, 12657
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 12603
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 12613
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 12622
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 12622, 12633
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 12619, 12630, 12646
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 12624
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 12599
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 12631, 12632
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 12600
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 12628
ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ Ζ. , σελ. 12604
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 12618, 12619, 12621, 12626, 

12630, 12650, 12651, 12653, 
12654

ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 12614, 12618
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 12647, 12654, 12657

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’

Πέµπτη 20 Μαΐου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 20 Μαΐου 2021, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα, Βουλευτή Ιωαννίνων, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’

Πέµπτη 20 Μαΐου  2021



12570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ 



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12571



12572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12573



12574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12575



12576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12577



12578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12579



12580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12581



12582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12583



12584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12585



12586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12587



12588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12589



12590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12591



12592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12593



12594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12595



12596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12597



12598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις
σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δι-
καίου».

Πριν καλέσω στο Βήµα την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, θα ήθελα να
υπενθυµίσω σε όλες και όλους τους συναδέλφους Βουλευτές,
είτε βρίσκονται εντός της Αιθούσης είτε µας παρακολουθούν
από το κύκλωµα, να προσαρµόσουν τον χρόνο της οµιλίας τους
στα επτά λεπτά, για να µην αναγκάζεται το Προεδρείο να διακό-
πτει. Πρέπει να είµαστε ακριβείς στο επτάλεπτο. Υπάρχει το προ-
ειδοποιητικό κουδουνάκι για όσους παρίστανται. Αν χρειάζεται,
θα παρεµβαίνω εγώ. Όµως, δεν είναι καλό να διακόπτω τις σκέ-
ψεις. Ξέρετε όλοι, λοιπόν, να χρονοµετρήσετε και να προσαρµό-
σετε την οµιλία σας στα επτά λεπτά. 

Καλώ τώρα στο Βήµα την κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας εκ Καρδίτσης.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρυσι τέτοια

εποχή, ως µέλος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νε-
ολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, είχα καταθέσει στο πλαί-
σιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου ερώτηση προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης και συντοπίτη µου κ. Τσιάρα, µε θέµα την υποχρέ-
ωση της πατρίδας µας να προχωρήσει σε νοµοτεχνικές αλλαγές,
όπως αυτές απορρέουν από το ψήφισµα 2079/2015 του Συµβου-
λίου της Ευρώπης. Το εν λόγω ψήφισµα αφορά σε ζητήµατα ισό-
τητας και κοινής γονικής ευθύνης τέκνων. Το Συµβούλιο της
Ευρώπης έχει καλέσει όλα τα κράτη-µέλη του να εξαλείψουν από
την εθνική τους νοµοθεσία υφιστάµενες αποκλίσεις επί του συ-
νόλου των δικαιωµάτων των παιδιών και των γονέων. Σε πλήθος
χωρών, όπως η Γαλλία, το Βέλγιο, η Αυστρία, η Δανία, η Ελβετία,
οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Βραζιλία, το Μεξικό, η συνεπιµέλεια
έχει θεσµοθετηθεί, ενώ παράλληλα η πλειονότητα του επιστηµο-
νικού κόσµου έχει ταχθεί υπέρ αυτής. Η Ελλάδα διατηρεί ένα οι-
κογενειακό δίκαιο σαράντα ετών, τον ν.1983, που υπήρξε
πρωτοποριακός για την εποχή του και που τότε δηµιούργησε και-
νούργια δεδοµένα. 

Ωστόσο, σήµερα, κατά κοινή οµολογία, δεν ανταποκρίνεται
πλέον στις απαιτήσεις της σύγχρονης κοινωνίας µας. Ήταν επι-
βεβληµένη µια αναθεώρηση, ώστε να υπάρξει εναρµόνιση µε τις
σύγχρονες αντιλήψεις και εξελίξεις σε σχέση µε τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της οικογένειας. Η θεµελιώδης αλήθεια
είναι ότι τα παιδιά έχουν ανάγκη και τους δύο γονείς τους και το
σηµερινό νοµικό πλαίσιο, σε πολλές περιπτώσεις, εκθέτει τα παι-
διά τους που µένουν µε τον έναν γονέα -ειδικά σε περιπτώσεις
που υπάρχει έντονη αντιδικία- σε κινδύνους αδικαιολόγητης ψυ-
χολογικής πίεσης. Κι εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι η πολιτεία
οφείλει να έχει ολοκληρωµένο νοµικό πλαίσιο. Οι γονείς, από την
πλευρά τους, που θεωρώ δεδοµένο ότι ενδιαφέρονται και πο-
νάνε εξίσου τα παιδιά τους, εκτός από µεµονωµένες ιδιάζουσες
περιπτώσεις, οφείλουν να συνειδητοποιήσουν ότι έχουν απόλυτο
χρέος να βρουν ένα πεδίο, µίνιµουµ, έστω, συνεννόησης, ώστε
να µην περνούν τις πόρτες των δικαστηρίων. Όταν αυτό καθίστα-
ται αδύνατο, έρχεται η ρύθµιση του παρόντος νοµοσχεδίου και
δηµιουργεί ένα νέο στάδιο, αυτό της διαµεσολάβησης, προκει-
µένου να διευρυνθεί το πεδίο συνεννόησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο,
παρ’ ότι προβλέπεται η δυνατότητα της συνεπιµέλειας, ελάχιστες
φορές αποφασίστηκε από τα δικαστήρια, τα οποία επέλεγαν την
ανώδυνη, σχεδόν µηχανική, λύση της αποκλειστικής ανάθεσης της
επιµέλειας στον έναν γονέα. Στη σύγχρονη κοινωνία, δυστυχώς,
τα διαζύγια έχουν πολλαπλασιαστεί, αφού άλλαξαν άρδην τα κοι-
νωνικά πρότυπα. Παρά ταύτα οι σχέσεις των γονέων οφείλουν να
έχουν κυρίαρχο γνώµονα το καλό του παιδιού. Είδαµε ότι οι πε-
ρισσότεροι φορείς εκφράστηκαν υπέρ του νοµοσχεδίου, που είναι
αποτέλεσµα ενός πλούσιου και γόνιµου διαλόγου, και ο Υπουργός
ενσωµάτωσε πολλές προτάσεις τους.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι παιδοκεντρικό και περιέχει µια
πολύ σηµαντική πτυχή, στην οποία θα έπρεπε να επικεντρώ-
σουµε την κοινοβουλευτική µας συζήτηση. Αναφέροµαι στην
εξειδικευµένη εκπαίδευση των δικαστικών λειτουργών και στα
νοµικά εργαλεία των δικαστών για να αποφασίζουν προς το συµ-
φέρον και πάντα για το καλύτερο σε ό,τι έχει σχέση µε το µέλλον
του παιδιού. Αυτή η υποχρεωτική επιµόρφωση εν ενεργεία δικα-
στών αποτελεί πραγµατικά µια ρηξικέλευθη και απολύτως θετική
ρύθµιση, που θα διασφαλίσει ότι θα υπηρετούν τη δικαιοσύνη δι-
καστές επαρκώς µυηµένοι στις ανάγκες των παιδιών. Όσοι συ-
νάδελφοι ισχυρίζονται ότι οι ρυθµίσεις ενέχουν κινδύνους για το
παιδί, ίσως όφειλαν να τις διαβάσουν λίγο καλύτερα. Θα έβλεπαν
ότι ο δικαστής έχει ευρύτατη ευκαιρία να κατανείµει τη γονική
µέριµνα, δύναται να λάβει υπ’ όψιν του τις ιδιαιτερότητες κάθε
περίπτωσης χωριστά και να αναθέτει κατ’ εξαίρεση την αποκλει-
στική επιµέλεια στον έναν γονέα ή ακόµη και σε τρίτο πρόσωπο,
όταν προφανώς ο ένας ή και οι δύο είναι ακατάλληλοι για την
ανατροφή του παιδιού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε από τον κύριο
Υπουργό ότι επιχειρήθηκε η συναίνεση µε την Αντιπολίτευση στο
εν λόγω νοµοθετικό εγχείρηµα. Συναντήθηκε µε τους εκπροσώ-
πους όλων των κοµµάτων δύο φορές στο Υπουργείο, ωστόσο
δεν κατατέθηκε καµµία απολύτως πρόταση από πλευράς τους.
Γι’ αυτό και δεν µπορώ να παρακολουθήσω την ένταση της ρη-
τορικής της Αντιπολίτευσης, η οποία ακολουθεί την πάγια τα-
κτική τής µόνιµης άρνησης χωρίς όµως να καταθέτει άποψη.
Οφείλουµε να αντιληφθούµε ότι το παρόν σχέδιο νόµου καθιε-
ρώνει τον θεµελιώδη κανόνα της ισότιµης συµµετοχής και των
δύο γονέων στη φροντίδα και στην ανατροφή των παιδιών τους.
Η διάσταση, το διαζύγιο δεν σηµαίνει για το παιδί την απώλεια
του ενός εκ των δύο γονέων. Και οι δύο θα εξακολουθούν να
συµµετέχουν στην ανατροφή και στη ζωή του παιδιού τους και
µετά το διαζύγιο.

Έχουµε χρέος απέναντι στα παιδιά αυτά, που πληγώνονται
χωρίς να ευθύνονται, να διαµορφώσουµε το πλαίσιο που θα ξε-
περάσει τη σηµερινή επικρατούσα νοµολογία, βάσει της οποίας
την αποκλειστική επιµέλεια αποκτά ο ένας γονέας. Ο δε άλλος,
όσο και να θέλει να συµµετέχει στην ανατροφή του, να περιορί-
ζεται σε ένα ισχνό δικαίωµα επικοινωνίας.

Ακούσαµε στην αρµόδια επιτροπή ψυχολόγους να εξηγούν ότι
πλήθος επιστηµονικών ευρηµάτων συγκλίνουν στο συµπέρασµα
ότι τα παιδιά που µεγαλώνουν σε περιβάλλον συνεπιµέλειας εµ-
φανίζουν καλύτερα αποτελέσµατα σε µια σειρά από δείκτες σε
σύγκριση µε παιδιά µε αποκλειστική επιµέλεια από τον έναν
γονέα. Πρόκειται για παιδιά που περνούν µε τον κάθε γονέα του-
λάχιστον το 35% του χρόνου τους.

Συγκεκριµένα εµφανίζουν χαµηλότερα επίπεδα κατάθλιψης,
άγχους και ψυχικής δυσφορίας, χαµηλότερη επιθετικότητα και
προβλήµατα συµπεριφοράς, µειωµένη χρήση αλκοόλ και ουσιών,
καλύτερη σχολική πρόοδο, γνωστική ανάπτυξη, σωµατική υγεία,
χαµηλότερα ποσοστά καπνίσµατος και καλύτερες σχέσεις µε
συγγενείς. Εξαίρεση βεβαίως αποτελούν περιπτώσεις στις
οποίες τα παιδιά χρειάζονται προστασία από έναν κακοποιητικό
ή αµελή γονέα. Εκεί δεν νοείται κανενός είδους µοντέλο συνεπι-
µέλειας.

Κλείνω τονίζοντας ότι ο διάλογος για το παρόν σχέδιο νόµου
διεξήχθη µε εντάσεις, δηµιουργώντας στρεβλές αντιλήψεις. Αδι-
κείτε µε αυτόν τον τρόπο το νοµοθέτηµα και εµείς -µέσα από τις
όποιες αντιδικίες- χάνουµε τον πυρήνα του ζητήµατος, δηλαδή
ότι η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και του
Υπουργού µας κ. Τσιάρα αποτελεί ένα σηµαντικό και θετικό βήµα
εκσυγχρονισµού του εθνικού οικογενειακού µας δικαίου και συµ-
βάλλει καταλυτικά στη βελτίωση των συνθηκών ζωής των γονέων
αλλά και των παιδιών.

Για τον λόγο αυτόν οφείλουµε να το στηρίξουµε.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την τήρηση και τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασί-
λειος - Πέτρος Σπανάκης για επτά λεπτά. Θα µιλήσουν και πολλοί
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Αρχηγοί σήµερα. Είναι και µακρύς ο κατάλογος και πρέπει να εί-
µαστε συνεπείς στον χρόνο.

Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ανοίξει εδώ και πολύ καιρό

στη δηµόσια σφαίρα η συζήτηση για την αναµόρφωση του θε-
σµικού πλαισίου που διέπει τις σχέσεις γονιών και παιδιών µετά
τον χωρισµό των γονέων. Μια συζήτηση που χαρακτηρίστηκε
από έντονες διαφορές και διαχωριστικές γραµµές µεταξύ των
πλευρών. Ενδεικτικός του έντονου ενδιαφέροντος είναι και ο
πολύ µεγάλος αριθµός σχολίων κατά τη δηµόσια διαβούλευση
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα.

Σήµερα, λοιπόν, το Υπουργείο Δικαιοσύνης φέρνει στην Ολο-
µέλεια της Βουλής προς συζήτηση και ψήφιση το σχέδιο νόµου
για τη µεταρρύθµιση των σχέσεων γονέων και τέκνων και άλλα
ζητήµατα οικογενειακού δικαίου. Ποιο είναι, όµως, το ζητούµενο;
Τι επιδιώκει ο κάθε γονιός; Το βέλτιστο συµφέρον των παιδιών,
την προστασία τους, την προάσπιση των δικαιωµάτων τους, τη
διασφάλιση της οµαδικής και ψυχικής υγείας, τη δηµιουργία
ενός ασφαλούς και ισορροπηµένου περιβάλλοντος µέσα στο
οποίο θα αναπτυχθούν και θα µεγαλώσουν.

Όλα αυτά είναι καθήκον της πολιτείας να µεριµνήσει πως θα
διατηρηθούν ανεξάρτητα από την έκβαση των σχέσεων των γο-
νέων. Το επιτυγχάνει σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο; Αυτό είναι το
ερώτηµα. Ήταν αναγκαία µια µεταρρύθµιση στο οικογενειακό δί-
καιο; Έχουν περάσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα
ολόκληρα χρόνια από την εµβληµατική µεταρρύθµιση του οικο-
γενειακού δικαίου που έφερε ο ν.1329/1983. Ήταν µια πραγµα-
τικά σπουδαία µεταρρύθµιση που κατοχύρωσε την ισότητα µέσα
στον γάµο καθώς και πλήθος καινοτοµιών βάζοντας έτσι τέλος
σε όλες τις παθογένειες και τις αναχρονιστικές πρακτικές του
παρελθόντος. Σήµερα όµως τα πράγµατα έχουν αλλάξει και πάλι
ριζικά. Τα µοντέλα οικογένειας διαφέρουν. Οι σχέσεις συµβίω-
σης ρυθµίζονται µε πολλούς τρόπους αλλά και ο ρόλος του πα-
τέρα έχει αλλάξει κατά πολύ, καθώς συµµετέχει πιο ενεργά από
ποτέ στην ανατροφή του παιδιού. 

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο ήταν αναγκαίο. Χωρίς να
θίγει σε κανένα σηµείο τα κατοχυρωµένα δικαιώµατα του ν.1329
θεσπίζει όλες τις απαραίτητες µεταρρυθµίσεις που επιτάσσει η
νέα εποχή. Ο βασικός άξονας του νοµοσχεδίου είναι η δηµιουρ-
γία κουλτούρας, συνεννόησης και συνεργασίας µεταξύ των δύο
γονέων, πράγµα απαραίτητο, καθώς και η ισότιµη συµµετοχή
τους στην άσκηση της γονικής µέριµνας µετά τη λήξη της µεταξύ
τους σχέσης και συµβίωσης. Οι κυριότερες καινοτοµίες που ει-
σάγονται µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου είναι ότι
ενισχύει και διευκολύνει τη συνεργασία µεταξύ των γονέων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν έρθω σήµερα στο Κοινο-
βούλιο µιλούσα στο τηλέφωνο ευχόµενος καλή επιτυχία στη µη-
τέρα ενός µικρού παιδιού από την εκλογική µου περιφέρεια, που
σε λίγο µαζί µε τον πατέρα θα πετάξουν για το Λονδίνο για µια
κρίσιµη εγχείρηση, γιατί το παιδάκι τους έχει καρκίνο. Ερχόµα-
στε, λοιπόν και λέµε µπροστά σε τόσο άσχηµες καταστάσεις
πόσο µικρά µοιάζουν όλα αυτά; Πόσο απαραίτητη είναι η συνερ-
γασία των γονέων; Πόσο απαραίτητη είναι η συνεργασία για να
µεγαλώσει σωστά το παιδί; Όχι µόνο στα άσχηµα αλλά και στα
καλά. Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνουµε την υπευθυνότητα που πρέ-
πει όλοι να δείχνουµε προκειµένου η συνεργασία των γονέων να
είναι στα επιθυµητά αποτελέσµατα. 

Κι έρχεται εδώ ο ρόλος της πολιτείας, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, ο Υπουργός Δικαιοσύνης Κώστας Τσιάρας µε το
επιτελείο του, που έκανε µία πολύ σηµαντική δουλειά και έφερε
σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο προς ψήφιση. Διότι αυτό το νοµο-
σχέδιο ενισχύει εναλλακτικές µεθόδους επίλυσης των οικογενει-
ακών διαφορών, όπως είναι ο θεσµός της διαµεσολάβησης,
τοποθετώντας έτσι την προσφυγή στα δικαστήρια ως την έσχατη
λύση. Δεν µπορεί µε το παραµικρό όλοι να πηγαίνουµε στα δικα-
στήρια. Εξυπηρετεί αυτό το νοµοσχέδιο και ενισχύει το αληθινό
συµφέρον του παιδιού, το οποίο τίθεται ως βασικό κριτήριο για
τη ρύθµιση των σχέσεων γονέων-τέκνων και για τις αποφάσεις
του δικαστηρίου. Καθιερώνει την από κοινού άσκηση γονικής µέ-

ριµνας όπως εφαρµόζεται στις περισσότερες ευρωπαϊκές
χώρες. Καθιερώνονται αντικειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της
γονικής µέριµνας τα οποία λαµβάνονται υπ’ όψιν από τα δικαστή-
ριά µας. Εξισώνει τα αναγνωρισµένα εκτός γάµου τέκνα µε αυτά
που γεννήθηκαν και µεγαλώνουν εντός του γάµου. Θεσπίζεται
ελάχιστος χρόνος επικοινωνίας µε τον γονιό που δεν µένει µαζί
µε το παιδί στο 1/3. Σε κάθε περίπτωση και για ειδικούς λόγους
ή κατόπιν συµφωνίας δύναται να µεταβληθεί ο χρόνος αυτός. 

Για τους δικαστές που θα δικάζουν οικογενειακές διαφορές
θεσπίζεται υποχρεωτικό ειδικό πρόγραµµα επιµόρφωσης, στο
οποίο εκτός από δικαστικούς λειτουργούς θα συνδράµουν και
εξειδικευµένοι ψυχολόγοι, κοινωνιολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί
και άλλοι επιστήµονες. Η συζήτηση που έγινε τόσο στη διαµεσο-
λάβηση, στη διαβούλευση, όσο και στις συνεδριάσεις των επι-
τροπών της Βουλής ήταν εποικοδοµητική, ενώ έγιναν και
ουσιαστικές παρεµβάσεις από τους φορείς και από τους Βου-
λευτές τόσο της Αντιπολίτευσης όσο και από συναδέλφους της
Συµπολίτευσης. 

Σεβόµενος τον χρόνο θα αναφερθώ επιλεκτικά σε κάποια ση-
µεία των άρθρων, κύριε Πρόεδρε, όπως το άρθρο 4 που θεσπίζει
την προσθήκη ψηφιακών διαδικασιών στη συναινετική λύση
εντός γάµου. Είναι προσθήκη που αφ’ ενός επιβάλλεται από τα
νέα δεδοµένα, αφ’ ετέρου συµβάλλει στη µείωση της γραφει-
οκρατίας στην ταχύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων και κατ’
επέκταση στη µείωση του κόστους της όλης διαδικασίας. 

Θα µπορούσα να µιλήσω για πολλά άρθρα, όπως για το άρθρο
9 που ρυθµίζει θέµατα γονικής µέριµνας για τα παιδιά που έχουν
γεννηθεί και παραµένουν εκτός γάµου των γονιών τους, ενώ για
τις περιπτώσεις που υπάρχει αναγνώριση ισχύουν τα ίδια µε τα
παιδιά εντός γάµου. Το άρθρο 12 ενισχύει τη συναπόφαση για
σηµαντικά ζητήµατα όπως ονοµατοδοσία, εκπαίδευση, υγεία
κ.λπ.. Το άρθρο 14 ορίζει συγκεκριµένα κριτήρια κακής άσκησης
γονικής µέριµνας. 

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου, κλείνοντας, θεσπίζεται ένα ανα-
νεωµένο νοµοθετικό πλαίσιο, στα πρότυπα που ακολουθούν οι
περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, για τις σχέσεις των γονιών µε
τα παιδιά τους, που ξεφεύγει από το παρωχηµένο και στείρο µον-
τέλο που ακολουθείται σήµερα. Επιχειρεί να βάλει τις βάσεις -
και να το κρατήσουµε αυτό- για ουσιαστική συνεργασία και
επικοινωνία µεταξύ των γονέων, προς όφελος του συµφέροντος
και των δικαιωµάτων του παιδιού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Σπανάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής και

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος.
Παρακαλώ να ετοιµάζεστε λίγο πιο γρήγορα για το Βήµα για

να κερδίζουµε χρόνο. Είναι πολύ σφιχτός ο σηµερινός χρόνος,
γιατί είναι πολλές και οι οµιλίες.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ για να µι-
λήσουµε για ένα θέµα που νοµίζω πως δεν έχει κοµµατικά χαρα-
κτηριστικά. Έχει κυρίως ιδεολογικά χαρακτηριστικά. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου, λέγοντας πώς
το ΠΑΣΟΚ και η κουλτούρα του, αντιµετωπίζει ένα τόσο σοβαρό
θέµα, σε σχέση µε τα υπάρχοντα κόµµατα, αναφερόµενος σε
δύο άλλα διαφορετικά θέµατα.

Θυµάµαι το νοµοσχέδιο για τη φαρµακευτική κάνναβη, το
οποίο έφερε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν ένα νοµοσχέδιο το οποίο
απαντούσε σε ένα πρόβληµα ειδικών οµάδων που πήγαιναν στο
εξωτερικό, γιατί είχαν σπάνιες ασθένειες και χρειάζονταν αυτή
τη θεραπεία. Το απαξιώσαµε στη λογική «παντού θα υπάρχει και
ένα τσιγαριλίκι». 

Στο ίδιο επίπεδο βλέπω σήµερα την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Άκουσα χθες να λένε ότι υπάρχουν λόµπι πλουσίων. Οι πλούσιοι
τα λύνουν διαφορετικά τα προβλήµατά τους, δεν χρειάζονται κα-
νένα νοµοσχέδιο. Οι αδύναµοι έχουν πρόβληµα σε αυτά. Υπάρ-
χουν λοιπόν, λόµπι πλουσίων φίλων του Πρωθυπουργού, που
ζητούν συνεπιµέλεια κ.λπ.. Όλα αυτά σε ένα τόσο ευαίσθητο
θέµα.
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Αναρωτιέµαι, όταν ψηφίσατε µε τα δικά σας χαρακτηριστικά
και το δικό σας σκεπτικό την υιοθεσία στα οµόφυλα ζευγάρια,
την ψηφίσατε γιατί ήταν πλούσια τα οµόφυλα ζευγάρια, φίλοι του
τότε Πρωθυπουργού; 

Αυτή είναι η διαφορετικότητά µας στο ΠΑΣΟΚ, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Έχουµε διαφορετική κουλ-
τούρα σε τέτοια ζητήµατα. Συµπεριφερόµαστε εντελώς διαφο-
ρετικά. Σκεφτόµαστε πραγµατικά το πρόβληµα και την αξία που
έχει η κάθε κουβέντα µας σε τέτοια ζητήµατα. 

Αλλά ποιος να ασχοληθεί µε αυτά; Τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, από τον «ΣΚΑΪ» µέχρι την «ΕΡΤ», έχουν έναν Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, έναν του ΣΥΡΙΖΑ, έναν δηµοσιογράφο του
ΣΥΡΙΖΑ και πάντα της «ΑΥΓΗΣ» και έναν δηµοσιογράφο από τη
Νέα Δηµοκρατία. Χθες σε ένα πάνελ ήταν δύο δηµοσιογράφοι,
δεν ήταν καν Βουλευτές. Έλεγε ο ένας δηµοσιογράφος: «Μα,
δεν είµαι Βουλευτής». Έχουν µπει δηλαδή και στον ρόλο των
κοµµάτων οι δηµοσιογράφοι! Αυτό δεν έχει ξαναγίνει.

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ δύσκολο να µι-
λήσεις για ένα θέµα που ο καθένας το έχει βιώσει ξεχωριστά.
Έχω διαβάσει εδώ και πάρα πολύ καιρό, γιατί έχω κάνει πάρα
πολλές ερωτήσεις και στον Υπουργό για το θέµα της συνεπιµέ-
λειας, αναλύσεις από τη µία και την άλλη άποψη, έχω ακούσει
διαφορετικές ιστορίες, παρακολουθώ γονείς να µιλούν µε έν-
ταση και µίσος πολλές φορές, αλλά και οι δύο να λένε ότι το κά-
νουν για το καλό του παιδιού τους. Πραγµατικά αυτό που ο
καθένας πρέπει να πει καθαρά σήµερα δεν έχει να κάνει µε κοµ-
µατικά κριτήρια ούτε να εκµεταλλευτεί κάτι. Διότι, οι µεγάλες αλ-
λαγές σε τέτοια ζητήµατα, όπως ήταν η µεγάλη αλλαγή του
ΠΑΣΟΚ το 1983 στο οικογενειακό δίκαιο, βρίσκουν πολύ µεγάλες
αντιδράσεις. 

Έχω να σας διηγηθώ χιλιάδες και ο καθένας από εσάς διηγή-
θηκε πολλές ιστορίες. Δεν θέλω να σας µιλήσω, όµως, ούτε ως
δικηγόρος στα δικαστήρια ούτε ως γιατρός, που τα έχω ζήσει,
ούτε ως φίλος κάποιου µπαµπά ή κάποιας µαµάς. Μετά οκτώ-
εννιά µήνες θέλω να πω µε καθαρό τρόπο απέναντι σε όλους ότι
η συνεπιµέλεια σήµερα είναι αναγκαία όσο ποτέ άλλοτε. Ας εί-
µαστε ειλικρινείς µεταξύ µας. 

Ο νόµος για τη συνεπιµέλεια που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση
έχει προβλήµατα; Έχει προβλήµατα. Είναι, όµως, ένα αναγκαίο
βήµα; Είναι ένα αναγκαίο βήµα. Μπορεί αν υιοθετούσε την πρό-
τασή µας -και την είπε και η εισηγήτριά µας, που µπορεί να γίνει
και µάλλον θα είναι το επόµενο βήµα άµεσα- για τον θεσµό τού
οικογενειακού δικαστηρίου που θα εκδικάζει αποκλειστικά οικο-
γενειακές υποθέσεις το επόµενο βήµα; Είναι. 

Δεν θα καταχραστώ άλλον χρόνο, γιατί θέλω να είµαι πολύ κα-
θαρός σε αυτά και δεν χωρούν νοµίζω ούτε άλλες επιστηµονικές
από µέρους µας αναλύσεις. Τις έχουµε ακούσει. 

Απλά θέλω να πω σε αυτούς τους ανθρώπους, είτε λέγονται
«µαµά» είτε «µπαµπάς», οι οποίοι αναζητούν το παιδί τους, πάνε
χιλιόµετρα για να δουν µισή ώρα ή µία ώρα το παιδί τους, γιατί
το αναζητούν και τους λείπει, ότι πρέπει να βρούµε τους τρόπους
για να τους δώσουµε το δικαίωµα να µπορούν να χαρούν τα παι-
διά τους. Αυτό το δικαίωµα δεν µπορεί να σταµατήσει κανένας.
Και δεν µπορεί να το σταµατήσει κανένας, γιατί είναι κάτι για το
οποίο ζουν αυτοί οι ίδιοι. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής. Συγκινούµαι πολλές φορές
µε αυτούς τους ανθρώπους που τους έχω γνωρίσει, και τους µεν
και τους δε, είτε έναν µπαµπά που τρέχει στον Βόλο για να δει
το παιδί του για µισή ώρα, είτε για µία µαµά που την άφησε ο
µπαµπάς και δεν ήρθε ποτέ πίσω στα παιδιά του. Συγκινούµαι για
τον τρόπο που µεγαλώνουν τα παιδιά τους. Συγκινούµαι γιατί
βλέπω πολλούς από εµάς, που δεν έχουµε αυτά τα προβλήµατα,
να µην εκµεταλλευόµαστε ανάλογα τον χρόνο µας µε τα παιδιά
µας στο τρέξιµο της καθηµερινότητας που ζούµε, δίνοντάς τους
λιγότερο χρόνο.

Άρα, κύριοι συνάδελφοι, µε σεβασµό πάντα στις εσωκοµµατι-
κές διαδικασίες της παράταξής µου, όπως έκανα πάντα, και µε
σεβασµό στις πλειοψηφίες που υπάρχουν και στις ατέλειες που
έχει το νοµοσχέδιο, θέλω να σας πω ότι για µένα η συνεπιµέλεια
πρέπει να προχωρήσει, µε τις παρατηρήσεις που έχουµε κάνει,
γιατί είναι αναγκαία όσο ποτέ άλλοτε για την ίδια την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κωνσταντινόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Παρακαλώ να πάρει τον λόγο ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ίσως χρειαστώ µία πολύ µικρή ανοχή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε είχα τη µεγάλη

τιµή να θητεύσω στο παρελθόν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και
ξέρω από εµπειρία πόσο δύσκολο είναι να επιφέρεις τοµές και
να κάνεις βαθιές αλλαγές σε έναν πολύ ευαίσθητο χώρο, όπως
συνηθίζουµε να λέµε και έτσι είναι, στη δικαιοσύνη. Και πολύ πε-
ρισσότερο σε νόµους που αφορούν όλους µας και αγγίζουν
πραγµατικά ευαίσθητα θέµατα της ζωής µας και της καθηµερι-
νότητάς µας. 

Και, φυσικά, τι πιο σηµαντικό και ευαίσθητο από τις σχέσεις
των γονέων που δεν βρίσκονται πια, για τους δικούς τους λό-
γους, µαζί µε το παιδί τους. Και πραγµατικά αντιλαµβάνοµαι γιατί
για όλους τους ενδιαφερόµενους και τους εµπλεκόµενους, τυχόν
αλλαγές στους κανόνες δικαίου, που ρυθµίζουν τα θέµατα αυτά,
έχουν το µεγαλύτερο δυνατό ενδιαφέρον.

Θα έλεγα ότι είναι αυτή η σπάνια περίπτωση που αισθάνεσαι
ότι σε αγγίζει προσωπικά ο νόµος, γιατί αυτό είπα και πριν, ακρι-
βώς ότι υπάρχει δυσκολία να επιφέρεις τοµές και ριζικές αλλα-
γές σε τέτοια θέµατα, εν µέρει γιατί οι νόµοι οι οποίοι έχουν
εφαρµοστεί για δεκαετίες δηµιουργούν ένα είδος αδράνειας. Νο-
µίζω ότι είναι πολύ χαρακτηριστικό ότι η τελευταία µεγάλη µε-
ταρρύθµιση του οικογενειακού δικαίου έχει γίνει σχεδόν πριν από
σαράντα χρόνια.

Λέω χαριτολογώντας -και πολλοί συνάδελφοι εδώ συνηθί-
ζουµε να το λέµε- ότι στον χώρο της δικαιοσύνης είµαστε και
πρέπει να είµαστε περισσότερο συντηρητικοί από τους άλλους
χώρους του νοµοθετικού έργου και να ενεργούµε µε φειδώ.
Μόνο όταν αυτό είναι πραγµατικά αναγκαίο θα πρέπει να προ-
χωράµε σε αλλαγές.

Έκανα όλη αυτή τη µεγάλη, υπό µια έννοια, εισαγωγή για να
καταστεί σαφές εξ αντιδιαστολής τι µε έκανε να θέλω να µιλήσω
σήµερα. Διότι πραγµατικά ήθελα να µιλήσω για το θέµα αυτό,
αφού πρώτα αποδώσω τα εύσηµα. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης και
ο Υφυπουργός αξίζουν πραγµατικά συγχαρητηρίων, και οι ίδιοι
και οι συνεργάτες τους, γιατί µε τόλµη, µε ισορροπία και µε
πραγµατικό ενδιαφέρον για να αλλάξουµε κάτι σ’ αυτή τη χώρα,
να αλλάξουµε κάτι σε ένα νοµοθετικό πλαίσιο σαράντα ετών, αν-
τιµετώπισαν ένα τόσο δύσκολο ζήτηµα, όπως αυτό αποτυπώνε-
ται στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε.

Θέλω, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, να σας δώσω ει-
λικρινά συγχαρητήρια.

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, το λέω γιατί φυσικά είναι πολύ εύ-
κολο να κρύψουµε την ουσία του πράγµατος, ιδίως όταν µιλάµε
για αλλαγές στον αστικό κώδικα. Διότι, πίσω από ενστάσεις για
τη µια ή για την άλλη διατύπωση, τη µια ή την άλλη εναλλακτική
και τους φόβους µας ότι οι αλλαγές µπορούν να προκαλέσουν
το ένα ή το άλλο πρόβληµα, πίσω και πέρα από όλα αυτά υπάρ-
χει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και η ουσία του πράγµατος η
οποία, φυσικά, όπως ορθά έχει ειπωθεί, αποτυπώθηκε. Διάβασα
τα σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση. Ήταν πραγµατικά πάρα
πολλά παθιασµένα θετικά υπέρ του νοµοσχεδίου, το οποίο τέ-
θηκε σε δηµόσια διαβούλευση.

Ξέρετε ποια είναι αυτή η ουσία; Θα σας την πω και να µου επι-
τρέψετε να έχω µια άποψη γι’ αυτό γιατί τα θέµατα τα οποία προ-
σπαθεί να αντιµετωπίσει το νοµοσχέδιο τα έχουµε αντιµετωπίσει
-ειδικά όσοι είναι συνάδελφοι εδώ- και τα έχουµε ζήσει στις αί-
θουσες των δικαστηρίων από πρώτο χέρι.

Τα έχω, λοιπόν, ζήσει κι εγώ. Και για να µη σας το διατυπώσω,
υπό µια έννοια, βιωµατικά, θα σας το πω µε τη µορφή που ίσως
θα το έλεγε κανείς σε άλλες χώρες που οι νόµοι και η εφαρµογή
τους ελέγχονται καµµιά φορά ως προς την ορθότητα αυτής της
εφαρµογής ή µη από πολύ απλά στατιστικά στοιχεία. Στην Ελ-
λάδα, κύριε Υπουργέ -που έχουµε κάνει αυτή τη συζήτηση- δεν
τα τηρούµε στον βαθµό που θα έπρεπε να τα τηρούµε.
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Η ουσία αυτού που συζητάµε, την οποία την έχω βιώσει από
τη νοµική πρακτική, είναι η εξής: Μιλάµε σήµερα για συνεπιµέ-
λεια και πραγµατικά αναρωτιέµαι τι θα βλέπαµε, άραγε, αν τη-
ρούσαµε στατιστικά στοιχεία για τα περίπου σαράντα χρόνια που
εφαρµόζονται οι διατάξεις αυτές που συζητάµε; Νοµίζω ότι θα
βλέπαµε ότι στις περιπτώσεις που τα δικαστήρια απονέµουν την
επιµέλεια υπάρχει σε πολύ µεγάλα ποσοστά -εγώ θα έλεγα σε
συντριπτικά ποσοστά, σοβιετικού τύπου- να απονέµεται η επιµέ-
λεια µόνο στο ένα µέρος.

Ας µη γελιόµαστε. Το καταλαβαίνω σε κάποιον βαθµό. Είναι
πολύ ευαίσθητο το σηµείο. Έχω κι εγώ τρία παιδιά και πιθανόν
οι περισσότεροι από εµάς έχουµε παιδιά. Ο ρόλος της µητέρας
στην ανατροφή του παιδιού είναι απολύτως κοµβικός και κανείς
προφανώς δεν το αµφισβητεί, το αντίθετο. 

Μάλιστα, άκουσα όλες τις εισηγήσεις σας, κύριε Υπουργέ, και
το έχετε πει. Αυτό το καταλαβαίνουµε όλοι κι ενώ ενστικτωδώς
αναγνωρίζουµε ότι πάρα πολλές φορές τα δικαστήρια, τα οποία
ανέθεταν την επιµέλεια στη µητέρα, στο πλαίσιο του ισχύοντος
νοµικού πλαισίου που αυτό βασιζόταν, αν το σκεφτεί κανείς µε
κριτήρια ελέγχου τα οποία θα ήταν ευκαιρία, αν είχαµε τα ακριβή
στατιστικά στοιχεία, είναι προφανές ότι στο σηµείο αυτό έχει
υπάρξει κάτι πολύ λάθος στο «Βασίλειο της Δανιµαρκίας», όπως
θα λέγαµε.

Γιατί ας υποθέσουµε ότι είχαµε τέτοια στατιστικά στοιχεία, τα
οποία εµείς οι δικηγόροι τα αναγνωρίζουµε εµπειρικά από την
πράξη, που µας έλεγαν ότι το 97% ή το 98% των περιπτώσεων
τα δικαστήρια αναθέτουν την επιµέλεια µόνο στη µητέρα. Και
προφανώς ενώ κανείς δεν θα µπορούσε από αυτό το απλό στα-
τιστικό στοιχείο να κρίνει επιµέρους τις κρίσεις των δικαστών,
γιατί τελικά µόνο ο δικαστής που έχει µελετήσει τον φάκελο της
υπόθεσης θα µπορούσε να αποφασίσει εµπεριστατωµένα γι’
αυτή, παρά ταύτα ανεξάρτητα του γεγονότος αυτού µια τέτοια
στατιστική, την οποία σας ανέφερα, αν την είχαµε µπροστά µας,
θα έλεγε και θα σηµαίνει µε µια µατιά -µην το αναλύετε- ότι ο
νόµος αυτός δεν εφαρµόζεται σωστά. Αυτό θα καταλάβαινε κα-
νείς αν έβλεπε τη νοµική πραγµατικότητα. 

Πολύ απλά για να το πω στην καθοµιλουµένη δεν είναι δυνατόν
σε τέτοιο συντριπτικό ποσοστό το 97% των πατεράδων σε µια
χώρα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µια µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Καραγ-

κούνη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας παρακαλώ.

Θα µου επιτρέψετε να τηρήσω την ίδια στάση για όλους. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Δεν ξέρω αν υπήρξε

ανοχή. Νοµίζω ότι υπάρχει χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε. Δεν

υπάρχει χρόνος. Σας παρακαλώ θερµά, κλείστε µε την τελευταία
σας παράγραφο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Τέλος πάντων…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είναι θέµα προ-

σωπικό, είναι θέµα διαδικασίας και θέµα ουσίας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Νοµίζω, ότι είναι ένα πάρα

πολύ ευαίσθητο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, και πρέπει να
έχουµε µια τοποθέτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ
θερµά. Όλοι έχουν κάποιον λόγο να θέλουν περισσότερο χρόνο.
Ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Εάν είναι τόσο πιεστικός
ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε, εντάξει να µην εκφράσουµε τις από-
ψεις µας. Να έχουµε µια ανοχή. Δεν ξέρω αν οι συνάδελφοι
έχουν αντίρρηση σε αυτό;

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Με ανοχή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Με ανοχή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Να υπάρξει ανοχή, λοιπόν,

κύριοι συνάδελφοι. Ευχαριστώ πολύ. Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
µια µικρή ανοχή.

Επανέρχοµαι στην κουβέντα. Δεν είναι δυνατόν σε τέτοιο συν-

τριπτικό ποσοστό να θεωρούµε σ’ αυτή τη χώρα ότι οι πατεράδες
είναι ακατάλληλοι να ασκήσουν την επιµέλεια των παιδιών τους,
πράγµα που σηµαίνει ότι ο νόµος δεν έχει εφαρµοστεί σωστά και
ενώ ο σκοπός του ήταν τα θέµατα αυτά να τα κρίνει µε βάση το
συµφέρον του παιδιού, τελικά κατέληξε να δηµιουργήσει µια ιδιό-
τυπη και -επιτρέψτε µου να πω, κύριε Υπουργέ- σχεδόν καταθλι-
πτικά οµοιόµορφη δικαιοδότηση σε ένα ζήτηµα που η πολιτεία το
ήθελε να ήταν στην πραγµατικότητα εριζόµενο και µάλιστα, εντό-
νως εριζόµενο και παρά ταύτα σε συντριπτική πλειοψηφία οι απο-
φάσεις, οι οποίες έδιναν, το αντιµετώπιζαν περίπου ως δεδοµένο
και φαίνεται πολύ χαρακτηριστικά αυτό από τα σχόλια της διαβού-
λευσης. Αν τα διαβάσετε, θα δείτε ότι τις αποφάσεις αυτές είχαµε
φτάσει σε ένα σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τις θεω-
ρούµε περίπου γνώστες και προαναγγελλόµενες.

Και αυτό φυσικά δηµιούργησε -επιτρέψτε µου να πω- µια θε-
σµική «καρικατούρα» και δυστυχώς, έπληξε το κύρος του κρά-
τους, αλλά και της δικαιοσύνης. Έβλαψε το πραγµατικό
συµφέρον του παιδιού µέσα στη µονοµέρειά του και δηµιουρ-
γούσε -λυπάµαι που το λέω- µια περίπου ιδιοκτησιακή νοοτροπία
ως προς το παιδί για έναν από τους δύο γονείς. 

Αυτή λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ταµπακιέρα.
Αυτή είναι η ουσία. Μπορούµε να θέλουµε να την εξωραΐσουµε,
µπορούµε να πούµε κάποια άλλα λόγια, να µη θίξουµε ίσως πρό-
σωπα και καταστάσεις, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και
αυτό το οποίο φέρνει το νοµοσχέδιο, αυτό το οποίο θέλει να
κάνει είναι να λύσει -και αυτή η προσωπική µου άποψη- µε ισόρ-
ροπο τρόπο να υπάρξει κάποια ισορροπία. Διότι αν δεν υπάρχει,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ισορροπία τελικά δεν απο-
νέµεται δικαιοσύνη. Και εκεί θα πρέπει να εξειδικεύσουµε και εκεί
πρέπει να µείνουµε. Νοµίζω ότι πέρα από τις όποιες κρίσεις,
πέρα από τις διαφορετικές προσεγγίσεις στο ζήτηµα πρέπει να
µείνουµε εκεί.

Να σας πω και κάτι άλλο. Πολύ εύκολα ξέρετε στη δηµόσια
ζωή, στον δηµόσιο βίο και στην πολιτική, αν θέλουµε να µην κά-
νουµε καµµία αλλαγή, είτε συστήνουµε µια επιτροπή, όπως έλε-
γαν και παλαιότερα κάποιοι άλλοι, να κάνουµε µια επιτροπή, να
θέσουµε σε µια επιτροπή το ζήτηµα να το λύσει. Αυτό είναι όπως
λέµε στην καθοµιλουµένη «πετάµε την µπάλα στην εξέδρα». Δεν
νοµίζω ότι θέλουµε αυτό. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έφερε ένα νοµοσχέδιο-τοµή. Θα το
υπερψηφίσω. Είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι θα έχει θετική
επίδραση όχι µόνο στις σχέσεις των ενδιαφεροµένων, αλλά
θεωρώ, γι’ αυτό το ανέλυσα ιδιαίτερα, και στον χώρο της δικαιο-
σύνης, αλλά κυρίως στο κύρος του κράτους δικαίου, γιατί αυτό
πρέπει να υπηρετεί η δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνο
Μάρκου για επτά λεπτά.

Πιστεύω να µην επαναληφθεί η υπέρβαση του χρόνου. Κατά
την ώρα που µιλάγατε και δεν ξέρω µεταξύ σας τι αποφασίσατε,
δέχθηκα ένα τηλεφώνηµα εσωτερικό από κάποιο κοινοβουλευ-
τικό κόµµα όσον αφορά την οµιλία του Αρχηγού του. Γι’ αυτό θα
σας παρακαλέσω να µην παρεµβαίνετε στη διαδικασία του Προ-
εδρείου. Το Προεδρείο ξαναθυµίζει ότι ο χρόνος οµιλίας είναι
επτά λεπτά για όλους.

Ορίστε, κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εισάγει το

παρόν τουλάχιστον αµφιλεγόµενο νοµοθέτηµα κατά τρόπο
άκοµψο, έχοντας απαξιώσει προκλητικά τόσο τα πορίσµατα των
εµπειρογνωµόνων των νοµοπαρασκευαστικών επιτροπών, της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής αλλά και τις κραυγές πολ-
λών σωµατείων.

Η δικαστηριακή πραγµατικότητα, όπως αποτυπώνεται σε αριθ-
µούς, δείχνει πως το 86% των διαζυγίων στη χώρα µας είναι συ-
ναινετικά. Συνεπώς ένα ελάχιστο ποσοστό είναι αυτό που ενοχλεί
την Κυβέρνηση. Είναι υπαρκτά προβλήµατα, αλλά νοµοθετεί ετε-
ροβαρώς. Ο κ. Ραγκούσης χθες έδωσε µεγάλη σηµασία, και δι-
καίως, σε αυτό το 86% γιατί αυτό πάει να καταστραφεί µε το
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παρόν νοµοσχέδιο. Φαίνεται τα λόµπι που υποστηρίζουν είναι αρ-
κετά ισχυρά.

Δεν κάνω δίκη προθέσεων, κύριε Υπουργέ. Ας δούµε, όµως,
ένα-ένα τα προβληµατικά σηµεία του γονεοκεντρικού αυτού νο-
µοσχεδίου, τα οποία θα οδηγήσουν σε µεγαλύτερες εντάσεις,
ραγδαία αύξηση και θα χαλάσουν αυτό το 86% αντί να το βελ-
τιώσουν. 

Σηµειώνω ότι στην αιτιολογική σας έκθεση χαρακτηρίζετε ανα-
χρονισµό το γεγονός ότι από το 1983 δεν έχει λάβει χώρα οποι-
αδήποτε αναµόρφωση του οικογενειακού δικαίου. Είναι δίκαιο
αυτό; Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η συνεπιµέλεια προβλέπεται
από τον κώδικα από το 1983, οπότε και εγκαταλείφθηκε το σύ-
στηµα της πατριαρχίας. Όντως, ήταν ένα ιστορικό νοµοσχέδιο.
Το δήθεν, καθ’ ηµάς, ξεπερασµένο Ελληνικό Δίκαιο ήδη από τότε
προέβλεψε ότι το δικαστήριο µπορεί να αναθέσει την άσκηση της
γονικής µέριµνας και στους δύο γονείς από κοινού. 

Υπάρχει µια µεγάλη εκκρεµότητα, κύριε Υπουργέ, που εάν θέ-
λατε πραγµατικά να κάνετε µεταρρύθµιση η οποία να βάλει τη
σφραγίδα σας είναι η ανυπαρξία δοµών κοινωνικού δικτύου, η
έλλειψη εξειδικευµένων δικαστών για οικογενειακά δικαστήρια.
Αυτά έπρεπε να φέρετε, τα οποία θα ήταν πραγµατικά ρηξικέ-
λευθα και θα σας υποστηρίζαµε ιδιαίτερα. Ο ισχύων κώδικας δεν
απαγορεύει τη συνεπιµέλεια. Αντιθέτως, την προβλέπει. Αυτό
που δεν βλέπει είναι η υποχρεωτική συνεπιµέλεια.

Σηµείο δεύτερο: Απαιτείται, λέτε, η προσαρµογή της ελληνι-
κής έννοµης τάξης σε όσα ισχύουν στις υπόλοιπες χώρες της
Ευρώπης κι ερχόµαστε να προσαρµοστούµε. Ωστόσο, η πραγ-
µατικότητα πόρρω απέχει. Καµµιά τέτοια υποχρέωση της χώρας
δεν προκύπτει από το Διεθνές και Ενωσιακό Δίκαιο. Μάλιστα, η
Επιτροπή Παρακολούθησης της Σύµβασης του ΟΗΕ ρητώς επι-
σηµαίνει ότι η νοµοθεσία δεν πρέπει να προκαθορίζει ποιος ασκεί
την επιµέλεια, αλλά το θέµα θα πρέπει να κρίνεται ad hoc. 

Σηµείο τρίτο: Η έννοια συµφέρον του παιδιού είναι τελείως αό-
ριστη από πλευράς νοµικής και εξειδικεύεται σε κάθε περίπτωση.
Δεν υπάρχει, κύριε Υπουργέ -είναι το πιο αυτονόητο πράγµα που
µπορεί να ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα και στην κοινωνία- ένα
συµφέρον κοινό για όλα τα παιδιά. Δεν υπάρχει ένα συµφέρον
κοινό. Τώρα υποπίπτετε στο σφάλµα να το εξειδικεύσετε κατά
την αυστηρά προσωπική και υποκειµενική κρίση σας, θέτοντας
και κριτήρια τα οποία ιεραρχείτε.  Δεν είναι επιτρεπτό αυτό.

Σηµείο τέταρτο: Στο πλαίσιο του, όπως αναφέρθηκε από έγ-
κριτους νοµικούς, αναµορφωτικού σας οίστρου, δυστυχώς και-
νοτοµήσατε κατά τρόπο προφανή και για τα διεθνή δεδοµένα,
προβλέποντας τη ρύθµιση του ζητήµατος συνεπιµέλειας από τον
νόµο. Την εξατοµικευµένη, όµως, κρίση της υπόθεσης µόνο ο δι-
καστής µπορεί να κάνει. Ξεχάσατε ότι ο δικαστής, όταν κρίνει για
το συµφέρον του παιδιού, εξετάζει ένα πλήθος παραγόντων: την
προσωπικότητα των γονέων, τις συνθήκες ζωής, την εργασία
τους και κρίσιµους επιµέρους παράγοντες. Πώς θα το επιτύχει
αυτό ο νοµοθέτης; 

Οδηγούµαστε στην πρωτάκουστη εξέλιξη ο νοµοθέτης να επι-
τελεί έργο δικαστή, µε τα χέρια, µάλιστα, του τελευταίου να είναι
δεµένα.

Σηµείο πέµπτο: Το περιβόητο τεκµήριο για το 1/3 του χρόνου
επικοινωνίας του παιδιού µε τον κάθε γονέα. Ακούστηκαν τόσα
πολλά µέχρι τώρα σε αυτή την Αίθουσα, που νοµίζω ότι είναι πε-
ριττό να τα επαναλάβω. 

Θα προκληθεί, κύριε Υπουργέ, εξαιρετική ανασφάλεια δικαίου.
Θα επηρεαστούν συγγενικές καταστάσεις, όπως το ύψος της
διατροφής, θα προκληθούν, πιθανά, έκρυθµες καταστάσεις από
τη συνέπεια της διάταξης αυτής, όπως παραβίαση του ιδιωτικού
βίου όχι µόνο του παιδιού, αλλά και του άλλου γονέα µε τον
οποίο διαµένει το παιδί, καθώς ο νοµοθέτης δεν έλαβε υπ’ όψιν
του ζητήµατα όπως το πρόγραµµα του παιδιού, η ιδιωτική ζωή
του παιδιού, η ηλικία του παιδιού, η ιδιωτική ζωή του άλλου
γονέα.

Σηµείο έκτο: Ανοίγετε κατά έναν πονηρό -επιτρέψτε µου την
έκφραση- τρόπο την κερκόπορτα της εναλλασσόµενης, ισόχρο-
νης κατοικίας. Στο άρθρο 1513 του Κώδικα, όπως εσείς τώρα το
τροποποιείτε, τίθεται παραδόξως αψυχολόγητα και έξαφνα η
λέξη «εξίσου». 

Κύριε Υπουργέ, να µιλήσουµε στην ουσία. Το µείζον που πρέ-
πει να υπάρχει όσον αφορά την οµαλή ανάπτυξη του παιδιού των
διαζευγµένων γονέων είναι η αίσθηση της συναπόφασης, η οποία
πρέπει να είναι ουσιαστική και η οποία αίσθηση συναπόφασης
πολλές φορές δεν υπάρχει ακόµα και σε µη διαζευγµένα ζευγά-
ρια. Όµως, αυτό είναι το πιο ουσιαστικό, η αίσθηση της συναπό-
φασης και η αίσθηση του παιδιού ότι η οικογένεια υπάρχει,
απλώς έχει άλλους κανόνες λειτουργίας. Αυτό είναι το βίωµα που
πρέπει να αποκτήσει το παιδί.

Με αυτόν τον τρόπο εισάγετε εσείς την εναλλασσόµενη, ισό-
χρονη επιµέλεια. Ο Άρειος Πάγος -το ξέρετε- µε την υπ’ αριθµ.
1016/2019 απόφασή του έκρινε ότι είναι αντίθετη προς το συµ-
φέρον του παιδιού.

Καταθέτω τη σχετική απόφαση για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα απόφαση, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έβδοµο και τελευταίο σηµείο: Διαπράττετε το σφάλµα από το
να καθιερώνετε την αρχή της ισότητας δήθεν προς εξυπηρέτηση
του συµφέροντος του τέκνου. Δεν είναι η ισότητα των γονέων
υπέρτερη του συµφέροντος του παιδιού, ούτε µπορεί να αποτε-
λεί στόχο. Σε αυτά τα ζητήµατα µπορεί ένας γονέας να είναι σε
υποδεέστερη θέση. 

Τοποθετήθηκαν πολλοί για το θέµα του κακοποιητικού γονέα.
Το νοµοσχέδιό σας µας γυρίζει πίσω σε δύσκολες εποχές πα-
τριαρχίας και µας βρίσκετε να διαφωνούµε σοβαρά και ριζικά.
Τα παιδιά που βιώνουν ένα διαζύγιο, είναι ήδη ταλαιπωρηµένα.
Το ίδιο και οι γονείς τους. Όλοι ξέρουµε ότι ένα διαζύγιο είναι
µια τραυµατική εµπειρία για όλους τους εµπλεκόµενους, γονείς
και παιδιά. Πολλές φορές, όµως, τα παιδιά έχουν αναγκαστεί να
γονεϊκοποιηθούν, πληρώνοντας την αδυναµία των γονέων να ορί-
σουν οµαλά τη ζωή τους. 

Πρέπει να προστατευτεί το παιδί, γιατί το ίδιο δεν έχει φωνή.
Και θα µου επιτρέψετε σε πρώτο τόνο να απευθυνθώ σε εσάς
ποιητική αδεία µε τους στίχους του ποιητή -που έχει γίνει και
ωραίο τραγούδι- υπερασπίσου το παιδί, κύριε Υπουργέ, γιατί αν
γλιτώσει το παιδί υπάρχει ελπίδα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μάρκου για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου για επτά λεπτά. 

Ορίστε, κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

µε το αφήγηµα της Κυβέρνησης ότι από την περασµένη Παρα-
σκευή στη χώρα µας όλα άλλαξαν. Όλα τριγύρω αλλάζουν και
όλα τα ίδια µένουν. Στον φανταστικό κόσµο της Νέας Δηµοκρα-
τίας η χώρα µας παρουσιάζει την καλύτερη εικόνα σε όλα τα επί-
πεδα. Στον πραγµατικό κόσµο που ζούµε οι υπόλοιποι, τα λόγια
δεν επαρκούν για να χαρακτηριστούν τις παλινωδίες αυτής της
Κυβέρνησης. 

Ο ελληνικός τουρισµός ανοίγει και φέτος χωρίς σχέδιο παρά
τα κροκοδείλια δάκρυά σας. Ανακοινώσατε το άνοιγµα στις 13
Μαΐου και ορίσατε επίσηµη ηµεροµηνία υποδοχής των τουριστών
τις 15 Μαΐου.

Τα σχολεία άνοιξαν για ακόµη µια φορά χωρίς ουσιαστικά
µέτρα µε µόνο εργαλείο τα αµφιβόλου ποιότητας self-test. Παρ’
ότι ο αριθµός των σχολείων που κλείνουν λόγω κρουσµάτων αυ-
ξάνεται συνεχώς, αποφασίσατε ξαφνικά να µειώσετε τον αριθµό
των προβλεπόµενων τεστ από δύο σε ένα την εβδοµάδα.

Την ίδια ώρα η πανδηµία καλά κρατεί. Το σύστηµα υγείας εξα-
κολουθεί να πιέζεται. Ο αριθµός των συµπολιτών µας που χάνει
τη µάχη µένει σταθερά υψηλός.

Ο εµβολιασµός προχωρά αργά και οι συντηρητικοί Ευρωπαίοι
ηγέτες µεταξύ των οποίων και ο κ. Μητσοτάκης διστάζουν να
συγκρουστούν µε τις πολυεθνικές φαρµακευτικές που προτάσ-
σουν τα κέρδη. Τελευταία είναι η χθεσινή απόφαση του Ευρω-
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παϊκού Κοινοβουλίου µετά από πρόταση της Ευρωπαϊκής Αρι-
στεράς για την απελευθέρωση της πατέντας χωρίς την ψήφο βέ-
βαια της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο ελληνικός λαός έχει πλέον αντιληφθεί την ανικανότητά σας
και την ανευθυνότητά σας από τον εκτροχιασµό της πανδηµίας
µέχρι την αστυνοµοκρατία για τους πολίτες στα παγκάκια την
ώρα που εκτελούνται δολοφονίες δηµοσιογράφων µέρα µεση-
µέρι και συµβόλαια θανάτου σε γειτονιές της Αθήνας, από την
τσιµεντοποίηση και τις φθορές σε γλυπτά στην Ακρόπολη µέχρι
τα προεκλογικά σας ψεύδη που τώρα τρέχετε να καλύψετε ή να
µαζέψετε είτε για τη Συµφωνία των Πρεσπών είτε για το νοµο-
σχέδιο της φαρµακευτικής κάνναβης.

Αν επιδεικνύετε σε κάτι ζήλο σαν Κυβέρνηση είναι στο να νο-
µοθετείτε την ισοπέδωση του ελληνικού λαού. Όλα σας τα νο-
µοσχέδια στοχοποιούν την κοινωνία. Το κατάπτυστο νοµοσχέδιό
σας για την πτώχευση φυσικών προσώπων ξεκινά να εφαρµόζε-
ται. Είναι τέτοια η εµµονή σας που µαζί µε την απελευθέρωση
δραστηριοτήτων βάζετε προτεραιότητα και την απελευθέρωση
των πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας.

Το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη, του σούπερµαν των ιδιωτι-
κοποιήσεων, αποτελεί το τελειωτικό χτύπηµα στον κόσµο της ερ-
γασίας σε συνέχεια, βέβαια, των αντεργατικών και
αντικοινωνικών πολιτικών που εφαρµόζετε µε πάθος σε µια πε-
ρίοδο µάλιστα βαθιάς οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης.

Και τώρα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε το
οποίο είναι αντίθετη η πλειοψηφία του νοµικού κόσµου, είναι αν-
τίθετοι οι φορείς, οι γυναικείες οργανώσεις, η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής, σύσσωµη η Αντιπολίτευση. Απαξιώσατε την
Επιτροπή Τέντε, την Εταιρεία Οικογενειακού Δικαίου, την ολοµέ-
λεια των δικηγορικών συλλόγων. Θα απαξιώσετε και την Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής;

Διαφωνία εκφράσανε και η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη
προς τιµήν τους, Βουλευτές του κόµµατός σας. Έχει νόηµα για
εσάς η διαδικασία του Κοινοβουλίου; Αόριστες νοµικές έννοιες
έχουν ενταχθεί στις διατάξεις, γεγονός που ενέχει επικινδυνό-
τητα. 

Είναι αδιανόητο ο νοµοθέτης να προβλέπει στις περιπτώσεις
δικαστικής ανάθεσης της επιµέλειας την εξίσου επιµέλεια αντί
της επιµέλειας από κοινού. Τι σηµαίνει εξίσου; Πώς επιτυγχάνε-
ται δηλαδή το εξίσου; Και πώς επιτυγχάνεται ο διαµοιρασµός του
χρόνου επικοινωνίας του τέκνου µε τον γονέα στο ένα τρίτο του
συνολικού χρόνου;

Θεσµοθετείτε από το παράθυρο την εναλλασσόµενη διαµονή
του ανήλικου τέκνου και την υποχρεωτική συνεπιµέλεια. Προχω-
ράτε σε έναν ορισµό του συµφέροντος του παιδιού χωρίς να αν-
τιλαµβάνεστε ότι το συµφέρον του ανήλικου είναι µια αόριστη
νοµική έννοια που εξειδικεύεται από την κρίση του δικαστή σε
κάθε περίπτωση ξεχωριστά.

Πετάτε στο καλάθι των αχρήστων κανόνες υπερεθνικούς και
έµµεσα κατευθύνετε τον δικαστή. Στο οικογενειακό δίκαιο, κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι κεντρικό πρόσωπο οι γονείς, αλλά το ανή-
λικο τέκνο.

Στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής διαβά-
ζουµε ξεκάθαρα: «Είναι κοινώς γνωστό ότι τα παιδιά έχουν
ανάγκη κατοχύρωσης της συναισθηµατικής µονιµότητας, σταθε-
ρότητας και της συνέχειας στη φροντίδα τους, που θα τους επι-
τρέψει να αναπτύξουν έναν ασφαλή ψυχοσυναισθηµατικό δεσµό
µε το βασικό πρόσωπο φροντίδας τους.

Οι ανάγκες αυτές δεν µπορούν να εξασφαλιστούν µε απλό µοί-
ρασµα του χρόνου των παιδιών µεταξύ των δύο γονιών. Οποι-
αδήποτε σύγχυση, οποιοδήποτε βίαιο µοίρασµα του παιδιού
προς όφελος των ενηλίκων αποβαίνει σε βάρος της ψυχοσυναι-
σθηµατικής ισορροπίας του παιδιού».

Η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής αποτελεί
κόλαφο και αποδοµεί ένα προς ένα τα τεράστιας σηµασίας και
ευαίσθητης φύσεως ζητήµατα που έρχεστε µε προχειρότητα να
νοµοθετήσετε σήµερα, κύριε Υπουργέ.

Νοµοθετείτε διάταξη που προβλέπει την εξαίρεση από την
κοινή άσκηση µέριµνας για τις περιπτώσεις όπου υφίσταται ορι-
στική απόφαση καταδίκης του ενός γονέα για κακοποιητική συµ-
περιφορά. Μα, δεν καταλαβαίνετε ότι αυτή η διάταξη αφήνει

µετέωρα και απροστάτευτα τα θύµατα; Οι γυναικείες οµάδες
υπογραµµίζουν ότι στο ελληνικό πλαίσιο οι δικαστικές διαδικα-
σίες µπορεί να διαρκέσουν από δύο έως και πέντε χρόνια. Ως εκ
τούτου, οι δράστες µπορούν να έχουν πρόσβαση στα θύµατά
τους κατά τη διάρκεια αυτής της περιόδου. Τι λέτε σε αυτά τα
θύµατα λοιπόν; Ότι θα πρέπει να περιµένουν µέχρι να εκδοθεί
οριστική απόφαση καταδίκης, προκειµένου να προστατέψουν τα
τέκνα τους; 

Η συγκεκριµένη διάταξη παραβιάζει ευθέως τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, όπως επίσης ευθεία παραβίαση της σύµβα-
σης αποτελεί και η πρόβλεψη για υποχρεωτική διαµεσολάβηση
σε αυτές τις περιπτώσεις. Ο φυσικός δικαστής είναι αυτός που
θα πρέπει να εκτιµήσει τα πραγµατικά περιστατικά και έχοντας
στη διάθεσή του όλα τα πρόσφορα µέσα να λειτουργήσει για την
επίλυση µιας δύσκολης εξίσωσης µε γνώµονα το πραγµατικό
συµφέρον του τέκνου. 

Σε κάθε νοµοσχέδιο γίνεται ολοένα και πιο ξεκάθαρη η από-
σταση που έχετε από τον πραγµατικό κόσµο, από τις αγωνίες και
τα άγχη, από τα βιώµατα των πολιτών. Μπορεί στη χώρα των
θαυµάτων που ζείτε, όλα να µοιάζουν ωραία. Προσγειωθείτε και
αφουγκραστείτε την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.
Το λόγο έχει τώρα, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα υγειονοµικά,

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, για
επτά λεπτά.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, επιθυµούσα να

είµαι οµιλητής χθες, αλλά από δική µου υπαιτιότητα διαπίστωσα
ότι θα ήµουν τελευταίος στον χθεσινό κατάλογο και έτσι, για να
παρηγορηθώ, σκέφτηκα και θυµήθηκα το εξής: Όταν ήµουν στο
δηµοτικό, ένας δάσκαλος, όταν µας έκανε γυµναστική, δοκιµα-
στικές παρελάσεις, και εγώ ήµουν στην τελευταία σειρά λόγω
ύψους, έδινε τακτικά το παράγγελµα «µεταβολή». Βέβαια, στο
παράγγελµα αυτό, το άφηνε να συνεχιστεί έτσι, επειδή ήταν και
ο ίδιος µικρός στο δέµας αλλά µεγάλος στην προσφορά κι έλεγε
πάντοτε, πολλές φορές «οι έσχατοι έσονται πρώτοι». Και ήθελα
χθες να µιλήσω µε τους πρώτους, γιατί πραγµατικά αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι πολύ σπουδαίο και ίσως δεν περίµενα να υπάρ-
χουν τόσα µηνύµατα µε όλα τα µέσα, τηλέφωνα, ηλεκτρονικά
µηνύµατα, κοινωνικά δίκτυα από πολλούς συλλόγους, µπαµπά-
δες, µαµάδες, γονείς. Πραγµατικά, έµεινα έκπληκτος. Νοµίζω ότι
µέχρι τώρα στην κοινοβουλευτική µου πορεία λίγες φορές έγινα
δέκτης τόσο πολλών παρεµβάσεων, παραινέσεων. 

Άρα το θέµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό και είναι σηµαντικό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί αφορά τις σχέσεις γονέων
και τέκνων. Και έρχεται η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης να κάνει ακόµη µία µεταρρύθµιση στο κυβερνητικό µας
πρόγραµµα. 

Ξεκινώντας από την παραδοχή ότι θεµέλιο της κοινωνίας απο-
τελεί η οικογένεια, βλέπουµε ότι η οικογένεια τα τελευταία χρό-
νια περνάει µια βαριά ηθική και αξιακή κρίση. Αποτέλεσµα αυτής
της κρίσης είναι τα πολλά διαζύγια, τα οποία πολλαπλασιάζονται
και αυξάνονται τα τελευταία χρόνια. Η οικογένεια έχει πολύ ση-
µαντικό ρόλο στη διαπαιδαγώγηση των παιδιών. Είναι πολύ ση-
µαντική η οµόνοια, η σύµπνοια των γονέων. Αυτή οδηγεί σε
ανάπτυξη υγιούς, ισχυρής και αυτόνοµης προσωπικότητας των
παιδιών. Το παιδί, όµως, είναι κοινή και αδιαµφισβήτητη διαπί-
στωση ότι χρειάζεται και τους δύο γονείς, χρειάζεται την αγάπη
και των δύο γονέων. Αυτή είναι που συµβάλλει στην οµαλή ψυ-
χοσυναισθηµατική του ωρίµανση. 

Είχαµε ένα αστικό δίκαιο από το 1983. Πέρασαν σαράντα χρό-
νια. Μέχρι τότε, τέλη δεκαετίας του ’70, αρχές του ’80 ήταν δια-
φορετικές οι κοινωνικές δοµές. Οι περισσότερες γυναίκες δεν
εργάζονταν. Από τότε πέρασε µιάµιση ολόκληρη γενιά. Ο άν-
δρας, ο µπαµπάς στην οικογένεια έχει µεγαλύτερο, σηµαντικό-
τερο ρόλο. Συµµετέχει στην ανατροφή του παιδιού, στη
διαπαιδαγώγηση, παίζει µε το παιδί περισσότερο, γιατί και η
µάνα, η γυναίκα εργάζεται και αυτή συνήθως. 

Έτσι, λοιπόν, έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο να φέρει µια εναρ-
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µόνιση στο οικογενειακό δίκαιο. Υπήρχε αυτή η αναγκαιότητα για
την από κοινού άσκηση της κοινωνικής µέριµνας. Από τη διαβού-
λευση διαπίστωσα ότι το 80% των παρεµβάσεων, των σχολίων
ήταν υπέρ των ρυθµίσεων που φέρνει το νοµοσχέδιο. Ένα 20%
διαφωνεί γιατί θεωρεί ότι υπάρχει υποχρεωτική συνεπιµέλεια.
Όταν δεν υπάρχει συναινετική συνεπιµέλεια, τότε έρχεται το νο-
µοσχέδιο και έχει ρυθµίσεις για υποχρεωτική συνεπιµέλεια. 

Φέρνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο σηµαντικές τοµές. Μερικά
επίµαχα σηµεία και διαπιστώσεις είναι αυτά που αφορούν το
συµφέρον του παιδιού, ότι όταν δεν υπάρχει συναινετική αντί-
ληψη, τότε το νοµοσχέδιο µιλά για υποχρεωτική συνεπιµέλεια.
Το «πρωτίστως» έγινε «ιδίως». Ο κάθε γονέας -αυτές είναι οι
τοµές, οι διαπιστώσεις του νοµοσχεδίου- πρέπει να σέβεται και
τα δικαιώµατα του άλλου γονέα. Και οι δύο έχουν τα ίδια δικαιώ-
µατα στο παιδί. 

Όσον αφορά τη γονική µέριµνα µετά το διαζύγιο, ζητείται από
πολλούς το «εξίσου» και το «από κοινού» να γίνει «ισότιµα». Το
νοµοσχέδιο όµως δεν µπαίνει σε θέµατα όπου υπάρχει συναί-
νεση, µπαίνει σε θέµατα όταν δεν υπάρχει και πολύ περισσότερο
όταν οδηγείται η υπόθεση στα δικαστήρια. Σαφώς και θεωρούµε
ότι είναι µια µεταρρύθµιση παιδοκεντρική. Στρέφεται κυρίως
γύρω από το συµφέρον του παιδιού, µε τη διαπίστωση ότι οι δύο
γονείς πρέπει να συµµετέχουν ισότιµα στην επαγγελµατική και
κοινωνική ζωή της ανατροφής στο πλαίσιο του γάµου. Οι δύο γο-
νείς πρέπει να είναι παρόντες στη ζωή και στην ανατροφή των
τέκνων και στον γάµο και µετά τον γάµο, αν τυχόν σπάσει, και
είναι αναγκαία η επικοινωνία του τέκνου και µε τον γονέα φυσικά
µε τον οποίο δεν διαµένει το παιδί. 

Αρχή του νοµοσχεδίου είναι η µη διάκριση µεταξύ των δύο γο-
νέων. Το ίδιο θεωρούµε και τον πατέρα και τη µάνα. Προβλέ-
πουµε πολλά πράγµατα: Διαµεσολάβηση για την επίλυση
διαφορών. Πλαίσια εξωδικαστικής συνεννόησης. Επιµόρφωση
των δικαστών για να γίνουν οι µεσολαβήσεις. 

Έγινε πολλή συζήτηση για το µαχητό τεκµήριο ότι το ένα τρίτο
πρέπει να αφορά και τον γονέα που δεν έχει το παιδί στην καθη-
µερινότητα. Αυτό δεν είναι αδιαπραγµάτευτο ούτε είναι «µπετόν
αρµέ». Επιδέχεται µεταβολές ανάλογα και µε τις τροπές που
παίρνει το ζήτηµα της διαφοράς, γιατί θεσπίζουµε και αντικειµε-
νικά κριτήρια της κακής άσκησης της γονικής µέριµνας. Είναι
πολύ ξεκάθαρα αυτά τα αντικειµενικά κριτήρια για να εξαιρούν-
ται και να προβλέπονται περιπτώσεις που ξεφεύγουµε από τη λο-
γική, όπως πολλές φορές λέµε ότι πρέπει να υπάρχει συναίνεση
του γονέα που δεν µένει µε το παιδί, όταν πρόκειται να µετακι-
νηθεί ο γονέας µε τον οποίο διαµένει, γιατί πολλές φορές αυτό
µπορεί να είναι ένα πρόσχηµα για να στερείται το παιδί την πα-
ρουσία και του άλλου γονέα.

Η Κυβέρνησή µας είναι και προοδευτική και δηµοκρατική και
σταθερά εδώ και δύο χρόνια φέρνουµε το ένα νοµοσχέδιο µετά
το άλλο για να προχωρήσουµε στις µεταρρυθµίσεις που έχει
ανάγκη η κοινωνία. Στο πλαίσιο αυτό, η Κυβέρνηση και ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης έφεραν αυτό το νοµοσχέδιο που θεωρούµε ότι
είναι πολύ σηµαντικό. Έχουµε ανοιχτά αυτιά. Αυτό έδειξε ο
Υπουργός χθες µε τις τροπολογίες που έφερε. Δεν σηµαίνει ότι
έχουµε το αλάθητο. Διορθώνουµε τυχόν πράγµατα που θεω-
ρούµε ότι στο τέλος εξυπηρετούν τον έναν και µοναδικό και αδια-
πραγµάτευτο σκοπό: το συµφέρον του παιδιού µέσα στην
ελληνική οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τζηκαλάγια για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η κ. Κασιµάτη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, για επτά λεπτά. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κατ’ αρχάς να

πω το εξής: Χθες ήταν µια πολύ εµβληµατική ηµέρα για τον Ελ-
ληνισµό, αλλά και γενικά για όλα τα ζητήµατα ανθρωπισµού.
Ήταν η Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας του Ποντιακού Ελληνι-
σµού.

Θα ήθελα να πω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτά τα ζητή-
µατα να συνεχίσουµε να τα συζητάµε και να τα επιδιώκουµε και

την επόµενη µέρα, µετά τις επετείους και νοµίζω ότι και το γεγο-
νός ότι ένα τόσο πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο εισήχθη στην Ολο-
µέλεια χθες δείχνει τις διαθέσεις της Κυβέρνησης για την
κεντρικότητα ή µη του ζητήµατος, πράγµα για το οποίο εγώ λυ-
πάµαι και ελπίζω να δούµε άλλες κινήσεις στο µέλλον, στο άµεσο
µέλλον, για την επιδίωξη της διεθνούς αναγνώρισης της Γενο-
κτονίας του Ποντιακού Ελληνισµού, δεδοµένων των εξελίξεων
στην περιοχή µας σε σχέση µε την Τουρκία.

Κατά τα λοιπά, το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητούµε και σή-
µερα θα ψηφιστεί, οι µεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις
γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου,
είναι ένα εµβληµατικό νοµοσχέδιο, γιατί ακριβώς επιφέρει µια
τοµή σε ένα οικογενειακό δίκαιο το οποίο έχει µια παράδοση σα-
ράντα ετών και αυτό δεν δείχνει την παλαιότητά του, αλλά το αν-
τίθετο, επρόκειτο για µια νοµοθετική τότε πρωτοβουλία ανάµεσα
σε άλλες, η οποία ήταν στο πνεύµα της νεωτερικότητας και στο
πνεύµα και στην κατεύθυνση της ισότητας των φύλων.

Δυστυχώς, βέβαια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- και
δεν είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο µόνο η ένδειξη- έχει µια πολύ
συγκεκριµένη οπτική για το µεταπολιτευτικό κεκτηµένο και για
όλες εκείνες τις προοδευτικές µεταρρυθµίσεις που όλες οι προ-
οδευτικές κυβερνήσεις στη συνέχεια, συµπεριλαµβανοµένης της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, εµπλούτισαν και στερέωσαν περισσό-
τερο µέσα στην ελληνική κοινωνία.

Το γεγονός ότι επιχειρείτε µια αλλαγή παραδείγµατος στην
πραγµατικότητα, δηλαδή αυτό που λέµε ότι υπάρχει µια αναχώ-
ρηση από τον παιδοκεντρικό χαρακτήρα του οικογενειακού δι-
καίου και το πηγαίνετε περισσότερο στο ζήτηµα των δικαιωµάτων
των γονέων, ακριβώς καταδεικνύει αυτή την υπολειµµατική πολι-
τική προσέγγιση στο ζήτηµα, την οποία θα τη βρούµε µπροστά
µας.

Βεβαίως, απορώ, κύριε Υπουργέ, µε αυτό που είπατε εχθές
και προχθές και τις προηγούµενες µέρες απαντώντας στο σφυ-
ροκόπηµα που έχετε δεχθεί από την Αντιπολίτευση αλλά και
µέσα από τη Συµπολίτευση. Είπατε ότι πρόκειται για µια νοµοθε-
τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και άρα δεν µπορεί να υπάρ-
ξουν µείζονες αλλαγές στον πυρήνα.

Έχουµε ένα σύστηµα διάκρισης εξουσιών, κύριε Υπουργέ. Το
γεγονός ότι η Βουλή διαφωνεί τόσο ευρέως, το γεγονός ότι δια-
φωνούν και µέσα από το κόµµα σας τόσο έντονα, είναι κάτι το
οποίο θα πρέπει να σας προβληµατίσει και να σας κάνει να ανα-
κρούσετε πρύµναν.

Εν πάση περιπτώσει, εάν δεν θέλετε να ακούσετε τους Βου-
λευτές σας, µπορείτε να ακούσετε τη σιωπή τους, διότι έχουµε
εδώ πέρα τον κατάλογο των οµιλητών και στους τελευταίους κύ-
κλους υπάρχουν πάρα πολλά κενά της Νέας Δηµοκρατίας. Οι
οµιλητές δηλαδή, οι Βουλευτές σας, παρ’ όλο που θα ψηφίσουν
ίσως, αν γίνει ονοµαστική ψηφοφορία, µε την επιστολική ψήφο
µέσα από τα γραφεία της Γραµµατείας σας, δεν είναι εδώ για να
το υποστηρίξουν. Συνάγεται, τεκµαίρεται ότι δεν συµφωνούν
µαζί του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Φαντά-
ζοµαι να µείνετε στην ψηφοφορία, να µη φύγετε!

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όσον αφορά εµάς, είναι ξεκαθαρισµένη η
θέση µας. 

Δείτε τον κατάλογο, κύριε Υπουργέ. Δείτε τα κενά. Ούτως ή
άλλως, εσείς έχετε την πλειοψηφία, αλλά δεν έχετε τη βούληση
τη νοµοθετική αυτού του Σώµατος ούτε µέσα από τους Βουλευ-
τές της Κυβέρνησής σας. Πρέπει να το έχετε καταλάβει αυτό.
Πιστεύω ότι προκύπτει από τη σιωπή της Νέας Δηµοκρατίας στο
ζήτηµα αυτό.

Όµως, δεν θέλετε να ακούσετε ούτε την ολοµέλεια των δικη-
γορικών συλλόγων της Ελλάδας, οι οποίοι έστειλαν εκτενείς πα-
ρατηρήσεις και µάλιστα δεν πρόκειται να τους πείτε ότι είναι οι
γυναίκες που έχουν τα προσωπικά βιώµατα, όπως είπατε απα-
ράδεκτα για τις συναδέλφους. Πρόκειται για άνδρες και γυναίκες
δικηγόρους στη µάχιµη δικηγορία, που γνωρίζουν πάρα πολύ
καλά τα ζητήµατα του οικογενειακού δικαίου στην πράξη, στην
πράξη την καθηµερινή και τη νοµολογιακή. Δεν τα λαµβάνετε υπ’
όψιν σας. 

Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή.
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Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τον κόλαφο, όπως είπε και ο ειση-
γητής µας ο κ. Ξανθόπουλος, της Επιστηµονικής Επιτροπής της
Βουλής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν µά-
θατε ότι ενσωµατώθηκαν; 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Δεν έχετε ενσωµατώσει τα βασικά. Εντάξει,
κύριε Υπουργέ. Περιµένουµε τότε να δούµε την ψηφοφορία, την
αναµένουµε, µιας που τα έχετε ενσωµατώσει. 

Δυστυχώς, για τα βασικά ζητήµατα που άπτονται των αλλαγών
δεν πρόκειται να σας πείσουµε. Έχει φανεί αυτό. Θα σας πείσει
όµως η πράξη και θα σας πείσουν και όσα συµβούν εφεξής το
διάστηµα εκείνο όσο θα διαρκέσει αυτή σας η αυθαίρετη και σο-
λοµώντεια παρέµβαση σε ένα τόσο κοµβικό ζήτηµα όπως είναι
αυτό της γονικής µέριµνας και αυτό των παιδιών. Γιατί είναι µια
παρέµβαση που -όπως ξέρετε, όταν λέει το Σύνταγµα στο άρθρο
21 ότι η οικογένεια ως θεµέλιο της συντήρησης και προαγωγής
του έθνους καθώς και ο γάµος, η µητρότητα, η παιδική ηλικία τε-
λούν υπό την προστασία του κράτους- δεν είναι κενό γράµµα. 

Πρέπει να ξέρετε ότι θα είναι εθνικές και κοινωνικές οι συνέ-
πειες του νοµοθετήµατος που τώρα φέρνετε, γιατί εάν έχετε µε-
λετήσει τον τρόπο µε τον οποίο έγιναν οι µεταρρυθµίσεις στο
οικογενειακό δίκαιο, από τη Μεταπολίτευση και µετά, θα πρέπει
να γνωρίζετε ότι αφορούν µακροπρόθεσµα την ψυχοσύνθεση
των παιδιών και την ψυχοσύνθεση των επόµενων γενεών και µιας
ολόκληρης κοινωνίας, που έχει απαιτήσεις προόδου και όχι απαι-
τήσεις αναχρονισµού, όπου τους φέρνετε στην πράξη µε κάθε
σας παρέµβαση, µε ένα αµπαλάζ -ας το πούµε έτσι- φιλελευθε-
ρισµού. 

Κάνετε ακριβώς το αντίθετο, όπως σε πάρα πολλά ζητήµατα
και λυπάµαι πάρα πολύ -ξαναλέω- που ένα τόσο σηµαντικό ζή-
τηµα το περνάτε τόσο πολύ ελαφρά και δεν αντιλαµβάνεστε το
µέγεθος της τοµής που επιφέρετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Παρακαλώ να τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα προκειµένου

να πάρει το λόγο η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Λιάνα Κανέλλη. Μετά έχει ζητήσει το λόγο ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λίγα πράγµατα από τη φυσική από το σχολείο

θα θυµάστε, αποκλείεται να µη θυµάστε. Θα θυµάστε, λοιπόν,
ότι είναι η ίδια σύνθεση η µοριακή και του κάρβουνου και του
αδάµαντος, του διαµαντιού. Μόνο αν αλλάξετε τη σχέση των µο-
ρίων, παίρνετε είτε άνθρακα είτε διαµάντι. 

Ήρθατε εδώ, λοιπόν, µε ένα νοµοσχέδιο και µας είπατε ότι φέ-
ρατε διαµάντι. Εξαντλητικά οι σύντροφοί µου Βουλευτές του
ΚΚΕ σάς απέδειξαν ότι φέρατε κάρβουνο. Φέρατε κάρβουνο και
-εγώ δεν θα κάνω µικροπολιτική- θέλω να πιστεύω όχι επίτηδες,
γιατί αν πιστέψω στο επίτηδες, θα πρέπει να αναρωτιέµαι πόσοι
Βουλευτές εδώ µέσα έχουν εµβολιαστεί, πόσοι είναι εναντίον του
εµβολιασµού, αν µπορούµε να κάνουµε εκστρατεία για το εµβό-
λιο, αν µπορούµε να συζητάµε για την ελευθερία και αν µπο-
ρούµε να συζητάµε για τις σχέσεις και τον χρόνο. 

Σας είπαµε, µετά από σαράντα χρόνια έχει αλλάξει η οικογέ-
νεια. Μέχρι και στα σίριαλ άµα δείτε «modern family» -σύγχρονη
οικογένεια- θα δείτε ότι η οικογένεια δεν έχει καµµία σχέση µε
την οικογένεια, όπως την ξέραµε πριν από είκοσι, τριάντα, σα-
ράντα ή πενήντα χρόνια. Έχει αλλάξει µόνο η οικογένεια; Μην
τρελαθούµε!

Ήρθατε, λοιπόν, και µας µιλάτε για διευθέτηση των σχέσεων,
του χρόνου των γονέων, της συνεπιµέλειας, της γονικής µέρι-
µνας, όλα µαζί µε δυο, τρεις λεξούλες, ένα «εξίσου», ένα «µαχητό
τεκµήριο του 1/3 του χρόνου», έννοιες αφηρηµένες, τεράστιες.
Δεν τις έχει λύσει η φιλοσοφία µέχρι σήµερα, αλλά τις λύνει η
Νέα Δηµοκρατία! Είναι απίστευτο δηλαδή! Κατέχετε παγκόσµιο
ρεκόρ επίλυσης του µείζονος προβλήµατος του χρόνου, του χα-
µένου, του κερδισµένου, του ποιοτικού, του εργατικού, του χρό-
νου του ύπνου, του χρόνου της διασκέδασης, του χρόνου του
ενός και του χρόνου του αλλουνού µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Έρχεστε και κουβαλάτε και κάτι νούµερα, 86% των σχολείων
ήταν θετικό. Εντάξει, µε ένα πεντοχίλιαρο εξασφαλίζω εγώ 85%,
90% θετικών σχολίων. Πιστέψτε µε! Μη µας επικαλείστε τη δια-
δικασία του διαδικτύου ως διαδικασία δηµοκρατίας. Το να αγο-
ράζει κανένας γνώµες στο διαδίκτυο είναι πανεύκολο. Θα µου
πείτε: Σας κατηγορώ ότι τις αγοράσατε; Εγώ σας λέω ναι, ότι µε-
θοδεύτηκε και µεθοδεύτηκε και από εσάς και από την Κυβέρ-
νηση, εξ ου και η επίσπευση και η βιασύνη να φέρετε κάτι τέτοιο
που µιλάει για τον χρόνο που θα περνάει -ας πούµε, για παρά-
δειγµα- το παιδί µε τον έναν από τους δύο γονείς απέναντι σε
µία πραγµατικότητα.

Ουκ ολίγες οι περιπτώσεις που τα παιδιά έχουν γίνει όπλο µε-
ταξύ δύο γονέων. Ουκ ολίγες οι περιπτώσεις µέχρι σήµερα που
τα παιδιά έχουν γίνει αντικείµενο εκβιασµού και από άντρες και
από γυναίκες. Καµµία αντίρρηση ότι όποιος έχει τα λεφτά έχει
και τη λύση, γιατί έχει δίπλα είκοσι βοηθούς, δεκαπέντε από
δίπλα για να µπορούν να βοηθάνε τη µάνα του που είναι άρρω-
στη, τον πατέρα του που δεν µπορεί να κρατήσει το παιδί και για
να διατηρήσουν την κατάσταση.

Όµως, έρχεστε και το φέρνετε για έναν πολύ συγκεκριµένο
λόγο και θα σας τον πω και είναι σχεδόν ακατόρθωτο να µε δια-
ψεύσετε. Φέρνετε τώρα αυτό το νοµοσχέδιο γιατί; Γιατί επίκειται
το νοµοσχέδιο µε το οποίο θα καθορίσετε τον χρόνο και τις σχέ-
σεις της εργασίας και θα τη διαλύσετε. Και επειδή ξέρετε ότι µε
το που θα έρθει το εργατικό νοµοσχέδιο, το βαθύτατα αντεργα-
τικό, το εξοντωτικό αυτό νοµοσχέδιο της ρύθµισης του χρόνου
εργασίας, τα σπίτια που ήδη συµφωνούν εδώ θα τιναχτούν στον
αέρα, όχι τα σπίτια όπου έχουν εσωτερικές διαφωνίες οι γονείς
για το παιδί και την επιµέλεια και το πού θα κοιµάται και πώς θα
ξυπνάει, σε ποιο σχολείο θα πάει, αν θα κάνει εµβόλιο, αν δεν θα
κάνει εµβόλιο. Και να µη συζητήσω τώρα για οικογένειες οι
οποίες έχουν διαζύγιο και παιδιά µε ειδικές ανάγκες. Μη συζη-
τήσω για αυτού του είδους την επιµέλεια. Μη συζητήσω για
αυτού του είδους τα βάρη.

Και ήρθαµε και σας είπαµε «προσέξτε καλά, γιατί υπάρχουν
δυνατότητες µέσα σε αυτό το κάρβουνο να υπάρξουν κανα-δυό
λύσεις, που και αν δεν είναι διαµάντια, εν πάση περιπτώσει, δεν
είναι κάρβουνο, όπως το επίδοµα να δίνεται νωρίτερα».

Σας φέραµε µία τροπολογία για τις φορολογικές απαλλαγές
που πρέπει να έχουν οι άνθρωποι, όταν έχουν έναν και δύο και
τρεις γάµους, µία και δύο και τρεις γονικές µέριµνες µοιρασµέ-
νες εξίσου, όπως λέτε. Ποιο «εξίσου»; Πού τα λέτε αυτά τα πράγ-
µατα; Πάρτε µια γυναίκα ή έναν άντρα, µία µάνα ή έναν πατέρα,
που µε το καινούργιο σας νοµοσχέδιο -το καινούργιο σας νοµο-
σχέδιο!- θα δουλέψει τρεις εβδοµάδες συνεχόµενες, επτά µέρες
την εβδοµάδα και Σάββατο και Κυριακή, για να εξασφαλίσει ένα
-µην πω τη λέξη- παλιοτριήµερο, τετραήµερο, να το κολλήσει µε
ένα παλιοσαββατοκύριακο -που θα είναι µια Κυριακή που δεν θα
δουλεύει- για να έχει έξι, επτά µέρες να δει το παιδί και να είναι
πραγµατικά το 1/3 του χρόνου, τρεις βδοµάδες να µην το δει και
να το δει µία βδοµάδα να το ευχαριστηθεί το παιδί. Μπα, µας κο-
ροϊδεύετε; Θα έρθει ο εργοδότης και θα πει «αυτή τη βδοµάδα
που θέλεις εσύ θα δουλεύεις δεκατέσσερις ώρες την εβδοµάδα,
γιατί αυτό έχει ανάγκη η επιχείρησή µου». Τόµπολα! Πού είναι το
διαµάντι; Πάρε κάρβουνο στα µούτρα!

Έχετε καταλάβει ότι φέρνετε ένα νοµοσχέδιο να ρυθµίζει τον
χρόνο µεταξύ των γονέων και των παιδιών µε τα παιδιά αντικεί-
µενο αριθµοποιηµένο, από την ώρα που τον χρόνο της ζωής του
καθενός µας τον καθορίζει ο εργοδότης κατά τα συµφέροντά
του; Και επίκειται και θα το φέρετε και µας απειλείτε και νοµίζετε
ότι θα το εφαρµόσετε στην πράξη;

Έπειτα, τι θα κάνετε το παιδί; Βαλίτσα; Σάκο; Εδώ µε την ερ-
γασία, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί από προσωρινή µέχρι τρέ-
χουσα, τυχαία ή ηµερήσια, µε δεκαπέντε ώρες, πέντε ώρες, συν
τριάντα δύο Κυριακές, συν πέντε Κυριακές, κάποιος µπορεί να
βρίσκεται τη µία βδοµάδα στην Αθήνα, την άλλη στη Βέροια, την
τρίτη στην Πελοπόννησο και την τέταρτη κάπου αλλού για το µε-
ροκάµατο.

Τι θα κάνει αυτός; Θα παίρνει το παιδί µαζί του; Θα τα αθροίζει
όλα µαζί για ένα εξάµηνο και το παιδί θα αλλάζει σχολείο; Ποιο
σχολείο να αλλάξει; Κυριακή δεν έχει µείνει στη θέση της, οκτά-
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ωρο δεν έχει µείνει στη θέση του, τα λεφτά δεν έχουν µείνει στη
θέση τους, οι µισθοί και οι δουλειές δεν έχουν µείνει στη θέση
τους, οι άνθρωποι εκβιάζονται από τον κάθε εργοδότη και εσείς
έρχεστε και του λέτε αυτά; Είναι µόνο για τα παιδιά των δηµο-
σίων υπαλλήλων, που για την ώρα δεν ισχύει η κατάργηση της
Κυριακής; Για να ξέρω, δηλαδή! Αποκλείεται! Εκ των πραγµάτων
αποκλείεται! Όταν υπάρχουν παιδιά που ενηλικιώνονται στα δε-
καεπτά, όταν υπάρχουν παιδιά που από τα δεκαπέντε δουλεύουν
µε τα µηχανάκια και όταν έχουµε την παιδική εργασία κατοχυ-
ρωµένη σε ολόκληρο τον κόσµο, έρχεστε και µας λέτε σήµερα
ότι εσείς θα το ρυθµίσετε οριζόντια; 

Πηγαίνετε στον φίλο σας τον Πιερρακάκη, τον πιο αποτελε-
σµατικό στο να φτιάχνει αλγόριθµους και πολύ πετυχηµένο σε
ορισµένα πράγµατα, και πείτε του ότι µπορεί να σας δώσει έναν
αλγόριθµο να το φτιάξετε. Αυτό κάνατε! Ζηλέψατε «δόξα Πιερ-
ρακάκη»! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι τα περάσατε τα ζευγάρια; Καρανίκα-Άδωνι; Διότι ο Καρανί-
κας και ο Άδωνις τα βρήκαν για τα ναρκωτικά! Θα τα βρουν οι
γονείς που δεν τα βρίσκουν, επειδή φέρατε νοµοσχέδιο; Έφτα-
σαν να ζητάει συγγνώµη ο ένας από τον άλλον και να πίνουν κα-
φέδες! Νοµίζετε ότι αυτό θα γίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο; «Κάτσε
κάτω, αγάπη µου, να µετρήσουµε µε ένα µπλοκάκι τι θα κάνεις;». 

(Χειροκροτήµατα)
Έτσι το αντιµετωπίζετε το θέµα! Και το αντιµετωπίζετε µε έναν

τρόπο ο οποίος είναι ύπουλος. Φέρατε κάποιες αλλαγές για να
φαίνεται ότι είστε υπέρ της ισότητας των φύλων. Ποια ισότητα
των φύλων; Μας δουλεύετε; Ακόµα τα µεροκάµατα των γυναικών
είναι συντετριµµένα σε σχέση µε των αντρών. Πληρώνονται λι-
γότερο για την ίδια δουλειά. Εδώ δόθηκαν µάχες για να µπορεί
να βυζαίνει η γυναίκα που είναι στρατιωτικός µέσα στα στρα-
τώνα! Για ποια πράγµατα µιλάτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κανέλλη, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Την ηµέρα που θα δουλεύει η Βουλή επτά µέρες την εβδο-

µάδα, οι µισοί δεκάωρο το πρωί και οι άλλοι µισοί δεκάωρο τη
νύχτα, τότε θα αρχίσουµε να µπορούµε να καταλαβαίνουµε τα
υπόλοιπα!

Και θα σας παρακαλέσω και κάτι άλλο: Μην τολµήσετε ξανά
να πείτε σε οποιονδήποτε Βουλευτή οποιουδήποτε κόµµατος,
του δικού σας ή κάποιου άλλου, ότι µιλάει από προσωπική εµ-
πειρία! Ουαί και αλίµονο, από αναίσθητους, αποκτηνωµένους
Βουλευτές που δεν µιλάνε από προσωπική εµπειρία, όταν εµείς
οι ίδιοι οι Βουλευτές βγαίνουµε στον δρόµο και προσπαθούµε να
αφουγκραστούµε τον κόσµο! Εκτός κι αν το κάνει κάποιος µόνο
για δηµόσιες σχέσεις και για να µαζεύει «ψηφαλάκια». Αν το κάνει
από την ψυχή του, έρχεται εδώ µέσα και ψηφίζει µε τη συνείδηση
και µε την ψυχή του και όχι µε µία κοµµατική γραµµή που µπορεί
να σου δείχνει το «κάρβουνο» και να σου λέει «πες ότι είναι δια-
µάντι, για να σου το κάνω εγώ, πουλάκι µου, δαχτυλίδι». Δεν κά-
νετε «δαχτυλίδι»! «Δαχτυλίδι» στον λαιµό βάζετε, δηλαδή θηλειά
σε ανθρώπους οι οποίοι είναι αντιµέτωποι µε την καταστροφή
και τώρα στο παιχνίδι της καταστροφής θα βγάζουν στο παζάρι
τα παιδιά τους. 

Αν δεν το καταλαβαίνετε, πάτε για µια αλλαγή η οποία είναι
επί τα χείρω και θα παραδώσετε οικογένειες πιο κουρασµένες,
πιο τσακισµένες, πιο άρρωστες, πιο αγανακτισµένες και ελπίζον-
τας σε παιδιά σε µια χώρα που πάσχει από την υπογεννητικό-
τητα. Αυτό το νοµοσχέδιο θα καταλήξει να έχουν όλοι, εντός και
εκτός γάµου, λιγότερα παιδιά, για να έχουν λιγότερα βάσανα και
λιγότερες τύψεις στην πλάτη τους. Τη χώρα πάτε να τη µικρύνετε
και δεν θα σας το επιτρέψουµε!

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-

ποιηθεί το Βήµα.
Πριν πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, θα

ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι µε βάση το άρθρο 72 του Κα-
νονισµού της Βουλής, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ζητούν µε αίτησή τους τα εξής: «Αιτούµεθα τη διενέρ-

γεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση επί των άρθρων 7 και 13
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης «Mεταρρυθµίσεις
αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα
οικογενειακού δικαίου»».

Η εν λόγω ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί µόλις ολοκλη-
ρωθεί η συζήτηση του σχεδίου νόµου.

Επίσης, όπως ενηµερώθηκε το Προεδρείο από το γραφείο του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας έχει ζητήσει περί τις 12.00’ η
ώρα να πάρει τον λόγο.

Κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής Λύσης, κύριε Βελόπουλε, έχετε
τον λόγο.

Παρακαλώ θερµά όλους σας να µε διευκολύνετε στην τήρηση
του χρόνου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, ξεκινώντας, να απευθυνθώ στον Υπουργό, γιατί
γνωρίζω ότι ο άνθρωπος είναι και θρησκευόµενος. Ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, ο θεός για να φτιάξει τον κόσµο χρειάστηκε επτά
µέρες. Του έλειπε η γυναίκα, όµως, η Εύα, την οποία την έφτιαξε
ακολούθως για να έχει παρέα ο άνδρας. Άρρεν-θήλυ, µητρότητα-
πατρότητα. Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα εσείς, ως θεϊκή Νέα Δηµο-
κρατία, να λύσετε ακόµη και τον γόρδιο δεσµό του θεού,
αφαιρώντας την πατρότητα και τη µητρότητα. Πού; Ας διαβάσω
εγώ. Αυτό το «σεξουαλικού προσανατολισµού ιδίου φύλου» τι το
θέλατε; Ε, εδώ σε θέλω, Υπουργέ. Πού είναι η πατρότητα και η
µητρότητα του Μωυσή, την οποία εφηύρατε εσείς, ο Μωυσής,
ξέρετε, ο θεός κ.λπ.. Τα κάνετε όλα, είστε θεοί πραγµατικά, θεοί.
Αλλά υπάρχουν θεοί οι οποίοι κάνουν το καλό, αλλά υπάρχουν
και θεοί οι οποίοι κάνουν το κακό. Δυστυχώς κάνετε κακό στη
χώρα συνολικά, κύριε Υπουργέ. Και είστε από τους ανθρώπους
που εκτιµώ απεριόριστα για το ήθος του και δεν περίµενα να
φέρει την υπογραφή τη δική σας ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, που
είστε θρησκευόµενος.

Πατρότητα και µητρότητα είναι ιερές έννοιες, κύριε Υπουργέ.
Αν µπορείτε να τις ξεχωρίσετε εσείς, δικαίωµά σας, αλλά δεν
µπορεί ο Γιώργος µε τον Νίκο να παντρεύονται και να δέχονται
ένα παιδί. Δεν γίνεται, είναι εξόφθαλµο. Και είµαι βέβαιος, πέρα
από την προοδευτική Αριστερά, που έχει τη δική της αντίληψη
και άποψη, ότι πολλοί εκ των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
συµφωνούν και φαίνεται από τις αντιδράσεις σας. Για τα ιερά και
όσια της οικογένειας και της πατρίδας, Υπουργέ, πάρτε το πίσω
τώρα. Τώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί βηµατάκι-βηµατάκι µας πηγαίνετε. Ο Πρωθυπουργός,

όταν ήταν Βουλευτής, ψήφισε την αλλαγή φύλου στα δεκαέξι.
Έρχεστε και καταργείτε πατρότητα και µητρότητα, θα ψηφίσετε
και νόµο για την υιοθεσία για τα οµοφυλόφιλα ζευγάρια. Εµένα
δεν µε ενδιαφέρει τι κάνει ο καθένας στο κρεβάτι του, ας κάνει
ό,τι θέλει. Ο καθένας κάνει ό,τι θέλει στο κρεβάτι του, αλλά δεν
πρέπει το αφύσικο να το κάνω φυσικό, το παρά φύση να το κάνω
κατά φύση. Δεν γίνεται. Ο θεός, όπως η Νέα Δηµοκρατία, µπορεί
να τα κάνει. 

Σταµατώ, όµως, εδώ, γιατί είναι ένα αποτυχηµένο νοµοσχέδιο,
το οποίο για ακόµη µια φορά αποδεικνύει ότι διχάζει τον ελληνικό
λαό. Αφού πετύχατε να διχάσετε τους εκατόν πενήντα οκτώ Βου-
λευτές σας, οι οποίοι είναι µια γροθιά, τα ψηφίζουν όλα τρέιλερ,
και το ότι διχάζονται σε αυτό σηµαίνει ότι κάτι δεν κάνετε καλά.
Και «εκλιπαρώ», ζητώ από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας να ορθώσουν ανάστηµα, να προστατέψουν τα ιερά και όσια
της οικογένειας, να προστατέψουν την Ελλάδα, γιατί αυτό που
έρχεται είναι χειρότερο από αυτό που νοµίζετε ότι κάνετε τώρα.
Διότι ένα έγκληµα, κύριε Υπουργέ, πολιτικό γίνεται βήµα-βήµα.
Έτσι έγινε µε τα Σκόπια και σήµερα είστε έτοιµοι να υπογράψετε
τα µνηµόνια, τα πρωτόκολλα. Έτσι έγινε µε τα εθνικά θέµατα επί
δεκαετίες, τα αντιµετωπίζουµε τώρα, βήµα-βήµα. Δεν κάνει ένας
το λάθος. Διότι κατά την άποψη της Νέας Δηµοκρατίας έχει συ-
νέχεια το κράτος σας, το κράτος του ΣΥΡΙΖΑ, όµως, το κράτος
της επαίσχυντης συµφωνίας των Πρεσπών. Βλέπω πολλούς Βου-
λευτές εδώ µέσα που ήταν στα συλλαλητήρια. Τα ξεχάσαµε
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αυτά. Όχι. Σας κάνω έκκληση. Δυο χρόνια ζωής ακόµα θα έχετε.
Αφήστε πίσω παρακαταθήκη ιερή για την πατρίδα.

Τολµώ να πω -γιατί κάηκε η Κόρινθος χθες το βράδυ, δεν ξέρω
αν το µάθατε, κάηκε ένα πανέµορφο, παρθένο δάσος- και προ-
ειδοποιώ την Κυβέρνηση, µη δω του χρόνου ανεµογεννήτριες και
άδειες στην περιοχή των καµένων, θα είστε ηθικοί αυτουργοί
αυτού που έγινε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι αυτό έγινε και στη νότια Εύβοια. Καιγόταν η Εύβοια επί

χρόνια και λέγαµε «γιατί καίγεται η Εύβοια, ρε παιδιά;» και σή-
µερα γέµισε ανεµογεννήτριες. Καταλάβατε, κύριοι, τι γίνεται; Κά-
ποιοι βάζουν φωτιές, γιατί δεν πρέπει να φυτρώνουν δέντρα
αλλά να φυτρώνουν ανεµογεννήτριες. Σταµατήστε το έγκληµα
αυτό. Η Αθήνα σήµερα ασφυκτιά από τη στάχτη. 

Επίσης, γιατί δεν λειτούργησε το «112»; Το «112», που έβγαινε
ο Πρωθυπουργός και έκανε δηλώσεις και διαγγέλµατα. Ούτε ένα
sms δεν έφυγε για να εκκενωθεί ο χώρος πάλι. Πάλι τα ίδια εί-
χαµε, πάλι τα ίδια λάθη. Δεν ειδοποιήθηκαν οι πολίτες να φύγουν,
γιατί; Γιατί; Δεν ξέρω πόσοι επισκεφτήκατε την Κόρινθο και την
περιοχή του δάσους. Ένα πανέµορφο δάσος είναι. Τώρα είστε
έτοιµοι να βάλετε ανεµογεννήτριες. Αυτοί είστε. Για να εξυπηρε-
τήσετε ποιους; Τους φίλους σας τους Γερµανούς, όπως είπε και
ο Πρωθυπουργός όταν κατήργησε τον λιγνίτη, που η Γερµανία
κρατάει µέχρι το 2038 τον λιγνίτη και εσείς καταργείτε τον εθνικό
πλούτο της χώρας, για να δουλεύουν οι φίλοι σας οι Γερµανοί!
Αυτή είναι η αλήθεια. Το είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στη συ-
νέντευξή του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, όµως, και στα υπόλοιπα. Απορώ µε την πολιτειακή µας

ηγεσία και την πολιτική µας ηγεσία. Διαβάζω το χθεσινό µήνυµα
της Προέδρου Δηµοκρατίας για τη Γενοκτονία των Ποντίων,
ναύαρχέ µου, το οποίο λέει το εξής: «Τιµάµε σήµερα τη µνήµη
των εκατοντάδων χιλιάδων θυµάτων του ποντιακού Ελληνισµού,
που εξοντώθηκε µε απάνθρωπο τρόπο. Η διεθνής αναγνώριση
της γενοκτονίας και η απερίφραστη καταδίκη της είναι χρέος
όλων µας και πράξη βαθιά πολιτική και ανθρώπινη.». 

Να ρωτήσω κάτι. Ποιος τους σκότωσε αυτούς; Στον συνωστι-
σµό της Σµύρνης; Πώς σκοτώθηκαν αυτοί; Γιατί δεν τολµάει να
πει τη λέξη «Τούρκοι», «Τουρκία», «φασίστες του Ερντογάν»; Δεν
τολµάει να το πει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το ίδιο και ο Πρωθυπουργός. «Tweet» του Πρωθυπουργού της

χώρας για τη Γενοκτονία των Ποντίων. Και περιµένω εγώ από
αυτόν, τον όποιον πολιτικό, γιατί είµαι Πόντιος κατά το ήµισυ, να
µου αναγνωρίσει τη γενοκτονία το ελληνικό κράτος. Ποτέ. «Εκα-
τόν δύο χρόνια µετά θυµόµαστε, αγωνιζόµαστε, συσπειρωνόµα-
στε. Ο ποντιακός Ελληνισµός δεν ξεχνά. Προχωρά. Η λύρα τους
θα θρηνεί τον ξεριζωµό και το δοξάρι τους θα τραγουδά την ελ-
πίδα. Και η ηµέρα µνήµης θα µένει ζωντανή µέχρι να µετατραπεί
σε ηµέρα δικαίωσης». Αυτός δεν είναι Πρωθυπουργός. Αυτός
είναι ποιητής. Ποιητής ο κ. Μητσοτάκης.

Και ερωτώ εγώ εσάς: Πού είναι η λέξη «Τούρκοι»; Πού είναι η
λέξη «Τουρκία», πού είναι η λέξη «Μογγόλοι» που έσφαξαν τους
Ποντίους; Γιατί δεν τολµάει να το γράψει; Γιατί δεν τολµούν να
το αναφέρουν; Αυτό είναι το πρόβληµα. Είναι ηθική, ιστορική
υποχρέωση όλων µας να αναδεικνύουµε τη φοβία κάποιων.

Και θα σας πω και κάτι: Η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα κόµµα πα-
τριωτών νοικοκυραίων. Οι ψηφοφόροι είναι νοικοκυραίοι άνθρω-
ποι και τα βλέπουν αυτά. Τα βλέπουν. Δεν είστε πια Νέα
Δηµοκρατία. Είστε µεταλλαγµένη Νέα Δηµοκρατία της κεντροα-
ριστεράς, του ΠΑΣΟΚ, του ΚΙΝΑΛ και του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί είστε και
πρέπει κάποιοι από εσάς να σηκώσουν ανάστηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έφτασαν σήµερα οι Τούρκοι στη Σέριφο. Το µάθατε; Το έµαθε

κανένας; Γι’ αυτό δεν µιλάει ο Πρωθυπουργός. Είχαµε αλιευτικά
για ακόµη µια φορά στο Αιγαίο. Έφτασαν µέχρι τη Σέριφο και
αυτό είναι που µε τροµάζει. Στη Σέριφο, αλιευτικά, γιατί καµµία
κυβέρνηση δεν έκανε αλιευτικές ζώνες, όπως είπα στον Πρωθυ-
πουργό πριν έναν χρόνο να κάνει αλιευτικές ζώνες, γιατί τελει-
ώνει η ηµεροµηνία τον Μάρτιο του 2021. Χάσαµε και αυτή την
ιστορική ευκαιρία. Και το ελληνικό ψάρι βαφτίζεται τουρκικό και

το πουλούν ξανά στην Ελλάδα οι Τούρκοι για να οικονοµάνε 100
εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο από το ελληνικό ψάρι του Αιγαίου.
Αλλά βέβαια είχαµε έναν Υπουργό κατά το παρελθόν που έλεγε
ότι «το Αιγαίο ανήκει στα ψάρια του». ΠΑΣΟΚ ήταν. Σήµερα το
µισό ΠΑΣΟΚ είναι σε εσάς και το άλλο µισό στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή
είναι η δική σας κοµµατική ιδεολογική άποψη, να µαζέψετε όλα
τα αδέσποτα.

Πού είναι εκείνη η φωνή, η πατριωτική, της δεξιάς πτέρυγας,
κεντροδεξιάς πτέρυγας, που µιλούσε για έθνος, για Ορθοδοξία,
για πατρίδα, για ιδεολογία, για σύνορα και για Έλληνες; Πού
είναι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και απευθύνοµαι στους ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας,

στους νοικοκυραίους που έχει το κόµµα σας. Tο κόµµα αυτό
πλέον δεν έχει καµµία σχέση µε το παραδοσιακό ιδεολογικό υπό-
βαθρό της, µε το πατριωτικό κόµµα. Εγώ θα µιλήσω µε παρα-
δείγµατα.

Πρώτον, ιθαγένεια σε αλλοδαπούς. 
Δεύτερον, µπάφος στους Έλληνες και είπε και συγγνώµη ο

Άδωνις Γεωργιάδης. Καλά, από τον Άδωνι Γεωργιάδη τα περι-
µένω όλα. Δεν υπάρχει. Αύριο µπορεί να πει ότι η Ελλάδα είναι
µέχρι τα Τέµπη. Μπορεί να βγει και να το πει αυτό, µέχρι τον
Σπερχειό, ξέρω εγώ, και να πει συγγνώµη στον Καρανίκα!

Τρίτον, αλλαγή φύλου στα δεκαέξι.
Γονέας ένα, γονέας δύο.
Ψευτοµακεδόνας ο Ζάεφ στην Αθήνα, τον προϋπαντήσατε.
Έκτον, µήνυµα Πρωθυπουργού, πολλών Υπουργών για ΛΟ-

ΑΤΚΙ. Έκανε µήνυµα ο Πρωθυπουργός της χώρας για τους ΛΟ-
ΑΤΚΙ. Δεν έκανε µήνυµα, όµως, για την ηµέρα της οικογένειας
των Ελλήνων και των παραδοσιακών αξιών, που ήταν την προ-
ηγούµενη ηµέρα ακριβώς για την οικογένεια.

Έβδοµον, τίποτα δεν κάνατε για τον Κατσίφα, για τους Βορει-
οηπειρώτες που έγιναν εκλογές και τους κλέψατε τις ψήφους.

Όγδοον, εγκληµατικότητα. Η Ελλάδα έγινε Σιναλόα, έγινε Καµ-
πούλ. Δεν υπάρχει νόµος και τάξη. Μόνο στα λόγια κάνετε για
νόµο και τάξη. Αυτά τα µόνο οκτώ παραδείγµατα και πολλά άλλα
θα µπορούσα να παραθέσω στην ψυχή, στη συνείδηση, στην ίδια
την ιδεολογία του ψηφοφόρου της Νέας Δηµοκρατίας που αγα-
πάει την πατρίδα, αγαπάει την Ορθοδοξία, αγαπάει την Ελλάδα,
όπως θέλω να πιστεύω ότι την αγαπάµε όλοι µας εδώ µέσα. Αλλά
κάνετε τα ακριβώς αντίθετα.

Και από την Ελληνική Λύση, το µόνο πατριωτικό κόµµα -και το
λέω µε µεγάλα γράµµατα, πατριωτικό κόµµα- ελληνικό κόµµα, τη
µοναδική λύση για τον τόπο θα ακούτε µόνο αλήθειες µε επιχει-
ρήµατα και σοβαρότητα. Ούτε εξαλλοσύνες ούτε τίποτα. Επιχει-
ρήµατα και σοβαρότητα.

Και να πω και κάτι. Κλείσατε την Ελλάδα. Κάνατε εγκλήµατα
µε το lockdown, εγκλήµατα, ζηµιώσατε επιχειρηµατίες και το
έχετε κάνει πολλές φορές. Διαλύσατε τον ιστό των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων. Διαλύσατε τις επιχειρήσεις. Διαλύσατε εµένα και
τώρα σχοινοβατώ για το εάν θα απολύσω κόσµο ή όχι. Γιατί δεν
έχω πλέον δυνατότητα να πληρώνω από την τσέπη µου συνεχώς
αυτό που µε αναγκάζετε να πληρώσω: Την υψηλή φορολόγηση.

Κάντε τον φόρο 10%-15% να µείνουν οι επιχειρήσεις στην Ελ-
λάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όχι να µου παρακαλάτε την κάθε «FRAPORT» ή την «Ελληνι-

κός Χρυσός» που δεν πληρώνει φόρο ούτε 1 ευρώ. Αλλά ξέρετε,
κύριε ναύαρχε, η άγνοια δεν είναι κακό πράγµα. Όχι. Το να νοµί-
ζεις ότι ξέρεις και να έχεις άγνοια είναι χειρότερο. Γιατί αυτό που
είπα ισχύει στη Ρουµανία. Ο φόρος στη Ρουµανία είναι 3%. Και
το ΑΕΠ της από τα 160 δισεκατοµµύρια πριν επτά χρόνια είναι
230 δισεκατοµµύρια τώρα. Η Ελλάς από 300 δισεκατοµµύρια
που είχε πριν µερικά χρόνια πήγε στα 170 δισεκατοµµύρια. Αυτές
είναι οι επιτυχίες της Νέας Δηµοκρατίας, του ΚΙΝΑΛ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Χωρίς παραγωγικό ιστό, χωρίς παραγωγή πλούτου θα
πάµε στα τάρταρα ως χώρα. Το επαναλαµβάνω, το τονίζω και το
επισηµαίνω. Θέλω να το καταλάβετε. Δεν το καταλαβαίνετε. Να
σας πω γιατί; Γιατί ουδείς ή ελάχιστοι εδώ µέσα έχουν δουλέψει
στη ζωή τους. Γιατί άλλο παροχή υπηρεσίας, άλλο δηµόσιος
υπάλληλος και άλλο παράγω πλούτο. Όταν παράγεις πλούτο,
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παράγεις θέσεις εργασίας. Η παροχή υπηρεσίας χρειάζεται.
Αλλά από την παραγωγή του πλούτου θα έχει χρήµα το κράτος
για να πληρώσει εσάς, τον όποιο δηµόσιο υπάλληλο, τον όποιο
λειτουργό, τον όποιο δικαστή. Παραγωγή πλούτου. Καταλάβετέ
το. Δεν γίνεται αλλιώς. 

Επειδή µας ζαλίσατε µε τα επιδόµατα, θα πω ακόµα µια φορά
ότι είµαι εναντίον των επιδοµάτων. Είµαι εναντίον των επιδοµά-
των. Είναι ντροπή να επιδοτούµε την ανεργία. Επιδοτούµε τη
µαλθακότητα και την τεµπελιά. Θα χαιρόµουν αν υπήρχε ένα σχέ-
διο από την Κυβέρνηση δηµιουργίας νέων θέσεων, ώστε να δου-
λεύει ο Έλληνας και να παρέχει το κράτος εγγυήσεις, χρήµατα.
Να δουλεύει ο Έλληνας. Να µάθει τι σηµαίνει τριβή µε την εργα-
σία. Αλλά τι κάνετε; Θα σας πω εγώ. Επιδοτείτε τους εργαζόµε-
νους και τις επιχειρήσεις, αλλά µε δανεικά. 

Ξέρετε ότι τα χρήµατα που θα πάρουµε από το Ταµείο Ανά-
πτυξης πρέπει να τα επιστρέψουµε τα επόµενα χρόνια; Το έχετε
καταλάβει αυτό; Το έχετε αντιληφθεί; Το να δανείζοµαι και να
δίνω σηµαίνει ότι αυτά τα χρήµατα πρέπει να τα επιστρέψω µε
τόκο πίσω. Από πού θα τα βγάλετε; Έχει µιλήσει για ένα συγκε-
κριµένο σχέδιο η Κυβέρνηση ότι θα βγουν τα χρήµατα από εκεί; 

Αλλά ξέρετε, έχετε έναν Πρωθυπουργό ο οποίος δεν ήρθε
χθες να µιλήσει για τη γενοκτονία των Ποντίων. Δεν ήρθε καν κα-
νένας Πρόεδρος κόµµατος. Όλοι έλειπαν. Αλλά ο Πρωθυπουρ-
γός έτρεξε στα εγκαίνια της «FRAPORT». Αυτή η επένδυση είναι
για γέλια και για κλάµατα. Με δανεισµό από ελληνικές τράπεζες
επένδυσε η «FRAPORT» στην Ελλάδα. Κάντε µε κι εµένα τέτοιον
επενδυτή να σας αγοράσω ό,τι θέλετε. Αεροδρόµια, λιµάνια,
δρόµους. Δώστε µου τα δάνεια εµένα και θα τα πληρώσω. Δεν
πειράζει. Κάντε µου ένα κούρεµα 90%, όπως κάνατε στο «Πρώτο
Θέµα», όπως κάνατε και στον «ΣΚΑΪ» και θα σας κάνω τον επιχει-
ρηµατία. Είναι απλά τα πράγµατα, κύριοι. Εξυπηρετείτε τους ολι-
γάρχες κάθε µέρα εις βάρος του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πιο αργά για να

προλαβαίνουµε να ακούµε αυτά τα ωραία που λέτε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Την επόµενη φορά θα φέρω ακουστικό, για να ακούτε
καλύτερα. Υπάρχουν κάτι ειδικά ακουστικά για να ακούτε καλά. 

Πάµε στην ουσία. Πανδηµία. Ας ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, τους
όρους γιατί βαρέθηκα να ακούω «ΣΚΑΪ», να ακούω όλα τα ψευτο-
κάναλα, αυτά τα κανάλια τα οποία κάποτε ο κ. Πολάκης -δεν είναι
εδώ- αποκαλούσε βοθροκάναλα. Δυστυχώς, θα το πω ευθέως, αρ-
χίζω πλέον και αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει ένας βόθρος, ένας
εσµός στα κανάλια, της µονοσήµαντης τοποθέτησης στήριξης της
Νέας Δηµοκρατίας µε νύχια και µε δόντια. Απουσιάζει η Ελληνική
Λύση από παντού. Απουσιάζει το ΜέΡΑ25. Ελάχιστα βλέπω ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ελάχιστα ΚΚΕ, αρκετά συχνά ΚΙΝΑΛ, γιατί είστε ίδιοι. 

Τι σηµαίνει, όµως, πανδηµία; Ψάξτε ένα λεξικό. Ακούω στα κα-
νάλια τη λέξη «πανδηµία» και από ειδικούς και από ανειδίκευ-
τους. Πανδηµία σηµαίνει να πέφτουν νεκροί στους δρόµους.
Αυτό που αντιµετωπίζει ο πλανήτης είναι επιδηµία, κύριοι. Άλλο
πανδηµία, άλλο επιδηµία. «Επιδηµία: επί συν δήµος, έξαρση
ασθένειας σε δεδοµένη χρονική περίοδο σε βαθµό µεγαλύτερο
του αναµενοµένου». Να µάθουµε και ελληνικά εδώ µέσα. «Παν-
δηµία: επιδηµία λοιµωδών ασθενειών εξαπλώνεται σε παγκόσµια
κλίµακα και απειλεί σχεδόν το σύνολο του πλανήτη». Πέφτουν
νεκροί κάτω. Άρα έχουµε επιδηµία. 

Ρωτώ εσάς τους επιτυχηµένους της Νέας Δηµοκρατίας. Τον
Απρίλιο πέρυσι, η Ελληνική Λύση, εγώ, πρότεινα στον Έλληνα
Πρωθυπουργό να φτιάξει µια επιτροπή που να έχει συγκεκριµέ-
νους επιστήµονες, κύριοι συνάδελφοι. Να έχει επιστήµονες επι-
δηµιολόγους. Να έχει ειδικό διαχείρισης κρίσεων. Κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, η επιτροπή σας στη διαχείριση κρίσεων έχει
τον κ. Χαρδαλιά. Εξαιρετικός άνθρωπος, συµπαθής κατά τα
άλλα, αλλά πού ξέρει από διαχείριση κρίσεων ο κ. Χαρδαλιάς;
Πώς είναι ο ειδικός για τη διαχείριση κρίσεων ο κ. Χαρδαλιάς;
Χρειαζόταν επιστήµονες που να ξέρουν µαθηµατική κοινωνιολο-
γία, ψυχολογία συµπεριφοράς. Χρειαζόταν ψυχιάτρους και ψυ-
χολόγους η επιτροπή σας. Επιστήµη συστηµάτων, επιστήµη
δεδοµένων, επιχειρησιακή έρευνα, συµπεριφορικά οικονοµικά,
επιστήµη ανάλυσης αποφάσεων.

Όλα αυτά σας λέω, θα έπρεπε να τα έχουν οι επιτροπές. Η επι-
τροπή που κάνατε, των ειδικών. Και εσείς πήγατε και βάλατε τον
πλαστικό χειρουργό που φτιάχνει στήθη και µύτες σε γυναίκες -
τον συµπαθώ κατά τα άλλα-, τον κ. Εξαδάκτυλο να βγαίνει…

Ναι κυρία, ναι! Πλαστικός χειρουργός είναι ο άνθρωπος. Δεν
είναι ούτε επιδηµιολόγος ούτε λοιµωξιολόγος! Πλαστικός χει-
ρουργός είναι. Απαξιώνετε όλους τους άλλους που διαφωνούν
µε αυτές τις απόψεις, αλλά κάνετε σηµαία την κ. Παγώνη που
δεν είναι επιδηµιολόγος.

Δεν έχω τίποτα µε τους ανθρώπους. Έχω µε το ψέµα µε το
οποίο τα κανάλια καθηµερινά βοµβαρδίζουν τον ελληνικό λαό.
Αυτή είναι η διαφοροποίησή µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επίσης, τι λέει η Ελληνική Λύση; Η Ελληνική Λύση είναι ένα

κόµµα το οποίο µιλάει µε τη λογική. Όταν µιλάµε για πανδηµία ή
για επιδηµία, τι πρέπει να αναρωτιέται ο άλλος όταν κάνει ένα
εµβόλιο; Ποιος είναι ο κατασκευαστής του; Πρώτον, πας και
παίρνεις ένα αυτοκίνητο. Δεν ψάχνεις τον κατασκευαστή, να δεις
αν είναι καλή ή όχι η εταιρεία; Θα πας να πάρεις ένα κινέζικο που
µπορεί να είναι «µαϊµού»; Θα πάρεις ένα κανονικό αυτοκίνητο.

Το ιστορικό των κατασκευαστών. Το έχω πει εδώ πάρα πολλές
φορές. Οι φαρµακοβιοµηχανίες δεν είναι ευαγή ιδρύµατα. Είναι
κερδοφόρες επιχειρήσεις. Έχουν κάνει πάρα πολλά πειράµατα
στην Αφρική και σκότωσαν κόσµο, δολοφόνησαν ανθρώπους µε
τη δηµιουργία εµβολίων, όπως εσχάτως η οµάδα του Μπιλ Γκέιτς
στην Αφρική. Χρόνος δοκιµής. Αυτό λέει η Ελληνική Λύση. Ποιοι
το προτείνουν; Είναι ειδικοί; Αποτελεσµατικότητα. Αν είναι απα-
ραίτητα για την ηλικία, αν έχουν παρενέργειες και ο αριθµός ανα-
φεροµένων θανάτων. 

Όλες αυτές οι ερωτήσεις, τέθηκαν κατ’ επανάληψη στον Πρω-
θυπουργό και στους Υπουργούς του και δεν απαντήθηκαν ποτέ
από κανέναν σας. Ποτέ! Επειδή το λέει ο «ΣΚΑΪ», πρέπει όλοι να
πάνε να κάνουν εµβόλιο; Για πείτε µου εσείς. Επειδή το λέει ο
Εξαδάκτυλος, ο πλαστικός χειρουργός; Με ασυλία και ακαταδίω-
κτο από τον κ. Μητσοτάκη, όλη η επιτροπή και τα πολιτικά στε-
λέχη! Γιατί κάνατε το ακαταδίωκτο; Αφού ήσασταν σίγουροι. Και
βγαίνει ο Μοντανιέ, -ιολόγος, νοµπελίστας, έχει πάρει Νόµπελ Ια-
τρικής- και λέει «δεν θα εµβολιαστώ, τα εµβόλια ευθύνονται για
τις µεταλλάξεις». Νοµπελίστας! Και µου φέρνετε τον Εξαδάκτυλο
και την Παγώνη και τους άλλους, τον Σύψα και τον «Τρίψα». Σο-
βαρά µιλάµε τώρα; Σοβαρά; Και θα βγω εγώ και θα πω «κάντε το
εµβόλιο»; Ο καθείς είναι αυτόβουλος για το δικό του σώµα και
κάνει ό,τι θέλει. Όποιος θέλει το κάνει, όποιος θέλει δεν το κάνει. 

Σταµατήστε να κάνετε το έγκληµα της πειθούς διά της βίας
των τηλεοράσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας πω και κάτι τελευταίο, κύριε Υπουργέ µου. Ο Νώε

ήταν συνωµοσιολόγος. Έτσι έλεγαν τότε. Τους έλεγε ότι θα έλθει
κατακλυσµός και γελούσαν όλοι. Μέχρι που άρχισε να βρέχει,
κύριε Υπουργέ. Το πρόβληµα µε σας είναι ότι βρέχει και νοµίζετε
ότι… Άντε να µην το πω τώρα. Μην το πω. Ειλικρινά το λέω µε
πόνο ψυχής.

Εγώ δεν είµαι συνωµοσιολόγος. Αλλά θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά ένα DVD που έχω. Όποιος θέλει και ενδιαφέρεται µπορεί
να το δει. Διαβάζω, λοιπόν, τι λέει το DVD, mot a mot.

Αποµαγνητοφώνηση του εκλεκτού του Πρωθυπουργού της
χώρας, της «Μεγάλης Επανεκκίνησης», του κ. Κλάους Σβαµπ, σε
τηλεοπτική συνέντευξη. Κυρία Γεννηµατά, αν θέλετε, θα σας τα
στείλω και στο γραφείο σας. Τα λέει ο ίδιος, στη γαλλική τηλεό-
ραση: «Θα εµφυτεύσουµε τσιπάκια στους ανθρώπους µέσα στα
επόµενα δέκα χρόνια», 2016. Παιδιά, ακούστε λίγο, συνέντευξη
είναι. Σταµατήστε επιτέλους να αµφισβητείτε τα πάντα. Δεν αµ-
φισβητείτε το εµβόλιο, αµφισβητείτε τον Σβαµπ, όµως. Όχι ο Βε-
λόπουλος, ο Σβαµπ τα λέει. 

Θα την αφήσω εδώ την συνέντευξή του και όσοι είναι σοβαροί
και λογικοί άνθρωποι θα τη διαβάσουν. Για να καταλάβετε τι έρ-
χεται. Δεν σας λέω ότι θα γίνει. Τα έλεγε ο Σβαµπ το 2016, του
οποίου το βιβλίο «Μεγάλη Επανεκκίνηση» το έχει ο κ. Μητσοτά-
κης πάνω στο γραφείο του. 

Εγώ δεν πιστεύω ότι θα γίνει. Εγώ δεν πιστεύω τον Σβαµπ γε-
νικά. Αλλά όταν ο Πρωθυπουργός της χώρας τον έχει ως τοτέµ,
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τότε κάτι δεν πάει καλά. Αυτό σας λέω, για να καταλάβετε τι λάθη
κάνετε. Και κάνετε εγκληµατικά λάθη.

Λάθος πρώτο: Απόφαση της επιτροπής των λοιµωξιολόγων.
Συνεδρίαση στις 18 Μαΐου, φέτος: Να µην εισηγηθεί το Υπουρ-
γείο Υγείας χρήση µονοκλωνικών αντισωµάτων ως θεραπεία για
νοσούντες µε COVID. Εγκληµατική απόφαση. Στη Γερµανία το
έκαναν. Εδώ δεν το κάνετε. Είναι ένα κοκτέιλ φαρµάκων που θε-
ράπευσε για λίγες µέρες τον Τραµπ. «Πράσινο φως από τον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισµό Φαρµάκων», στις 5 Μαρτίου. Γιατί δεν
φέρνετε τα φάρµακα; Γιατί; Ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός Φαρµά-
κων δίνει πράσινο φως. Ο ΕΟΦ, ο ελληνικός, και η επιτροπή δεν
δίνουν. Γιατί; Ψάξτε το.

Δεύτερο λάθος. Δωρεάν τεστ PCR στη Γαλλία για τους Γάλ-
λους. Ανακοινώθηκε πως θα είναι δωρεάν και για τους τουρίστες,
οι οποίοι θα πάνε στη Γαλλία. Στην Ελλάδα ασχολείστε µε τα self-
test. Από τον Μάρτιο-Απρίλιο πέρυσι σας έλεγα «PCR, κάντε κα-
νονικά µοριακά τεστ, µην κάνετε στον κόσµο αυτά τα «µαϊµού»
τεστ του 13% επιτυχία». 

Τρίτο λάθος. Ποιος φταίει για την κακή διαχείριση της πανδη-
µίας; Εγώ προσωπικά θα το πω ευθέως. Δεν τα βάζω µε την Κυ-
βέρνηση, δεν φταίει η Κυβέρνηση, διότι έχει το ακαταδίωκτο.
Έχει και το ακαταλόγιστο πλέον. Γιατί ό,τι κι αν κάνει δεν µπορεί
να διωχθεί κανένας. Διότι πολύ απλά οι οδηγίες που έρχονται
από το Βερολίνο είναι αυτές. Ό,τι σας λέει το Βερολίνο κάνετε,
αλλά κάνετε και λάθος χρήση των εντολών. Ακούστε το. 

Τέταρτο λάθος. Εντολή για µη παραγωγή φαρµάκων-εµβο-
λίων, αποφυγή παραγωγής φαρµάκων. Τα έλεγα τον Σεπτέµβριο:
«Πάρτε το "Sputnik"», «φέρτε εδώ τη Ρωσία», «κάντε το εµβόλιο»,
«πάρτε την Κίνα», «κάντε εργοστάσιο», «κάντε!». Δεν κάνατε. 

Πέµπτο λάθος. Εµβόλια και δόσεις. Η άδεια του FDA έχει δοθεί
για δύο δόσεις πειραµατικά. Το επαναλαµβάνω σε αυτούς που
δεν καταλαβαίνουν τι τους λέω. Το εµβόλιο µε βάση τον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Υγείας είναι conditional, είναι δοκιµαστικό, είναι
πειραµατικό, το λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Είναι πει-
ραµατικό. Αν θέλουν κάποιοι να γίνουν πειραµατόζωα, έχουν τη
δυνατότητα να γίνουν. Εγώ πειραµατόζωο τον Έλληνα δεν θα
τον κάνω ποτέ! Όποιος θέλει να τον κάνει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, µας λέγανε οι ίδιοι άνθρωποι ότι δύο δόσεις φτάνουν.

Τώρα θέλουµε και τρίτη δόση. Θα γίνουµε σαν τους εξαρτηµέ-
νους από τα εµβόλια, θα γίνουµε άρρωστοι, ασθενείς µε τα εµ-
βόλια. Το καταλαβαίνετε; Τέσσερις, πέντε, έξι, επτά, οκτώ, δέκα,
είκοσι δόσεις. Σοβαρά µιλάµε; 

Έκτος λάθος. Κοροϊδεύατε τους πολίτες µε τα sms και βγήκε
η κ. Παγώνη και είπε γελώντας στον «ΑΝΤ-1» στον κ. Παπαδάκη
ότι «εγώ δεν έστελνα sms ποτέ, ποτέ, ποτέ». Δηλαδή, ο πολίτης
να στέλνει και αυτοί που του λένε «στείλε sms» να µη στέλνουν.
Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας και αυτή είναι η επιτροπή σας. 

Έβδοµο λάθος. Οι «επενδυτές» σας έφεραν τις µεταλλάξεις.
Οι λαθροµετανάστες έφεραν τη νιγηριανή µετάλλαξη στο κέντρο
της Αθήνας. Δεν είναι αθηναϊκή η µετάλλαξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό το λέει η κ. Ψαλτοπούλου, καθηγήτρια επιδηµιολο-

γίας, προληπτικής ιατρικής, όχι ο Βελόπουλος. Και βλέπετε ότι
κάθε φορά παραθέτω και επιχειρήµατα. 

Όγδοο λάθος. Λένε οι νεοδηµοκράτες -ακούστε το ευφυολό-
γηµα των στελεχών- ότι όσοι αρνούνται να κάνουν το εµβόλιο
απόλυση από το δηµόσιο, καραντίνα, εξοστρακισµός από την
κοινωνία, γιατί είναι αντικοινωνικοί. Οι ίδιοι νεοδηµοκράτες, τα
στελέχη, ανέχονται να µην εµβολιάζονται οι λαθροµετανάστες,
να παίρνουν 500 ευρώ, να παίρνουν και ιθαγένεια. Δηλαδή, τον
Έλληνα τον κυνηγάτε, αλλά τον λαθροµετανάστη και αυτόν που
είναι στα ΚΥΤ και στις δοµές τον αφήνετε να κάνει ό,τι θέλει.
Αυτό είναι ρατσισµός έναντι των Ελλήνων. Είστε ρατσιστές µε
τις επιλογές σας έναντι των Ελλήνων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένατο λάθος. Εµβολιασµοί στην Ελλάδα. Θεοδώρα Χατζη-

ιωάννου, καθηγήτρια ιολογίας πανεπιστηµίου στη Νέα Υόρκη. Αν-
τικρούει ευθέως όσα επικοινωνεί η ελληνική Κυβέρνηση. Η
Ελλάδα είναι πολύ πίσω στους εµβολιασµούς λέει η καθηγήτρια.
Το ποσοστό του πληθυσµού που έχει ολοκληρώσει και τις δύο

δόσεις του εµβολίου είναι εξαιρετικά µικρό, δεν έχει φτάσει
ακόµα ούτε το ένα τρίτο του πληθυσµού. 

Ακόµα και στο αφήγηµά σας, που είναι ο εµβολιασµός -το
οποίο εγώ δεν πιστεύω- είστε αποτυχηµένοι. Αλλά είστε αποτυ-
χηµένοι κι εδώ. Δεν θα πω για τους νεκρούς, που είµαστε από
τους πρώτους ανά εκατοµµύριο σε νεκρούς. Σας λέω συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Ψάξτε τα. Μην αντιδράτε. 

Θα σας πω το εξής. Αν κάποιοι νοµίζουν ότι είναι ψεκασµένοι
αυτοί που διαφωνούν µε την αυταρχική επιλογή τη δική σας της
αντιδηµοκρατικής υποχρέωσης να κάνουν σε ένα παιδάκι επτά
χρονών εµβόλιο, τότε θα σας πω ευθέως ότι εσείς είστε οι ψεκα-
σµένοι, εσείς είστε οι µπολιασµένοι και όχι εµείς που λέµε σε ένα
επτάχρονο ότι «δεν µπορείς να κάνεις εµβόλιο». Απλά πραγµα-
τάκια είναι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άκουγα χθες τον κ. Κούβελα να λέει ότι είναι διεστραµµένο και

διαβολικό µυαλό όποιος πάει να κάνει σε ένα επτάχρονο παιδάκι
εµβόλιο. Άκουγα καθηγητή από τη Γαλλία να λέει ότι είναι τρελό
αυτό που πάει να γίνει µε τα παιδάκια. Και ακολουθείτε εσείς τον
συρµό. Είναι δυνατόν; 

Δεν λέτε πόσες είναι οι παρενέργειες, πόσοι είναι οι θάνατοι
από το εµβόλιο στη χώρα µας. Υπάρχουν από Γερµανία, από Ιτα-
λία, από Γαλλία στοιχεία, αλλά η Ελλάς δεν τα δίνει. 

Πεθαίνει κάποιος στο νοσοκοµείο από έµφραγµα και είναι
ασυµπτωµατικός µε κορωνοϊό, «πέθανε από κορωνοϊό». Πεθαίνει
κάποιος που έκανε το εµβόλιο ή έχει θροµβώσεις µετά από δέκα
ηµέρες επειδή έκανε το εµβόλιο, «δεν φταίει το εµβόλιο». Βγαί-
νετε όλοι και λέτε ότι δεν φταίει. Είναι απίστευτο αυτό που συµ-
βαίνει µε την πλύση εγκεφάλου και µε ενοχλεί. Με ενοχλεί ως
άνθρωπο. 

Δεν θα σας πω πόσοι πέθαναν και πόσοι δεν πέθαναν, θα σας
πω, όµως, τι έγινε χθες στο Τέξας.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά όλο το κείµενο.
Ο κυβερνήτης του Τέξας απαγορεύει και βάζει πρόστιµα, και

σε άλλες πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών, σε όσους φορούν
µάσκα. Το καταλαβαίνετε; Γιατί λέει ότι ο ίδιος έχει αποφασίσει
ότι η µάσκα δηµιουργεί µεγαλύτερα προβλήµατα.

Θα δώσω ένα απλό παράδειγµα, φίλες και φίλοι, και θα κλείσω
σε λίγο. Είναι δυνατόν να πιστεύει άνθρωπος εδώ, ο οποιοσδή-
ποτε από εσάς, ότι η µάσκα που σε δυσκολεύει στην αναπνοή,
στο να πάρεις το οξυγόνο δεν δηµιουργεί προβλήµατα στην
υγεία; Πείτε µου έναν άνθρωπο που πιστεύει ότι η µάσκα η οποία
εµποδίζει την εισροή οξυγόνου στον άνθρωπο δεν δηµιουργεί
προβλήµατα. Υπάρχει ένας επιστήµονας που το λέει αυτό πραγ-
µατικά και το υπογράφει; Όχι στον «ΣΚΑΪ». Σοβαρός επιστήµονας
λέω, όχι στο «STAR» και στο «MEGA». Αυτοί είναι τα λιβανιστήρια
της Κυβερνήσεως, ό,τι πει!

Δηλαδή, κυρία Γεννηµατά, εσείς δεν έχετε κουραστεί; Ξεκινάει
στις 7.00’ το πρωί ο «ΣΚΑΪ» µε τον Υπουργό τάδε της Νέας Δη-
µοκρατίας και δύο δηµοσιογράφους Νέα Δηµοκρατία, στις 7.30’
ο Υπουργός τάδε και δύο δηµοσιογράφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, στις 8.00’ ο Υπουργός τάδε. Όλοι αυτοί είναι Νέα Δηµοκρα-
τία. Μέχρι τις 9.50’παρέλασαν όλοι οι Υπουργοί της Νέας
Δηµοκρατίας. Και µας πετάνε κι ένα ξεκάρφωµα είτε ΠΑΣΟΚ είτε
ΣΥΡΙΖΑ και τέλος. Αυτά είναι τα ελληνικά κανάλια. Αυτή είναι η
ενηµέρωση. Αυτή την ενηµέρωση θέλετε; Εµείς δεν τη θέλουµε.

Και επειδή θέλω να κλείσω µε την οικονοµία θα µιλήσω λίγο
για την οικονοµία.

Φίλες και φίλοι, είναι πρωτοφανής η καταστροφή της οικονο-
µίας. Στο πρώτο πεντάµηνο του έτους το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα ανήλθε στα 8,8 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι ελλείµµατος
4 δισεκατοµµυρίων το αντίστοιχο διάστηµα το 2020. Και τα λέω
στους νεοδηµοκράτες που δεν καταλαβαίνουν ότι µετά την παν-
δηµία, όπως την εννοούν αυτοί, θα έρθει η πανδηµία της οικονο-
µίας. Είναι υπερδιπλάσιο το έλλειµµά µας και καταστροφικό. Το
πρωτογενές αποτέλεσµα διαµορφώθηκε σε έλλειµµα ύψους 6,2
δισεκατοµµυρίων ευρώ, έναντι πρωτογενούς ελλείµµατος 1,5 για
την ίδια περίοδο του 2020. Μιλάµε για τετραπλασιασµό του πρω-
τογενούς ελλείµµατος σε σχέση µε το 2020. Αυτή είναι η ανά-
πτυξη της Νέας Δηµοκρατίας, µόνο χρέη, δάνεια και κατάπτωση.
Αυτοί είστε!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή λείπει ο ναύαρχος θέλω να του πω τι έκανε ο Νο-

τιοκορεάτης Πρόεδρος Μουν Τζε-Ιν κατά την επίσκεψή του στη
«SAMSUNG». Παρουσίασε το νέο επενδυτικό πρόγραµµα της
Κορέας. Τόνισε ότι έχουν ολοκληρώσει την προετοιµασία για να
αντιµετωπίσουν τους ταραγµένους καιρούς που έρχονται οι Κο-
ρεάτες. Ο Πρόεδρός της στα πλαίσια του σχεδιασµού προσφέ-
ρει: φοροαπαλλαγές, χαµηλότοκα δάνεια, ευνοϊκούς όρους
αποπληρωµής, χαλάρωση ρυθµίσεων στον κλάδο, διαγραφή
χρεών. Κάντε διαγραφή χρεών σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις για
να κινηθεί η οικονοµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν δεν είστε έτοιµοι και δεν έχετε σχέδιο για την οικονοµία,

αντιγράψτε πετυχηµένα µοντέλα, σας λέµε, και υπάρχουν. Ας
πάει ο Πρωθυπουργός -να µην πηγαίνει µόνον στη «FRAPORT»
που είναι γερµανική- και στην εταιρεία drone που υπάρχει στα
Χανιά της Κρήτης. Είναι και από τα Χανιά ο άνθρωπος. Υπάρχει
εταιρεία που κατασκευάζει drone και βραβεύτηκε, παρακαλώ.
Είναι µια εξαιρετική εταιρεία στα Χανιά. Δηµιουργούνται ουσια-
στικά νέα προϊόντα για να δηµιουργήσουµε δικό µας drone. Στα
Χανιά, εκεί που η κ. Μπακογιάννη πήγε εσχάτως, γιατί κανείς δεν
της στερεί το δικαίωµα να πάει στην Κρήτη. Αυτά σας τα λέω
γιατί υπάρχουν προτάσεις.

Κλείνοντας, θέλω να πω το εξής, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Πού καταντήσατε τον Έλληνα. Πόσοι είδατε στο βίντεο τι
έγινε στη Ρόδο; Πανηγύριζαν που ήρθαν οι τουρίστες. Και στον
Άραξο πανηγύριζαν και στην Κέρκυρα βγήκαν οι άνθρωποι και
έβγαλαν µασκότ και παραδοσιακούς χορούς. Πανηγύριζαν γιατί
ήρθαν οι τουρίστες.

Φτάσαµε στο 1968 και στην ελληνική ταινία «Γοργόνες και µάγ-
κες». Γελάει ο κ. Παππάς. Τότε µαζεύονταν όλοι σ’ ένα νησί της
Ελλάδος για να προϋπαντήσουν τους τουρίστες που θα έρθουν
να δώσουν τα λεφτά τους και έφαγαν τα µπιφτέκια. Αυτοί είστε.
Το καταλαβαίνετε; Έτσι κάνατε τον Έλληνα, επαίτη. Κάνατε τον
Έλληνα επαίτη.

Τα ίδια είχαµε και στη Ρόδο και σε άλλες περιοχές.
Απλά θα το πω ευθέως: Τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία; Και έχω

έναν, κατά τα άλλα, καλό και συµπαθή Βουλευτή απέναντί µου,
τον κ. Πλεύρη. Συζήτηση µε τον κύριο τάδε της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ: «Γεµίζει η Ελλάδα µε λα-
θροµετανάστες και κάτι πρέπει να κάνουµε», τους λέτε.
Απάντηση: «Ναι, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ άνοιξε τα σύνορα». Δεν το κα-
τάλαβα. Λέτε στον νεοδηµοκράτη: «Μπαίνουν από τον Έβρο κα-
θηµερινά». Απάντηση: «Ναι, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τίποτα».
Λέτε: «Καταρρέει η οικονοµία. Απάντηση: «Ναι, αλλά ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε αυτό».

Αυτοί είστε, κύριοι. Με την αποτυχία του ΣΥΡΙΖΑ δικαιολογείτε
την εγκληµατική σας αµέλεια και τα εγκληµατικά σας λάθη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μέχρι εδώ. Από εδώ και στο εξής θα µας έχετε απέναντι ου-

σιαστικά µε επιχειρήµατα και µε προτάσεις.
Και, επίσης, είστε το κόµµα του διχασµού. Είστε το κόµµα των

διακρίσεων. Είστε το κόµµα που για πρώτη φορά Έλληνας Πρω-
θυπουργός για όσους διακονούσαν έλεγε ότι είναι «ψεκασµένοι».
Και µιλάει ποιος για διακρίσεις; Η Νέα Δηµοκρατία, που έχει δι-
χάσει η ίδια τη χώρα µε «ψεκασµένους» και «αψέκαστους», ο
ανοιχτόµυαλος Πρωθυπουργός, ο οποίος σήµερα µε το νοµο-
σχέδιό του και τον Υπουργό του θέλει να γίνει ο νέος Μωυσής
και ο νέος Θεός. Ο Θεός έκανε τον άνδρα και τη γυναίκα, αυτοί
κάνουν το 1, 2, 3, 4 µητρότητα, πατρότητα Χ σαν το «ΠΡΟ-ΠΟ»
και το «ΤΖΟΚΕΡ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κλείνω µε τη δικαιοσύνη.

Κύριε Υπουργέ, θα το ξαναπώ ακόµη µια φορά, σας το έχω πει
και κατ’ ιδίαν, αποφασίστε επιτέλους πραγµατικά η δικαιοσύνη
να λειτουργήσει. Δεν µπορεί να αδικούµε τον Έλληνα συνεχώς.
Πραγµατικά τον αδικούµε. Δεν µπορεί να δίνουµε 429 ευρώ,
εκλεκτέ κύριε Πλεύρη- για αυτούς που πριν µερικά χρόνια θέλατε
να διώξετε εσείς, ο Άδωνις, ο Μάκης, για τους λαθροµετανάστες

µόνο για τη σίτιση. Ένα δισεκατοµµύριο µου απάντησε ο κ. Μη-
ταράκης, σε έγγραφη απάντησή του, δίνουµε για τη σίτιση σα-
ράντα χιλιάδων λαθροµεταναστών. 

Εσείς, κύριε Πλεύρη και οι υπόλοιποι θα τους διώχνατε. Δεν
θα κάνετε τζαµί στον Βοτανικό. Εσείς. Όχι προσωπικά, η ιδεολο-
γία σας, οι πραγµατικοί πατριώτες της Νέας Δηµοκρατίας όπως
αυτοπροσδιορίζεστε. Αλλά οι πραγµατικοί πατριώτες της Νέας
Δηµοκρατίας µε την ανοχή σας, µε την ψήφο σας δίνετε τη δυ-
νατότητα να γίνεται το έγκληµα του λαθροεποικισµού καθηµε-
ρινά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ένα δισεκατοµµύριο µόνο για τροφή; Θα το πω αλλιώς εγώ.

Αν δίναµε ένα δισεκατοµµύριο στα νέα ζευγάρια, στα Ελληνό-
πουλα να κάνουν παιδιά, θα λύναµε το δηµογραφικό. Αυτή είναι
η Ελληνική Λύση. Το ένα δισεκατοµµύριο θα πάει στους Έλληνες
που παντρεύονται για να κάνουν παιδιά και όχι στους λαθροµε-
τανάστες που µπήκαν παράνοµα στη χώρα. Αυτή είναι η διαφορά
µας. Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα ο Έλληνας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα το πω και αλλιώς. Μακάρι να είχα λεφτά να ταΐσω όλο

τον κόσµο, κύριε Πλεύρη, ως χώρα. Δεν έχουµε λεφτά για να ταΐ-
σουµε τους Έλληνες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. Έχει γίνει υπερδιπλασιασµός του
χρόνου. Σας παρακαλώ θερµά. Μου διαµαρτύρονται οι Αρχηγοί,
οι οποίοι έχουν ήδη προγραµµατίσει τον χρόνο και πρέπει και
εγώ να διαχειριστώ την κατάσταση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε, κυρία συνάδελφε. Η κυρία Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ ζήτησε να µιλήσει στις 12:00’. Είναι 12:01’ θέλετε να
κλείσω; Όσες φορές υπερέβη τον χρόνο η κ. Γεννηµατά δεν µι-
λήσαµε ποτέ εµείς. Σταµατήστε να το κάνετε αυτό.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Σχεδόν ποτέ δεν έχω υπερβεί τον χρόνο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ. Είµαι ευγε-
νής, αλλά µέχρι ενός ορίου.

Κλείνω εδώ, λέγοντας το εξής. Κάποια στιγµή, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, πρέπει να αναλάβετε µια ευθύνη. Η ευθύνη είναι η
ψήφος που παρουσίασε ο ελληνικός λαός. Ό,τι κάνετε είναι αν-
τίθετο από ό,τι σας είπαν. Ό,τι δεσµευτήκατε το κάνετε ανάποδα.
Δεν θα πω για τα Σκόπια µόνο. Ακόµη και για την οικονοµία µι-
λούσατε για φοροαπαλλαγές και µειωµένο φόρο στις επιχειρή-
σεις. Συνεχίζετε τα ίδια εγκληµατικά λάθη στην οικονοµία.

Θα σας πω και κάτι και τελειώνω εδώ. Αν ο ψηφοφόρος της
Νέας Δηµοκρατίας δεν αντιληφθεί ότι το κόµµα αυτό δεν είναι η
Νέα Δηµοκρατία, δεν είναι κόµµα που πίστευε ο ίδιος ή και των
υπολοίπων κοµµάτων και δεν καταλάβει ότι πρώτα είναι η Ελ-
λάδα, πρώτα είναι οι Έλληνες, τότε θα πάµε στον βούρκο πιο
βαθιά και δεν έχει γυρισµό. Μια τετραετία θέλουµε. Είµαστε η
λύση, η µοναδική λύση, η Ελληνική Λύση! Μόνο αυτό ζητάµε, µια
τετραετία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα και έναν ψηφιακό δίσκο (CD), τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί το Βήµα. Θα πω το πρόγραµµα για να είστε ενήµεροι.
Τώρα θα πάρει τον λόγο η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Φώφη Γεννηµατά. Στη συνέχεια θα µιλήσει η κ. Παπαρήγα και
µετά ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αλέξης Τσίπρας. 

Ορίστε, κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιας και είστε εδώ, θα ήθελα να ξεκινήσω την

παρέµβασή µου από τα θέµατα της εγκληµατικότητας πάρα
πολύ σύντοµα, γιατί είναι πολύ σοβαρό το νοµοσχέδιο που συ-
ζητούµε. Όµως, η βαριά εγκληµατικότητα, το οργανωµένο έγ-
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κληµα παίρνει ανεξέλεγκτες διαστάσεις το τελευταίο διάστηµα
στη χώρα µας και εσείς περιορίζεστε σε εκ των υστέρων εξαγ-
γελίες για αυστηροποίηση των νόµων και του Ποινικού Κώδικα. 

Είδαµε, µάλιστα, χθες τον αρµόδιο Υπουργό να κάνει ένα σόου
µε φακέλους. Στην ουσία, παραδέχθηκε την αδυναµία του να αν-
τιµετωπίσει το πρόβληµα. Oµολόγησε, ουσιαστικά, την αποτυχία
των διωκτικών αρχών και προσπάθησε να µεταφέρει όλη την ευ-
θύνη στη δικαιοσύνη. Είναι ένα απαράδεκτο επικοινωνιακό παι-
χνίδι για το ποιος θα κρατήσει τελικά τον «µουτζούρη». 

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουργός Προ-
στασίας του Πολίτη προτιµούν να ασχολούνται µε τις διαδηλώ-
σεις και τα πανεπιστήµια παρά µε την ενίσχυση των αστυνοµικών
τµηµάτων στις γειτονιές. Όµως, οι πολίτες απαιτούν να αισθαν-
θούν επιτέλους ασφαλείς για τη ζωή τους, για την περιουσία
τους, για τη δυνατότητά τους να εργάζονται µε ασφάλεια, όπου
και αν βρίσκονται στην Ελλάδα. 

Σας καταθέσαµε χθες δέκα πολύ συγκεκριµένες προτάσεις.
Επιτέλους, αξιοποιήστε τις και αφήστε στην άκρη τα επικοινω-
νιακά τρικ!

Και ένα δεύτερο πολύ σηµαντικό θέµα. Ακούµε κάθε µέρα για
εξαφανίσεις ανηλίκων. Θα θέλαµε, µε την πρώτη ευκαιρία, να
µας ενηµερώσετε και να µας δώσετε στοιχεία σε βάθος πενταε-
τίας για το αν εκτιµάτε ότι υπάρχει οργανωµένο δίκτυο trafficking
στη χώρα µας, αλλά και στοιχεία σε σχέση µε την ενδοοικογενει-
ακή βία. Διότι ξέρουµε σίγουρα ότι έχει αυξηθεί µετά από τον
ενάµιση χρόνο καραντίνας και σίγουρα είναι ένα στοιχείο που
οδηγεί ανήλικα παιδιά στο να εγκαταλείψουν τα σπίτια τους.
Είναι ένα θέµα που πρέπει να µας απασχολήσει και θέλουµε συγ-
κεκριµένα στοιχεία από εσάς. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο θέµα του οικογενειακού δι-
καίου στηριζόµαστε σε δύο βασικές αρχές. Η πρώτη είναι να εξα-
σφαλίζονται τα δικαιώµατα του παιδιού και η δεύτερη είναι η
ισότητα των δύο φύλων. Το συµφέρον και η ανάπτυξη του παι-
διού σχετίζονται µε το περιβάλλον µέσα στο οποίο ζει και αυτό
το περιβάλλον διαµορφώνεται σίγουρα από τους γονείς του,
αλλά και από την πολιτεία και τους νόµους που θεσπίζει. Η πολι-
τεία οφείλει να δηµιουργεί ένα ασφαλές πλαίσιο, όπου τα παιδιά,
αλλά και ο καθένας από τους δύο γονείς, θα µπορούν να ζουν
µε ασφάλεια, δεν θα αποκλείονται και, βεβαίως, δεν θα κακοποι-
ούνται. 

Η παράταξή µας στον τοµέα αυτό υπήρξε πρωτοπόρα. Κινή-
θηκε πάντα µε αυτές τις βασικές αρχές. Είµαστε εµείς που προ-
χωρήσαµε στις πολύ µεγάλες τοµές, στις µεγάλες
µεταρρυθµίσεις στο οικογενειακό δίκαιο. Πρώτα µε το
ν.1329/1983, µε τον οποίο αντικαταστάθηκε η πατρική εξουσία
µε τη γονική µέριµνα. Ήρθε επιτέλους, κύριε Υπουργέ, το παιδί
στο προσκήνιο. Από περιουσιακό στοιχείο των γονιών, και κυρίως
του πατέρα, αναγορεύτηκε σε κεντρικό στοιχείο της φιλοσοφίας
της νοµοθεσίας, και έτσι πρέπει να παραµείνει, να µην υπάρχει
αυτή η τεράστια οπισθοδρόµηση, που θα υπάρξει αν δεν αλλά-
ξετε τίποτα σε αυτό που µας έχετε φέρει να ψηφίσουµε. 

Στη συνέχεια, ήρθε η µεταρρύθµιση µε τον ν.2247/1996, που
εισήγαγε σε ειδικά τµήµατα των δικαστηρίων τις υποθέσεις οι-
κογενειακού δικαίου, προσπάθεια που, όµως, δεν ολοκληρώθηκε
µε ευθύνη και της ίδιας της δικαιοσύνης, αφού δεν στελεχώθηκε
αυτό µε ειδικά εκπαιδευµένους δικαστές.

Είναι µεταρρυθµίσεις που φέρουν την υπογραφή του ΠΑΣΟΚ
και για τις οποίες είµαστε απολύτως υπερήφανοι σήµερα και
παρά το κλίµα που επικρατούσε όταν ψηφίζονταν, όπου στην
πραγµατικότητα ήµασταν σχεδόν µόνοι, σήµερα όλες οι πτέρυ-
γες της Βουλής αναγνωρίζουν ότι είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό
κεκτηµένο για την ελληνική οικογένεια, για την ελληνική κοινωνία. 

Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, που πρέπει να απαντήσουµε σή-
µερα είναι αν υπάρχει ανάγκη αλλαγών στο οικογενειακό δίκαιο
και αν ναι, σε ποια κατεύθυνση πρέπει να είναι αυτές οι αλλαγές.
Ποια είναι τα συµπεράσµατα από την εφαρµογή τού µέχρι σή-
µερα νοµικού πλαισίου; Υπάρχουν προβλήµατα στην πράξη; 

Η δική µας απάντηση, λοιπόν, είναι απολύτως ξεκάθαρη: Πρώ-
τον, το ισχύον οικογενειακό δίκαιο είναι από τα πλέον προοδευ-
τικά στην Ευρώπη, ακόµη και σήµερα, τόσα χρόνια µετά, µε
παιδοκεντρικό χαρακτήρα και υπέρ της ισότητας των φύλων.

Είναι απόλυτα σύµφωνο µε το Σύνταγµά µας αλλά και το Διεθνές
και Ευρωπαϊκό Δίκαιο. 

Κατοχυρώνει πλήρως τα δικαιώµατα των γονιών σε από κοινού
επιµέλεια των παιδιών, µετά από δική τους συµφωνία. Στο κοµ-
µάτι αυτό δεν υπάρχει κανένα απολύτως πρόβληµα. Απαιτείται,
όµως, να συµπληρωθεί το δίκαιο για τις περιπτώσεις διαφωνίας
του ζευγαριού, σε σχέση µε το παιδί -εκεί εντοπίζονται τα προ-
βλήµατα-, για να αποφευχθούν αδικίες, συγκρούσεις, αποκλει-
σµοί και δύσκολες καταστάσεις, που, πράγµατι, υπάρχουν. Διότι
υπάρχουν και ανεπιεικείς ή και εσφαλµένες δικαστικές αποφά-
σεις, που επιτείνουν, αντί να απαλύνουν, τα προβλήµατα µεταξύ
των γονέων, που πάντα στο τέλος έχουν αρνητικές επιπτώσεις
και αρνητικό αντίκτυπο στο ίδιο το παιδί.

Γι’ αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, χρειάζεται µία ολοκληρω-
µένη προσέγγιση και ένας έµπειρος και αξιόπιστος κριτής.

Για να αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα προτείνουµε την καθιέ-
ρωση του σύγχρονου θεσµού του οικογενειακού δικαστηρίου,
αξιοποιώντας τη σχετική εµπειρία από χώρες που ο θεσµός
αυτός ήδη εφαρµόζεται, όπως στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, στη Γερµανία, στην Αυστραλία, στην Ιαπωνία και σε πολ-
λές άλλες χώρες. 

Τα δικαστήρια αυτά επιβάλλεται να στελεχωθούν µε δικαστές
εξειδικευµένους σε θέµατα οικογενειακού δικαίου, µε ειδικά προ-
γράµµατα επιµόρφωσης που θα γίνονται σε συνεργασία της
Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουργών µε τις νοµικές σχολές
της χώρας και θα λειτουργούν µε τη συµβολή πιστοποιηµένου
επιτελείου ειδικών. Χρειαζόµαστε ψυχολόγους, γιατρούς, παιδα-
γωγούς, κοινωνιολόγους που θα στηρίξουν τους εξειδικευµένους
δικαστές. Θα έχουν, δηλαδή, όλα τα εχέγγυα για να εφαρµόζουν
τον νόµο µε τρόπο τεκµηριωµένο, στηριγµένο στα πορίσµατα
αυτών των ειδικών και πάντοτε προς το συµφέρον του παιδιού. 

Εµείς αυτό προτείνουµε. Η Κυβέρνηση το απορρίπτει, αλλά
επιµένουµε και θα επιµείνουµε. Όλο αυτό το διάστηµα επεξερ-
γαζόµαστε µε ειδικούς -όχι µόνοι µας- και σύντοµα θα καταθέ-
σουµε ολοκληρωµένη πρόταση για το πώς µπορεί να
λειτουργήσει, επιτέλους, και να καθιερωθεί και στην Ελλάδα το
οικογενειακό δικαστήριο, γιατί αυτό είναι το κενό, αυτό είναι το
πρόβληµα, αυτό πρέπει να διορθωθεί και να καλυφθεί. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει στη συνέχεια όλων αυτών,
είναι αν ικανοποιούνται οι ανάγκες, που περιέγραψα, από το νο-
µοσχέδιο το οποίο συζητούµε. Η απάντησή µας και εδώ είναι ένα
σαφές «όχι». Αντίθετα, χάνουµε µία ακόµα ευκαιρία.

Οι ρυθµίσεις που φέρνει η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν ανταπο-
κρίνονται στις ανάγκες αλλά κατάφερε µε αυτές να προκαλέσει
συγκρούσεις και να διχάσει την ελληνική κοινωνία. Και αυτό είναι
απαράδεκτο! Αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µεταρρύθµιση.
Οδηγεί σε απορρύθµιση. Θα οδηγήσει σε πολύ µεγαλύτερες διε-
νέξεις -και δικαστικές- από αυτές που υποτίθεται ότι προσπαθεί
σήµερα να επιλύσει.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης αγνόησε προκλητικά ακόµα και το
σχέδιο που ετοίµασε η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή που είχε
συστήσει ο ίδιος, µε έγκριτους, µάλιστα, νοµικούς και καθηγητές
υπό την προεδρία του κ. Τέντε. Γιατί την κάνατε τη νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή, αφού δεν είχατε καµµία πρόθεση να ακού-
σετε τις εισηγήσεις τους και τις πετάξατε στο καλάθι των
αχρήστων; Υιοθετήσατε, µάλιστα, απαράδεκτες ρυθµίσεις που
είχαν απορριφθεί µε µεγάλη πλειοψηφία από την επιτροπή. 

Δεν προχώρησε η Κυβέρνηση στον αναγκαίο διάλογο, ούτε µε
τις γυναικείες οργανώσεις ούτε µε την κοινωνία των πολιτών. Δεν
ξέρω µε ποιους ακριβώς συζητήσατε, κύριε Υπουργέ, και κατα-
λήξατε σε αυτές τις προτάσεις που έχουν απορρίψει οι νοµικοί
που εσείς καλέσατε να σας συµβουλέψουν. Προφανώς κάποιους
ακούσατε. Θα µπορούσατε να µας πείτε µε ποιους, τελικά, συ-
νοµιλήσατε, για να καταλήξετε σε αυτές τις συγκεκριµένες προ-
τάσεις που φέρατε. 

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, δηµιουργούν νέους σοβαρούς κινδύ-
νους, γιατί αφήνουν εκτεθειµένο το παιδί -και κατά κανόνα και τη
γυναίκα- ακόµα και σε ενδοοικογενειακή βία. 

Εµείς δεν παγιδευόµαστε στο ψεύτικο δίληµµα που η Κυβέρ-
νηση δηµιούργησε «µε τις µαµάδες ή µε τους µπαµπάδες;».
Εκείνο που µας ενδιαφέρει είναι το συµφέρον του παιδιού. Τα
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παιδιά σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει και δεν µπορεί να εργα-
λειοποιηθούν ούτε από τις µανάδες τους ούτε από τους πατερά-
δες τους.

Τέλος, επισηµαίνω ότι θεωρώ απόλυτα λανθασµένες τις ρυθ-
µίσεις που ανατρέπουν τον παιδοκεντρικό χαρακτήρα του οικο-
γενειακού δικαίου. Το συµφέρον του παιδιού δεν µπορεί να
αντιµετωπίζεται µε λογικές φασόν. Δεν είναι όλες οι περιπτώσεις
ίδιες. Χρειάζεται εξατοµικευµένη προσέγγιση.

Δεύτερον, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου εισάγουν στην πραγ-
µατικότητα από το παράθυρο τη λογική της εναλλασσόµενης κα-
τοικίας. Οι αλλαγές που κάνατε σήµερα δεν διορθώνουν το
πρόβληµα που δηµιουργείται γι’ αυτό και διαφωνούµε απόλυτα.
Αυτό διαπιστώνουν και οι φορείς. Διότι αυτή η λογική βλάπτει
συναισθηµατικά το παιδί, του στερεί το απαραίτητο σταθερό πε-
ριβάλλον, αλλά και τις σταθερές συνθήκες ζωής. Κινδυνεύετε να
κάνετε το παιδί τουρίστα! Είναι απαράδεκτο αυτό.

Τρίτον, εισάγετε το οριζόντιο τεκµήριο, το ένα τρίτο του χρό-
νου, για το δικαίωµα επικοινωνίας των γονέων µε τα παιδιά. Στην
ουσία, κύριε Υπουργέ, αυτό που θέλετε να κάνετε είναι να ασκή-
σετε επιρροή για τυχόν δικαστικές αποφάσεις σε περιπτώσεις
διαφωνίας των γονέων, να καθοδηγήσετε από τώρα τις αποφά-
σεις που θα πρέπει να πάρουν σε αυτές τις περιπτώσεις οι δικα-
στές.

Και εγώ αναρωτιέµαι: Έχετε, άραγε, σκεφτεί πώς ορίζεται
αυτό το ένα τρίτο; Ακόµα και µε τον χρόνο που αφιερώνει το
παιδί στο σχολείο, τον χρόνο του ύπνου του; Τελικά, οι σχέσεις
του παιδιού µε τους γονείς του καθορίζονται µε τη µεζούρα;
Έχετε πάρει µια µεζούρα και µετράτε για να προσαρµόσετε αυτό
το ένα τρίτο στις ζωές παιδιών και οικογενειών;

Και τέταρτον, θεωρώ ότι είναι εντελώς απαράδεκτη η πρό-
βλεψη για την ανάγκη οριστικής δικαστικής απόφασης, ώστε να
ληφθούν µέτρα σε σχέση µε την επιµέλεια του παιδιού κατά γο-
νέων που ασκούν ενδοοικογενειακή βία. Ανατριχιάζω και µόνο
που το σκέφτοµαι. Όλοι κατανοούµε ότι η διάταξη αυτή εκθέτει
το παιδί και τη γυναίκα, τους αφήνει απροστάτευτους για πολλά
χρόνια σε φαινόµενα κάθε είδους βίας µε τη δική σας υπογραφή
και µε την ψήφο των Βουλευτών σας. Σας παρακαλώ πάρα πολύ
να το ξανασκεφτείτε και κυρίως οι Βουλευτές. Δεν είναι θέµα γυ-
ναικών µόνο. Είναι θέµα όλων µας. Έχουµε τεράστια ευθύνη. 

Και, βεβαίως, όλο αυτό έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε τις σχε-
τικές προβλέψεις των Διεθνών Συµβάσεων για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού και την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των
γυναικών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τους λόγους αυτούς είναι φα-
νερό ότι εµείς καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου που έφερε η Κυ-
βέρνηση. Το σχέδιό σας δεν λύνει τα προβλήµατα και δεν
εξυπηρετεί τα δικαιώµατα του παιδιού. Παραµερίζει το συµφέ-
ρον του παιδιού, που ως σήµερα είναι και πρέπει να παραµείνει
ο ακρογωνιαίος λίθος του οικογενειακού δικαίου.

Σε αυτή τη στείρα και αναποτελεσµατική προσέγγιση εµείς αν-
τιπαραβάλλουµε τη δική µας θετική µεταρρυθµιστική πρόταση
για ένα οικογενειακό δίκαιο σύγχρονο, πραγµατικά δίκαιο, µε
εφαρµόσιµες και ρεαλιστικές µεταρρυθµίσεις που έρχονται και
λύνουν τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν τα τελευταία χρό-
νια, πάντα όµως µε το παιδί στο επίκεντρο. Αυτή είναι η δική µας
θέση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Γεννηµατά και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Παρακαλώ να τακτοποιηθεί το Βήµα υγειονοµικά, προκειµένου
να πάρει τον λόγο η πρώην Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Όχι πια πρώην. Ό,τι είναι κανείς
σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώς, τον λόγο έχει
η κ. Αλέκα Παπαρήγα. Εγώ σας τιµώ διαχρονικά και το λέω, διότι
συνυπήρξαµε για πολλά χρόνια εδώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Μου θυµίζει κάποιους που έγιναν
Υπουργοί για τρεις-τέσσερις µήνες και µετά από δέκα χρόνια
τους λένε «Υπουργέ µου»!

Το σηµερινό νοµοσχέδιο περιβλήθηκε από την Κυβέρνηση µε
ένα σύνθηµα ότι στόχος της είναι να εξασφαλίσει την κοινή υπο-
χρεωτική γονική µέριµνα στην περίπτωση που λύεται µια µορφή
συµβίωσης που αντιστοιχεί σε κάποια µορφή, γάµος ή µη γάµος
κ.λπ.. Δεν µας απασχολεί αυτό. Στην πραγµατικότητα, αυτή η
σωστή γενική θέση υπονοµεύεται και υποσκάπτεται από ορι-
σµένα άρθρα του νοµοσχεδίου -τα είπαν και οι Βουλευτές του
ΚΚΕ και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης-, όπως είναι το
«εξίσου», όπως είναι το «εν τρίτον», όπως είναι το γεγονός ότι
δεν προβλέπεται τίποτα για την οικονοµική στήριξη των διαζευγ-
µένων γονέων, αυτών που διακόπτουν, εν πάση περιπτώσει, τη
συµβίωση. 

Και αν θέλετε, έγινε και πάρα πολλή εξιδανίκευση σε µια
γκρίζα -κυριολεκτικά- και αόρατη ζώνη που αφορά τη διαµεσο-
λάβηση, τον εξωδικαστικό συµβιβασµό, που -απ’ όσο µπορεί κα-
νείς και άµα ενδιαφέρεται µπορεί να µάθει- έχει εφαρµοστεί
βεβαίως όχι µόνο στη συγκεκριµένη περίπτωση αλλά ακόµα και
σε βαριά ποινικά αδικήµατα σε άλλες χώρες, µε πρωταγωνιστή
τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Στις Ηνωµένες Πολιτείες,
εκεί γίνονται πιέσεις, αθέατοι εκβιασµοί. Και, µάλιστα, αν οι αν-
τίδικοι έχουν ξεχωριστό δικηγόρο, ακόµα και στα διαζύγια, εκεί
να δείτε τι γίνεται: εκβιασµοί, απειλές, κάτω από τον φόβο µη
φτάσει η δίκη στο δικαστήριο. Είναι πολύ γκρίζα ζώνη αυτή και
εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι και στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Και
το τονίζω, γιατί δεν άκουσα κανένα άλλο κόµµα της Αντιπολίτευ-
σης, που έκρινε -και σε σωστή κατεύθυνση- ορισµένα άρθρα, να
αναφέρεται. 

Ας µου επιτραπεί να µπει ένα ερώτηµα. Πολύ σωστά λέγεται
ότι η γονική µέριµνα πρέπει να βασίζεται, να εδράζεται στο συµ-
φέρον του παιδιού ή των παιδιών. Αυτό είναι πάρα πολύ σωστό.
Όµως, από πάρα πολλές οµιλίες τις οποίες άκουσα, ακόµα και
οµιλίες πολιτικών Αρχηγών, µου δηµιουργήθηκε η εντύπωση -δεν
ξέρω αν πέφτω έξω, µακάρι να πέφτω έξω- ότι κατά κάποιον
τρόπο φαίνεται µια αποδέσµευση σχετική -δεν λέω απόλυτη,
αλλά σχετική αποδέσµευση- της έννοιας, του περιεχοµένου της
γονικής µέριµνας µε το συµφέρον του παιδιού. Βεβαίως, στο δια-
ζύγιο πρέπει να παίρνεται υπ’ όψιν όχι οι ιδιοτροπίες, ο εγωκεν-
τρισµός, το εκδικητικό πνεύµα ανάµεσα στους δύο γονείς, όταν
το διαζύγιο προέρχεται ύστερα από άγριες συνθήκες συµβίω-
σης, αλλά όταν γενικεύουµε και µιλάµε από θέση αρχών και κρί-
νουµε από θέση αρχών ένα νοµοσχέδιο, που σωστά επικρίνεται
στα συγκεκριµένα σηµεία, µοιάζει σαν σκοπίµως η γονική µέρι-
µνα να αποδεσµεύεται. Εδώ είναι η γονική µέριµνα, εδώ είναι και
το συµφέρον του παιδιού ή υπάρχει κάποιος σχετικός συσχετι-
σµός. 

Και µπαίνει το ερώτηµα και αυτό αφορά και την περίπτωση της
συµβίωσης και, βεβαίως, πιο οξυµµένα εµφανίζεται στην περί-
πτωση του διαζυγίου: Αυτή η γονική µέριµνα που περιγράφηκε
σαν αγάπη, σαν απόδοση των δικαιωµάτων του παιδιού, σαν ποι-
οτικός χρόνος, αυτή η γονική µέριµνα είναι άσχετη από τις συν-
θήκες που ζει η οικογένεια και όταν δεν ήταν στη διαδικασία του
διαζυγίου ή ακόµα ήταν σε πορεία απονέκρωσης του γάµου,
αλλά ζούσαν µαζί κάτω από την ίδια στέγη; Είναι άσχετη από τις
συνθήκες, τις οικονοµικές, τις κοινωνικές, τις πολιτικές, εσωτε-
ρικές και διεθνείς; Γιατί αυτά πια δεν ξεχωρίζονται; Δηλαδή, η
ικανότητα, η αφοσίωση στη γονική µέριµνα, στην ατοµική υπο-
χρέωση που έχει η µάνα και ο πατέρας που φέρνει το παιδί και,
βεβαίως, έχει δική του υποχρέωση απέναντι στο παιδί, είναι εύ-
κολο να ασκείται; Και δεν έχει καµµία σχέση µε τη γενικότερη
πολιτική κατάσταση, µε τα µέτρα που παίρνονται; 

Και δεν θέλω τώρα να κάνω αναδροµές, αλλά η ζωή της οικο-
γένειας όχι µόνο την περίοδο της κρίσης -την περίοδο της κρίσης
υπήρχε ταχύτατη επιδείνωση στη ζωή των εργατικών λαϊκών οι-
κογενειών-, αλλά σταδιακά υποβαθµιζόταν, έχανε τις όποιες σχε-
τικές κατακτήσεις είχαν ειδικά κατά κλάδο, κατά κλάδους κ.λπ.. 

Kαι φθάνουµε, µάλιστα, τώρα σε ένα πάρα πολύ σοβαρό µε-
ταίχµιο που κρίνεται η γονική µέριµνα -επειδή µιλάµε για αυτό το
συγκεκριµένο θέµα-, από ένα µείζον ζήτηµα που έχει σχέση µε
τον εργάσιµο και µη εργάσιµο χρόνο. Καταλαβαίνετε ότι όλα
αυτά τα πράγµατα χειροτερεύουν τη ζωή της οικογένειας. Ακόµα
και όταν ανάµεσα στα δύο φύλα ή στους δυο γονείς υπάρχει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12613



απόλυτη σύµπνοια, οι σχέσεις επιδεινώνονται. Ας µη λέµε, λοι-
πόν, ότι η γονική µέριµνα, µέσω του νόµου, εξασφαλίζει το συµ-
φέρον των παιδιών. Ξαναλέω, καταλαβαίνω νοµικά ότι πρέπει να
υπάρχει µια τέτοια έκφραση, χωρίς το «εξίσου», αλλά εν πάση
περιπτώσει, εδώ ας µην κοροϊδευόµαστε. 

Με την ευκαιρία, ακούσαµε εδώ για το επαναστατικό οικογε-
νειακό δίκαιο του ’83. Οπωσδήποτε το οικογενειακό δίκαιο του
’83 είχε πολύ περισσότερα αναπτυξιακά και συγκρουσιακά
άρθρα, σε σχέση µε το σηµερινό, από την κατάσταση που ίσχυε
όλα τα προηγούµενα χρόνια. Εξασφαλίστηκε η ισότητα των δύο
φύλων µέσα στην οικογένεια; Ε, δεν εξασφαλίστηκε. Υπάρχουν
πράγµατα που βελτιώθηκαν, που, αν θέλετε, επέδρασαν θετικά,
άλλαξαν αναχρονιστικές αντιλήψεις για έναν φυλετικό καταµερι-
σµό µέσα στην οικογένεια; Ναι. Αυτό βοήθησε και δεν το υποτιµά
κανείς αυτό. Άλλωστε, το κόµµα µας πάλεψε για τέτοιες αλλαγές
που ενσωµατώθηκαν και κάτω από τη γενικότερη πίεση του κι-
νήµατος µέσα στο οικογενειακό δίκαιο. 

Επετεύχθη η ισότητα µεταξύ των δύο φύλων; Μα εδώ ούτε οι
γυναίκες µεταξύ τους δεν έχουν ισότητα. Ούτε οι άνδρες µεταξύ
τους έχουν ισότητα. Δεν είναι άνισες οι συνθήκες, άνισα τα δι-
καιώµατα ανάµεσα στους άνδρες και επίσης ανάµεσα στις γυ-
ναίκες; Και αν θέλετε, σε αυτή τη βάση καλλιεργείται και ένα
έδαφος φυλετικών, ας το πω, συγκρούσεων, που στην πραγµα-
τικότητα δεν είναι αυτή η πρωταρχική αιτία της ανισότητας. Δη-
λαδή, να το πούµε καθαρά: Πού ανήκει ταξικά η κάθε οικογένεια;
Ποια πολιτική ακολουθείται; Ποιες στρατηγικές; Αυτά δεν παί-
ζουν ρόλο; Θα παίξουν ρόλο και στο διαζύγιο. Θα µου πείτε, µα
κάνουµε νόµο. Ναι, βεβαίως, αλλά µέσα εδώ ακούστηκαν πάρα
πολύ µεγάλα και -να µου επιτραπεί να πω- υποκριτικά λόγια, γιατί
δεν νοµίζω ότι µέσα εδώ υπάρχει ένας Βουλευτής -άνδρας ή γυ-
ναίκα- που έχει άγνοια. 

Εποµένως και στο διαζύγιο και µάλιστα µε τα «εξίσου» και όλα
αυτά και τις εξαιρέσεις και τα λοιπά και τα υπονοµευτικά άρθρα
στην κατανοµή µπορεί να παίξουν ρόλο πολλά πράγµατα που
έχουν σχέση και µε τα κριτήρια που διαµορφώνονται, πού θα
ζήσει καλύτερα η γυναίκα. Και αν θέλετε, και ο ίδιος ο νόµος -το
είπαν άλλωστε και οι Βουλευτές του ΚΚΕ- θα µπορεί πιο εύκολα
να εφαρµοστεί µε συναίνεση εκεί που υπάρχουν οι οικονοµικές
προϋποθέσεις. Γιατί να το πούµε. Αν αυτή τη στιγµή η µεγάλη
πλειοψηφία µιας οικογένειας που συµβιώνει τα βγάζει πέρα δύ-
σκολα, καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτή η οικογένεια να είναι στα
δύο: δύο ξεχωριστά σπίτια, δύο ξεχωριστές κατσαρόλες, όλα ξε-
χωριστά. Εποµένως ούτε καινοτόµο είναι το νοµοσχέδιο ούτε
πρέπει να επαναπαυτούµε στον επαναστατικό νόµο του ’83.

Επιπλέον, σε πάρα πολλές τοποθετήσεις έγινε µια προσπάθεια
να διευρυνθεί το θέµα στο τι σηµαίνει κοινωνική στήριξη. Δεν δια-
φωνούµε µε αυτά που ειπώθηκαν. Είναι και δικές µας προτάσεις.
Όσον αφορά το οικογενειακό δικαστήριο, το οποίο µάλιστα όχι
µε fast-food µαθήµατα και σεµινάρια, θέλει µια ολόκληρη υπο-
δοµή η δικαιοσύνη, κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχολόγους κ.λπ.,
να µη λέω λεπτοµέρειες. Είναι γνωστά αυτά και νοµίζω πως όλοι
έχουµε κοινή αντίληψη σε κάτι τέτοια. Ή άλλα συµβουλευτικά
κέντρα, συµβουλευτική στήριξη των παιδιών και των γονιών µέσα
στην οικογένεια και πολύ περισσότερο στη διάρκεια του διαζυ-
γίου. Όλα αυτά είναι εύκολα να ειπωθούν, αν θέλετε, εύκολα και
να γίνουν. Κάτι τέτοιοι θεσµοί υπάρχουν, κυβερνητικοί, εξωκυ-
βερνητικοί, ΜΚΟ, φιλανθρωπικοί, των ιδιωτών, της Εκκλησίας,
υπάρχουν πολλά τέτοια πράγµατα. Η ουσία, όµως, ξεκινάει από
τις συνθήκες ζωής και δουλειάς και τις γενικότερες συνθήκες
της οικογένειας ή της οικογένειας που διαρρηγνύει τις σχέσεις
της. 

Από αυτή την άποψη, εµείς καταλαβαίνουµε πως ό,τι θετικό ή
"µισοθετικό" περνάει µέσα στο νοµοσχέδιο, χωρίς να αγνοούµε
ότι υπάρχουν υπονοµευτικά άρθρα σε βάρος του να ισχύσει
σωστά η κοινή υποχρεωτική γονική µέριµνα, πρέπει να γίνει αν-
τικείµενο πάλης, ενταγµένης -αν θέλετε- µέσα στο πλαίσιο πάλης
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων για ζωή, δουλειά κ.λπ.. Δια-
φορετικά, θα είναι ένας νόµος, ο οποίος θα επιδράσει σε νοο-
τροπίες, θα διευκολύνει, µπορεί και να εξοµαλύνει και κάποιες
καταστάσεις, αλλά µετά από πέντε και δέκα χρόνια πάλι θα λέµε
τα ίδια πράγµατα.

Και µε την ευκαιρία, έγινε πάρα πολύς λόγος για τη Σύµβαση
του ΟΗΕ, για τον Χάρτη Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
για τη Συνθήκη της Κωνσταντινούπολης κ.λπ.. Όλα αυτά φαίνον-
ταν ότι είναι ο κρίκος ή -αν θέλετε- το ότι η Κυβέρνηση δεν τα
ενσωµατώνει όλα αυτά στο νοµοσχέδιό της.

Εµείς δεν έχουµε αντίρρηση να µπαίνουν σε νοµοσχέδια διε-
θνείς συµβάσεις που τουλάχιστον διακηρυκτικά και φραστικά
µπορούν να συµβάλουν στην καλλιέργεια µιας σωστής αντίλη-
ψης ή να αποτελέσουν ένα κίνητρο για µαζική, ταξική οργανω-
µένη πάλη και ανυποχώρητο αγώνα. 

Όµως, δεν µας εξηγείτε: Σε αυτή τη διακήρυξη του ΟΗΕ ή
στον Χάρτη Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και µη µου
πείτε ότι αυτό είναι ευθύνη της κάθε κυβέρνησης, γιατί ξέρουµε
ότι έχουµε ενιαία ευρωπαϊκή πολιτική και όποιο κόµµα πάει στην
κυβέρνηση µε το «καληµέρα» που λέει έχει δεσµευτεί, ανεξάρ-
τητα τι λέει προεκλογικά, να τα εφαρµόσει- υπάρχει η γονική µέ-
ριµνα που ασκείται µε βάση τις σηµερινές ανάγκες; Υπάρχει η
κοινωνική στήριξη της οικογένειας;

Για να τελειώσω, όχι, κύριοι Βουλευτές. Βεβαίως, η οικογένεια
έχει τις ιδιαιτερότητες των ευθυνών της και από αυτές δεν µπο-
ρεί να απαλλαγεί, αλλά δεν κινείται, δεν είναι µία αποσπασµένη
µονάδα, µια φούσκα που τα πάντα εξαρτώνται από τις σχέσεις
των γονιών, από τις σχέσεις ανάµεσα στα παιδιά. 

Δυστυχώς, η πολιτική, η κρατική παρέµβαση είναι έντονη και
πολύ πιο διευρυµένη από ό,τι παλιότερα, αλλά κύριος στόχος
της είναι η µαζική χειραγώγηση συνειδήσεων. Και µέσα σε αυτή
τη µαζική χειραγώγηση συνειδήσεων της υποταγής και της µοι-
ρολατρίας ο ατοµικισµός -όχι τα ατοµικά δικαιώµατα στη βάση
των κοινωνικών δικαιωµάτων- είναι ο δρόµος εκείνος που οδηγεί
στην πλήρη παραίτηση και διεκδίκηση των σύγχρονων δίκαιων
αιτηµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Παπαρήγα. 

Τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Αλέξης Τσίπρας. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, πριν αναφερθώ

στο νοµοσχέδιο για τη συνεπιµέλεια των τέκνων, να σταθώ σε
κάτι που θεωρώ επίσης πολύ σοβαρό: στη συνεπιµέλεια της δη-
µοκρατίας. 

Χρησιµοποιώ αυτόν τον όρο, γιατί -υποθέτω- θα συµφωνείτε
όλοι, ότι η δηµοκρατία πρέπει να αποτελεί µέληµα όλων µας, της
Κυβέρνησης, των κοµµάτων, των κοινωνικών οργανώσεων, της
κοινωνίας των πολιτών.

Η δηµοκρατία είναι κοινή µας υπόθεση. Η υπεράσπιση, η ζω-
τικότητα, η σύνδεσή της µε την κοινωνική πραγµατικότητα και
τις ανάγκες του πολίτη είναι ή θα έπρεπε να είναι κοινός τόπος
για όλους µας, το κοινό πεδίο για τις διαφορές, τις διαφωνίες,
τις αναµετρήσεις µας, αν θέλετε.

Όµως, δυστυχώς, το τελευταίο διάστηµα, ιδιαίτερα από την
έναρξη της πανδηµίας στον τόπο µας, αυτό δεν συµβαίνει. Αυτό
που συµβαίνει τον τελευταίο καιρό συστηµατικά και απροσχηµά-
τιστα είναι ότι η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη έχει αναδειχθεί
συνειδητά, θα έλεγα, σε κακοποιητή της κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας και της ίδιας της δηµοκρατικής λειτουργίας.

Και οµιλώ µετά λόγου γνώσεως, γιατί είναι κακοποίηση της δη-
µοκρατίας ο τρόπος που εδώ και µήνες, µε απόλυτη ευθύνη του
Πρωθυπουργού, µε εντολές, θα έλεγα εγώ, του Πρωθυπουργού,
ασκείται η κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Η Βουλή ασκεί τις συνταγµατικές της εξουσίες χωρίς την πα-
ρουσία Βουλευτών, µε ονοµαστικές ψηφοφορίες που διεξάγον-
ται -πρωτοφανώς στα χρονικά της κοινοβουλευτικής µας
δηµοκρατίας- χωρίς την αυτοπρόσωπη παρουσία των Βουλευτών
διά της εξουσιοδότησης της ψήφου στους εντεταλµένους των
Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και µε µυστικές
ακόµα ψηφοφορίες που δεν τηρούν το κριτήριο της µυστικότη-
τας, τις εγγυήσεις της µυστικότητας.

Και είναι κακοποίηση της δηµοκρατίας η χρήση ενός Κοινο-
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βουλίου σε καταστολή, προκειµένου να περάσουν µε διαδικασίες
«ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσαµε» νοµοθετήµατα κρίσιµα για
την κοινωνία, κρίσιµα για τη χώρα, κρίσιµα για τη ζωή εκατοµµυ-
ρίων πολιτών.

Όπως, επίσης, είναι κακοποίηση της δηµοκρατίας η καταιγίδα
των απ’ ευθείας αναθέσεων που καταργούν κάθε κανόνα χρη-
στής διαχείρισης, που αφήνουν τα δηµόσια ταµεία εκτός διαφά-
νειας και ελέγχου, που επιτρέπουν, αν δεν προκαλούν κιόλας, τη
διαφθορά, που δηµιουργούν µια αποπνικτική ατµόσφαιρα στην
πολιτική και στην κοινωνία.

Και σας ερωτώ: Αλήθεια, έτσι όπως διαχειριστήκατε δηµόσια
κονδύλια, δηµόσιο χρήµα µε πρόσχηµα την πανδηµία, έτσι σχε-
διάζετε να διαχειριστείτε και τα δισεκατοµµύρια του Ταµείου
Ανάκαµψης, τα χρήµατα, δηλαδή, που ανήκουν στον ελληνικό
λαό; Δηµόσιο χρήµα είναι το ευρωπαϊκό χρήµα. Έτσι θα τα δια-
χειριστείτε; Έτσι σχεδιάζετε; Με τη µέθοδο της κ. Νικολάου ή µε
τη µέθοδο του κ. Πέτσα, να µοιράζετε χρήµα σε «ηµέτερους»
χωρίς κριτήρια, χωρίς λογοδοσία και να στήνετε διαρκώς απ’ ευ-
θείας αναθέσεις; Πολύ φοβάµαι ότι σχεδιάζετε έναν συνδυασµό
των δύο µεθόδων, της µεθόδου Νικολάου και της µεθόδου
Πέτσα.

Και αυτό δεν είναι µόνο κακοποίηση της δηµοκρατίας, αλλά
είναι και µια θλιβερή ολισθηρή επιστροφή στο πελατειακό κρά-
τος, στο πελατειακό κράτος της Δεξιάς που µας οδήγησε στη
χρεοκοπία το 2009. 

Απαξιώνετε τη Βουλή. Ακυρώνετε τον ελεγκτικό ρόλο σε µια
δηµοκρατία των µέσων ενηµέρωσης µοιράζοντας άφθονο δηµό-
σιο χρήµα, προκειµένου να διαµορφώσετε ένα καθεστώς µονο-
φωνίας και αφωνίας, ώστε να µπορείτε να µοιράζετε περαιτέρω
ανενόχλητοι χρήµα σε «ηµέτερους», την ίδια ώρα που υλοποιείτε
µια πολιτική που συνθλίβει εργασιακά και κοινωνικά δικαιώµατα,
προκειµένου να ωφελήσει µια µικρή επιχειρηµατική ελίτ.

Ε, ναι, αυτό είναι κακοποίηση της δηµοκρατίας.
Όπως κακοποίηση της δηµοκρατίας είναι ο Πρωθυπουργός να

µην παρίσταται σε κρίσιµες συνεδριάσεις και να αποφεύγει να
απαντά σε κρίσιµα ερωτήµατα που του θέτει ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να περιφρονεί τη Βουλή και τα κόµ-
µατα, να βολεύεται µε τη µονοφωνία των µονολόγων και των
διαγγελµάτων, αντί της πολυφωνίας και του πλουραλισµού του
δηµοκρατικού διαλόγου. 

Και βλέπω στα έδρανα και τον Πρόεδρο της Βουλής, που γνω-
ρίζει την εκτίµηση που του τρέφω σε προσωπικό επίπεδο. Εδώ
είναι πολιτικά τα θέµατα και γνωρίζω ότι δεν είναι θέµα Προ-
έδρου της Βουλής. Το αλεξικέραυνο είναι των επιλογών και των
εντολών του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης. Όµως, σας
ερωτώ: Από πότε έχω ζητήσει τη διεξαγωγή προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση στη Βουλή ακριβώς γι’ αυτά τα θέµατα που
θέτω τώρα, τα θέµατα της δηµοκρατίας, για την κακοποίηση της
δηµοκρατίας στην περίοδο της πανδηµίας; 

Θα σας απαντήσω από πότε έχω ζητήσει: από τον Δεκέµβρη
του προηγούµενου χρόνου. Αρνείστε να την διεξάγετε αυτή τη
συζήτηση. Έχετε αποδεχθεί δύο προ ηµερησίας διατάξεως συ-
ζητήσεις στη Βουλή, αιτήµατα της κ. Γεννηµατά και τα δύο για
το ίδιο θέµα, για την πανδηµία. Την πρόταση της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης αρνείστε. Έχετε το δικαίωµα; Με βάση τον Κανονι-
σµό, δεν έχετε αυτό το δικαίωµα. 

Αποτελεί κακοποίηση της κοινοβουλευτικής λειτουργίας και
της δηµοκρατίας Υπουργοί να µην έρχονται εδώ να λογοδοτούν
για τα έργα τους, οι άριστοι να µη λογοδοτούν για τις δηλώσεις
και τις πράξεις τους. 

Έχουµε καταθέσει -ούτε µία, ούτε δύο, ούτε τρεις- δεκατέσ-
σερις επίκαιρες επερωτήσεις, για την ακρίβεια δέκα επίκαιρες
επερωτήσεις και τέσσερις επερωτήσεις, τις οποίες αρνείστε να
διεξαγάγετε. Αυτό είναι πρωτοφανές! Με ποιο σκεπτικό; Έχετε
το δικαίωµα αυτό; Προφανώς όχι. 

Όµως, έγνοια σας είναι πώς θα φιµώσετε και πώς θα εξαφανί-
σετε κάθε φωνή ελέγχου και κριτικής από τον δηµόσιο διάλογο
και από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε τον πακτωλό των χρη-
µάτων, αλλά και από τη Βουλή. Και αυτό είναι πρωτοφανές στην
κοινοβουλευτική λειτουργία. 

Διότι όλοι κατανοούµε τι θα γίνει αν έρθουν οι αρµόδιοι Υπουρ-

γοί και θα πάρω το παράδειγµα της τελευταίας επίκαιρης επε-
ρώτησης που ζητήσαµε, την επερώτηση που αφορά το Κέντρο
Εκπαίδευσης της Πολεµικής Αεροπορίας στην Καλαµάτα, που το
διαχειριστήκαµε εµείς και γνωρίζουµε ότι εδώ γίνεται υπέρβαση
µε ζηµία του ελληνικού δηµοσίου για ένα δισεκατοµµύριο ευρώ
και σας προκαλούµε να µην το προχωρήσετε αυτό. Όµως, ξέ-
ρετε ότι αν διεξαχθεί αυτή η επίκαιρη επερώτηση, θα εκτεθείτε
ανεπανόρθωτα και θέλετε να το αποφύγετε, διότι θέλετε το κου-
κούλωµα. 

Όπως επίσης δεν θέλει να έρθει να δώσει απαντήσεις ο κ. Μη-
τσοτάκης -δεύτερη συνεχόµενη εβδοµάδα τον ερωτώ και δεν
πρόκειται να έρθει- για το µέγα ζήτηµα που απασχολεί χιλιάδες
ελληνικές οικογένειες, που τα παιδιά τους σήµερα προετοιµά-
ζονται για να δώσουν πανελλαδικές εξετάσεις και µε βάση τον
νόµο Κεραµέως, που περάσατε στη ζούλα της πανδηµίας -εννοώ
µε τη Βουλή σε λειτουργία έκτακτης ανάγκης- το ένα τρίτο των
εισακτέων θα κοπεί. Είκοσι πέντε χιλιάδες οικογένειες θα κλά-
ψουν µε µαύρο δάκρυ. Και ζητώ να έρθει να απαντήσει γιατί την
περίοδο της πανδηµίας θέλετε να αλλάξετε τον τρόπο εισαγω-
γής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και αρνείται να έρθει!

Η απάντηση είναι γιατί θέλετε να δώσετε πελατεία στα κολλέ-
για εσωτερικού και εξωτερικού, αλλά αρνείται να έρθει ο Πρω-
θυπουργός να απαντήσει. Τη µία έχει να πάει τριήµερο στην
Τήνο, την άλλη δεν ξέρω πού έχει να πάει τριήµερο, µε πλοία και
µε ελικόπτερα, αλλά αρνείται να έρθει στη Βουλή.

Όµως, αυτό δεν συνάδει σε µία δηµοκρατία. Η µιντιακή µονο-
φωνία και η κοινοβουλευτική αφωνία δεν είναι χαρακτηριστικά
της δηµοκρατίας. Αυτά γίνονται σε άλλα καθεστώτα. 

Όπως, βεβαίως, δεν συνάδει και να µας κοροϊδεύετε και από
πάνω, να µας λέτε ότι µπορεί ο Βουλευτής να µιλά διαδικτυακά
στην Ολοµέλεια, αλλά δεν µπορεί να ψηφίζει στις ονοµαστικές
ψηφοφορίες διαδικτυακά στην Ολοµέλεια µε την αυτοπρόσωπη
παρουσία του, έστω και µέσω διαδικτύου. Γιατί; Γιατί µας λέτε
ότι δεν υπάρχει η τεχνική δυνατότητα τάχα. Σε ποιους νοµίζετε
ότι απευθύνεστε; Σε ποιους νοµίζετε ότι απευθύνεστε;

Και είναι ντροπή την εσωκοµµατική σας αδυναµία να στοιχί-
σετε τους Βουλευτές σας πίσω από την κοµµατική γραµµή στις
ψηφοφορίες να τη µετατρέπετε σε αδυναµία της κοινοβουλευτι-
κής λειτουργίας! Είναι ντροπή το εσωκοµµατικό σας πρόβληµα
να το µετατρέπετε σε πρόβληµα της δηµοκρατίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Με όλη την ευθύνη, λοιπόν, της θέσης µου είµαι υποχρεωµέ-

νος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δηλώσω σήµερα στο Σώµα
ότι ως κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και ως µια παρά-
ταξη που αγωνίζεται για τη δηµοκρατία και τη λειτουργία των θε-
σµών και του Κοινοβουλίου δεν πρόκειται να ανεχθούµε άλλο
αυτή την κατάσταση! Δεν θα ανεχτούµε άλλο να συµµετέχουµε
σε µια Βουλή µε κανόνες σιωπής, σε µια Βουλή των σκιών, σε µια
σκιώδη Βουλή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και καλώ τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, να βάλει εδώ

και τώρα ένα τέρµα στην καραντίνα της δηµοκρατίας και στο
lockdown της Βουλής. Είναι αντιδηµοκρατικό και απαράδεκτο να
έχουν ανοίξει όλα τα καταστήµατα, να έχει ανοίξει η εστίαση, τα
σχολεία, ο τουρισµός, τα νηπιαγωγεία και να παραµένει σε κα-
θεστώς εγκλεισµού το Κοινοβούλιο.

Αν πραγµατικά αυτό που σας απασχολεί είναι η υγεία των Βου-
λευτών, µε τη µειοψηφία πλέον των Βουλευτών να µην έχει εµ-
βολιαστεί, γιατί δεν ανοίξατε τόσο καιρό ένα εµβολιαστικό
κέντρο, να ολοκληρωθούν πενήντα, εκατό εµβολιασµοί να τελει-
ώνουµε;

Όµως, δεν σας απασχολεί αυτό. Κακά τα ψέµατα, αυτό που
έχει στο µυαλό του ο κ. Μητσοτάκης είναι πώς θα γλιτώσει από
την κοινοβουλευτική διαδικασία µε ρυθµούς κανονικότητας για
να περάσει κρίσιµα νοµοσχέδια για τα οποία ξέρει ότι η Κοινο-
βουλευτική του Οµάδα διαφωνεί, όπως αυτό της συνεπιµέλειας,
όπως το αυριανό για τη φαρµακευτική κάνναβη, όπως τα τρία
µνηµόνια συνεργασίας µε τη Βόρεια Μακεδονία, αυτή τη χώρα
που ξαφνικά δεν έχει όνοµα και δεν µπορείτε να προφέρετε το
όνοµα και καλείτε εδώ τον Πρωθυπουργό της και τον ονοµάζετε
«κ. Ζάεφ».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12615



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εξευτελίζετε τη χώρα διεθνώς, διότι δεν έχετε τα κότσια να

φέρετε εδώ στη Βουλή τα µνηµόνια που είναι προς το συµφέρον
της χώρας, διότι φοβάστε, φοβάται ο κ. Μητσοτάκης την Κοινο-
βουλευτική σας Οµάδα, διότι υπάρχουν κάποιοι Βουλευτές που
αρνούνται να δεχθούν ότι πρέπει να ζητήσουν µια συγγνώµη και
αυτοί για την κωλοτούµπα του 2018 µέχρι το 2021, για την αθλιό-
τητά σας στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής και τις διαδηλώ-
σεις που κάνατε µε ακραία στοιχεία, ενώ τώρα τιµάτε και τηρείτε
µια συµφωνία επωφελή για τη χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό, λοιπόν, κρατάτε την κοινοβουλευτική διαδικασία σε

lockdown και σε καραντίνα, αλλά είναι ντροπή αυτό.
Εµείς, λοιπόν, δεν θα δεχθούµε άλλους περιορισµούς της δη-

µοκρατικής λειτουργίας. Ψηφίσατε µε τον τρόπο που ψηφίσατε
τον νόµο Κεραµέως, επιβάλατε την ειδική αστυνοµία στα πανε-
πιστήµια, την ασυλία των τραπεζιτών, το πτωχευτικό της κατά-
σχεσης της πρώτης κατοικίας. Δεν θα επιβάλετε και άλλα κρίσιµα
νοµοσχέδια και ιδίως το εργασιακό µε αυτόν τον τρόπο. Ως εδώ!

Και έχω την τιµή, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριε Πρόεδρε
και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω ότι από σή-
µερα και στο εξής οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ στο σύνολό τους θα
προσέρχονται κανονικά στην Ολοµέλεια, τηρώντας όλα τα µέτρα
υγειονοµικής προστασίας! Όµως, θα προσέρχονται κανονικά
στις συνεδριάσεις, είτε το θέλετε είτε όχι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν ο εργαζόµενος, ο µικροµεσαίος , ο νέος, ο πολίτης χρει-

άζεται τη συνδροµή του Βουλευτή, εµείς δεν πρόκειται να αφή-
σουµε µία Κυβέρνηση να νοµοθετεί εις βάρος της κοινωνίας
χωρίς εδώ µέσα να υπάρχει ο ανάλογος αντίλογος. Και µέσα και
έξω από τη Βουλή δίνονται αγώνες σε µια δηµοκρατία!

Και όταν εσείς θα επιχειρείτε από εδώ και στο εξής να µετα-
τρέπετε τη δηµοκρατία σε «θεραπαινίδα» σας και τη Βουλή σε
«θέατρο σκιών», εµείς να ξέρετε δεν θα µένουµε απαθείς. Θα εί-
µαστε εδώ µε την παρουσία µας και µε τα οφειλόµενα µέτρα
προστασίας, αλλά θα είµαστε εδώ για να δίνουµε απαντήσεις,
διότι είναι καθήκον µας! Κι εσείς αν θέλετε, µπορείτε να συνεχί-
ζετε αυτόν τον αυτοεξευτελισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό θέµα

και απολογούµαι γιατί ξεκίνησα την οµιλία µου και δεν ασχολή-
θηκα από την αρχή µε αυτό, αλλά, ξέρετε, η δηµοκρατία δεν είναι
ποτέ εκτός θέµατος. Η ποιότητα της δηµοκρατίας είναι πάντοτε
παρούσα στην ποιότητα όλων των νοµοθετηµάτων. Αυτό συµβαί-
νει και µε το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα και µε τον
τρόπο που το συζητάµε. Διότι ο τρόπος που το συζητάµε είναι η
επιτοµή, θα έλεγα, της «ενός ανδρός αρχής» που επικρατεί σή-
µερα στο πολιτικό σύστηµα της χώρας. 

Ο κ. Μητσοτάκης αποφάσισε να ρυθµίσει εν µέσω κοινοβου-
λευτικής «καραντίνας» και το θέµα της συνεπιµέλειας. Και
ερωτώ: Αλήθεια, ποιος είναι ο ηθικός αυτουργός του για να µας
φωτίσει γιατί ο Πρωθυπουργός αποφάσισε και διέταξε τις σηµε-
ρινές ρυθµίσεις για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα; Ποιος είναι ο ηθι-
κός αυτουργός τού νοµοθετήµατος; Πού είναι ο ίδιος ο κ.
Μητσοτάκης να έρθει εδώ στο Κοινοβούλιο και να υπερασπιστεί
αυτό το νοµοθέτηµα; Όλοι γνωρίζουµε ότι αυτό το νοµοθέτηµα
έρχεται από την κορυφή του επιτελικού κράτους. Πού είναι για
να έρθει να µας εξηγήσει; Δεν θέλει να εξηγήσει σε εµάς. Ωραία!
Ας εξηγήσει στους Βουλευτές σας, στους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Ας απαντήσει αν όχι σε εµάς, τουλάχιστον στην κ.
Κεφαλογιάννη, η οποία µίλησε για σοβαρές αστοχίες. Όπως είπε,
σοβαρές αστοχίες προσκρούουν στον πυρήνα της προστασίας
του συµφέροντος του παιδιού. 

Επίσης, πού είναι για να απαντήσει στην κ. Γιαννάκου µε την
τόσο µακρά και αξιοπρεπή παρουσία στα έδρανα της Βουλής και
στην πολιτική ζωή, η οποία, όπως άκουσα χθες και διάβασα την
οµιλία της, καταγγέλλει; Επιτρέψτε µου να διαβάσω από τα Πρα-
κτικά της Βουλής: Είδαµε, λέει, απίθανες οργανώσεις, γονείς,
συνεπιµέλεια, ενεργούς µπαµπάδες, τροµερές διαφηµίσεις υπέρ
του νοµοσχεδίου, που σηµαίνει χρήµα πολύ και µια πανοµοι-
ότυπη επιστολή η οποία αποστέλλεται σε εµάς µε e-mail µε διά-

φορα ονόµατα, χωρίς πραγµατικά στοιχεία, δηλαδή ψευδή. Και
αναρωτιέται: Τόσο πολύ αγαπούν τα παιδιά τους αυτοί, ώστε δεν
µπορούν να συντάξουν µια επιστολή να µας στείλουν για το συγ-
κεκριµένο θέµα; Ή µήπως είναι ένα γραφείο το οποίο διαθέτει
και το χρήµα και στέλνει όλα αυτά µε ψευδή ονοµατολογία; Αυτά
τα είπε η κ. Γιαννάκου, δεν τα λέω εγώ. 

Κι εγώ έρχοµαι εδώ να ρωτήσω, µε ειλικρίνεια και µε ευθύτητα,
όλους εσάς, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι της
Συµπολίτευσης, που φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο, ποιοι είναι
αυτοί που διαθέτουν το χρήµα και επιβάλλουν νοµοθετήµατα
στην Κυβέρνηση και στον κ. Μητσοτάκη σε ένα τόσο ευαίσθητο
θέµα; Ποιοι είναι αυτοί και πώς είναι δυνατόν οι έχοντες το χρήµα
και τη δύναµη να επιβάλλουν νοµοθετήµατα σε τόσο κρίσιµα και
ευαίσθητα κοινωνικά θέµατα; 

Και γιατί δεν έρχεται εδώ ο κ. Μητσοτάκης, γιατί φυγοµαχεί,
να έρθει να δώσει απαντήσεις; Γιατί δεν τολµά να διαψεύσει τις
σοβαρές αυτές κατηγορίες της κ. Γιαννάκου; Γιατί επιµένει και
επιµένετε να µεταφέρετε την κουλτούρα της αντιπαράθεσης µε-
ταξύ σχετικά λίγων διαζευγµένων γονέων, ζευγαριών -ευτυχώς
δεν είναι όλα τα διαζευγµένα ζευγάρια σε τροχιά σύγκρουσης-
να τη µεταφέρετε στον πυρήνα του οικογενειακού δικαίου; Γιατί
-πράγµα ακόµα πιο σοβαρό- επιµένει να µεταφέρει τα παιδιά
ανάµεσα στα διασταυρούµενα πυρά αυτής της αντιπαράθεσης;

Γιατί, αντί να προωθήσει µε συναινετικό τρόπο, να γεφυρώσει
τις διαφωνίες που έχει προκαλέσει αυτό το σχέδιο νόµου, συνε-
χίζει µε εµµονή να ακούει µόνο τη µία πλευρά και να προσβάλλει
τον παιδοκεντρικό χαρακτήρα του δικαίου µας, να προσβάλλει
τις γυναικείες οργανώσεις, αλλά εγώ θα πω ακόµα και όσους
µπαµπάδες περίµεναν από την πολιτεία να αντιµετωπίσει σοβαρά
τα προβλήµατά τους, αφού το παρόν νοµοσχέδιο δεν πρόκειται
τελικά να δώσει καµµία λύση στα προβλήµατά τους;

Διότι, ξέρετε, προφανώς, πέραν από τα µεγάλα πορτοφόλια,
που υπαινίχθηκε ή µάλλον που ευθέως ανέφερε η κ. Γιαννάκου,
υπάρχουν και οι µπαµπάδες εκείνοι που δεν ανήκουν σε αυτή την
κατηγορία και έχουν ενδεχοµένως ένα, θα το πω εγώ, έντιµο και
ειλικρινές ενδιαφέρον. Ούτε αυτοί θα ωφεληθούν. 

Ας πάρουµε όµως τα πράγµατα από την αρχή. Το ελληνικό οι-
κογενειακό δίκαιο διαµορφώθηκε µε τη µορφή που έχει σήµερα
το 1983 από τους κορυφαίους Έλληνες νοµικούς, µε Υπουργό
Δικαιοσύνης τότε τον αείµνηστο Γεώργιο Μαγκάκη. Αποτέλεσε
υπόδειγµα για την εποχή του και χαρακτηρίστηκε ως το πιο προ-
οδευτικό οικογενειακό δίκαιο της Ευρώπης, εξ ου και το µιµήθη-
καν άλλες έννοµες τάξεις και εµπνεύστηκαν από αυτό διεθνή
κείµενα, ακόµα και του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. 

Και έρχεστε σήµερα, κύριε Υπουργέ, να το αλλάξετε. Μάλιστα.
Ενδεχοµένως, θα πω εγώ, ακόµα και τα καλύτερα νοµοθετήµατα
στο πέρασµα του χρόνου να χρειάζονται αλλαγές. Αλλά πώς;
Αγνοώντας ειδικές νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές, επιστηµο-
νικούς φορείς, δικηγόρους και δικαστές, καθηγητές πανεπιστη-
µίων, φορείς της κοινωνίας των πολιτών, ακόµα και την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής;

Εντάξει, δεν είστε νοµικός. Δεν χρειάζεται όµως να είστε νοµι-
κός για να έχετε επίγνωση της θεσµικής διαδικασίας. Και θα το
πω ευθέως, όχι προσωπικά εσάς, αλλά την Κυβέρνησή σας δια-
κατέχει ένας ιδιότυπος θεσµικός πρωτογονισµός. Αυτή είναι η
πρακτική των αρίστων, να γράφετε στα παλαιότερα των υποδη-
µάτων σας όλες τις θεσµικές διαδικασίες εκείνες που προβλέ-
πουν τις αλλαγές τις οποίες επιχειρείτε; 

Αλλά εγώ θέλω να επανέλθω στα «γιατί». Γιατί το κάνει αυτό ο
Πρωθυπουργός; Γιατί µε το νοµοσχέδιο µεταχειρίζεστε το παιδί
σαν να είναι οικόπεδο προς διανοµή µεταξύ των γονέων; Γιατί
ενώ ο νοµοθέτης διεθνώς θέλει να είναι ο δικαστής αυτός που
θα αναζητά, σε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση, που κάθε συγκε-
κριµένη περίπτωση είναι και διαφορετική, ποιο είναι το πραγµα-
τικό συµφέρον του συγκεκριµένου παιδιού, έρχεται ο νοµοθέτης
του κ. Μητσοτάκη να τον δεσµεύσει και να του πει τι πρωτίστως
ή ιδίως θα θεωρεί ως συµφέρον του παιδιού;

Γιατί, εφόσον το σωµατικό, υλικό, πνευµατικό, ψυχικό και ηθικό
συµφέρον του τέκνου το επιβάλλουν, να µην µπορεί ο δικαστής
να εκδώσει την ανάλογη κρίση του και να δεσµεύεται µε βάση
τον νόµο σας από απαράδεκτες επιταγές;
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Και γιατί το «από κοινού» της γονικής µέριµνας που υποδηλώ-
νει µια κοινότητα φροντίδων για το παιδί διαστρεβλώνεται σε
«εξίσου», λες και έχουµε να κάνουµε µε κάποια περιουσιακή δια-
φορά που θέλουµε να χωρίσουµε; 

Γιατί ο νοµοθέτης αγνοεί ότι οι γυναίκες δεν είναι ακόµα µι-
σθολογικά και εργασιακά στη θέση που θα τους επέτρεπε να
συµβάλλουν εξίσου σε πολλές ανάγκες του παιδιού, αλλά και οι
ανάγκες του παιδιού δεν είναι όλες µετρήσιµες για να µπορεί να
βρεθεί το ένα δεύτερο και να µοιραστεί το ένα δεύτερο που θα
έπρεπε να συµβάλλει ο καθένας; Ισότιµα, ναι, θα πρέπει να ασκεί-
ται η γονική µέριµνα, αλλά όχι εξίσου. 

Γιατί, εισάγοντας αυτόν τον όρο, εισάγετε την υποχρεωτική
ίση χρονική κατανοµή της γονικής µέριµνας. Επαναλαµβάνω: την
υποχρεωτικά ισόχρονη κατανοµή. Με αυτόν τον τρόπο, επιβάλ-
λετε την εναλλασσόµενη κατοικία.

Αυτό, όµως, που θα αντιµετωπίσει ένα παιδί, εννοώ τους ψυ-
χικούς, ψυχολογικούς κινδύνους, τούς µετράτε ή αντιµετωπίζετε
το παιδί σαν να είναι µια βαλίτσα που µεταφέρεται εβδοµάδα σε
εβδοµάδα από τον έναν γονιό στον άλλον, σε µια αέναη και κα-
ταστροφική για τη διαµόρφωση του παιδιού µετακίνηση σε µια
πολύ ευαίσθητη ηλικία;

Στην ίδια λογική ακριβώς στηρίζεται και η διάταξη που επιβάλ-
λει το τεκµήριο επικοινωνίας για ίσο χρόνο κατ’ ελάχιστο µε το
ένα τρίτο. Ένα τρίτο τίνος; Του εικοσιτετραώρου, της εβδοµά-
δας, των ωρών αναψυχής, µε γονέα του Σαββατοκύριακου και
γονέα των καθηµερινών υποχρεώσεων; Και τι θα συµβεί µε ένα
σωρό πρακτικά ζητήµατα, όπως συµβαίνει όταν γονείς µένουν
µακριά ο ένας από τον άλλον ή όταν αναγκάζονται να µετακι-
νούνται σε άλλες περιοχές για να εργαστούν; 

Τι θα γίνει µε τους γονείς που θα αναγκάζονται να δουλεύουν
τις υπερωρίες που θέλουν να επιβάλουν ο κ. Χατζηδάκης µε τον
κ. Μητσοτάκη; Εκεί πια το τοπίο θα είναι εφιαλτικό, αφού στη
διελκυστίνδα που θα διαµορφώνεται θα επικρατεί µόνο ο ισχυ-
ρός γονέας. Και όταν λέω ισχυρός, εννοώ ο ισχυρός οικονοµικά,
κοινωνικοοικονοµικά. Έτσι θα ανακυκλώνεται ένας πόλεµος µε
θύµα, όµως, πάντα το παιδί.

Ξέρετε κάτι; Δεν µπορεί ούτε ο ένας ούτε ο άλλος γονέας να
είναι ευτυχισµένοι, αν το παιδί είναι δυστυχισµένο. Εδώ, λοιπόν,
δεν έχουµε να κάνουµε -το επαναλαµβάνω- µε µια σύγκρουση
ανάµεσα σε µπαµπάδες και µαµάδες. Εδώ έχουµε µια επιλογή
που ισοπεδώνει το παιδί. Το αντιµετωπίζετε σαν να είναι ένα
κοινό υλικό απόκτηµα, ένα παράρτηµα των γονιών του. Το παιδί
θα πρέπει να προσαρµόζεται στις ανάγκες των γονιών του και
όχι οι γονείς στις ανάγκες του παιδιού. Αυτό ψηφίζεται σήµερα.

Και ακόµη χειρότερα, παραγνωρίζοντας όσα προβλέπονται
στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης που κυρώθηκε επί της δια-
κυβέρνησής µας, το σχέδιο νόµου δεν περιλαµβάνει τις ανα-
γκαίες προβλέψεις για να διασφαλίσει ότι ο ένας γονέας
-συνήθως η µητέρα, κακά τα ψέµατα- και το τέκνο θα προστα-
τεύονται απόλυτα και χωρίς κανενός είδους νοµικούς αστερί-
σκους σε σχέση µε τον κακοποιητή γονέα. 

Εδώ τολµώ να πω ότι διαπράττετε ένα λάθος που είναι χειρό-
τερο και από έγκληµα. Και φοβάµαι ότι πίσω απ’ αυτή την εµµονή
σας κρύβεται µεταξύ άλλων και ένας ιδιότυπος µισογυνισµός,
αφού δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας καθόλου τις δυσκολίες που
αντιµετωπίζουν οι γυναίκες στον εργασιακό χώρο, αλλά και στο
πλαίσιο της ίδιας της οικογένειας και κυρίως αγνοείτε τον αφανή
χαρακτήρα πολλών κακοποιητικών συµπεριφορών σε βάρος των
γυναικών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και παρά το γεγονός ότι, κύριε Τσιάρα, δεν έχω κάτι µαζί σας,

θα το πω. Εξέπεµπε και έναν µισογυνισµό η αναφορά σας απέ-
ναντι στις δύο Βουλευτίνες συναδέλφους σας, της Νέας Δηµο-
κρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μπορείτε να αντικρούσετε τα επιχειρήµατα τους πολιτικά, να

διαφωνήσετε. Όχι να µιλήσετε για δήθεν βιωµατικές εµπειρίες που
τις οδηγούν σε αυτά τα πολιτικά συµπεράσµατα. Ήταν λάθος σας. 

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιό σας δεν είναι πρόοδος. Το νο-
µοσχέδιό σας είναι αναχρονισµός και είναι επικίνδυνο για το
παιδί κυρίως, αλλά και για τη σύγχρονη οικογένεια. Αν κάτι θα

έπρεπε σήµερα να συζητάµε, είναι πώς θα κάνουµε πιο αποτε-
λεσµατικά προσαρµοσµένα στις πραγµατικές ανάγκες τα εργα-
λεία που έχει στα χέρια του ο δικαστής, όταν σε κάθε ξεχωριστή
περίπτωση αναζητά το συµφέρον των παιδιών. 

Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβραβεύετε -αντίθετα
µε τον δικαστή στον «Κύκλο µε την κιµωλία» του Μπρεχτ- τον
γονέα που τραβάει βίαια το παιδί, αντί εκείνου που το αφήνει για
να µην το πληγώσει, τότε κάτι σάπιο υπάρχει στη λογική, τις προ-
θέσεις και τα κίνητρά σας, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε Μη-
τσοτάκη, θα πω εγώ, παρ’ ότι απουσιάζει ο Πρωθυπουργός από
την Αίθουσα. Κακά τα ψέµατα. Ο κ. Τσιάρας απλά εκτελεί χρέη
«αυτοφωράκια». Είναι προσωπική επιµονή και δέσµευση του κ.
Μητσοτάκη αυτό το νοµοσχέδιο σε ισχυρές µειοψηφίες ενδιαφε-
ροµένων. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το λιγότερο που θα περίµενα είναι σήµερα να έχει το πολιτικό

σθένος να µην κρυφτεί και να έλθει σε αυτό εδώ το Βήµα, στην
Αίθουσα, να υπερασπιστεί τις αποφάσεις του, να αναλάβει την
πολιτική ευθύνη. 

Αλλιώς, να τροποποιήσετε ριζικά τον νόµο, κύριε Τσιάρα, όπως
ζητούν Βουλευτές όλων των κοµµάτων. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς αυτό θα πράξουµε όταν ο ελληνικός
λαός µάς δώσει την εντολή. 

Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πάρει τον λόγο

ο Πρόεδρος του ΜέΡΑ25, ζήτησε τον λόγο, για ένα θέµα που
έθεσε ο κ. Τσίπρας, ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Τασούλας.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι εύκολη η διαχείριση των
κοινοβουλίων σε εποχή πανδηµίας. Δεν ήταν κανείς µας προετοι-
µασµένος για τέτοια διαχείριση, µε πρώτον εµένα. Ενώ όµως,
οµολογουµένως δεν ήµουν προετοιµασµένος, η επιδίωξή µου
ήταν να µην αποδειχθώ και απροσάρµοστος. Ούτε φιλοδοξούσα
να διοικήσω τη Βουλή, µετά την τιµητική σας ψήφο του καλοκαι-
ριού του 2019, συνεργαζόµενος καθηµερινώς µε τους γιατρούς
της Βουλής και όχι µε τους Διευθυντές Κοινοβουλευτικού Ελέγ-
χου, Νοµοθετικού Έργου και όλων των άλλων διευθύνσεων. Δεν
είναι σύνηθες αυτό, αλλά το επέβαλε η ανάγκη.

Εντός του Κοινοβουλίου από τις αρχές Σεπτεµβρίου νόσησαν
από COVID-19 ή ήταν θετικοί στον κορωνοϊό εκατόν επτά άτοµα.
Ο Μάρτιος παρουσιάζει τον µεγαλύτερο αριθµό κρουσµάτων. Εί-
χαµε είκοσι έξι κρούσµατα τον Μάρτιο, είκοσι δύο τον Απρίλιο
και δεκατέσσερα το πρώτο εικοσαήµερο του Μάϊου, οπότε κι έχει
σηµειωθεί αύξηση του ποσοστού φυσικής παρουσίας των υπαλ-
λήλων στη Βουλή. 

Τα κρούσµατα αυτά αφορούν σε Βουλευτές, υπαλλήλους,
αστυνοµικούς, συστεγαζόµενους φορείς, συνεργάτες, που πε-
ριήλθαν σε γνώση της Υγειονοµικής Υπηρεσίας. Οπότε, µπορεί
ο πραγµατικός αριθµός να είναι ελαφρώς µεγαλύτερος. 

Δεν φιλοδοξούσα να διαβάζω τέτοιες εκθέσεις όταν µε την τι-
µητική, σχεδόν οµόφωνη, ψήφο σας ανέλαβα την Προεδρία της
Βουλής. Δεν φιλοδοξούσα να χειριστώ θέµατα επιπολασµού του
κορωνοϊού στο Κοινοβούλιο, θέµατα rapid-test, self-test ή και µο-
ριακών τεστ στο Κοινοβούλιο ούτε φιλοδοξούσα να µη βλέπω
εσάς την ώρα που σας µιλάω ή εσείς εµένα και να βλέπω µία µα-
σκοφορεµένη Βουλή. Ούτε φιλοδοξούσα να µιλάω αφού απολυ-
µάνουν τον χώρο από τον προηγούµενο οµιλητή. Είµαι βέβαιος
ότι καµµία ή κανείς σας δεν φιλοδοξούσε κάτι τέτοιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να πω, µε κάθε
σεβασµό σε όλες και όλους και προφανώς στον προλαλήσαντα
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και τέως Πρωθυ-
πουργό ότι όλα αυτά δεν είναι ζητήµατα δηµοκρατίας, είναι ζη-
τήµατα αυτοπροστασίας, είναι ζητήµατα παραδείγµατος, είναι
ζητήµατα αγωνιώδους προσπάθειας να περάσουµε µέσα απ’
αυτή τη δαιµονική κατάσταση όσο το δυνατόν περισσότερο αλώ-
βητοι µέχρι την οριστική -µε κάποια επιφύλαξη το «οριστική»,
γιατί ποτέ δεν θα είµαστε ασύδοτοι στον υγειονοµικό τοµέα-
έξοδο από την κρίση. 
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Και προς θεού, δεν αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί η Βουλή εν
µέσω της Αθήνας, εν µέσω της Αττικής, εν µέσω της Στερεάς Ελ-
λάδας, εν µέσω της Ελλάδας, της Ευρώπης, του κόσµου, να απο-
τελεί µία όαση διαφορετικής και λειτουργίας και τύχης από ό,τι
συµβαίνει γύρω µας. 

Όλα, λοιπόν, αυτά τα µέτρα που έχουµε πάρει είναι µέτρα αυ-
τοπροστασίας και παραδείγµατος και απέδωσαν, γιατί κανένα
από τα κρούσµατα που είχαµε στη Βουλή δεν προήλθε ενδογε-
νώς, προήλθε είτε οικογενειακώς είτε κοινωνικώς. Και αυτά τα
µέτρα, αν έχετε προσέξει, εδώ και µία βδοµάδα, ίσως και περισ-
σότερο, έχουν χαλαρώσει. 

Το νοµοσχέδιο αυτό συζητείται σε δύο µέρες, γιατί είπαµε µε
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων να εγγραφούν όσοι οµι-
λητές θέλουν και ενεγράφησαν γύρω στους εβδοµήντα. Διετέ-
θησαν δύο µέρες για τους εβδοµήντα. Αν είχαν γραφτεί
τριακόσιοι, θα διατίθεντο πέντε µέρες για το νοµοσχέδιο. 

Η άλλη λύση, να είναι και οι τριακόσιοι παρόντες για να τελει-
ώνουµε σε µια µέρα, είναι µια υγειονοµική βόµβα, είναι µία αυ-
τοκτονία, είναι ένα παράδειγµα αποτρόπαιο σε όλους. Και
έχουµε πει ότι αυτό το άνοιγµα που κάνουµε µε τη διεύρυνση
του χρόνου εξέτασης των νοµοσχεδίων σύντοµα θα συνοδευθεί
από αύξηση του ποσοτικού αριθµού της ελάχιστης παρουσίας
των Βουλευτών στην Αίθουσα. 

«Με βάση όλα τα παραπάνω», µου λέει σε χθεσινό έγγραφο η
Υγειονοµική Υπηρεσία, «και έχοντας υπ’ όψιν τη σχετική βιβλιο-
γραφία που συνεχώς επικαιροποιείται και οδηγίες του ΕΟΔΥ και
των αντίστοιχων οργανισµών της Ευρώπης και τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας, προτείνουµε ο µέγιστος αριθµός ατόµων
στην Ολοµέλεια να µείνει ο ίδιος επί του παρόντος και να επανε-
κτιµηθεί σε µία ή το πολύ δύο εβδοµάδες το ενδεχόµενο τροπο-
ποίησής του µε βάση τα νέα δεδοµένα». 

Με βάση τα νέα δεδοµένα, όχι της δηµοκρατίας, αλλά της κα-
ταστάσεως που αντιµετωπίζουµε. Ποια είναι η κατάσταση που
αντιµετωπίζουµε; Ο επιπολασµός του νέου κορωνοϊού στον γε-
νικό πληθυσµό της Ελλάδος είναι ακόµη αξιόλογος και επί του
παρόντος παρουσιάζει τάση µόνο επιπέδωσης της καµπύλης και
όχι αξιοσηµείωτης µείωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Μη διακόπτετε τον Πρόεδρο της Βουλής.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, ησυχία!
Κύριε Φάµελλε, µη δίνετε εξετάσεις και είστε ο ζωηρότερος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Αυτή

την κατάσταση καλούµεθα και καλούµαι να διαχειριστώ. Και, πι-
στέψτε µε, θα τη διαχειριστώ µέχρι το τέλος µε βάση την προ-
στασία της υγείας σας, την προστασία της ζωής σας, η οποία
είναι ένα από τα πρώτα αγαθά της δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ!
Κύριε Σαντορινιέ, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επί-

σης, θέλω να σας πω κάτι. Δεν υπεισέρχοµαι στο πολιτικό σκέ-
λος. Ο κ. Τσίπρας απέδωσε πάρα πολλές ευθύνες στον κ.
Μητσοτάκη, οι οποίες όµως είναι δικές µου ευθύνες δεν είναι του
κ. Μητσοτάκη. Εγώ είµαι υπεύθυνος γι’ αυτή τη λειτουργία της
Βουλής και όχι ο κ. Μητσοτάκης. Και διαχειριζόµαστε τη λειτουρ-
γία της Βουλής κάθε εβδοµάδα βήµα-βήµα µε αγωνία στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Η Βουλή έχει ήδη ανοίξει. Η Βουλή ανοίγει
σιγά-σιγά, αλλά ανοίγει προσεκτικά, ανοίγει µε βάση την υγει-
ονοµική κατάσταση και δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε κάτι
διαφορετικό.

Κι εσείς δεν το κάνετε, γιατί απ’ ό,τι βλέπω σήµερα εδώ βρί-
σκεται το ένα τρίτο της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδος κι όχι και
οι ογδόντα έξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.

Έτσι θα προχωρήσουµε από εδώ και πέρα. Και να είστε βέ-
βαιοι ότι προσεκτικά και µε το σωστό παράδειγµα σύντοµα η
Βουλή θα µπορέσει να λειτουργήσει µε πολύ µεγαλύτερη παρου-
σία.

Όσον αφορά, τέλος, στους εµβολιασµούς, θέλω να πω το εξής.
Οι Βουλευτές δεν µπήκαν σε καµµία χώρα, από όσες έψαξα και
της Ευρώπης και άλλων ηπείρων, σε προτεραιότητα έναντι κατη-
γοριών άλλων πολιτών. Σε καµµία. Προηγήθηκαν παντού ευπαθείς
οµάδες, ηλικιωµένοι. Έχουµε φτάσει σε υψηλό σηµείο εµβολια-
σµού των Βουλευτών χωρίς να παραβιάσουµε καµµία προτεραι-
ότητα. Οι Βουλευτές εµβολιάστηκαν ως πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι έχουµε φτάσει σε υψηλό σηµείο εµβολιασµού, το οποίο

µέσα στον Ιούνιο θα είναι ακόµη υψηλότερο.
Συνεπώς η Βουλή θα συνεχίσει να λειτουργεί όπως επιβάλλουν

οι υγειονοµικοί κανόνες, γιατί αυτό επιτάσσει το δηµοκρατικό
µας χρέος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Πρόεδρος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Τσίπρας θα πάρει τον λόγο για λίγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πέρα από το εµβόλιο κατά του κορωνοϊού θα ήταν χρήσιµο κι ένα
εµβόλιο κατά της υποκρισίας. Διότι αυτό που γίνεται εδώ σήµερα
είναι προφανές ότι είναι υποκρισία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι πρόσχηµά σας ο κορωνοϊός προκειµένου να διατηρήσετε

σε καταστολή την κοινοβουλευτική διαδικασία.
Και λυπάµαι γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε. Αναφερθήκατε µε υγει-

ονοµικούς όρους στον επιπολασµό το ιού. Λέτε εµείς να έχουµε
έγνοια γι’ αυτό; Ποιες είναι οι αποφάσεις της Κυβέρνησης; Οι
αποφάσεις της Κυβέρνησης ήταν να κάνει lockdown µε διακόσια
κρούσµατα και να ανοίξει τα πάντα µε τρεις χιλιάδες κρούσµατα,
τα πάντα, εκτός από το Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αν έγνοια σας ήταν ο επιπολασµός του ιού, δεν θα αίρατε το

lockdown µονάχα για να έρθουν οι τουρίστες, εκτός και αν φέ-
ρουµε τουρίστες και στη Βουλή, µπας και κάνουµε κανονικές δια-
δικασίες. Μόνον έτσι θα είχαµε κανονικές διαδικασίες.

Κι έρχοµαι στον πυρήνα της υποκρισίας.
Κύριε Πρόεδρε, ακόµα και αν το επιχείρηµά σας ότι η ταυτό-

χρονη παρουσία των τριακοσίων Βουλευτών σε µια κλειστή αί-
θουσα µπορεί να είναι υγειονοµικά προβληµατική, το οποίο
µπορώ να το δεχτώ, η σταδιακή παρουσία Βουλευτών προκειµέ-
νου να ψηφίζουν αυτοπρόσωπα σε ονοµαστικές ψηφοφορίες
είναι υγειονοµική βόµβα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η δυνατότητα του Βουλευτή, που σας το ζητάω έξι µήνες

τώρα, όπως µιλάει µε Webex να ψηφίζει και µε Webex στη διαδι-
κασία της ονοµαστικής ψηφοφορίας είναι υγειονοµική βόµβα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Οι δεκατέσσερις επερωτήσεις που καταθέσαµε και δεν έχουν

συζητηθεί, δεν συζητήθηκαν γιατί είναι υγειονοµική βόµβα η συ-
ζήτηση; Η προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση που έχω ζητήσει
έξι µήνες και δεν την θέτετε σε διαδικασία, δεν το κάνετε επειδή
είναι υγειονοµική βόµβα; Προφανώς και όχι. 

Η βούλησή σας, λοιπόν, είναι να αξιοποιήσετε µία πολύ δύ-
σκολη συνθήκη για όλους µας ως ευκαιρία για να περιστείλετε
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες και την ίδια τη δηµοκρατική λει-
τουργία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα είναι ένα στίγµα για την Κυβέρ-

νηση Μητσοτάκη και στον βαθµό που σπεύσατε να αναλάβετε
πλήρως την ευθύνη λυπάµαι και φοβάµαι ότι θα είναι και ένα
στίγµα και για εσάς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε.
Εκ µέρους της Κυβερνήσεως έχει ζητήσει τον λόγο για µια

σύντοµη παρέµβαση ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Αµέσως µετά τον
λόγο θα πάρει ο Πρόεδρος του ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφάκης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο όχι για την οµιλία σας,
αλλά για µια πολύ σύντοµη παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μάλι-
στα, κύριε Πρόεδρε, για πολύ λίγο, για να απαντήσω σε κάποια
θέµατα που ετέθησαν.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Σκανδαλίδη, µετά τον κ. Βαρουφάκη θα πάρετε τον
λόγο. Οπωσδήποτε το ίδιο ισχύει και για όποιον άλλον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο το ζητήσει.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και σας παρακαλώ όσο
γίνεται συντοµότερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν πε-
ρίµενα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης να παραµείνει. Είναι κατά κάποιον τρόπο
γνωστό ότι µετά την οµιλία του φεύγει, γιατί δεν θέλει να ακούσει
τίποτα από εκεί και πέρα. Και η αλήθεια είναι ότι τον κατανοώ.
Το να έρχεται σήµερα εδώ ανεβάζοντας θέµατα τα οποία ξέ-
ρουµε ότι αφορούν στη γενικότερη υγειονοµική κρίση και ξέ-
ρουµε ότι χρειάζονται αυτή την πολύ ιδιαίτερη διαχείριση,
προκειµένου να µην υπάρχουν ζητήµατα που αφορούν στη δη-
µόσια υγεία, προφανώς υπαγορεύεται από αυτό που γενικότερα
συµβαίνει το τελευταίο χρονικό διάστηµα και είναι πρώτο ενδε-
χοµένως στην επικαιρότητα του πολιτικού σκηνικού. 

Και δεν µπορώ να αποφύγω να πω ότι η δυσκολία στην οποία
βρίσκεται η παράταξη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε όσα
ακούµε αυτές τις µέρες στην προανακριτική επιτροπή αντιλαµ-
βάνοµαι ότι δικαιολογεί και τον τρόπο µε τον οποίο βρίσκεται σή-
µερα εδώ, προκειµένου να θέσει διάφορα ζητήµατα, γιατί
προφανώς γι’ αυτά τα θέµατα δεν θα µπορούσε σε καµµία περί-
πτωση να µιλήσει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Το κατανοώ απολύτως. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εσείς πού τα ακούτε αυτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για το

θέµα της λειτουργίας της Βουλής νοµίζω ότι τα θέµατα έχουν
τεθεί πολύ συγκεκριµένα από τον Πρόεδρο της Βουλής, οι απαν-
τήσεις έχουν δοθεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είστε µέλος της προανακριτικής;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Ραγκούση, θα τα πούµε µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ραγκούση, σας

παρακαλώ, µη διακόπτετε. Όταν ζητήσετε τον λόγο, θα τον πά-
ρετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αντι-
λαµβάνοµαι ότι υπάρχει δυσκολία, το καταλαβαίνω. Όταν ακούτε
το τι λέγεται για την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ποιος
ήταν πού, ποιος έκανε τι, ποιος ήταν µπροστά για ποιον, αντιλαµ-
βάνοµαι ότι δηµιουργεί µια µεγάλη δυσκολία σε εσάς. Το κατα-
λαβαίνω. Μην επιµένετε. Δεν χρειάζεται. Δεν υπάρχει τέτοιος
λόγος. 

Το ζήτηµα όµως είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η λει-
τουργία της Βουλής, όπως όλη ουσιαστικά η κοινωνική µας ζωή
και η κοινωνική δραστηριότητά µας, µπήκε σε κάποιους κανόνες
µε έναν και µόνο στόχο. Σε ποιον, αλήθεια, φαντάζει το να ζει κα-
νείς κάτω από τέτοιες συνθήκες ως πραγµατικά ιδανικό ή αυτό
που, εν πάση περιπτώσει, θέλει; Τουλάχιστον άνθρωποι οι οποίοι
έχουν κάποια επίγνωση του τι σηµαίνει διασφάλιση της δηµόσιας
υγείας δεν βρίσκονται στο Βήµα της Βουλής µε επιχειρήµατα λαϊ-
κισµού να δηµιουργήσουν µια άλλη εντύπωση και µια άλλη ει-
κόνα. Οι Έλληνες πολίτες που µας παρακολουθούν νοµίζω ότι
µας κρίνουν για όλα αυτά τα οποία ακούγονται. 

Θα απαντήσω σε δύο-τρία ζητήµατα τα οποία αφορούν στο
νοµοσχέδιο. Μου έκανε εντύπωση η θέση του Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Μάλιστα θα έλεγα ότι ήταν και σχεδόν
αντίθετη µε αυτό που παραδεχόταν η πλειοψηφία των Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ, άσχετα µε το αν έκανε κριτική στο νοµοσχέδιο.
Δεν αναγνώρισε καν ότι υπάρχει πρόβληµα. Για τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε
ένα κοινωνικό πρόβληµα, ερχόµαστε απλά για να δηµιουργή-
σουµε µια επιπλέον φασαρία κοινοβουλευτική.

Λυπάµαι. Πραγµατικά λυπάµαι. 
Αν δεν προσβάλλει τουλάχιστον εσάς, εννοώ την πλειοψηφία

των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, που βρέθηκαν σε αυτό το Βήµα,
που είπαν ότι αρνούνται το νοµοσχέδιο, αλλά αναγνώρισαν ότι

υπάρχει ένα πρόβληµα το οποίο πρέπει να λυθεί, είναι βέβαιο ότι
προσβάλλει χιλιάδες ανθρώπων οι οποίοι περιµένουν από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση, από την ελληνική πολιτική σκηνή να δώσει
µια λύση σε ένα πρόβληµα δεκαετιών. Είναι πραγµατικά κρίµα.

Είναι πραγµατικά κρίµα να προσέρχεται εδώ ένας άνθρωπος
ο οποίος υπήρξε Πρωθυπουργός και ο οποίος εµµέσως αναγνώ-
ρισε το πρόβληµα. Ξέρετε πώς το αναγνώρισε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Το αναγνώρισε όταν κάνατε εσείς νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή για να το αντιµετωπίσετε. Γιατί δεν
το αντιµετωπίσατε αλήθεια; Πού βρέθηκε το δικό σας πόρισµα
της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής του 2016; Σε ποιο συρ-
τάρι; 

Ξέρετε γιατί δεν το κάνατε; Γιατί τα ευαίσθητα κοινωνικά ζη-
τήµατα προϋποθέτουν, κατά βάση, µια µεγάλη κοινωνική ένταση
και θέλατε κι αυτή να την αποφύγετε µε τη γνωστή τακτική που
υιοθετήσατε σε όλη την προηγούµενη κυβερνητική σας περίοδο,
βαφτίζοντας το κρέας - ψάρι και κάνοντας οτιδήποτε ενδεχοµέ-
νως θα µπορούσε να µη σας φέρει αντιµέτωπους µε οποιαδή-
ποτε κοινωνική ένταση. 

Θέλετε να ρωτήσετε τους πρώην Υπουργούς Δικαιοσύνης του
ΣΥΡΙΖΑ τι άποψη είχαν για το συγκεκριµένο ζήτηµα; Αλήθεια, αν
αυτή δεν είναι η µέγιστη υποκρισία, πείτε µου πού βρίσκεται η
υποκρισία; Το να έρχεστε σήµερα και να λέτε ότι ανεβάζουµε ένα
θέµα το οποίο δεν υπάρχει -διότι αυτά ακούσαµε από τον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- όταν εσείς οι ίδιοι προσπαθή-
σατε να το λύσετε σε προηγούµενη περίοδο, αλλά δεν είχατε την
τόλµη, δεν είχατε το θάρρος να το προχωρήσετε, αντιλαµβάνε-
στε ότι σας καθιστά αδιανόητα εκτεθειµένους στην ελληνική κοι-
νωνία. 

Ξέρω πολύ καλά από την πρώτη στιγµή όταν είδαµε το συγκε-
κριµένο πρόβληµα ότι είναι ένα πολύ ευαίσθητο ζήτηµα, ότι µπο-
ρεί να δηµιουργήσει πολλές κοινωνικές εντάσεις. Γι’ αυτό και
ζήτησα ουσιαστικά τη συµφωνία και τη συναίνεση των κοµµάτων.
Είναι κρίµα πραγµατικά που µια µεγάλη, ιστορική ευκαιρία συµ-
φωνίας για ένα ζήτηµα το οποίο θα µπορούσε να µας βοηθήσει
να εκπέµψουµε ένα σταθερό µήνυµα στην ελληνική κοινωνία, δυ-
στυχώς αυτή η ευκαιρία χάθηκε. Και αυτό, προφανώς, τουλάχι-
στον το ξέρουν οι εισηγητές των κοµµάτων. Σε καµµία
περίπτωση δεν είναι δική µου ευθύνη και δεν είναι ευθύνη της
Κυβέρνησης. 

Ακούστηκαν ανακρίβειες ότι δεν έχουµε διασφαλίσει, ουσια-
στικά, την εφαρµογή της Συνθήκης της Κωνσταντινούπολης. Τι
άλλο θέλετε να πούµε; Ακόµη και µε την τελευταία νοµοτεχνική
παρέµβαση, πέραν της εµβληµατικής αναφοράς, πέραν του ότι
υπάρχει σε όλα τα επίµαχα άρθρα η παραποµπή στη Συνθήκη
της Κωνσταντινούπολης, το τελευταίο παράθυρο, που θα µπο-
ρούσε κανείς να δει και πάντα µετά τη σύσταση της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής της Βουλής, που φροντίσαµε να κλείσουµε,
αφορούσε στο γεγονός ότι ακόµη και στη διαµεσολάβηση, όταν
υπάρχει ένα τέτοιο ζήτηµα δεν συζητάµε από εκεί και πέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δύο
λεπτά, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρώσω.

Πέραν, όµως, όλων αυτών, ωραία κρύφτηκε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, υποτίθεται, πίσω από µία φράση
που ακούστηκε γενικότερα, ότι υπάρχουν µεγάλα συµφέροντα
και γι’ αυτόν τον λόγο φέρνουµε αυτή τη νοµοθετική πρόταση
εδώ. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το πιστεύετε αυτό; Πι-
στεύετε ότι αυτή η συζήτηση γίνεται γιατί το θέλουν ένας ή δύο
άνθρωποι που µπορεί να εκπροσωπούν µεγάλα συµφέροντα.
Αλήθεια, αυτό πιστεύετε; Δεν έχετε ιδέα ποιοι είναι οι περισσό-
τεροι από αυτούς που πλήττονται; Αν και η πραγµατικότητα είναι
ότι µιλάµε για το συµφέρον του παιδιού, δεν µιλάµε για τα συµ-
φέροντα των γονέων. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι αν µιλήσουµε
για γονείς, δεν ξέρετε ποιοι είναι αυτοί; Είναι φτωχοί άνθρωποι.
Είναι αγωνιστές. Είναι άνθρωποι οι οποίοι παλεύουν κάθε µέρα
στη ζωή και θέλουν να στηρίξουν τα παιδιά τους, θέλουν να τα
βλέπουν, θέλουν να επικοινωνούν µαζί τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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Αυτό πιστεύετε; Βγείτε και πείτε το δηµόσια! Αν είναι αυτή η
πεποίθησή σας, λυπάµαι πραγµατικά πολύ. 

Κάνω ένα τελευταίο σχόλιο και θα επανέλθω επί του νοµοσχε-
δίου, κύριε Πρόεδρε. Άκουσα να µε χαρακτηρίζει µε έναν συγ-
κεκριµένο όρο ο τέως Πρωθυπουργός. Του επιστρέφω αυτόν τον
χαρακτηρισµό. Και το λέω διότι, προσωπικά, σε όλη µου την πο-
λιτική διαδροµή, η οποία κοινοβουλευτικά ενδεχοµένως είναι και
λίγο µακρύτερη του τέως Πρωθυπουργού, δεν έκανα ποτέ κάτι
το οποίο δεν πίστευα. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτείνω στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου γιατί ακριβώς το πι-
στεύω. Γιατί πιστεύω ότι είναι ένα γενναίο µεταρρυθµιστικό
βήµα, γιατί πιστεύω ότι θα δώσει λύση σε ένα µεγάλο πρόβληµα
που απασχολεί πολλούς ανθρώπους στην ελληνική κοινωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,

κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Γιατί πι-

στεύω ότι µε αυτόν τον τρόπο θα στηρίξουµε το πραγµατικό συµ-
φέρον του παιδιού.

Γιατί πιστεύω ότι πέρα από αυτά τα οποία µπορεί ο καθένας
µας εδώ να αντιπαραθέτει ή να επιχειρηµατολογεί στη λογική
της πολιτικής αντιπαράθεσης, κάποια στιγµή έπρεπε να δούµε
και κάτι το οποίο είναι πραγµατικό και δεν έχει σχέση ούτε µε
ιδεολογική ούτε µε πολιτική τοποθέτηση. 

Είναι κρίµα πραγµατικά -λυπάµαι!- και για τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά και για όλους εσάς που υιο-
θετείτε µια τέτοια στάση και µια τέτοια τακτική απέναντι σε ένα
ζήτηµα το οποίο θα έπρεπε να µας ενώνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Αφού του ζητήσω συγγνώµη, καλώ στο Βήµα τον κ. Βαρου-

φάκη προκειµένου να λάβει τον λόγο.
Μετά τον κ. Βαρουφάκη τον λόγο θα πάρει ο κ. Παφίλης, που

δεν µίλησε καθόλου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, και όσοι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ζητήσατε, µε τη σειρά της δύνα-
µης των κοµµάτων. Αυτή θα είναι η διαδικασία.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Ζητώ συγγνώµη, αλλά σε
αυτές τις περιπτώσεις υπάρχουν και διαδικασίες που µακραίνουν
τον χρόνο.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Οι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, πότε θα
µιλήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, όταν µιλούν
οι Αρχηγοί σας, είναι προσβολή. Θα µιλήσουν µετά.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Σε ποια σειρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ είµαστε. Εγώ κά-

θοµαι από τις 10.00’ η ώρα εδώ και δεν φεύγω, όπως και εσείς.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν περάσει δεκαέξι χρόνια

από τότε που είδα για πρώτη φορά το πώς η συνεπιµέλεια µπορεί
να κάνει τη διαφορά, πώς µπορεί να αµβλύνει τον πόνο στη δια-
δικασία ενός διαζυγίου, ενός χωρισµού, να στηρίξει τους γονείς
ώστε οι γονείς να στηρίξουν τα παιδιά.

Το 2005 -και θα µου επιτρέψετε να µιλήσω επί προσωπικού,
γιατί το προσωπικό είναι πολιτικό, όπως µας έµαθαν οι φεµινί-
στριες της δεκαετίας του ’70- ήταν µία περίοδος που η κόρη µου,
δεκαπέντε µηνών τότε, αποδήµησε, µε τη µητέρα της βεβαίως,
στην Αυστραλία. Εκείνη την περίοδο είχα γνωρίσει ένα ζευγάρι
το οποίο έκανε πράξη τη συνεπιµέλεια, συναινετικά βέβαια. Ήταν
ένα ευκατάστατο ζευγάρι, το οποίο «περπατούσε» το µονοπάτι
το δύσκολο του χωρισµού, µε τον πόνο που αυτό σηµαίνει. Ήταν,
όµως τυχεροί, γιατί είχαν τις δυνατότητες. Είχαν δύο σπίτια
κοντά το ένα στο άλλο και ο ένας γονιός και ο άλλος µπορούσαν
να προσφέρουν υπνοδωµάτια στα δύο παιδιά τους και το σχο-
λείο ήταν κοντά. Πρέπει να σας πω ότι, πραγµατικά, τους ζήλεψα
πάρα, πάρα πολύ. 

Η σύγκριση µε εκείνο που βίωνα εκείνη την περίοδο, ήταν συν-
τριπτική. Μόλις είχα συµφιλιωθεί µε την ιδέα -που είµαι σίγουρος

ότι συνθλίβει τόσους πατεράδες εκεί έξω- ότι πρέπει να µάθουµε
να ζούµε χωρίς το παιδί µας. Αν και η δική µου περίπτωση, βέ-
βαια, ήταν ακραία, γιατί πιο µακριά δεν θα µπορούσε να πάει η
κόρη µου. Αν συνέχιζε, θα γύρναγε πίσω. Δεν έχω αµφιβολία ότι
εκείνος ο πόνος, εκείνη η απόγνωση είναι κάτι το οποίο ζουν χι-
λιάδες άνθρωποι εκεί έξω.

Από αυτό, λοιπόν, το Βήµα, της Βουλής, κοιτώ στα µάτια εσάς
τους πατεράδες που και εσείς αναγκαστήκατε να πιείτε το δηλη-
τήριο αυτής της συµφιλίωσης µε την απάνθρωπη ιδέα ότι δεν
µπορείτε να ζείτε µε τα παιδιά σας. Και σας λέω ότι ναι, από προ-
σωπική εµπειρία ξέρω τον πόνο τού να είσαι στο αυτοκίνητο,
παρκαρισµένος απ’ έξω και να µην µπορείς να δεις το παιδί.
Ξέρω τον θυµό που φουντώνει µέσα σου µε τη σκέψη -που µπο-
ρεί να είναι αληθινή ή να µην είναι αληθινή- ότι κάποιος ή κάποια
χρησιµοποιεί το παιδί εναντίον σου, την αδικία τού να σου λένε
ότι είναι προς το συµφέρον του παιδιού να µη µεγαλώνει µε
εσένα. Ξέρω τη στεναχώρια τού να πρέπει να υποχωρείς συστη-
µατικά σε πράγµατα που εσύ θεωρείς ότι είναι ουσίας, για να µην
ξαναπιαστεί σε διασταυρούµενα πυρά το παιδί, την ανηµποριά
να µαθαίνεις στο παιδί σου πράγµατα που ξέρεις και που πι-
στεύεις ότι θα πρέπει να ξέρει, αλλά που δεν προλαβαίνεις να
του τα µάθεις σε ένα Σαββατοκύριακο, στις διακοπές που είστε
µαζί και την αίσθηση ότι παίρνονται µεγάλες αποφάσεις πίσω
από την πλάτη σου. Θυµάµαι την ασφυξία που προκαλούσε η
σκέψη ότι αν θα πήγαινα στο δικαστήριο, για να ζητήσω την επι-
µέλεια του παιδιού ή τη συνεπιµέλεια, θα έχανα.

Θα είµαι ειλικρινής µαζί σας. Εάν είχα ένα κουµπί να το πα-
τήσω για να έχω την κόρη µου 100% του χρόνου µαζί µου, θα το
πάταγα. 

Αν είχα ένα άλλο κουµπί που µου την έδινε 50% του χρόνου,
θα το πάταγα. Αν είχα ένα κουµπί που µου την έδινε για το ένα
τρίτο του χρόνου, θα το πάταγα χωρίς δεύτερη σκέψη. Όµως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλο τι θα ήθελα και άλλο τι θέλω
να µπορεί ή να µην µπορεί το κράτος να κάνει στο όνοµά µου.

Θυµάµαι µια συζήτηση τότε που ζούσαµε στο Τέξας, στην πο-
λιτεία πρωταθλήτρια στις εκτελέσεις, µε κάποιον ο οποίος ήταν
υπέρµαχος της θανατικής ποινής και µου λέει: «καλά, εσένα αν
την κόρη σου ή τη γυναίκα σου τη βίαζαν και τη σκότωναν, δεν
θα ήθελες να σκοτώσεις τον δολοφόνο, τον βιαστή;» Και χωρίς
να το σκεφτώ του λέω: «θα τον έπνιγα µε τα χέρια µου». Αλλά
αµέσως πρόσθεσα: «αλλά δεν θα ήθελα να ζω σε µια οργανω-
µένη κοινωνία που να µου το επιτρέπει, δεν ήθελα να ζω σε µια
οργανωµένη κοινωνία που να τον σκοτώσει εκ µέρους µου».

Το ίδιο ισχύει και µε τη συνεπιµέλεια. Ναι, την ήθελα για εµένα
διακαώς, όπως τη θέλουν και τόσοι άλλοι. Αλλά αν δεν είναι δυ-
νατόν να συµφωνηθεί συναινετικά, όχι, δεν θα ήθελα την οργα-
νωµένη κοινωνία να την επιβάλλει για πάρτη µου. Ποτέ δεν θα
ήθελα ένα κράτος να νοµοθετεί αυτά που θα ήθελα να γίνουν
πάνω στον θυµό και στην απελπισία µου. 

Άλλο, κύριε Υπουργέ, µία ευχή και άλλο η επιβολή µέσω της
βίας, ιδιωτικής ή κρατικής, αυτής της ευχής. Τα πιο όµορφα
πράγµατα όταν επιβάλλονται µεταµορφώνονται σε τερατουργή-
µατα. Πάρτε την αγάπη, τον έρωτα. Όταν έρθει αβίαστα δεν
υπάρχει πιο ωραίο πράγµα στον κόσµο. Όταν όµως επιβάλλεται
διά της βίας, γίνεται βιασµός. Αυτό ισχύει µε τη συνεπιµέλεια των
παιδιών µετά από έναν χωρισµό. Αν προκύψει συναινετικά, η συ-
νεπιµέλεια είναι µία όαση στη δυστυχία του χωρισµού. Αν όµως
τη συνεπιµέλεια την επιβάλλει το κράτος, µετατρέπεται σε τρα-
γέλαφο, µετατρέπεται σε σχήµα οξύµωρο µε θύµα το παιδί.

Το ξαναλέω: ήθελα διακαώς τη συνεπιµέλεια, όµως ταυτόχρονα
καταλάβαινα µε πόνο και ίσως και µε οργή, δεν το κρύβω, ότι
σωστά δεν είχα δικαιώµατα ως πατέρας. Δικαιώµατα είχε µόνο η
κόρη µου. Η συνεπιµέλεια ισούται µε συνεργασία και η συνεργα-
σία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιβάλλεται µε νόµο. 

Ευχής έργον είναι το παιδί να έχει δύο ισότιµα σπίτια. Να
περνά, όπως είπα στο προηγούµενο παράδειγµα που σας παρέ-
θεσα, µία εβδοµάδα µε τον έναν γονιό και µια εβδοµάδα µε τον
άλλον γονιό. Και όταν µεγαλώσει -όχι πολύ µεγάλο, δώδεκα ή δε-
κατριών, αυτή είναι προσωπική µου άποψη- να επιλέγει µόνος
του ή µόνη της τις εβδοµάδες και τις ώρες που περνάει µε τον
έναν γονιό ή µε τον άλλον γονιό. 
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Ναι, αλλά αυτό προϋποθέτει πράγµατα που κανένας νοµοθέ-
της, κανένας δικαστής, κανένας κρατικός λειτουργός δεν µπορεί
να επιβάλει ή να εποπτεύσει καν: Σπίτια που να είναι κοντά, ώστε
το παιδί να µπορεί να πηγαίνει στο ίδιο σχολείο. Οικονοµική δυ-
νατότητα των γονιών, ώστε να προσφέρουν ο κάθε γονιός αντί-
στοιχες συνθήκες στο σπίτι το οποίο είναι δίπλα ή κοντά το ένα
µε το άλλο. Συνθήκες ζωής και δουλειάς που να δίνουν τα προ-
νόµια στους γονείς να µπορούν να σηκώσουν το βάρος, την ευ-
θύνη τού πήγαινε-έλα µία εβδοµάδα ο ένας και µία εβδοµάδα ο
άλλος ή τρεις εβδοµάδες ο ένας και µία ο άλλος.

Θέλω να έρθω στον φόβο της λεγόµενης και αναφερόµενης
στο νοµοσχέδιό σας αποξένωσης του παιδιού από τον χωρι-
σµένο πατέρα. Δεν το κρύβω ότι τον είχα αυτόν τον φόβο. Όταν
είδα την κόρη µου να φεύγει, ιδίως τόσο µακριά, τον είχα αυτόν
τον φόβο. Ευτυχώς απεδείχθη, όπως συµβαίνει είµαι σίγουρος
πάντα σε αυτές τις περιπτώσεις, ότι ήταν ανόητος αυτός ο
φόβος. Τα παιδιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αποξενώ-
νονται από γονιούς που τα αγαπάνε, ανεξάρτητα από το πόσο
χρόνο περνάνε µαζί τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)
Προχθές η κόρη µου η Ξένια έγινε δεκαεπτά χρόνων. Δεκαε-

πτά χρόνια απόστασης, δεκαεπτά χρόνια. Θυµάµαι από µικρό
παιδί, πριν εσείς ακούσετε το «SKYPE», εγώ της διάβαζα παρα-
µύθια από το «SKYPE» και την έβλεπα στην οθόνη να αποκοιµιέ-
ται, από το 2005. Δεν σας κρύβω ότι ήταν πολύ δύσκολο να
κρατήσουµε επικοινωνία ιδίως όταν µεγάλωνε. Τρεις-τέσσερις
φορές τον χρόνο βρισκόµασταν, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, από
απόσταση, έξοδα, κούραση. Τα καταφέρναµε. Να πω κιόλας ότι
ο καιρός της πανδηµίας είναι πολύ σκληρός για εµάς. Γιατί είναι
η πρώτη φορά που για πάνω από έναν χρόνο δεν έχουµε βρεθεί
και δεν ξέρουµε πότε θα ξαναβρεθούµε. Τα σύνορα της Αυστρα-
λίας είναι κλειστά µέχρι τα µέσα του 2022 σύµφωνα µε τον Πρω-
θυπουργό της χώρας. Αλλά πρέπει να σας πω ότι, παρ’ όλα αυτά,
είµαστε πιο κοντά, πιο δεµένοι απ’ ό,τι θα ήµασταν αν ζούσαµε
µαζί. Με απώλειες, βέβαια. Δεν υπάρχει µέρα αυτά τα δεκαεπτά
χρόνια, όταν δεν είµαστε µαζί, που να µη χαρακτηρίζονται «άλλη
µια µέρα χώρια». Μετρούσαµε τις µέρες, για να βρεθούµε, και
όταν βρισκόµασταν, µετρούσαµε τις µέρες µέχρι τον χωρισµό. 

Κυρίες και κύριοι, άλλο αυτό κι άλλο ο φόβος της αποξένωσης,
άλλο η ψευτοθεωρία της αποξένωσης των µπαµπάδων. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όταν δεν
υπάρχει η συναινετική οδός προς τη συνεπιµέλεια, πρέπει να
υπάρχουν οικογενειακά δικαστήρια, µε εξειδικευµένους δικαστι-
κούς, µακριά από την Ευελπίδων, µακριά από τα συµβατικά δι-
καστήρια, σε χώρους ειδικά διαµορφωµένους, µε ψυχολόγους,
µε κοινωνικούς λειτουργούς, έτσι ώστε να µεγιστοποιείται η πι-
θανότητα συναίνεσης ή µιας επιµέλειας των παιδιών που να είναι
προς όφελός τους, µε βασικό και µοναδικό κριτήριο την προστα-
σία των δικαιωµάτων τους. Αντί για αυτά τα ακριβά οικογενειακά
δικαστήρια, εσείς αλλάζετε τον νόµο, το οικογενειακό δίκαιο του
1983, που παραµένει µέχρι και σήµερα παράδειγµα προς µίµηση,
ένα µνηµείο προοδευτικής νοµοθέτησης και ορθού λόγου. 

Θέλω εδώ στο Βήµα αυτό της Βουλής να αποτίσω φόρο τιµής
στις γυναικείες οργανώσεις που κατά τη διάρκεια της δεκαετίας
του ’70 δούλεψαν σκληρά, για να γίνει πραγµατικότητα το οικο-
γενειακό δίκαιο του 1983. Θα αναφερθώ στην Οµοσπονδία Γυ-
ναικών Ελλάδας, στην Κίνηση Δηµοκρατικών Γυναικών, στην
Ένωση Γυναικών Ελλάδας και ιδίως στη Μαργαρίτα Παπανδρέου
-που αξίζει µία αναφορά, γιατί ξέρω προσωπικά τη δουλειά που
είχε κάνει γι’ αυτό-, στις ανεξάρτητες, αυτόνοµες κινήσεις γυναι-
κών, στον τρόπο µε τον οποίο κινήθηκε όλο το πολιτικό σύστηµα
το προοδευτικό, όχι εσείς. Ποτέ δεν ήσασταν κοµµάτι αυτού.
Πάντα ήσασταν µέρος του σκοταδισµού της Δεξιάς. Απόδειξη
ότι το 1983  εκείνο το εξαιρετικό νοµοθέτηµα το καταψηφίσατε
υποστηρίζοντας ακόµα και τότε την προίκα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Μην το ξεχνάτε αυτό, ποιοι είστε. Να έχετε συναίσθηση του

εγκλήµατος, της ενοχής σας. Αυτό, λοιπόν, το νοµοθέτηµα το
προοδευτικό ενός Μαγκάκη, µιας Μαραγκοπούλου, ενός Μά-

νεση, ενός Κασιµάτη, που τότε είχατε καταψηφίσει, σήµερα έρ-
χεστε να το αλλάξετε.

Κύριε Υπουργέ, θέσατε το ερώτηµα και πολύ σωστά: Δεν
υπάρχουν προβλήµατα; Βέβαια υπάρχουν, άπειρα. Δεν είναι τα
προβλήµατα, όµως, µε τον νόµο. Τα προβλήµατα είναι µε την
εφαρµογή του νόµου, είναι µε τη δικαστηριακή πρακτική και τη
διαδικασία. Αλλά εσείς τι επιλέγετε να κάνετε; Επιλέγετε να µην
αντιµετωπίσετε αυτά τα υπάρχοντα άπειρα προβλήµατα. Αντί-
θετα, επιλέγετε να δηµιουργήσετε νέα µε αυτό το αισχρό νοµο-
σχέδιο, που συνειδητά µετατρέπει µια όµορφη ευχή σε µία
άσχηµη κρατική επιβολή. 

Σε αυτό θυµίζετε τους εξτρεµιστές προτεστάντες Αµερικανούς
πολέµιους των αµβλώσεων. Το µέγα παράδοξο στην περίπτωση
των συγκεκριµένων κυρίων και κυριών είναι το εξής. Οι ίδιοι άν-
θρωποι που υπερθεµατίζουν για το δικαίωµα του εµβρύου στη
ζωή, ακόµα και όταν είναι προϊόν βιασµού, αντιστέκονται σε όλα
εκείνα που µπορούν να απαλύνουν τη ζωή ενός παιδιού που γεν-
νιέται σε µη προνοµιούχα οικογένεια, είτε αυτό είναι δωρεάν παι-
δεία είτε είναι δωρεάν υγεία είτε είναι ένας αξιοπρεπής µισθός
στον τόπο εργασίας, όταν θα µεγαλώσει και θα δουλεύει. Έτσι
κι εσείς. Το ίδιο παράδοξο περίπου. Οι ίδιοι που υπερθεµατίζετε
για τη συνεπιµέλεια δεν ενδιαφέρεστε για τη δηµιουργία και στε-
λέχωση των οικογενειακών δικαστηρίων που µεγιστοποιούν τις
πιθανότητες ουσιαστικής συνεπιµέλειας.

Επιστρέφω κοιτώντας την κάµερα, γιατί θέλω να κοιτάξω στα
µάτια τους χωρισµένους µπαµπάδες. Να σας πω και τούτο. Ο
πόνος µας ως χωρισµένοι µπαµπάδες είναι αβάσταχτος, το
ξέρω. Αλλά κακά τα ψέµατα -πάλι απευθύνοµαι στους χωρισµέ-
νους µπαµπάδες- πληρώνουµε κι εµείς οι αρσενικοί το τίµηµα
του να ζούµε σε µία βαθιά σεξιστική πατριαρχική κοινωνία, κάτι
που οι περισσότεροι άνδρες αρνούµαστε να το καταλάβουµε. 

Ο φεµινισµός δεν αφορά τη γυναίκα και τη χειραφέτησή της.
Ο φεµινισµός αφορά την κατάργηση ενός εξουσιαστικού συστή-
µατος, του οποίου θύµατα είναι και οι άνδρες, ιδίως οι ευαίσθη-
τοι άνδρες. 

Η λύση, συνεπώς, δεν είναι να συνταχθούµε µε τον νέο αντι-
φεµινισµό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Η λύση είναι να οικοδο-
µήσουµε µια πολιτεία που υποστηρίζει την εξεύρεση
συναινετικών λύσεων, όχι µία που εφαρµόζει τον ρεβανσισµό της
πατριαρχίας που, όπως έχουµε δει, όπως στηλίτευσε και η κ.
Γιαννάκου και προς τιµήν της, έχει επιστρατεύσει βαθιά πορτο-
φόλια, βαθιά ολιγαρχικά πορτοφόλια για την προώθηση του νο-
µοσχεδίου σας, κύριε Τσιάρα, ανεξάρτητα αν το πιστεύετε. Εγώ
πιστεύω ότι το πιστεύετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το πι-
στεύετε;

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Είµαι σί-
γουρος ότι το πιστεύετε το νοµοσχέδιό σας, αλλά ότι τα πορτο-
φόλια είναι βαθιά, το βλέπουµε στις στάσεις των λεωφορείων,
κύριε Υπουργέ!

Η λύση για εµάς, για το ΜέΡΑ25, είναι ο νέος φεµινισµός που
διέπει το κόµµα µας. Ο νέος φεµινισµός που συνεχίζει στα βή-
µατα του πρότερου φεµινιστικού γυναικείου κινήµατος της δε-
καετίας του ’70 που γέννησε το οικογενειακό δίκαιο του 1983.
Ένας νέος αντιφεµινισµός σήµερα θα ενταθεί µε το δικό σας νο-
µοσχέδιο, κύριε Τσιάρα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
θα έπρεπε να θυµίσω στο Σώµα ότι οι νόµοι δεν γράφονται για
τους καλούς κ’ αγαθούς. Δεν γράφονται για ανθρώπους, για πο-
λίτες που θα πράξουν σωστά και έτσι δεν θα χρειαστεί να πάνε
στα δικαστήρια. Το οικογενειακό δίκαιο γράφεται για τα χωρι-
σµένα ζευγάρια που δεν µπορούν να συνεννοηθούν µεταξύ τους.
Γράφεται ακόµη και για τα ζευγάρια που δεν µπορούν να τα
βρουν, γιατί έχουν και πρόβληµα επιβίωσης, και προσωπικής και
ψυχολογικής και βεβαίως και οικονοµικής. 

Η συνεπιµέλεια, που είναι κάτι το ιερό και µακάρι να υπήρχε,
µακάρι να ίσχυε σε όλα τα χωρισµένα ζευγάρια και το λέω µε όλη
µου την ψυχή, απαιτεί αγαστή συνεργασία. Απαιτεί συνεννόηση.
Αλλά η συνεργασία και η συνεννόηση δεν µπορούν να επιβλη-
θούν ούτε από νοµοθέτες ούτε από δικαστή. Καλλιεργούνται και
η συνεννόηση και η συνεργασία µε τη βοήθεια δηµόσιων θεσµών
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που εσείς δεν θέλετε να ιδρύσετε. Πάει ενάντια στο DNA σας η
ίδρυση αυτών των δηµόσιων θεσµών. 

Να σας θυµίσω κάτι, αν και δεν χρειάζεται να σας το θυµίσω,
είµαι σίγουρος ότι το θυµάστε, αλλά έχει σηµασία, ότι στο µυθι-
στόρηµά του «Άννα Καρένινα» ο Λέων Τολστόι ξεκίνησε λέγοντας
ότι όλες οι ευτυχισµένες οικογένειες µοιάζουν, αλλά όλες οι δυ-
στυχισµένες οικογένειες είναι δυστυχισµένες η καθεµία µε τον
δικό της τρόπο. Έτσι και µε τα χωρισµένα ζευγάρια που αποτυγ-
χάνουν να συνεργάζονται. Δηµιουργούν το καθένα από αυτά δια-
φορετικές µορφές δυστυχίας για τα παιδιά τους, τις οποίες η
πολιτεία έχει υποχρέωση να τις αντιµετωπίζει την καθεµία δια-
φορετικά, χωρίς καλούπια, χωρίς να επιβάλλονται ad hoc περιο-
ρισµοί στους δικαστές. 

Το νοµοσχέδιό σας έρχεται να βαθύνει τη δυστυχία των δυ-
στυχισµένων ζευγαριών και βέβαια των παιδιών τους, µόνο και
µόνο για να ικανοποιηθεί ο ρεβανσισµός της Δεξιάς εναντίον του
εµβληµατικού οικογενειακού δικαίου του 1983, το οποίο πολεµή-
σατε λυσσασµένα τότε, το πολεµάτε λυσσασµένα και σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σήµερα
γράφετε άλλη µία µαύρη σελίδα στα αποµνηµονεύµατα της µαύ-
ρης κι άραχνης ιστορίας της παράταξής σας, χωρίς να νοιάζεστε
καν ότι το κόστος του ρεβανσισµού και της µισογυνικής αφρο-
σύνης σας θα το πληρώσουν αθώες ψυχές παιδιών. 

Καληνύχτα σας, κύριε Υπουργέ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο Θανάσης Παφίλης. 

Θα ακολουθήσει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανασίου και
µετά θα πάµε στον κατάλογο των οµιλητών µε τον κ. Μουζάλα
και την κ. Τζάκρη. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα αποφύγω, στην αρχή τουλάχι-

στον, σχόλια για την αντιπαράθεση που υπάρχει, αλλά στη συ-
νέχεια θα δώσουµε τη δική µας οπτική γωνία και άποψη. 

Το πρώτο ερώτηµα είναι αν χρειάζονται αλλαγές στο οικογε-
νειακό δίκαιο αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων. Όλοι
απαντάνε ότι χρειάζονται. Δεν έχω χρόνο να εξηγήσω γιατί, αλλά
χρειάζονται. Εξελίσσεται η κοινωνία. Δυστυχώς η κατάσταση που
δηµιουργείται είναι χειρότερη από την προηγούµενη µε ευθύνη
όλων των κοµµάτων που κυβέρνησαν και εποµένως µε βάση αυτή
την πραγµατικότητα και τα προβλήµατα που βγαίνουν, χρειάζον-
ται κάποιες αλλαγές. 

Αναµφισβήτητα εµείς υποστηρίζουµε την κοινή άσκηση γονι-
κής µέριµνας που πρέπει να έχει σκοπό τις ανάγκες και το συµ-
φέρον του παιδιού, όχι αποκοµµένο όµως και από τους γονείς.
Τα είπε η Αλέκα Παπαρήγα, δεν θέλω να τα επαναλάβω. 

Συµφωνούµε πως υπάρχει υποχρέωση και των δύο γονιών
απέναντι στα παιδιά, στους εντός γάµου, στους εκτός ή σε αυ-
τούς που έχουν κάνει σύµφωνο συµβίωσης. Ασφαλώς, οι απο-
φάσεις για όλα τα σοβαρά ζητήµατα πρέπει να λαµβάνονται από
κοινού. Και, βέβαια, το παιδί, που διαµένει κυρίως στον έναν
γονέα, θα πρέπει να έχει κατά το δυνατόν ευρύτερη επικοινωνία
µε τον άλλον. 

Έκανα και ένα µικρό σχόλιο. Έφυγε και ο κ. Βαρουφάκης. Τι
ωραία είναι όταν έχεις 20.000 µισθό τον µήνα και µπορείς να εξα-
σφαλίσεις και τα σπίτια να είναι δίπλα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα έρθει και η σειρά σας. Μη χαίρε-

σαι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν χαίροµαι, αλλά είναι λογικό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η κοινή ευθύνη, λοιπόν, των δύο γο-

νέων προϋποθέτει πως οι γονείς είναι διατεθειµένοι να παρακάµ-
ψουν τις διαφορές τους και να συνεργαστούν αρµονικά. Θα
µπορούσαµε να πούµε και πολλές άλλες ευχές, γιατί αυτή είναι
µια πολύ ωραία ευχή. Και θα εξηγήσω το γιατί. 

Όµως, µπορούµε να αποκόψουµε τα σύνθετα κοινωνικά ζητή-
µατα και ευαίσθητα, όπως είναι αυτό, από τα χαρακτηριστικά του
υπάρχοντος κοινωνικοοικονοµικού συστήµατος από το σύµ-
πλεγµα των κοινωνικών και οικονοµικών σχέσεων της καπιταλι-
στικής κοινωνίας; Εµείς λέµε «όχι». Και όποιος το κάνει,

κοροϊδεύει τον κόσµο. Σε αυτό το σύστηµα ζούµε. Τα άλλα κόµ-
µατα δεν βγάζουν κουβέντα µέχρι τώρα. Κανένας δεν είπε τη
λέξη «καπιταλισµός» και δεν µίλησε για το πώς επιδρούν οι αξίες
και µια σειρά από πράγµατα που καλλιεργεί. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι πρέπει να εξετάζεται και ότι παίζει απο-
φασιστικό ρόλο το επίπεδο ανάπτυξης της κοινωνικής συνείδη-
σης και το επίπεδο της σχέσης του ζευγαριού όταν είναι στον
γάµο, αλλά και όταν περνάει στο διαζύγιο. Ας το πω έτσι απλά. 

Και ποιες είναι αυτές οι επιπτώσεις της λειτουργίας του ίδιου
του συστήµατος; Είναι ή δεν είναι ο ατοµισµός; Ζήσε και άσε
τους άλλους να πεθάνουν. Αυτό δεν µπορεί να ισχύει µόνο στην
οικονοµία ή µόνο στο σχολείο, παραδείγµατος χάριν, ισχύει και
επιδρά και στην ίδια τη ζωή των ζευγαριών. Είναι ο εγωκεντρι-
σµός, το δικό µου το συµφέρον. Είναι ο ανταγωνισµός, που είναι
και η λέξη-κλειδί για όλους σας µέχρι τώρα, άσχετα από το τι λέ-
γατε ορισµένοι πριν.

Κύριε Πλεύρη, η προσωπικότητα του παιδιού δεν διαµορφώ-
νεται από την οικογένεια. Διαµορφώνεται και από την οικογένεια.
Κυρίως, όµως, διαµορφώνεται από το κοινωνικό περιβάλλον. Και
αν θέλετε, έχετε χίλια παραδείγµατα. Αυτό είναι ένα κόλπο των
υπερασπιστών του συστήµατος που µεταφέρουν όλες τις ευθύ-
νες πια σε αυτή την οικογένεια. Σε ποια οικογένεια, όµως, µετα-
φέρουν όλες τις ευθύνες; Είναι ίδια η οικογένεια -αυτά που είπα
πριν- των πλουτοκρατών και ίδια των εργατικών λαϊκών στρωµά-
των; Ίδιες δυνατότητες έχουν οι µεν και οι δε; Είναι σκληρή τα-
ξική κοινωνία.

Εποµένως, εµείς, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, µιλάµε
για τις εργατικές λαϊκές οικογένειες και όχι για τους σελέµπριτις
και τους µεγιστάνες του χρήµατος, που προβάλλονται υπερβο-
λικά από τα µέσα µαζικά ενηµέρωσης, ενώ οι αγώνες αυτού του
λαού που παράγει τον πλούτο είναι θαµµένες, µε επιλογή βέβαια
γιατί ξέρουµε ποιος έχει αυτά τα κανάλια. Είναι άλλο πράγµα να
είσαι αντιµέτωπος µε την ανεργία, µε εργασιακές σχέσεις «λά-
στιχο», που όλοι σας έχετε δηµιουργήσει, και το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία τώρα που τις απογειώνει, κυριο-
λεκτικά. Και δεν λέτε κουβέντα γι’ αυτό. 

Τι λέτε τώρα, όταν υπάρχουν οι µισθοί πείνας; Μια οικογένεια
µε 1.000 ευρώ τον µήνα, µε δύο παιδιά τι αντιµετωπίζει; Αυτή
είναι η πλειοψηφία του λαού. Η πλειοψηφία του λαού δεν έχει
ούτε πέντε, ούτε δέκα, ούτε είκοσι ούτε εκατοµµύρια, για να µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει και τέτοιου είδους ζητήµατα. Γιατί τα προ-
βλήµατα των άλλων είναι οι διεκδικήσεις της τάδε από το τάδε
των 5 εκατοµµυρίων ή των 10 εκατοµµυρίων, που γίνεται και ένας
χαµός και που δηµιουργεί ένα virtual reality στον κόσµο «ζήσε τον
µύθο σου», όπως είναι και τα περισσότερα σίριαλ, που κανένας
δεν έχει πρόβληµα δουλειάς, δεν έχει πρόβληµα ανεργίας και
έχει βίλες µε πισίνες και όλη την ηµέρα δεν κάνει τίποτε άλλο,
παρά µόνο να ασχολείται µε τα προσωπικά του ζητήµατα.

Να επανέλθουµε, λοιπόν. Εµείς γι’ αυτούς ενδιαφερόµαστε και
σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Φυσικά, υπάρχουν εξαιρέσεις. Δεν µπο-
ρείς να τα πεις όλα. Οι άλλοι µπορούν να τα λύσουν µε άλλον
τρόπο. Αυτούς υπηρετείτε, άλλωστε.

Να έλθουµε στο νοµοσχέδιο. Ερώτηµα: µπορούν να αντιµετω-
πιστούν αυτά τα σοβαρά, κρίσιµα και ευαίσθητα ζητήµατα της
γονικής µέριµνας και των παιδιών µόνο µε νοµοθετικές ρυθµί-
σεις, χωρίς µέτρα, υποδοµές και θεσµούς κρατικούς που θα τα
στηρίξουν ή όπως σε όλα, ακόµα και στην πανδηµία, είναι θέµατα
ατοµικής ευθύνης; Γιατί αυτή είναι όλη η ιστορία και όλη η φιλο-
σοφία.

Εµείς υποστηρίζουµε ότι δεν αρκεί η νοµοθετική παρέµβαση.
Διεκδικούµε και καλούµε τους εργαζόµενους να κάνουν το ίδιο,
να διεκδικήσουν, δηλαδή, την υποχρέωση του κράτους να συµ-
βάλλει στην οικονοµική και κοινωνική στήριξη της εργατικής λαϊ-
κής οικογένειας. 

Επαναλαµβάνουµε: Δωρεάν στήριξη, γιατί και στη Βρετανία
υπάρχουν τέτοια, αλλά πληρώνεις τα µαλλιά της κεφαλής σου.
Και ποιος σήµερα από τις εργατικές λαϊκές οικογένειες µπορεί
να πληρώνει ψυχολόγους και άλλους µε δεδοµένη την οικονο-
µική κατάσταση που υπάρχει; Λέµε, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρ-
χει από την αρχή στήριξη, αλλά και κατά τη διάρκεια του γάµου
για την ανατροφή του παιδιού. 
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Και µιλάτε για το παιδί και τα δικαιώµατά του. Λίγο φιλότιµο
θα χρειαζόταν. Για ποια δικαιώµατα µιλάµε; Για να δούµε ποια
είναι. Υγεία. Υπάρχει δωρεάν και δηµόσια; Όχι. Παιδεία. Υπάρχει
δωρεάν και δηµόσια; Αν δεν πας φροντιστήριο για αγγλικά και
άλλα, µπορείς να µάθεις τίποτα; Όχι. Αθλητισµός; Όπου να πας
να γραφτείς, πληρώνεις. 

Πώς λειτουργούν όλα αυτά, που είναι δικαιώµατα του παιδιού
σύγχρονα και πώς µπορούν να καλυφθούν; Δηµιουργούν εκρη-
κτική κατάσταση στην ίδια την οικογένεια, αιµορραγία, άγχος. 

Όταν δεν υπάρχει δίκτυο κοινωνικής προστασίας των παιδιών,
τολµάτε και µιλάτε τώρα για τα δικαιώµατα του παιδιού; Πού θα
τα πάει τα παιδιά; Έχετε αίσθηση πώς ζει ο λαϊκός κόσµος; Ποιος
θα πάει να τα πάρει; Ποιος θα πάει και µε δεδοµένη την κατά-
σταση που υπάρχει, ειδικά στις µεγάλες πόλεις; Ποιος θα τα κρα-
τήσει; Θα µείνουν µόνα τους παιδιά πέντε, έξι χρονών, γιατί δεν
προλαβαίνουν οι γονείς τους µε τις δουλειές που έχουν και µε
την οικονοµική ανέχεια που δεν µπορούν να πάρουν γυναίκα για
να τα κρατάει ή γυναίκες για να τα κρατάνε, ενώ οι άλλοι µπορεί
να έχουν και δέκα γκουβερνάντες, από οικονόµο µέχρι και εγώ
δεν ξέρω τι µέσα στο σπίτι.

Εποµένως τα δικαιώµατα του παιδιού και η εξασφάλιση των
σύγχρονων αναγκών ποια είναι; Μόνο για το διαζύγιο και µετά
µιλάµε; Τι έχετε κάνει όλες οι κυβερνήσεις για όλα αυτά τα πράγ-
µατα; Τίποτα. Ακολουθείτε τη βαρβαρότητα την καπιταλιστική
και θα πω και ορισµένα πράγµατα παρακάτω.

Αυτό αφορά, λέµε εµείς, και τα ζευγάρια που είναι έγγαµα και
πολύ περισσότερο -λέω γι’ αυτές τις υποδοµές που πρέπει να
υπάρχουν- και τα διαζευγµένα.

Και να πούµε και κάτι ακόµα. Είναι βαθιά ταξική η πολιτική σας.
Η κοινωνία η καπιταλιστική χωρίζεται σε δύο τάξεις κυρίαρχες,
σε αυτούς που παράγουν τον πλούτο και είναι πάνω από το 60%-
70% και σε αυτούς που τον κλέβουν. Εποµένως δεν µπορεί να
µιλάµε γενικά και αφηρηµένα για τα προβλήµατα και των διαζυ-
γίων ακόµα, είτε αφορούν τα δικαστήρια είτε οτιδήποτε άλλο και
θα τα αναλύσω.

Όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις, για τι µιλάτε; Πείτε µας
απλά για δύο γονείς οι οποίοι χωρίζουν -να πω πρώτα που ζουν
µαζί και έχουν τα παιδιά- µε το δεκάωρο που φέρνετε. Και τον
δρόµο τον ανοίξατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και µη µιλάτε. Δωδεκάωρα
στους γιατρούς. Ναι ή όχι; Πριν άρχισε το ΠΑΣΟΚ. Εννιά ώρες
στους σιδηροδροµικούς. Ναι ή όχι; Διαπραγµατεύσεις για αύ-
ξηση του οκταώρου. Τώρα πού έχετε εστιάσει τη διαφορά; Ότι
εµείς λέγαµε µε συλλογικές, του σωµατείου. Και αν το σωµατείο
είναι εργοδοτικό, τους υποχρεώνει τους εργαζόµενους, ναι ή όχι; 

Πείτε µας, λοιπόν, πώς ένα ζευγάρι θα µεγαλώσει και αργό-
τερα θα λύσει και τα προβλήµατα της συνεπιµέλειας µε ένα ωρά-
ριο που δεν βρίσκεις άκρη; Και αν το ωράριο θα είναι δεκάωρο,
δεν το καθορίζει ο εργαζόµενος, το καθορίζει εργοδότης, γιατί
αν δεν του χρειάζεται, θα του πει: «Φύγε». Αν το χρειάζεται,
όµως, δεν πάει να δει τα δύο και τρία παιδιά του, θα του πει: «Δεν
πας πουθενά».

Με αυτές τις εργασιακές σχέσεις γίνεται και θα γίνει κόλαση.
Και δεν είναι µόνο το νοµοσχέδιο, είναι η συνολική πολιτική την
οποία αποφεύγουν να θίξουν τα υπόλοιπα κόµµατα.

Και να κάνω και ένα σχόλιο ακόµα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Κώτσηρας -λείπει- µίλησε για τα δικαιώµατα του παιδιού,

τις διεθνείς συµβάσεις κ.λπ.. Εµείς, αναµφισβήτητα, ό,τι θετικό
υπάρχει λέµε να ενσωµατωθεί.

Όµως, για πείτε µας, κυρίες και κύριοι, τα παιδιά των Παλαι-
στινίων -κοντεύουν εκατό τα σκοτωµένα- έχουν δικαιώµατα; Γιατί
δεν βγάζετε κουβέντα; Άχνα! Το δικαίωµα της αυτοάµυνας; Αλή-
θεια, τα παιδιά πέντε χρονών; Σκοτώθηκε χθες γυναίκα έγκυος
µε δύο χρονών παιδί! Αυτή είναι τροµοκράτισσα; Απειλεί το Ισ-
ραήλ, τον φονιά της περιοχής, την αιχµή του δόρατος του ιµπε-
ριαλισµού, τον στρατηγικό σας σύµµαχο, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, πρώτα απ’ όλα -γιατί εσείς λέγατε ότι είστε αριστεροί-
και όλων των υπολοίπων; Αυτοί δεν έχουν δικαιώµατα; Για πείτε
µας. 

Πείτε µας για την ανήλικη εργασία που τη θεσµοθέτησε η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και οι κυβερνήσεις σας. Πείτε µας για τα παιδιά
των δεκατριών, των δώδεκα, των εννέα, των δέκα ετών στα ορυ-
χεία της Αφρικής, που δουλεύουν από το πρωί µέχρι το βράδυ
και πεθαίνουν, τι κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Ποιος τα κάνει αυτά;
Οι πολυεθνικές που εκµεταλλεύονται την παιδική εργασία. Αυτά
δεν είναι δικαιώµατα των παιδιών; Ποια είναι; Μόνο στο διαζύγιο;
Για να µην πω και για πάρα πολλά άλλα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι για να στηριχτούν οι λαϊκές οικογένειες,
χρειάζεται δηµιουργία ενιαίου κρατικού δικτύου κοινωνικών υπη-
ρεσιών, που θα παρέχει -τα επαναλαµβάνω, η επανάληψη είναι
µήτηρ της µαθήσεως- τα εξής:

Πρώτον, δωρεάν κοινωνικές υπηρεσίες πρόληψης, θέµατα οι-
κογενειακού προγραµµατισµού, σεξουαλικής αγωγής, προγράµ-
µατα θεραπείας της οικογένειας, του ζεύγους -εννοώ, για να
µπορούν να συνεννοούνται καλύτερα-, υπηρεσίες στελεχωµένες
µε κατάλληλο επιστηµονικό προσωπικό, ψυχολόγους, κοινωνι-
κούς λειτουργούς, παιδαγωγούς και λοιπά, που θα παρακολου-
θούν τις οικογένειες κατά τη διάρκεια του έγγαµου βίου, αλλά
πολύ περισσότερο θα βοηθούν κατά τη διάρκεια του διαζυγίου. 

Κι εδώ, µε συγχωρείτε, αλλά ποιος κυβέρνησε αυτόν τον τόπο;
Γιατί µερικοί βγαίνουν τώρα και ζητάνε κοινωνικές υποδοµές.
Εσείς δεν ήσασταν; Εσείς του ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν τις κάνατε; Ο
ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν έκανε τίποτα, που έφτιαξε νοµοπαρασκευα-
στική και την έθαψε; Γιατί; Σε αυτόν τον τοµέα τουλάχιστον.
Πείτε µας ένα µέτρο. Κανένα. Δεν υπήρχαν κοινωνικές υποδοµές. 

Δεύτερον, δηµιουργία οικογενειακών δικαστηρίων, µε την ου-
σιαστική έννοια. Οι δικαστές -και το ξέρετε καλύτερα όσοι είστε
και µάχιµοι δικηγόροι- έχουν νοµική επάρκεια. Φτάνει αυτή; Όχι.
Τι πρέπει να γίνουν; Σεµινάρια; Μα δεν γίνονται αυτά. Πρέπει να
στελεχωθεί αυτή η υπηρεσία των οικογενειακών δικαστηρίων και
µε ανάλογους επιστήµονες ειδικούς, ψυχολόγους, κοινωνικούς
λειτουργούς, παιδοψυχιάτρους -τα ξέρετε, να µην τα ξαναλέω-
ενταγµένους σε αυτό το δίκτυο, που να είναι δηµόσιο και δω-
ρεάν. 

Απορρίπτουµε τη διαµεσολάβηση. Είναι, πρώτον, ιδιωτικοποί-
ηση, δεύτερον, κόστος -όποιος έχει χρήµα, µπορεί να κάνει κα-
λύτερα τη δουλειά- και, τρίτον, συναλλαγές και βρωµιές κάτω
από το τραπέζι που γίνονται και αυτή είναι και η εµπειρία και από
την Αµερική.

Όµως και αυτά να γίνουν, φτάνει; Κατά τη γνώµη µας, όχι.
Χρειάζεται οικονοµική στήριξη, προστατευτικά µέτρα, οικονοµικά
στο ζευγάρι. Έχουµε κάνει προτάσεις που µιλάµε για οικονοµική
στήριξη, χωρίς προϋποθέσεις, επίδοµα ανεργίας σε όλους χωρίς
προϋποθέσεις, προστασία λαϊκής κατοικίας, ελάφρυνση από
χρέη, οικονοµική στήριξη των διαζευγµένων γονιών. Έχουµε
κάνει και τροπολογίες, να έχει δηλαδή τη δυνατότητα ο γονιός
κ.λπ..

Έχουµε κι άλλες προτάσεις -δεν θέλω να τις επαναλάβω, γιατί
έχω φάει πάρα πολύ χρόνο- τις οποίες έχουµε πει µε λεπτοµέ-
ρειες. Σε αυτές τις προτάσεις γιατί δεν παίρνει θέση κανένας σας
από τα κόµµατα; Απλά, γιατί δεν κάνατε τίποτα και δεν συµφω-
νείτε. Γιατί στον καπιταλισµό το αξιακό σας -να το πω έτσι- είναι
το κέρδος, είναι οι επενδύσεις, τα δισεκατοµµύρια που δίνετε
όλοι σας σε αυτούς που κάνουν τις επενδύσεις και φυσικά όλα
τα υπόλοιπα είναι κόστος. Είναι η φιλοσοφία του ίδιου του καπι-
ταλιστικού συστήµατος.

Εµείς έχουµε άλλη φιλοσοφία: Κέντρο είναι ο άνθρωπος και
οι ανθρώπινες ανάγκες και ο πλούτος που παράγεται ανήκει
στους παραγωγούς. Και έχει τέτοιες δυνατότητες η κοινωνία σή-
µερα που µπορεί να αντιµετωπίσει πέρα από τα οικονοµικά και
άλλα προβλήµατα και τέτοια προβλήµατα, που πάντα θα υπάρ-
χουν. Όµως, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά αυτό τον τοµέα, αλλά
και τον τοµέα της διαπαιδαγώγησης, µπορεί να τα αντιµετωπίσει.
Γι’ αυτή δεν µιλάει κανένας.

Δεν βλέπετε; Όλα είναι στον τζόγο του κέρδους. Εδώ πεθαί-
νουν εκατοµµύρια άνθρωποι και πλακώνονται οι πολυεθνικές και
µετά µας λέτε ποιος θα πουλήσει περισσότερο, κάνουν εκβια-
σµούς, για να µιλήσουµε για την πανδηµία.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι τα περισσότερα από αυτά µπορούν και
θα λυθούν µόνο στον σοσιαλισµό και σε µια πορεία, γιατί είναι
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δύσκολο να εξαλείψεις τη διαπαιδαγώγηση µέσα στον καπιταλι-
σµό πολλά χρόνια και θα τα λύσουµε, γιατί παίρνουµε υπ’ όψιν
και τις θετικές και τις αρνητικές εµπειρίες. Και σε αυτόν τον
τοµέα, παρά τα προβλήµατα και τις δυσκολίες, η Σοβιετική
Ένωση και οι σοσιαλιστικές χώρες είχαν µεγαλουργήσει. Τώρα
θα είναι καλύτερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, σας βλέπω,
κύριε Σκανδαλίδη.

Είχα ανακοινώσει τον κ. Αθανασίου, τον Αντιπρόεδρο, µετά τον
κ. Παφίλη, γιατί θέλει να πάει και στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Κύριε Σκανδαλίδη, γνωρίζω επίσης από τον προηγούµενο Προ-
εδρεύοντα ότι είχατε ζητήσει τον λόγο για µία παρέµβαση. Αν
συµφωνείτε, να δώσουµε τον λόγο στον κ. Αθανασίου, για να
µπορέσει να πάει µετά στη διάσκεψη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο νω-
ρίτερα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν επιµένετε, να
σας δώσω τον λόγο, δεν υπάρχει κάποιο ζήτηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Πέντε λεπτά θα κάνω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν υπάρχει
πρόβληµα. Εγώ σας εξηγώ και από εκεί και πέρα είναι θέµα δικής
σας συνεννόησης ή συναίνεσης, όπως θέλετε πείτε το.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, όπως είπα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε,

θέλει ο κ. Σκανδαλίδης για µια διαδικαστική παρέµβαση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Έχω ζητήσει και εγώ τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, καλά, κύριε Ραγ-

κούση, τώρα, ας δώσουµε τον λόγο στον κύριο Αντιπρόεδρο. Εν-
τάξει, σεβαστείτε το! Είναι µια παράκληση του Προεδρείου να
διευκολύνουµε τον Αντιπρόεδρο να πάει στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, όπως διευκολύνουµε και συναδέλφους που πηγαίνουν σε
επιτροπές, αλίµονο!

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Θέλω πολύ να τον διευκο-

λύνω, αλλά αποµακρυνόµαστε πολύ από το θέµα.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ ζήτησα τον λόγο αµέσως µετά τον κ. Τσίπρα και τον

Υπουργό, αλλά παρεµβλήθησαν δικαιολογηµένα Αρχηγοί, γιατί
ήθελα να τοποθετηθώ πάνω στη σκηνή που ζήσαµε για άλλη µια
φορά στο Κοινοβούλιο. Νοµίζω ότι ξαναγυρίσαµε στο ίδιο έργο
θεατές σε µια αντιπαράθεση µονοµάχων.

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έθεσε ένα σηµαν-
τικό ζήτηµα που επανειληµµένα και µε ένταση θέτουµε εµείς σχε-
δόν σε καθηµερινή βάση -τόσο η Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής όσο και εγώ σε κάθε πολιτική µου τοποθέτηση- το µε-
γάλο ζήτηµα της δηµοκρατίας που βιώνει η χώρα, που είναι ευ-
ρύτερο και µέγιστο και πώς αυτό αποτυπώνεται και λειτουργεί
στη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Η Κυβέρνηση, πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµο-
θετεί κακότροπα. Εκµεταλλεύεται τη συγκυρία, φέρνει γονατο-
γραφήµατα, εµφανίζει συρροή κρίσιµων νοµοσχεδίων που
συζητιούνται ελάχιστες ώρες και σε ελάχιστες µέρες. Έχει γε-
νικά µια τακτική να περάσει κάθε θέµα που έχει σχέση µε τις βα-
σικές της επιλογές, χωρίς να υπάρχει ουσιαστική συζήτηση και
χωρίς να υπάρχει ουσιαστική συνδιαµόρφωση από τα κόµµατα
στη βάση της λειτουργίας του Εθνικού Κοινοβουλίου. Υπάρχει
πράγµατι µέγα ζήτηµα υποβάθµισης του Κοινοβουλίου µε την
πρακτική της Κυβέρνησης και της κεντρικής εξουσίας.

Δυστυχώς αυτή είναι η µια όψη του νοµίσµατος, γιατί υπάρχει
και η άλλη όψη του νοµίσµατος, που είναι η διακωµώδηση των
κοινοβουλευτικών διαδικασιών, εξίσου βλαβερή για την πορεία
των θεσµών και της δηµοκρατίας.

Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέθηκε στη Βουλή το
θέµα της επιστολικής ψήφου στις ονοµαστικές ψηφοφορίες, η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ πήρε µια απόφαση µέσα
από τις κατοχυρωµένες διαδικασίες της να απόσχει από τις ψη-
φοφορίες. Είναι µια δικαιολογηµένη κατά την κρίση της απόφαση

αντίστασης στην κακή λειτουργία του Κοινοβουλίου. Είναι δι-
καίωµά της.

Σήµερα, όµως, απειλεί να απόσχει από την ονοµαστική ψηφο-
φορία που η ίδια η Κοινοβουλευτική Οµάδα προκάλεσε µε το αι-
τιολογικό ότι η Βουλή δεν θα ανατρέψει την αρχική της
απόφαση, δηλαδή να υπάρχει αυτοπρόσωπη παρουσία.

Ελπίζω ότι η απειλή σας δεν θα εφαρµοστεί, γιατί θα πρόκειται
για µια πράξη που εκχυδαΐζει την κοινοβουλευτική διαδικασία και
προσβάλλει το Εθνικό Κοινοβούλιο, το οποίο ισχυρίζεστε ότι θέ-
λετε να αναβαθµίσετε.

Επίσης, θέλω να σας παρακαλέσω, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, να το ξανασκεφτείτε και να µην το πράξετε, γιατί θα πε-
ριµένουµε να δούµε πόσο θα υποστηρίξετε στην πράξη τη δικαιο-
λογηµένη ευαισθησία που έχετε για το συµφέρον του παιδιού και
γι’ αυτό το ζήτηµα που συζητάµε σήµερα και το οποίο είναι κρί-
σιµο και ισόβαθµο µε τη δηµοκρατία -όχι ισόβαθµο της δηµοκρα-
τίας συνολικά, αλλά ένα εξίσου κρίσιµο ζήτηµα- και αφορά τις
επόµενες γενιές και την οµαλή διεξαγωγή του κοινωνικού µας
βίου. Επαναλαµβάνω, πριν το πράξετε, ξανασκεφτείτε το.

Σε ό,τι αφορά τη δική µας θέση, επί της ουσίας και για να µην
υπάρχει καµµία παρανόηση, καταψηφίζουµε, όπως ευθαρσώς
και µε παρρησία αναφέραµε όλοι µας, µε πρώτη την εισηγήτριά
µας, τα άρθρα 7 και 13 που έχει και ο ΣΥΡΙΖΑ στην κατάθεση της
πρότασης για ονοµαστική ψηφοφορία. Όµως, θέλω να σας πω
ότι αρνούµαστε να συµµετάσχουµε και να συµπράξουµε σε µια
παρωδία που ακυρώνει κάθε έννοια κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας, διότι θα πρόκειται κυριολεκτικά για έναν τραγέλαφο που
προσβάλλει τη Βουλή και τη λειτουργία της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σκανδαλίδη. 
Κύριε Ραγκούση, ζητήσατε τον λόγο για να κάνετε µία παρέµ-

βαση;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πλεύρη, να

σηµειώσω ότι θα πάρετε τον λόγο µετά τον κ. Ραγκούση;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Αντι-

πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, όπως και τον κ. Ραγκούση για την
κατανόηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο εισηγείται την
εισαγωγή της αρχής τής από κοινού άσκησης της γονικής µέρι-
µνας -συνεπιµέλεια είναι ο όρος που επικράτησε στον κοινωνικό
διάλογο- µετά τη διάσταση των συζύγων ή το διαζύγιο. Τούτο εµ-
φανίζεται ως δικαιοπολιτικά ορθό, αφού δεν είναι ανεκτό να απο-
κλείεται ο ένας γονέας από τη λήψη αποφάσεων που αφορούν
τη ζωή του παιδιού του, αλλά και ως αναγκαίο για την προσαρ-
µογή του δικαίου µας στις σύγχρονες νοµοθετικές εξελίξεις,
αφού σε άλλα ευρωπαϊκά δίκαια ισχύει η συνεπιµέλεια ως νόµιµο
σύστηµα εδώ και αρκετά χρόνια.

Ειδικότερα, το νοµοσχέδιο σέβεται τις βασικές αρχές, έννοιες
και επιλογές του οικογενειακού δικαίου, όπως α) την αρχή ότι κυ-
ρίαρχο κριτήριο όσον αφορά στις σχέσεις γονέων-τέκνων είναι
το συµφέρον του τέκνου. Μην ξεχνάµε ότι το οικογενειακό µας
δίκαιο είναι παιδοκεντρικό.

Β) τον χαρακτήρα των οικογενειακών δικαιωµάτων ως λειτουρ-
γικών δικαιωµάτων. Προσπαθεί να περιορίσει τα εγγενή προβλή-
µατα της συνεπιµέλειας, περιορίζοντας σε λογικό πλαίσιο τα
θέµατα για τα οποία απαιτείται κοινή απόφαση των συνασκούν-
των τη γονική µέριµνα γονέων. Δίδει ευρείες εξουσίες στο δικα-
στήριο χωρίς χρονικούς ή άλλους περιορισµούς. 

Επιδιώκει να προλάβει κατά τρόπο την επιβάρυνση του δικα-
στικού συστήµατος µε τους ακόλουθους τρόπους: Ενθαρρύνον-
τας την αυτόνοµη ρύθµιση της άσκησης της γονικής µέριµνας,
µε συµφωνία δηλαδή µεταξύ των γονέων, προωθώντας τη δια-
µεσολάβηση ως εναλλακτικό τρόπο επίλυσης των οικογενειακών
διαφορών, προβλέποντας υποστηρικτικά υποσυστήµατα, σειρά
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διατάξεων που εξειδικεύουν κατά τρόπο θετικό ή αρνητικό τις
υποχρεώσεις των γονέων και εµµέσως ή αµέσως µε την απειλή
συνεπειών εξαναγκάζει αυτούς σε συµµόρφωση προς τις υπο-
χρεώσεις αυτές. Προβλέπει ως µορφής συνεπιµέλειας την εναλ-
λασσόµενη διαµονή του τέκνου µε καθέναν από τους γονείς του
ως δυνατότητα υπό προϋποθέσεις. 

Τέλος, καθιερώνει την εκδίκαση των υποθέσεων από εξειδι-
κευµένους δικαστικούς λειτουργούς. Λειτουργούν, βέβαια, στα
µεγάλα δικαστήρια της χώρας τµήµατα οικογενειακού δικαίου,
αλλά δεν έχουµε αυτό που λέµε «οικογενειακό δικαστήριο» µε
εξειδικευµένους δικαστές.

Κύριε Υπουργέ, αναφέρθηκα στις θετικές παρεµβάσεις που
επιχειρούνται µε το νοµοσχέδιο, οι οποίες εξάλλου ήταν απαραί-
τητες ύστερα από σαράντα χρόνια λειτουργίας του µέχρι τούδε
δικαίου. 

Θα ήθελα τώρα να κάνω µερικές παρατηρήσεις που νοµίζω ότι
θα βοηθήσουν τη λειτουργικότητα του νοµοθετήµατος, αν γίνουν
οι σχετικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου, που αντικαθιστά το άρθρο 1511
ΑΚ, το συµφέρον του τέκνου ορίζεται ότι εξυπηρετείται από την
ουσιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων, την ανατροφή και
φροντίδα του καθενός και επίσης και από την αποτροπή διάρρη-
ξης των σχέσεών του µε καθέναν από αυτούς. Ο νοµοθέτης, δη-
λαδή, ιεραρχεί τα κριτήρια διάγνωσης του συµφέροντος του
τέκνου, προτάσσοντας και δίνοντας έµφαση σε ορισµένα από
αυτά, ισχυροποιώντας τα έναντι άλλων κριτηρίων, χωρίς µάλιστα
να µπορούµε να πούµε αν η βασιµότητα ή η ιεράρχηση είναι το
ένα σπουδαιότερο από το άλλο, γιατί υπάρχουν κι άλλα δικαιώ-
µατα, όπως είναι η ανατροφή του παιδιού ή η δυνατότητα του
γονέα να αφιερώσει περισσότερο χρόνο σε αυτό, η επιλογή του
περιβάλλοντος και λοιπά. Εξάλλου, η ιεράρχηση αυτή αφαιρεί
ένα µέρος της ευχέρειας του εφαρµοστή του δικαίου να κάνει
αυτός την αξιολόγηση και τη στάθµιση εν όψει των συγκεκριµέ-
νων περιστάσεων, πράγµα που ανταποκρίνεται στη λογική των
αόριστων νοµικών εννοιών, και είναι επιλογή συνειδητή του νο-
µοθέτη να ρυθµίζονται οι οικογενειακές σχέσεις µέσα από αόρι-
στες νοµικές έννοιες, η εξειδίκευση των οποίων σύµφωνα µε τη
µεθοδολογία του δικαίου γίνεται ελεύθερα από τον εφαρµοστή
του δικαίου µε αξιολογικά κριτήρια µεταβλητού περιεχοµένου.
Έτσι, καθίσταται δυνατό, αφ’ ενός να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι
εξελίξεις στα κοινωνικά ήθη και αφ’ ετέρου, να επιτυγχάνεται η
προσαρµογή των ζητούµενων λύσεων στις ανάγκες κάθε περί-
πτωσης. 

Στο άρθρο 7 που αντικαθιστά το άρθρο 1513 ΑΚ, στο πρώτο
εδάφιο ορίζεται ότι η γονική µέριµνα ασκείται από κοινού και εξί-
σου από τους δύο γονείς. Θεωρώ ότι αρκούσε η «από κοινού»
άσκηση της γονικής µέριµνας, χωρίς το «εξίσου», διότι µπορεί η
διατύπωση αυτή -και τα λέω αυτά για τα προβλήµατα που µπορεί
να δηµιουργηθούν- που σηµειωτέον δεν υπάρχει στη ρύθµιση
της άσκησης της γονικής µέριµνας σε καθεστώς έγγαµης συµ-
βίωσης, να δηµιουργήσει παρανοήσεις και να χρησιµοποιηθεί για
να εµφανιστεί η εναλλασσόµενη κατά χρόνο διαµονή του τέκνου
ως επιβαλλόµενη εκ του νόµου. Η λύση, όµως, αυτή, αν σωστά
έχω πληροφορηθεί, δεν είχε εξαγγελθεί από εσάς, κύριε
Υπουργέ. Μπορεί, όµως, να έχω λάθος βέβαια ή να ήταν µια εκτί-
µησή σας. Αν µε το «εξίσου» εννοείτε «ισοτίµως», προτείνω να
χρησιµοποιηθεί αυτός ο τελευταίος όρος, που δεν προσφέρεται
για παρερµηνείες. Διότι το «ισοτίµως» προσδίδει αξιακή συµµε-
τοχή των γονέων, ενώ το εξίσου χρονική, αν και αυτό θα ήταν πε-
ριττό, αφού µε άλλες διατάξεις εξασφαλίζεται η ισότητα των
γονέων. Εποµένως το «εξίσου» θα δηµιουργήσει προβλήµατα. 

Στο δεύτερο εδάφιο, ορίζεται ότι ο γονέας µε τον οποίο δια-
µένει το τέκνο επιχειρεί τις πράξεις που προβλέπονται στο πρώτο
εδάφιο του 1516, κατόπιν προηγούµενης ενηµέρωσης του άλλου
γονέα. Νοµίζω ότι η αρχική διατύπωση της επιτροπής, που πρό-
τεινε το ρήµα «αποφασίζει» για τις πράξεις του 1516, ήταν πιο
επιτυχής, γιατί η έκφραση «ενηµέρωση του άλλου γονέα» θα
τορπιλίζει τις σχέσεις των γονέων και θα εκτινάξει τις αντιδικίες.
Διότι θα πρέπει σε κάθε περίπτωση να ενηµερώνεται και θα δη-
µιουργηθεί πρόβληµα µε ενδεχόµενες προσαγωγές στη δικαιο-
σύνη. Ενώ το «αποφασίζει» νοµίζω ότι είναι πιο δόκιµο, εν όψει

τού ότι αν υπάρχει διαφορά θα µπορούσε κάλλιστα να επιλύεται
και από το δικαστήριο, πράγµα που και σε αυτή την περίπτωση
πάλι θα µπορούσε να γίνει και φοβάµαι ότι θα δηµιουργήσει νο-
µολογιακά προβλήµατα. Απλώς σκεφτείτε τα αυτά τα δύο θέ-
µατα, το «εξίσου» και το «ισοδυνάµως».

Επίσης, νοµίζω ότι δεν πρέπει να διατηρηθεί στη διάταξη του
1520 το τεκµήριο για το ένα τρίτο του συνολικού χρόνου, όσον
αφορά το δικαίωµα επικοινωνίας µε το τέκνο. Και αυτό, γιατί
παρά την αδόκιµη διατύπωση, δεδοµένου ότι δεν νοείται να τεκ-
µαίρεται ο χρόνος, θα µπορούσαµε να υποθέσουµε είτε ότι θε-
σπίζεται κανόνας ότι ο χρόνος επικοινωνίας δεν πρέπει να είναι
µικρότερος του ενός τρίτου είτε ότι εισάγεται τεκµήριο, µαχητό
τεκµήριο, αν θέλετε, δικαιώµατος του γονέα να απολαµβάνει επι-
κοινωνία µε το τέκνο, εκτεινόµενη τουλάχιστον στο ένα τρίτο του
συνολικού χρόνου.

Εν όψει, όµως, της αρχής ότι κάθε απόφαση σχετικά µε την
άσκηση της γονικής µέριµνας πρέπει να αποβλέπει στο συµφέ-
ρον του τέκνου, πρέπει µάλλον να υποθέσουµε ότι πρόκειται, όχι
για κανόνα, αλλά περί µαχητού τεκµηρίου, που περιορίζει την
αρχή αυτή, ορίζοντας στην ουσία τον χρόνο που έχει συµφέρον
το παιδί να επικοινωνεί µε έναν γονέα. 

Με άλλα λόγια, προβαίνει ο νοµοθέτης, εκφράζοντας προφα-
νώς δυσπιστία προς τον δικαστή, σε συγκεκριµενοποίηση της έν-
νοιας του συµφέροντος του τέκνου, η οποία κατά την αρχική
επιλογή αυτή είχε διαπλαστεί ως αόριστη νοµική έννοια. Εξάλ-
λου, η έννοια του συνολικού χρόνου, µε δεδοµένο ότι πρόκειται
για χρόνο επικοινωνίας προσώπων, κάθε άλλο παρά είναι σαφής.

Παραδείγµατος χάριν, µια απογευµατινή συνάντηση του ενός
γονιού που δεν ζει µαζί του ως τι θα χρεωθεί αυτή, ως επικοινω-
νία ηµέρας ή ως κλάσµα ηµέρας;

Τέλος, να παρατηρήσω ότι η συνέπεια της ιεράρχησης κριτη-
ρίων και των νοµοθετικών παρεµβάσεων στην έννοια του συµφέ-
ροντος, παραδείγµατος χάριν, στο τεκµήριο του 1/3 που
ενισχύουν τη θέση ορισµένης κατηγορίας γονέων, φοβάµαι ότι
θα είναι η υπονόµευση του συναινετικού πνεύµατος και της δια-
µεσολάβησης. 

Ξέρω πολύ καλά ότι και προσωπικά δίνετε αγώνα για το συναι-
νετικό πνεύµα αλλά και για τη διαµεσολάβηση, που προωθεί το
νοµοσχέδιο. Είναι αναµενόµενο αυτός που έχει το πλεονέκτηµα
εκ του νόµου και δεν ξεκινά από ίση ουδέτερη βάση µε τον άλλο,
δεν έχει λόγο να καταβάλει συναινετική προσπάθεια για επίλυση
του χρόνου επικοινωνίας και θα προσφύγει στο δικαστήριο. Έτσι
φοβάµαι ότι θα έχουµε συνέχεια δικαστικές διενέξεις. 

Θεώρησα, κύριε Υπουργέ, απαραίτητο να προβώ στις πιο
πάνω παρατηρήσεις και ελπίζω µερικές από αυτές να σας προ-
βληµατίσουν και να προβείτε σε νοµοτεχνικές βελτιώσεις -του-
λάχιστον για τις δύο που είπα, οι άλλες δεν είναι τόσο ουσιώδεις-
και αυτές είναι περισσότερο διαδικαστικού περιεχοµένου για να
µην έχουµε νοµολογιακά προβλήµατα, γιατί γνωρίζω πολύ καλά
τις προθέσεις και την επιµέλεια που έχετε και έτσι δεν πρέπει να
δηµιουργείται η εντύπωση ότι κάποιες από τις πιο πάνω διατά-
ξεις θεσπίστηκαν µε αφορµή -όπως ειπώθηκε εδώ, πράγµα το
οποίο είναι άστοχο και δεν γίνεται δεκτό- όχι για να εξυπηρετηθεί
κάποιος -και πρέπει να το καταλάβουν αυτό και οι συνάδελφοι-,
αλλά θεσπίζονται γιατί υπάρχουν συγκεκριµένες κακές εµπειρίες
που έχουν βιώσει συγκεκριµένες κατηγορίες γονέων, είτε λόγω
απαράδεκτων συµπεριφορών του άλλου γονέα είτε ακόµα λόγω
κάποιων άστοχων δικαστικών κρίσεων.

Και εδώ είµαστε για να τα διορθώσει ο νοµοθέτης, γιατί στο
κράτος δικαίου, όπως είναι η χώρα µας, δεν χάνει τη νηφαλιό-
τητα του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αθανασίου.
Θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Μουζάλα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στο ζήτηµα που είναι να συζητήσουµε σήµερα, να

εκφράσω τη συµπαράσταση και την αγωνία µου σε αυτούς που
πλήττονται από την πυρκαγιά στην Κορινθία, να εκφράσω και
µαζί µε όλους σας φαντάζοµαι την υποστήριξή µας στα Σώµατα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 20 ΜΑΪΟΥ 2021 12625



της Αστυνοµίας και της Πυροσβεστικής που προσπαθούν να αν-
τιµετωπίσουν την κατάσταση.

Και µιλώντας για φωτιές, θα ήθελα επίσης να ενηµερώσω τους
Βουλευτές και µέσα από τη Βουλή τον ελληνικό λαό ότι το πόρι-
σµα της ανάκρισης για τη φωτιά στο Μάτι αθωώνει την κ. Δούρου
και καταδεικνύει µέσα από τις ευθύνες που δίνει στους υπηρε-
σιακούς παράγοντες που πήραν µετά προαγωγή, όταν γίνατε Κυ-
βέρνηση, ότι µάλλον όλη αυτή η αγωνία που δείξατε, τότε δεν
αφορούσε την αναζήτηση της αλήθειας, αλλά µια κανιβαλιστική
προσπάθεια να κατακρεουργηθούν άνθρωποι, προκειµένου πα-
τώντας πάνω στα πτώµατα και σε ανθρώπους, να το χρησιµοποι-
ήσετε αντιπολιτευτικά.

Τέλος, θέλω να ενηµερώσω τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας που λείπουν από την Αίθουσα ότι υπάρχει ένα σοβαρό
εσωκοµµατικό πρόβληµα στη Νέα Δηµοκρατία. Δεν ξέρω πώς θα
το αντιµετωπίσετε, αλλά οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
εχθές καταψήφισαν την πρόταση στο Ευρωκοινοβούλιο που
υπερψηφίστηκε για την άρση της πατέντας, ερχόµενοι σε αντί-
θεση µε τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος υπήρξε και αυτός που κα-
θοδήγησε τον κ. Μπάιντεν -µε βάση το αφήγηµά σας-
προκειµένου να απελευθερωθούν οι πατέντες. Αλλά αυτό είναι
ένα δικό σας θέµα. Θα το λύσουµε.

Στο νοµοσχέδιο τώρα. Νοµίζω ότι το κύριο πρόβληµα, όπως
πολύ σωστά επισήµαναν αυτοί που εναντιώνονται στο νοµοσχέ-
διο, ξεκινάει από το ότι ένας νόµος προοδευτικός τότε µε κάποια
κενά σήµερα, όπου έβαζε πρώτο το παιδί -ήταν παιδοκεντρικός-
µετατρέπεται σε γονεοκεντρικό. Αυτό στη σηµερινή κατάσταση
αντικειµενικά εξυπηρετεί την πατριαρχία. Πιθανώς σε κάποια
χρόνια µετά, σε δέκα, είκοσι, εκατό, να εξυπηρετεί κάτι άλλο.
Αλλά αυτή τη στιγµή αντικειµενικά εξυπηρετεί την πατριαρχία.
Είναι λάθος, όµως, να µεταφέρουµε την αντίθεση από παιδοκεν-
τρικό νόµο ενάντια σε γονεοκεντρικό σε αυτή τη γυναικεία ή αν-
τρική µατιά γύρω από το πρόβληµα. Σε λάθος αντιλήψεις
φέρνετε ένα λάθος νοµοσχέδιο το οποίο θα καταταλαιπωρήσει
την ελληνική κοινωνία και το οποίο θα δηµιουργήσει πληθώρα
προβληµάτων. 

Συνήθως ξέρουµε γιατί φέρνετε αυτά τα νοµοσχέδια. Ξέρουµε
για παράδειγµα ότι για την παιδεία φέρατε το νοµοσχέδιο για να
εξυπηρετήσετε τους ιδιοκτήτες της ιδιωτικής εκπαίδευσης και
των κολλεγίων. Για την εργασία, για τις δεσµεύσεις σας απέναντι
στο Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµηχάνων. Για τον πτωχευτικό κώδικα,
για την άποψή σας ότι τα ζόµπι, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
πρέπει να πεθάνουν. Για την κλιµατική αλλαγή γιατί ονειρεύεστε
και εξυπηρετείτε τα τεράστια µονοπωλιακά συµφέροντα και όχι
βασικά τον πυρήνα της κοινωνίας που είναι οι µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις και οι απλοί άνθρωποι. Εδώ γιατί το κάνετε αυτό ει-
λικρινά υπάρχει ένα κενό. Εκτός αν έχει πέσει µια τέτοια φτήνια
πια στη νοµοθέτηση, που µπορεί να είναι προσωπικές δεσµεύ-
σεις, προσωπικοί λόγοι ή οτιδήποτε άλλο, ικανοποίηση κάποιων
προσωπικών συµφερόντων. Ποιοι είναι αυτοί οι τρυφεροί αγανα-
κτισµένοι µπαµπάδες οι οποίοι απειλούν δικαστές, οι οποίοι απει-
λούν τις γυναίκες, οι οποίοι κρεµάνε πανό στις συνοικίες που
υβρίζουν τις γυναίκες και που εσείς προσπαθείτε να εξυπηρέτη-
σετε; 

Δεν είναι αθώα η εκτίµησή σας και το νοµοσχέδιο. Δεν είναι
αθώα, γιατί κρύβεται σκόπιµα. Λέτε στην αιτιολογική έκθεση ότι
συνοµιλήσατε µε φορείς και οι φορείς βγαίνουν και σας καταγ-
γέλλουν ότι ουδέποτε τους καλέσατε να συνοµιλήσετε. Δεν κα-
λέσατε τους δικαστές, τους εισαγγελείς, τις νοµικές σχολές
στους οποίους, µε βάση το νοµοσχέδιο, περιορίζετε τη δυνατό-
τητα προσωπικής κρίσης, βάζοντας αυτά τα οριζόντια µέτρα. Δεν
µιλήσατε µε τους κοινωνικούς λειτουργούς. Δεν µιλήσατε µε σο-
βαρές οργανώσεις της ψυχιατρικής επιστήµης που ειδικεύονται
στο παιδί. Δεν µιλήσατε µε εκπροσώπους ευρωπαϊκών θεσµών. 

Φέρνετε κάτι που είναι σε αντίθεση µε την ευρωπαϊκή σύµβαση
για τα δικαιώµατα του ανθρώπου, µε τη σύµβαση για την εξά-
λειψη των διακρίσεων κατά των γυναικών, µε τη σύµβαση για τα
δικαιώµατα του παιδιού, µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης.
Έχετε όλους τους σοβαρούς φορείς αντίθετους µε αυτό το νο-

µοσχέδιο. Αναφέρω σαν στοιχειώδες επιχείρηµα που δεν µπο-
ρείτε να καταρρίψετε ότι η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή που
φτιάξατε δεν συµφώνησε και αποκρύψατε, όχι µε αθωότητα, το
δικό της πόρισµα. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων διαφώ-
νησε. Η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή της Βουλής διαφώνησε. 

Ανέφερα και πριν ότι η αντίθεση είναι παιδοκεντρικό ή γονεο-
κεντρικό. Το παιδί τρόπαιο ή το παιδί λάφυρο. Αυτό το πράγµα
θα δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα στην ελληνική κοινωνία.
Αυτή τη στιγµή έχουµε 80% συναινετικά διαζύγια που µε µισή
καρδιά βρίσκουν τρόπο να προχωρήσουν. Το 14% καταλήγουν
δικαστικά. Το 5% καταλήγει σε µακροχρόνιες δικαστικές διαµά-
χες.

Μετά το νοµοσχέδιό σας ανοίγει ο ασκός του Αιόλου, διότι µε
βάση την οριζόντια υποχρέωση που βάζετε, δεν θα υπάρχει καµ-
µία δυνατότητα ή διάθεση συνεννόησης ανάµεσα στους γονείς
που χωρίζουν, µιας που ο νόµος δηµιουργεί αυτή τη µέγγενη, η
οποία αναγκάζει το παιδί έξι µήνες να είναι στην Πετρούπολη,
έξι µήνες στην Αθήνα, να αλλάζει σχολείο κάθε έξι µήνες. Δεν
ξέρω πώς οι νοµοθέτες σας το είχαν φανταστεί.

Αντί να λύσετε ζητήµατα, τα οποία οι συνάδελφοί µου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και ο κ. Παφίλης, έβαλαν µε ιδιαίτερη ένταση, όπως
τα ζητήµατα της φτώχειας, της ταξικότητας που δηµιουργεί ένα
διαζύγιο και που πρέπει κάποιος να το αντιµετωπίσει, δηλαδή την
επίλυση των οικονοµικών ζητηµάτων που προκύπτουν από ένα
διαζύγιο, την επίλυση του θέµατος της διατροφής ή του µοιρά-
σµατος της περιουσίας, εάν υπάρχει, που πάρα πολύ συχνά είναι
ο λόγος για τον οποίο χρησιµοποιείται κακώς το παιδί από τον
έναν γονέα ενάντια στον άλλον, αντί να δηµιουργήσετε δωρεάν
παροχές και προς τους γονείς και προς τους δικαστές, όπως
Σώµα Οικογενειακών και Κοινωνικών Λειτουργών, όπως Σώµα µε
εξειδικευµένους παιδοψυχίατρους και παιδοψυχολόγους, αντί να
κάνετε δωρεάν την πρόσβαση σε αυτά τα σώµατα, λύνετε το
πρόβληµα µε σεµινάρια τα οποία θα κάνουν οι δικαστικοί και οι
οποίοι θα πρέπει να είναι συγχρόνως κοινωνικοί λειτουργοί, παι-
δοψυχίατροι και όλα αυτά.

Έχετε ανοίξει τον ασκό του Αιόλου. Οδηγείτε την ελληνική κοι-
νωνία σε µια επικίνδυνη οπισθοδρόµηση. Ενθαρρύνετε τις συγ-
κρούσεις και την ενδοοικογενειακή βία. Και ξέρετε, αυτά είναι
µετρήσιµα µεγέθη και σε ένα, δύο χρόνια από σήµερα θα τα µε-
τρήσουµε. Μειώνετε τις συναινετικές διαδικασίες και αυξάνετε
τις δικαστικές διενέξεις. 

Και να σας πω κάτι; Όταν ψηφίζατε υπέρ της προίκας πριν από
χρόνια, πάλι µε την ίδια αµετροέπεια ψηφίζατε για ζητήµατα του
οικογενειακού δικαίου και η ιστορία δεν σας δικαίωσε. Σήµερα,
πιθανώς, το αποδίδετε σε συγκυρίες ή σε τέτοιες αρνήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μουζάλα,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τελειώνω, λέγοντας το εξής: Η Ελ-
λάδα πέρα από τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας για µία
ακόµα φορά -και αυτό θα είναι µετρήσιµο και θα φανεί τα επό-
µενα ένα, δύο χρόνια, αλλά µπορεί και πιο γρήγορα-, θα είναι και
διεθνώς υπόλογη γι’ αυτό το νοµοσχέδιο που κάνει τον παιδο-
κεντρικό χαρακτήρα που πρέπει να έχει γονεοκεντρικό και κάνει
το παιδί από αυτόνοµο άτοµο, παρακολούθηµα του γονέα και
άτοµο το οποίο µπορεί να χρησιµοποιηθεί σαν τρόπαιο ή σαν λά-
φυρο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα
ήθελα να καταθέσω τις τελικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ οι νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις να διανεµηθούν στις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες.

Μετά την κ. Τζάκρη, µε βάση τον κατάλογο των οµιλητών υπο-
λείπονται, για να ολοκληρωθεί ο κύκλος των οµιλητών µε φυσική
παρουσία, ο κ. Καλαµατιανός, η κ. Σκούφα και η κ. Αµπατζίδου.
Τρεις οµιλητές.

Στο µεταξύ έχουν ζητήσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας µια ολιγόλεπτη παρέµ-
βαση. Το µόνο που µένει τώρα είναι το πότε θα επιλέξουν να πα-
ρέµβουν. Αν θέλετε να ολοκληρωθεί ο κύκλος των οµιλητών και
µετά. Είναι µια πρόταση αυτή, µια σκέψη. Από εκεί και πέρα,
εσείς αποφασίζετε.

Η κ. Τζάκρη έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα εν

ψυχρώ και µε πλήρη συνείδηση, η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε θέµα τις σχέσεις γονέων και τέ-
κνων επιχειρεί να οδηγήσει τον πυρήνα της ελληνικής κοινωνίας,
δηλαδή την οικογένεια, σε µια θεσµική οπισθοδρόµηση. 

Η πολιτική απόφαση είναι ήδη ειληµµένη, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρά τις αντιδράσεις σύσσωµης της επιστηµονικής
κοινότητας, της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας, εξειδικευµένων επαγγελµατικών φορέων
και οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών και παρά τις αντι-
δράσεις των Βουλευτών του ίδιου του κόµµατος της Κυβέρνη-
σης. Και αναφέροµαι στις αντιδράσεις της κ. Γιαννάκου και της
κ. Κεφαλογιάννη και πριν από λίγο -που τον διαδέχτηκα στο
Βήµα-, του κ. Αθανασίου, που ζήτησαν, κύριε Υπουργέ, να γίνουν
αλλαγές στο νοµοσχέδιο αυτό. Και όπως µας καταγγέλλουν
αυτοί οι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται, προκειµένου
να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα µιας συγκεκριµένης οικονο-
µικής ελίτ.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, εξυπηρετώντας µε φωτογραφικές δια-
τάξεις αυτά τα συµφέροντα, φέρνει προς ψήφιση ένα ταξικό, τε-
λικά, νοµοσχέδιο, που µας γυρίζει αιώνες πίσω σε πατριαρχικές,
συντηρητικές και εν τέλει τοξικές οικογένειες.

Επιπλέον, ο Υπουργός Δικαιοσύνης φαίνεται πως έχει γίνει
αποδέκτης αιτηµάτων κινηµάτων υπέρ των ανδρών, που οι ίδιοι
οι Βουλευτές της Κυβέρνησης καταγγέλλουν ότι πίσω από αυτά
τα κινήµατα υπέρ των ανδρών βρίσκονται ισχυρά οικονοµικά
συµφέροντα, που θεωρούν -αυτά τα κινήµατα- ότι οι γυναίκες και
το φεµινιστικό κίνηµα έχουν κατοχυρώσει πολύ περισσότερα δι-
καιώµατα από όσα θα έπρεπε. Έτσι εξηγείται το γεγονός ότι δεν
επέτρεψε σε πλήθος φεµινιστικών οργανώσεων και επιστηµονι-
κών φορέων να διατυπώσουν γνώµη κατά την ακρόαση των φο-
ρέων, καθόσον διαφωνούσαν µε τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. 

Αυτό δεν σηµαίνει, βέβαια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι
δεν υπάρχουν σύζυγοι-πατέρες µε δικαιολογηµένα παράπονα
απέναντι στις πρώην συζύγους τους, σε σχέση µε την παρουσία
τους στην ανατροφή των παιδιών τους. Απλά το νοµοσχέδιο αυτό
χρησιµοποιεί αυτά τα παράπονα ως πρόφαση για σηµαντική θε-
σµική οπισθοδρόµηση. Χαρακτηριστικό είναι το επιχείρηµα ότι οι
γυναίκες-µητέρες παίρνουν την επιµέλεια σε πολύ υψηλό ποσο-
στό, χωρίς να αναφέρεται, όµως, ότι σε πολύ µεγάλο ποσοστό
οι σύζυγοι-πατέρες δεν διεκδικούν στα δικαστήρια την επιµέλεια
των παιδιών τους, αλλά µόνο το δικαίωµα της επικοινωνίας µαζί
τους. 

Με επικοινωνιακή προπαγάνδα, όµως, όπως άλλωστε αρέσκε-
ται αυτή η Κυβέρνηση καθ’ όλη τη διάρκεια της διακυβέρνησής
της, έχει δηµιουργήσει µια µεταπραγµατικότητα, όπου δήθεν η
ελληνική κοινωνία φέρεται να αγκαλιάζει αυτή τη δήθεν µεγάλη
ψευδοµεταρρύθµιση του οικογενειακού δικαίου. Πρόκειται προ-
φανώς για κατάφωρα ψέµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έντονη ανησυχία έχει ξεσπάσει
επειδή το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο αφαιρεί τον παιδοκεντρικό χα-
ρακτήρα του οικογενειακού µας δικαίου, φέρνοντας προς ψή-
φιση ένα γονεοκεντρικό νοµοσχέδιο και, µάλιστα, του οικονοµικά
ισχυρού γονέα, στον οποίον δίνει δικαίωµα βέτο και οιονεί δικα-
στικών αξιώσεων σε γονικές αποφάσεις επιµέλειας, απειλώντας
µε αυτόν τον τρόπο την οικονοµική εξόντωση του οικονοµικά
αδύνατου γονέα, αλλά και την ίδια τη συνοχή της οικογένειας.

Το παιδί δεν αντιµετωπίζεται, πλέον, ως αυθύπαρκτη προσωπι-
κότητα, όπως παγίως και διεθνώς έχει αναγνωριστεί, αλλά ως
αντικείµενο ρύθµισης, ως ένας παθητικός αποδέκτης των προ-
νοιακών σχέσεων και επιδιώξεων. 

Η οπισθοδροµική αυτή θεώρηση του παιδιού ως η συνέχεια
της πατρικής οικογένειας, που η γνώµη του θα συνεκτιµάται από
το δικαστήριο µόνο αν κριθεί ότι δεν αποτελεί προϊόν καθοδήγη-
σης ή υποβολής του άλλου γονέα, έχει προκαλέσει αντιδράσεις,
όχι µόνο σε εθνικό επίπεδο, αλλά και σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. 

Ήδη, ογδόντα µία οργανώσεις του εσωτερικού και του εξωτε-
ρικού απέστειλαν επιστολή προς τον Πρωθυπουργό για την από-
συρσή του, επιµένοντας στην αντίθεση του εν λόγω νοµοσχεδίου
µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, που έχει κυρώσει η
χώρα µας, µε την ευρωπαϊκή οδηγία για τα Δικαιώµατα των Θυ-
µάτων και, βεβαίως, µε τη Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού. Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, κινδυνεύουµε για ένα κυ-
βερνητικό ρουσφέτι να καταδικαστούµε από τα ευρωπαϊκά δικα-
στήρια. 

Η οριζόντια, υποχρεωτική και εξίσου συνεπιµέλεια και η ισό-
χρονη εναλλαγή κατοικίας, που εκ πλαγίου εισχωρεί στο νοµο-
σχέδιο, δεν µπορεί να θεωρείται ότι γίνεται επ’ ωφελεία του
παιδιού, ανεξαρτήτως συνθηκών, ανεξαρτήτως ηλικίας, αν είναι
νήπιο, αν είναι παιδί σχολικής ηλικίας, αν είναι έφηβος. Με έναν
άκριτο βερµπαλισµό επιχειρείται η καθοδήγηση της δικαστικής
κρίσης από κρίση κατά περίπτωση και κατά υπόθεση σε µια ορι-
ζόντια ρύθµιση για όλα τα παιδιά, µε το επιχείρηµα του ψευδο-
συνδρόµου της γονικής αποξένωσης. 

Φτάνει, µάλιστα, στο σηµείο να απειλεί τον γονέα που έχει την
επιµέλεια ότι αυτή θα του αφαιρεθεί σε περίπτωση που δεν
φροντίζει το τέκνο του να έχει επαφές µε τους συγγενείς του έτε-
ρου γονέα. Και πέραν του ότι δεν προσδιορίζει ποιοι είναι αυτοί
οι συγγενείς που ο έχων την επιµέλεια γονέας οφείλει να επιβάλ-
λει κατ’ ουσία στο τέκνο του να έχει σχέσεις -είναι οι παππούδες,
είναι οι θείοι, είναι τα ξαδέρφια της πατρικής γραµµής;-, δεν εξε-
τάζει καν αν ο έτερος γονέας έχει οδηγήσει µε τη συµπεριφορά
του το τέκνο του σε αυτή την αποξένωση. 

Οι παιδοψυχολόγοι κρούουν ήδη τον κώδωνα του κινδύνου ότι
µια τέτοια πρακτική είναι ικανή να δηµιουργήσει αγχώδεις δια-
ταραχές σε εφήβους, οι οποίοι από φόβο µήπως βλάψουν τον
άλλον γονέα, θα ανεχτούν συναναστροφές που δεν επιθυµούν
να έχουν. 

Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηµιουργεί επί-
σης γονείς δύο ταχυτήτων µε ποσοτικοποιηµένα κριτήρια. Τον
γονέα του 1/3 του χρόνου του παιδιού, ο οποίος έχει µόνο δι-
καιώµατα: Δικαίωµα να ενηµερώνεται καθηµερινά για τις αποφά-
σεις επιµέλειας του έτερου γονέα, δικαίωµα να περιορίσει τον
χρόνο που περνάει µε το παιδί του σε µικρότερο ποσοστό, δι-
καίωµα στο τεκµήριο αθωότητάς του, ακόµα και για περιπτώσεις
καταγγελιών ενδοοικογενειακής βίας.  

Και τον γονέα των 2/3 που είναι ο γονέας που έχει µόνο υπο-
χρεώσεις, όπως την υποχρέωση για συνεχή λογοδοσία, την υπο-
χρέωση να µην αποξενωθεί το τέκνο του µε κανένα από τους
συγγενείς της άλλης γραµµής, την υποχρέωση να ανεχτεί έναν
κακοποιητικό γονέα ή σύντροφο ως την έκδοση οριστικής από-
φασης, δηλαδή πρακτικά για µια επταετία, αφού τόσο χρόνο
κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να φτάσει µια ποινική
υπόθεση στα ακροατήρια των ποινικών δικαστηρίων. Είναι προ-
φανές ότι στην ελληνική κοινωνία που η έµφυλη βία εκφράζεται
κυρίως ως βία κατά των γυναικών, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο υπο-
νοµεύει την ασφάλειά τους και κατά συνέπεια την ασφάλεια της
ίδιας της ελληνικής οικογένειας.

Επιπρόσθετα, πρέπει να σηµειωθεί ότι το νοµοσχέδιο επιβα-
ρύνει τις γυναίκες δυσανάλογα και οικονοµικά. Αυτό συντελείται
επιπρόσθετα µε την υποχρεωτική προσφυγή σε διαµεσολάβηση,
η οποία ενισχύει θεσµικά και πάλι τον οικονοµικά ισχυρό γονέα,
σε µια κοινωνία µε σηµαντικές οικονοµικές ανισότητες µεταξύ
ανδρών και γυναικών και σε µια χώρα χωρίς οικογενειακά δικα-
στήρια, χωρίς κράτος πρόνοιας και στήριξης των οικογενειών και
δη των µονογονεϊκών οικογενειών µια τέτοια αντιµετώπιση είναι
αναµφίβολα κατακριτέα.

Ταυτόχρονα, δεδοµένου ότι τα περιστατικά κακοποίησης και
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ενδοοικογενειακής βίας, θύµατα των οποίων στη συντριπτική
τους πλειοψηφία αποτελούν γυναίκες και παιδιά υποκαταγγέλ-
λονται, λίγα τελικά φτάνουν στο ακροατήριο και ακόµα λιγότερα
δικάζονται, το νοµοσχέδιο αυτό θωρακίζει θεσµικά τους ισχυ-
ρούς.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι αναµφίβολα υπέρ της
συνεπιµέλειας και για τον λόγο αυτόν, άλλωστε, στη διάρκεια της
κυβερνητικής του θητείας ανέλαβε σχετική νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Αναµφίβολα το επί ισχύ σαράντα ετών οικογενειακό µας
δίκαιο απαιτεί µια αναµόρφωση και έναν περαιτέρω εκσυγχρονι-
σµό για να αγκαλιάσει τις µονογονεϊκές οικογένειες. Το πόρισµα
της επιτροπής Τέντε, που συλλήβδην εξαφάνισε αυτή η Κυβέρ-
νηση, θα µπορούσε να αποτελεί µια βάση προς τη σωστή κατεύ-
θυνση νοµοθέτησης.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση επιλέγει την οπισθοδρόµηση ως πολι-
τική θεώρηση και ως φιλοσοφική στάση και προσεγγίζει συγκρι-
τικά και πατριαρχικά την ελληνική οικογένεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κυρία Τζάκρη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, να ευχηθούµε όλοι να πάνε καλά τα πράγµατα µε
τη φωτιά που από χθες καίει και επηρεάζει την Αττική και άλλες
περιοχές. Να πάνε όλα καλά!

Βέβαια, δεν έχω ακούσει να σχολιάζεται έντονα και να έχει
πάρει δηµοσιότητα το πόρισµα που υπήρξε για τη φονική πυρ-
καγιά στο Μάτι, το οποίο ουσιαστικά αποδίδει τις ευθύνες στους
υπηρεσιακούς παράγοντες και όχι στην πρώην περιφερειάρχη,
την κ. Δούρου, η οποία πέρασε µια µεγάλη περιπέτεια.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο κατευθείαν.
Περιµέναµε όλοι, κύριε Υπουργέ, όταν είπατε ότι θα φέρετε

το νοµοσχέδιο για το οικογενειακό δίκαιο, µε µεγάλο ενδιαφέ-
ρον. Περιµέναµε ότι θα είναι ένα, πράγµατι, µεταρρυθµιστικό και
προοδευτικό νοµοθέτηµα. Περιµέναµε ένα νοµοσχέδιο που θα
έδινε νέα πνοή σε βάθος χρόνου στο ιδιαίτερο αυτό δίκαιο, γιατί
πράγµατι το οικογενειακό δίκαιο είναι ένα πολύ ιδιαίτερο δίκαιο,
οι διατάξεις του οποίου που ισχύουν και σήµερα δεν θεωρούνται
παρωχηµένες.

Αντίθετα, οι ισχύουσες διατάξεις ανταποκρίνονται στη σπου-
δαία σηµασία που έχουν και θεωρούνται σύγχρονες, ακόµα και
σήµερα τριάντα οκτώ χρόνια µετά τη θέσπισή τους. Μάλιστα,
είναι σύµφωνες οι διατάξεις αυτές και µε όλες τις διεθνείς και
ευρωπαϊκές συµβάσεις για τα δικαιώµατα του παιδιού. Είναι ένα
νοµοθέτηµα που έχει δείξει αντοχή και προσαρµοστικότητα από
το 1983 έως και σήµερα.

Βεβαίως, συµφωνούµε ότι χρειάζεται βελτιώσεις και αλλαγές.
Χρειάζεται βελτιώσεις που θα αντιµετωπίσουν προβλήµατα τα
οποία έχουν δηµιουργηθεί. Δεν διαφωνούµε σε αυτό. Αντίθετα,
ήµασταν και είµαστε έτοιµοι να προσέλθουµε σε διάλογο, σε
έναν διάλογο, όµως, που θα έχει στόχο την πραγµατική αναµόρ-
φωση του οικογενειακού δικαίου, που θα ανταποκρίνεται στις
πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας, που θα προωθεί
την κοινή επιµέλεια των τέκνων από τους γονείς και µετά το δια-
ζύγιο. Αυτή την κατεύθυνση είχε και το νοµοσχέδιο το οποίο εί-
χαµε έτοιµο και ήταν έτοιµο προς κατάθεση τον Ιούλιο του 2019
από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Δυστυχώς διαπιστώνουµε ότι αρκετές από τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου που ήρθαν δεν βελτιώνουν και δεν εκσυγχρονίζουν
το οικογενειακό δίκαιο, δεν κάνουν βήµατα προς τα εµπρός αλλά
βήµατα προς τα πίσω. 

Κατ’ αρχάς, δεν υπήρξε προϊόν εκτεταµένης διαβούλευσης και
διαλόγου πρωτίστως µε την κοινωνία. Σας ακούω, κύριε
Υπουργέ, να λέτε ότι θέλετε συναίνεση και κοινή νοµοθέτηση.
Εδώ είµαστε να το κάνουµε. Αλλά πώς θα γίνει αυτό, όταν δεν
ακούτε όχι µόνο εµάς αλλά ούτε τους Βουλευτές της Συµπολί-
τευσης, στελέχη και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν
ακούτε την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής που έχει θέσει

πολύ σοβαρές ενστάσεις στο νοµοθέτηµα αυτό σε συγκεκριµέ-
νες διατάξεις. Δεν ακούτε επιστήµονες. Δεν ακούτε νοµικούς.
Δεν ακούτε τον Συνήγορο του Πολίτη, συγκεκριµένες επισηµάν-
σεις. Δεν ακούτε εγχώριους και διεθνείς οργανισµούς. Δεν
ακούτε την κοινωνία. Πώς θα κάνουµε, λοιπόν, κοινή νοµοθέτηση
και πώς θα προχωρήσει αυτός ο διάλογος για να έχουµε κάτι θε-
τικό που θα συµφωνήσουµε όλοι ότι προάγει τις διατάξεις του
οικογενειακού µας δικαίου; 

Επιµένετε, λοιπόν, να νοµοθετήσετε, ενώ όλοι αυτοί φέρνουν
τις αντιστάσεις τους και τις αντιδράσεις τους σε αυτό που φέρ-
νετε. Είναι κοινή διαπίστωση όλων ότι αυτές οι συγκεκριµένες
διατάξεις δεν θα λύσουν προβλήµατα. Ίσα-ίσα θα εντείνουν τις
διενέξεις, θα προκαλέσουν νέες δικαστικές διαµάχες, τις αντιδι-
κίες των γονέων.

Το πιο σηµαντικό, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό που έχουµε
επισηµάνει από την πρώτη στιγµή: Μεταφέρεται το κέντρο εν-
διαφέροντος από το παιδί, από την εστίαση στο παιδί. Γιατί η κα-
τάκτηση του πρωτοποριακού για την εποχή του οικογενειακού
δικαίου του 1983 ήταν ότι έθετε πολύ σωστά στο επίκεντρο το
παιδί.

Τώρα τι κάνετε εσείς; Στο επίκεντρο είναι οι σχέσεις των γο-
νέων. Αυτές προσπαθείτε να λύσετε και δεν το κάνετε µε σωστό
τρόπο. Το κάνετε µε λάθος τρόπο. Δεν είναι το συµφέρον του
παιδιού. Πρώτιστα πρέπει να είναι το συµφέρον του παιδιού. Και
ξαναλέω, θα έρθουν πολλές αντιδικίες, δικαστικές διενέξεις,
προβλήµατα. Γι’ αυτό και στελέχη σας επισηµαίνουν αυτά τα
προβλήµατα. Δεν το λέµε µόνο εµείς. Ακούστε τους δικούς σας. 

Έρχοµαι στις διατάξεις και στο θέµα της εξίσου άσκησης της
γονικής µέριµνας. Αυτή η διάταξη ουσιαστικά εισάγει την εναλ-
λασσόµενη κατοικία του τέκνου. Δηλαδή τι θα έχουµε; Μια
διαρκή µετακίνηση του παιδιού από το σπίτι του ενός γονέα στο
σπίτι του άλλου. Όλοι όµως συµφωνούµε, επιστήµονες, οι πάν-
τες και εµείς ακόµα, ότι το παιδί χρειάζεται ένα σταθερό περι-
βάλλον. Και το ερώτηµα είναι: πώς θα µπορεί µε την εφαρµογή
αυτής της διάταξης το παιδί να είναι νοµάς µε µια βαλίτσα στο
χέρι, που θα πηγαίνει από το σπίτι του ενός γονέα στο σπίτι του
άλλου και πού θα πηγαίνει σχολείο, πού θα ασκεί τις δραστηριό-
τητές του, πού θα πηγαίνει για την άθλησή του; Αν οι γονείς µέ-
νουν σε διαφορετικές µακρινές περιοχές είναι µεγαλύτερο
πρόβληµα. Αν µένουν σε άλλη πόλη, πώς θα γίνει; 

Ο Αστικός Κώδικας, όπως ισχύει, δεν προβλέπει ακόµα και
εντός γάµου την εξίσου άσκηση της γονικής µέριµνας, δεν χρη-
σιµοποιεί αυτή τη λέξη. Εδώ χρειάζεται άλλη ρύθµιση. Εµείς προ-
τείναµε το «ισότιµα» που θα βοηθούσε. Ούτε αυτό ακούτε.

Άλλη διάταξη προβληµατική είναι η νοµοθέτηση του 1/3 της
επικοινωνίας κατ’ ελάχιστον. Πώς θα υπολογίζεται αυτό το πο-
σοστό; Ηµερησίως; Εβδοµαδιαίως; Μηνιαίως; Ετησίως; Πώς θα
υπολογίζεται; Και κάποιος γονέας για να ικανοποιηθεί αυτή η διά-
ταξη, που το βάζει υποχρεωτικά, µπορεί να παίρνει το παιδί Σαβ-
βατοκύριακα, διακοπές, Χριστούγεννα, Πάσχα, καλοκαίρι και ο
άλλος γονέας µέσα στην εβδοµάδα, στο πενθήµερο που θα
ασκεί ουσιαστικά την επιµέλεια, αλλά δεν θα έχει ποιοτικό χρόνο
µε το παιδί, ενώ ο άλλος θα έχει. Πώς τα ρυθµίζετε αυτά τα πράγ-
µατα; Δηλαδή, ο νοµοθέτης πρέπει να προβλέπει, πρέπει να βλέ-
πει το µέλλον. Έρχονται αυτά τα προβλήµατα, θα τα ζήσουµε.
Εµείς οι νοµικοί, οι δικηγόροι θα τα ζήσουµε στην πράξη. Είναι
πολλά προβλήµατα. 

Το άλλο ζήτηµα που θα δηµιουργήσει πάρα πολλά προβλή-
µατα είναι και η ενηµέρωση του γονέα για συνήθεις πράξεις επι-
µέλειας ή πράξεις που έχουν επείγοντα χαρακτήρα. Δηλαδή, το
παιδί θα έχει χτυπήσει και ο γονέας που θα είναι µε το παιδί θα
παίρνει τον άλλο τηλέφωνο και θα του λέει: «Α, χτύπησε το παιδί,
να το πάω νοσοκοµείο;» Τι θα κάνουµε στις επείγουσες περιπτώ-
σεις; Δεν απαντάει το νοµοθέτηµα. Δεν απαντάτε σε αυτά τα κρί-
σιµα ζητήµατα. 

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε εµείς ότι ακόµα και οι σχέσεις των γο-
νέων που είναι καλές, µε αυτά τα νοµοθετήµατα µπορεί να δια-
ταραχθούν. Είναι πολύ πιθανό. Αυτά πρέπει να λύσουµε.

Και έρχοµαι στο θέµα της ενδοοικογενειακής βίας. Ξέρουµε
όλοι ότι οι αποφάσεις βγαίνουν σε τέσσερα µε έξι χρόνια στα ελ-
ληνικά δικαστήρια. Δυστυχώς, αλλά τόσο είναι. Και το παιδί που
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θα είναι κακοποιηµένο θα ζει µε τον γονέα αυτόν µετά από τέσ-
σερα µε έξι χρόνια; Χρειάζεται άλλη ρύθµιση. Χρειάζεται ρύθ-
µιση. Δείτε το. Έχετε χρόνο ακόµη, έστω και τώρα, να δούµε τι
θα κάνουµε και µε αυτό. Λύσεις υπάρχουν. Έχουν προταθεί και
στις επιτροπές και παντού. 

Κλείνοντας, µε τις κοινωνικές αλλαγές όπως έχουν επέλθει
όλοι συµφωνούµε ότι χρειάζεται εκσυγχρονισµός και προσαρ-
µογή. Όµως, αυτό πρέπει να είναι προϊόν ενός εκτεταµένου δια-
λόγου. Εσείς δεν λάβατε υπ’ όψιν σας ούτε καν το αποτέλεσµα
της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής. Τη µειοψηφία υιοθετή-
σατε σε πολλά σηµεία. Κλείσατε τα αυτιά στους επιστήµονες,
στις γυναικείες οργανώσεις. Αποκλείσατε κάθε αντίθετη φωνή,
ακόµα και αν ήταν η φωνή της λογικής και µε επιχειρήµατα.
Υπάρχουν πάρα πολλές ενστάσεις από την Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής, πρώτα απ’ όλα. 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει κατανοητό ότι ακόµα και αν ψηφιστεί
αυτό το νοµοθέτηµα, η ανάγκη για ενδελεχή και εκτεταµένη συ-
ζήτηση παραµένει και κυρίως συζήτηση µε τους φορείς και µε
την κοινωνία. Πρέπει να αναληφθεί, λοιπόν, µια νέα νοµοθετική
πρωτοβουλία σε προοδευτική κατεύθυνση, η οποία θα επαναφέ-
ρει στο επίκεντρο το παιδί και τις ανάγκες του, θα προωθεί την
επίλυση των προβληµάτων και των διενέξεων. 

Δεσµευόµαστε ότι αυτό θα είναι η προτεραιότητά µας, όταν
µας εµπιστευτεί ξανά ο ελληνικός λαός. Αυτό έχει ανάγκη η κοι-
νωνία. Αυτό έχουν ανάγκη οι γονείς. Αυτό πρωτίστως έχει ανάγκη
το παιδί!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ραγκούση,
έχετε τον λόγο. Μια σύντοµη παρέµβαση, από ό,τι κατάλαβα, θέ-
λετε να κάνετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα έπαιρνα έτσι και αλλιώς τον λόγο
µετά την τοποθέτηση του Υπουργού, σε απάντηση των όσων είπε
ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Τσίπρας, αλλά
προέκυψε και ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα εν τω µεταξύ, κύριε
Τσιάρα, για το οποίο θα ακούσετε τώρα τι είµαστε υποχρεωµένοι
να καταθέσουµε στη Βουλή. 

Κατ’ αρχάς, να πω το εξής. Δεν είναι δυνατόν µέσα στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο ο Υπουργός Δικαιοσύνης, όταν εξελίσσεται µια
µυστική διαδικασία, όπως είναι η διαδικασία της προανακριτικής
επιτροπής, να ανεβαίνει σε αυτό το Βήµα και απευθυνόµενος
στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να βάζει στο
στόµα του λόγια τύπου «αυτά που ακούµε για την προανακριτική
επιτροπή».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τα δια-
βάζω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τα διαβάζετε εσείς και βάσει αυτών,
ως Υπουργός Δικαιοσύνης, που διαβάζετε για µία µυστική διαδι-
κασία, που δεν είσαστε µέλος -ο κ. Πλεύρης είναι µέλος και δεν
έχει τολµήσει ούτε µία φορά, όπως και εγώ όταν ήµουν µέλος
στην προανακριτική για τη «NOVARTIS», να ανοίξουµε το στόµα
µας από το αυτό το Βήµα για την προανακριτική-, για να τα χρη-
σιµοποιήσετε για να κάνετε κριτική στον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης;

Δεν υπάρχει τίποτα που δεν έχετε αφήσει χωρίς να το παρα-
βιάσετε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης! Δεν υπάρχει τίποτα
που δεν έχετε αφήσει στο να µην το σέβεστε! Επιτέλους, δεν
µπορεί ο Υπουργός Δικαιοσύνης να λέει «ακούσαµε αυτά για την
προανακριτική και άρα, κύριε Τσίπρα, το άλφα, το βήτα, το
γάµµα…». Είναι ανεπίτρεπτο αυτό και τυπικά και ουσιαστικά και
ηθικά και νοµικά!

Δεύτερον, έχετε κάθε δικαίωµα και, προφανώς, η θέση σας
είναι εξαιρετικά δυσχερής. Δεν είναι µόνο η κ. Γιαννάκου, δεν
είναι µόνο η κ. Κεφαλογιάννη, δεν είναι µόνο ο κ. Βολουδάκης.
Ακούσαµε προηγουµένως και τον κ. Αθανασίου. Το απογύµνω-
σαν το νοµοθέτηµα που εισηγείστε στους Βουλευτές της Πλει-
οψηφίας να ψηφίσουν. Υπό αυτή την έννοια, ναι, είναι λογικό να
είσαστε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση, αλλά κάντε ό,τι άµυνα νο-
µίζετε ότι πρέπει να κάνετε. Μη διαστρεβλώνετε. 

Δεν µπορεί να ισχυρίζεστε, όταν όλοι το ακούσαµε -εκτός αν
από την ταραχή σας δεν το συγκρατήσατε, δεν το καταλάβατε,

σεβαστό, ανθρώπινο αν συνέβη κάτι τέτοιο- δεν µπορεί να ισχυ-
ρίζεστε ότι ο κ. Τσίπρας δεν αναγνώρισε την ύπαρξη προβλήµα-
τος. Είναι ανακρίβεια αυτό που λέτε. Είναι διαστρέβλωση. Και
έχει αναµεταδοθεί σε όλα τα µέσα ενηµέρωσης ότι είπε ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης πως δεν αναγνώρισε το πρόβληµα που υπάρχει
ο κ. Τσίπρας. Δεν είναι αλήθεια αυτό. Δεν ηχούν ακόµη στα αυτιά
σας οι φράσεις του ότι το πρόβληµα που έχουν χιλιάδες µπαµ-
πάδες, που δεν ανήκουν σε αυτή την κατηγορία, που είναι πίσω
από αυτούς που σας επέβαλαν αυτές τις ρυθµίσεις, θα εξακο-
λουθήσουν να έχουν πρόβληµα, γιατί δεν τους λύνετε το πρό-
βληµα µε αυτό που εισηγείστε; Αυτό είπε ο κ. Τσίπρας. Δεν είπε
ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Μη διαστρεβλώνετε, λοιπόν.

Και το τελευταίο που προέκυψε εν τω µεταξύ, κύριε Τσιάρα,
είναι το εξής: Στις 17 Μαΐου δύο ειδικές εισηγήτριες του Οργα-
νισµού Ηνωµένων Εθνών που είναι αρµόδιες για την εξάλειψη
των διακρίσεων σε βάρος των γυναικών και για τη βία κατά των
γυναικών, παρενέβησαν µε επιστολή τους στην Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω. Δεν θέλω παραπάνω.
Όπως προβλέπεται, µετά την παρέλευση σαράντα οκτώ ωρών,

η επιστολή αυτή δόθηκε στη δηµοσιότητα. Οι δύο εισηγήτριες
ζήτησαν την κατάθεση της επιστολής τους στη Βουλή, κύριε
Τσιάρα. 

Κύριε Τσιάρα, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, σας παρακαλώ.
Είναι πάρα πολύ σοβαρό θέµα και πολύ λεπτό. Είναι, ουσιαστικά,
µία µοµφή, µία καταγγελία αυτό που γίνεται από εµάς αυτή τη
στιγµή. Σας παρακαλώ ακούστε, για να απαντήσετε, όπως νοµί-
ζετε ότι πρέπει να απαντήσετε.

Σας ζήτησαν, λοιπόν, οι δύο εισηγήτριες από τον ΟΗΕ η επι-
στολή τους να κατατεθεί στη Βουλή. Σύµφωνα µε την επιστολή
τους εκφράζουν την αντίθεσή τους και µε το άρθρο 5 του νοµο-
σχεδίου, σχετικά µε το συµφέρον του τέκνου και µε το άρθρο 11,
σχετικά µε την υποχρέωση του γονέα να διαφυλάσσει τη σχέση
µε την οικογένεια του άλλου γονέα και σε σχέση µε το άρθρο 13,
δηλαδή µε το τεκµήριο επικοινωνίας -το γνωστό και περιβόητο
πια 1/3- και σε σχέση µε το άρθρο 14, σχετικά µε την εξάλειψη
εγγυήσεων σε περίπτωση κακοποίησης και πρόβλεψη για την
οριστική απόφαση που υπάρχει και για το άρθρο 7, για την από
κοινού και εξίσου άσκηση της γονικής µέριµνας σε ό,τι αφορά
το άρθρο 8 για τη διαµεσολάβηση. 

Αυτή η επιστολή είναι εξασέλιδη. Δυστυχώς δεν προλάβαµε
να τη µελετήσουµε -τώρα περιήλθε σε γνώση µας- γι’ αυτό και
δεν την ανέφερε και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Τσίπρας,
προηγουµένως. 

Θα την καταθέσω για τα Πρακτικά.
Αυτό εδώ έχει -όπως αναφέρει η ίδια η επιστολή-…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Από

πού είναι η επιστολή;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι από δύο εισηγήτριες του Ορ-

γανισµού Ηνωµένων Εθνών…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Του

Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, η οποία είδε, όπως προβλέπεται,

το φως της δηµοσιότητας µετά από σαράντα οκτώ ώρες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ραγκούση,

καταθέστε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι αυτό που κρατάτε και εσείς στα

χέρια σας τώρα µήπως, αυτό που σας έφεραν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άλλο

κρατάω εγώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Η επιστολή είναι από δύο εισηγή-

τριες. Αυτό καταλαβαίνω εγώ από τα ονόµατα που αναφέρονται
στα αγγλικά. Τώρα ήρθε στα χέρια µας και δεν έχουµε προλάβει
ούτε να τη µεταφράσουµε ούτε καλά-καλά να τη διαβάσουµε. Γι’
αυτό και σας δίνουµε τη δυνατότητα να απαντήσετε σε αυτά,
κύριε Τσιάρα. 

Δύο, λοιπόν, εισηγήτριες για την εξάλειψη των διακρίσεων -
επαναλαµβάνω- σε βάρος των γυναικών εκφράζουν τη ρητή αν-
τίθεση σε µια σειρά από άρθρα -µείζονα άρθρα- που έχει
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επικεντρωθεί, άλλωστε, και όλη η κριτική, όλες οι επισηµάνσεις
που έχουν κάνει όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας που διαφωνούν µε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο ζητούν να έρθει στη Βουλή αυτή η επιστολή. Δεν ήρθε
στη Βουλή.

Και το ερώτηµα, κύριε Τσιάρα, είναι αυτή η επιστολή αν είναι
σε γνώση σας, αν έχει αποσταλεί όντως προς τον αρµόδιο
Υπουργό, που είστε εσείς, και τι ακριβώς έχετε κάνει µε αυτή την
επιστολή. Και αν την ξέρετε, προφανώς ανακύπτει το ερώτηµα
γιατί την αποκρύψατε από το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Νοµίζω ότι το συµπέρασµα µετά από αυτή την επιστολή, την
οποία θα καταθέσω για τα Πρακτικά, είναι ότι, όπως καταλαβαίνει
και ο πιο τελευταίος -αποµακρυσµένης κατοικίας- από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο Έλληνας και Ελληνίδα, το νοµοσχέδιο αυτό
έχει γίνει αφορµή η Ελλάδα να υπαχθεί στις στοχοποιηµένες
χώρες για την παραβίαση βασικών δικαιωµάτων και των παιδιών
και των γυναικών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δυστυχώς, κύριε Τσιάρα, από ό,τι φαίνεται, ούτε εµείς, που εί-
µαστε από τους βασικούς επικριτές από την πρώτη στιγµή αυτής
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας, δεν φανταζόµασταν το µέγεθος
του κακού, το µέγεθος της ζηµιάς που έχετε κάνει στην ελληνική
κοινωνία, στις µανάδες, στα παιδιά, στις οικογένειες, στους
µπαµπάδες και, τελικά, και στην ίδια τη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ραγκούση.

Τον λόγο έχει η κ. Σκούφα Ελισσάβετ από τον ΣΥΡΙΖΑ. Στη συ-
νέχει τον λόγο θα λάβει η κ. Απατζίδη Μαρία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πλεύρη, θέ-
λετε να µιλήσετε τώρα; Δύο οµιλητές είναι για να ολοκληρωθεί
και ο κύκλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μετά τότε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Τον λόγο θα

λάβει τώρα η κ. Σκούφα, µετά η κ. Απατζίδη και στη συνέχεια ο
κ. Πλεύρης.

Ορίστε, κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ακόµα δεν ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο

και «άρχισαν τα όργανα» από τα διεθνή όργανα και τις διεθνείς
επιτροπές, όπως ανέφερε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος κ. Ραγκούσης, µε αυτή την επιστολή που αποκρύφθηκε,
καθώς φαίνεται, από το Σώµα των Βουλευτών, την επιστολή των
δύο εισηγητριών του ΟΗΕ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ως Σώµα της Βουλής νο-
µοθετούµε, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε κοινωνικά προβλή-
µατα και φυσικά στη βάση κάθε νοµοθετικής προσπάθειας
υπάρχει το ερώτηµα αν όντως υφίσταται κοινωνικό πρόβληµα,
σε τι βαθµό και αν τα νοµοσχέδια επιλύουν ή δηµιουργούν πα-
ραπάνω προβλήµατα.

Σαφώς από καµµία πτέρυγα της Βουλής, από καµµία Κοινο-
βουλευτική Οµάδα δεν ακούστηκε ο ισχυρισµός ότι δεν υπάρχει
κοινωνικό ζήτηµα, ότι δεν υπάρχουν περιπτώσεις πρώην οικογε-
νειών και νυν διαζευγµένων γονέων οι οποίοι δεν συναντούν, δεν
επικοινωνούν µε τα παιδιά τους όσο συχνά το επιθυµούν.

Προσωπικά, όµως, κύριε Υπουργέ, µου λείπει πρώτα απ’ όλα
το γεγονός ότι δεν κατατέθηκαν στο Σώµα της Βουλής συγκε-
κριµένα ποσοστιαία στοιχεία, ούτως ώστε να γνωρίζουµε σε τι
βαθµό συναντάται το συγκεκριµένο πρόβληµα στη νεοελληνική
κοινωνία. Επικαλεστήκατε αρχικώς και είπατε ότι το νοµοσχέδιο
θα λύσει το 90% της προβληµατικής επικοινωνιακής σχέσης και
γονεϊκής µέριµνας. Ποιο 90%, τη στιγµή που ευτυχώς τα σύγ-
χρονα νεοελληνικά ζευγάρια σε ποσοστό 86% χωρίζουν συναι-
νετικά; Δηλαδή οι δύο γονείς έρχονται σε πλήρη και
λεπτοµερειακή -τις περισσότερες φορές- συµφωνία σε θέµατα
που αφορούν την καθηµερινή επιµέλεια και τη φροντίδα του τέ-

κνου τους. Αυτό είναι θετικότατο γεγονός. Άρα ισχυρίζεστε ότι
το νοµοθέτηµα επιλύει τα προβλήµατα που προκύπτουν στο
14%, στα λεγόµενα κατ’ αντιδικία διαζύγια. 

Εγείρεται όµως και το εξής ερώτηµα και άκουσα µε µεγάλη
προσοχή καθηγητή Δικαίου στην επιτροπή να λέει τεκµηριωµένα:
«εκτιµώ και εκτιµούµε ότι το πρόβληµα δεν έχει να κάνει µε τον
υπάρχοντα οικογενειακό κώδικα, αλλά το πρόβληµα έγκειται
στην εφαρµογή του συγκεκριµένου κώδικα». Άρα οι παρεµβάσεις
-το θέτω ως ρητορικό ερώτηµα- µήπως θα έπρεπε να αφορούν
την ίδια τη νοµολογία, όπως λένε οι νοµικοί, και όχι τους κώδικες
οικογενειακού δικαίου;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα το οποίο το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο δεν αντιµετωπίζει επ’ ουδενί. Ποιο είναι αυτό το ζήτηµα;
Ότι τόσα χρόνια η ελληνική πολιτεία, που θέλει να εντάσσεται
στις σύγχρονες ανεπτυγµένες ευρωπαϊκές κοινωνίες, από το
1983, που θεσπίστηκε ο οικογενειακός κώδικας, δεν έχει δηµι-
ουργήσει ολοκληρωµένο υποστηρικτικό, συµβουλευτικό δίκαιο
κοινωνικών και ειδικών επιστηµόνων και υπηρεσιών, οι οποίες
ακριβώς καθ’ ύλην είναι αρµόδιες για τη διερεύνηση πλήθους
σηµαντικών παραγόντων που αφορούν την πρώην οικογένεια και
τον τρόπο διαβίωσης των γονέων, τον τρόπο διαβίωσης των παι-
διών. Διερευνούν, δηλαδή, πλήθος ψυχοκοινωνικοοικονοµικών
συνθηκών και προβληµάτων ενδεχοµένως που προκύπτουν µετά
από ένα διαζύγιο. 

Τι έπρεπε και τι πρέπει να κάνουν αυτές οι επιτροπές κοινωνι-
κών επιστηµόνων και ψυχολόγων; Θα πρέπει να συνδράµουν σε
κάθε περίπτωση την κρίση του δικαστή. 

Άρα κύριε Υπουργέ, µιλούµε για την επιτακτική ανάγκη επιτέ-
λους στην Ελλάδα του 2021 να ιδρυθούν οικογενειακά δικαστή-
ρια. Και συµφωνώ απολύτως µε αυτό που ειπώθηκε προς το
πρόσωπό σας ότι δεν επιτρέπεται Υπουργός Δικαιοσύνης να νί-
πτει τα χείρας του και να λέει ότι τα οικογενειακά δικαστήρια
στην Ελλάδα του 2021 δεν µπορούν να ιδρυθούν. Δεν µας έχετε
πείσει για τους λόγους που δεν µπορούν να ιδρυθούν. Ίσα-ίσα
πιστεύουµε ότι είναι µία ικανή και αποτελεσµατική πρόταση για
την αντιµετώπιση των παιδιών διαζευγµένων γονέων.

Πάω παρακάτω. Υπάρχουν πολύ συγκεκριµένα προβληµατικά
σηµεία του νοµοσχεδίου. Το πρώτο και κύριο είναι ότι νοµοθε-
τείτε οριζόντια. Κι αυτή η οριζόντια νοµοθέτηση αντιβαίνει ακόµη
και στην επιταγή της Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού
για τον ΟΗΕ, η οποία λέει ότι το συµφέρον του παιδιού πρέπει
να εξετάζεται κατά περίπτωση. Δεν µπορείτε δηλαδή, κύριε
Υπουργέ, να λέτε ότι γενικά και σε όλες τις περιπτώσεις το βέλ-
τιστο συµφέρον του τέκνου είναι να έχει επαφή και µε τους δύο
γονείς. Είναι µια θαυµάσια παιδαγωγική ενδεχοµένως αρχή, η
οποία, όµως, δεν µπορεί και δεν επιτρέπεται, όπως θα αποδείξω,
να εφαρµόζεται σε κάθε περίπτωση.

Να πω, όµως, προκαταβολικά ότι δεν µπορείτε στο άρθρο 5
να λέτε ότι σε αυτή την αρχή πρέπει να αποβλέπει και η απόφαση
του δικαστηρίου. Τελικά, ως Υπουργός Δικαιοσύνης εµπιστεύε-
στε το δικαστικό σώµα ή θέλετε να προκαταβάλετε την κρίση
του; 

Υπάρχει, όµως, και ένα σαφώς ηθικό αξιακό και περιεχοµενικό
πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο δεν καλύπτεται και ίσα-ίσα
επιτείνεται µε τη συγκεκριµένη νοµοθέτησή σας. Ποιο είναι αυτό;
Ότι σε πάρα πολλές περιπτώσεις δεν είναι κατάλληλοι -τολµώ να
πω και πανθοµολογείται κοινωνικά- και οι δυο γονείς, για να
έχουν συνεχή επαφή και καθηµερινή επικοινωνία µε το τέκνο.
Πότε συµβαίνει αυτό; Συµβαίνει ιδιαίτερα στην περίπτωση του
κακοποιητικού γονέα, συµβαίνει δηλαδή στην περίπτωση που ο
-συνηθέστερα- ή η σύζυγος απλώνει χέρι, προπηλακίζει, υποβι-
βάζει την προσωπικότητα του έτερου γονέα και καθιστά το παιδί
θεατή ατελείωτων σκηνών ενδοοικογενειακής βίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι λέτε γι’ αυτές τις περιπτώσεις, κύριε Υπουργέ; Και καθίστα-

στε -λυπάµαι γι’ αυτό που θα πω- ηθικά υπεύθυνος για το γεγο-
νός ότι εκθέτετε τα θύµατα, το παιδί και το ένα µέλος της
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γονεϊκής σχέσης, ότι εξαναγκάζετε τα θύµατα να είναι σε καθη-
µερινή επικοινωνία και σε καθηµερινή σχέση µε τον κακοποιητή
θύτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, αποσύρτε το νοµοσχέ-
διο. Θέστε ως βάση το πόρισµα της νοµοπαρασκευαστικής επι-
τροπής και καλέστε όλους τους φορείς και τις γυναικείες
οργανώσεις, όλα τα κόµµατα, προκειµένου µε βαθιά και ευρεία
κοινωνική συναίνεση να βρεθεί λύση στο τεράστιο κοινωνικό πρό-
βληµα των παιδιών των διαζευγµένων γονέων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Θα συνεχίσουµε τώρα µε την κ. Μαρία Απατζίδου από το
ΜέΡΑ25 και αµέσως µετά θα περάσουµε στις διαδικτυακές οµι-
λίες.

Κύριε Πλεύρη, θέλετε να πάρετε τον λόγο αµέσως µετά;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αφού ολοκληρώσουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µιλή-

σετε πάλι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι. Παρέµβαση από εδώ θα κάνω.

Τρία λεπτά θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει.
Ορίστε, κυρία Απατζίδη.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε ακόµα µια φορά να

τοποθετηθούµε για ένα νοµοσχέδιο που όχι µόνο δεν επιλύει
προβλήµατα που υποτίθεται ότι θέλει να επιλύσει αλλά, αντίθετα,
δηµιουργεί το ίδιο το νοµοσχέδιο µε τις διατάξεις του ακόµα πε-
ρισσότερα. Επιχειρείτε µε αυτή τη νοµοθετική σας παρέµβαση
τον κατ’ ευφηµισµό εκσυγχρονισµό του οικογενειακού δικαίου,
εκσυγχρονισµό που κανένας δεν ζήτησε, παρά µόνο κάποιες
συγκεκριµένες µειοψηφικές οµάδες, τα συµφέροντα των οποίων
επιδιώκετε να εξυπηρετήσετε αποκλειστικά, κύριε Υπουργέ. Και
αυτό µάλιστα δεν είναι δική µας αντιπολιτευτική άποψη. Τα ίδια
ακούγονται και από στελέχη της δικής σας παράταξης.  

Για ακόµα µια φορά δεν κλήθηκαν φορείς και οργανώσεις που
επηρεάζονται άµεσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Έτσι,
σε ένα τόσο ευαίσθητο θέµα που αφορά την ευηµερία των παι-
διών εσείς και µόνο εσείς νοµοθετείτε ως να γνωρίζετε καλύτερα
από τους ενδιαφερόµενους για το δικό τους καλό. Επιχειρείτε,
δηλαδή, σήµερα, το 2021, να επαναφέρετε στην κοινωνία νοο-
τροπίες περασµένων δεκαετιών.

Όχι µόνο δεν κλήθηκαν στη διαβούλευση όλοι οι ενδιαφερό-
µενοι φορείς, αλλά δεν διστάζετε να επικαλείστε ψευδώς τη συµ-
µετοχή τους, αναγκάζοντάς τους να σας διαψεύσουν.
Πολυάριθµες γυναικείες οργανώσεις και η Παιδοψυχιατρική
Εταιρεία Ελλάδος αναφέρουν ότι βαφτίσατε συνεργασία την εθε-
λούσια αποστολή των προτάσεών τους, τις οποίες προφανώς και
δεν λάβατε υπ’ όψιν σας. 

Θεωρείτε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα
που συµβαίνουν; Τέτοια συµπεριφορά δεν έχουν ούτε µικρά παι-
διά και όλα δήθεν για το συµφέρον του παιδιού, γενικά και αόρι-
στα, χωρίς αυτό να τεκµηριώνεται παρά µόνον από ψευδοεπι-
στηµονικά στοιχεία και όρους που έχουν καταρριφθεί από την επι-
στηµονική κοινότητα παγκοσµίως. Πώς εξυπηρετείται το συµφέ-
ρον του παιδιού, όταν το εγκλωβίζετε σε έναν διαρκή ανταγωνισµό
µεταξύ των γονέων; Πώς αποκαθίστανται οι αδικίες µε το εν λόγω
νοµοσχέδιο; Διαιωνίζοντας τις συγκρούσεις µεταξύ των γονέων; 

Η πρόθεσή σας να εξυπηρετήσετε τις επιδιώξεις ορισµένων
οµάδων φαίνεται ξεκάθαρα από το πρώτο κιόλας άρθρο του νο-
µοσχεδίου. Εκεί ταυτίζετε αυθαίρετα και οριζόντια τη βέλτιστη
εξυπηρέτηση του συµφέροντος των παιδιών µε την ενεργό πα-
ρουσία και των δύο γονέων στην ανατροφή του, χωρίς ωστόσο
να εξετάζετε ποιοι είναι αυτοί οι γονείς, ποια είναι η συνεισφορά
τους στην ανατροφή του παιδιού ως τώρα, η σχέση τους µε το
παιδί, η στάση τους απέναντι στον άλλον γονέα, η ψυχική τους
ισορροπία και πολλά άλλα. 

Από τα πρώτα άρθρα, επίσης, σπεύσατε να µας ενηµερώσετε

πως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι πλήρως συµβατό µε τις
διεθνείς συνθήκες που δεσµεύουν τη χώρα, µε τη Συνθήκη της
Κωνσταντινούπολης. Γιατί νιώσατε την ανάγκη αυτή, κύριε
Υπουργέ, αλήθεια; Ποιος είναι ο λόγος της αναφοράς αυτής;
Μήπως γιατί ουσιαστικά συµβαίνει το ακριβώς αντίθετο; Φαίνεται
πως έτσι είναι, καθώς η παράγραφος 2 του άρθρου 8 έρχεται σε
πλήρη αντίθεση µε τη συµµόρφωση προς τις προβλέψεις των
διεθνών συµβάσεων που επικαλείστε από το πρώτο κιόλας
άρθρο και συγκεκριµένα τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης
όπου στο άρθρο 48 αναφέρεται ρητά πως απαγορεύεται η υπο-
χρεωτική εναλλακτική επίλυση των συγκρούσεων, συµπεριλαµ-
βανοµένης και της διαδικασίας διαµεσολάβησης σε περιπτώσεις
που υπάρχει ενδοοικογενειακή βία.

Θα µπορούσαµε να αναλύουµε µε τις ώρες κάθε µία από τις
ηθεληµένες αστοχίες του νοµοσχεδίου, βρίσκοντας πληθώρα τέ-
τοιων προβληµατικών διατάξεων, όπως η υποχρεωτικότητα στην
επικοινωνία µε φυσική παρουσία του τέκνου κατά τεκµήριο ένα
τρίτο του χρόνου, η εισαγωγή της έννοιας της εναλλασσόµενης
κατοικίας και το άρθρο 14 για την κακή άσκηση επιµέλειας και
λοιπά. Κατά περίεργο τρόπο, όµως, αγνοείται παντελώς η περί-
πτωση διαζυγίου λόγω κακοποιητικής συµπεριφοράς του ενός
συζύγου, κακοποιητική συµπεριφορά που ακόµα και αν δεν έχει
ως θύµα το παιδί, γίνεται πάντα αντιληπτή, να ξέρετε, από το
παιδί, το οποίο τραυµατίζεται ψυχικά διά βίου. 

Σε αυτή την περίπτωση το νοµοσχέδιο δεν µπορεί παρά να χα-
ρακτηριστεί εγκληµατικό, εφόσον στην ουσία επιβάλλει την πα-
ρουσία του κακοποιητικού γονέα στη ζωή του παιδιού, διότι για
την οριστική αποµάκρυνση του κακοποιητή χρειάζεται καταδίκη,
που στην πράξη σηµαίνει τέσσερα µε πέντε χρόνια δικαστικού
αγώνα, οικονοµικής αφαίµαξης του καταγγέλλοντος γονέα και
αδιανόητα τραυµατικές καταστάσεις για τη ζωή των θυµάτων.
Να θυµίσω εδώ ότι παλαιότερα ζητούσατε καταδίκη σε ανώτατο
βαθµό, δηλαδή πάνω από δεκαετία. Τόσο το έχετε σκεφτεί και
αναλύσει το νοµοσχέδιο σας. Αλλά δεν θα αναλωθώ σε αυτά. Άλ-
λωστε, πολλοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν, καταδεικνύοντας το
έκτρωµα που φέρνετε προς ψήφιση. 

Εγώ θα ήθελα να σταθώ περισσότερο στην πολιτική πρακτική
σας, στην άρνηση να συµβουλευτείτε όλους τους εµπλεκόµε-
νους φορείς που τους αφορά το νοµοσχέδιο και πιο συγκεκρι-
µένα τις γυναικείες οργανώσεις, διαλέγοντας µε αυτόν τον
τρόπο πλευρά στον έµφυλο πόλεµο που εσείς κηρύξατε στο
όνοµα των παιδιών, αντιστρέφοντας µάλιστα τους ρόλους του
θύτη και του θύµατος, στις απίστευτες δικαιολογίες και επιχει-
ρήµατα που χρησιµοποιείτε για να υπερασπιστείτε, όπως η επί-
κληση στο πλήθος των παρεµβάσεων που καταγράφηκαν στη
διαβούλευση ως απόδειξη της ορθότητας των προβλέψεών του. 

Επαναλαµβάνω, είστε σοβαρός, κύριε Υπουργέ; Στην ανιστό-
ρητη, αντιεπιστηµονική και σε πλήρη αντίθεση µε την πραγµατι-
κότητα αντίληψη πως η κουλτούρα συµβιβασµών ανάµεσα σε
ανθρώπους, αν δεν υπάρχει, επιβάλλεται διά νόµου, στη γενική
πρακτική νοµοθέτησης της Κυβέρνησής σας που µε γενικόλογες
αοριστολογίες για έναν εκσυγχρονισµό που κανείς δεν κατάλαβε
εδώ µέσα πιστεύω -πέρα από εσάς τους εκατόν πενήντα τέσσε-
ρις, θα πω εγώ, Βουλευτές- πώς αυτός θα έρθει, νοµοθετείτε κα-
θαρά προς την κατεύθυνση εξυπηρέτησης συγκεκριµένων
συµφερόντων. 

Αυτό κάνατε πάντα, µόνο που σε αυτή την περίπτωση τα θύ-
µατα είναι πρωτίστως τα παιδιά και δευτερευόντως είναι κάποιοι
δύσµοιροι γονείς, που ατύχησαν στον γάµο τους.

Δυστυχώς, έχουµε πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις. Γιατί
εθελοτυφλείτε; Γιατί οπισθοδροµείτε; Γιατί δεν σκύβετε µε συµ-
πόνια στα θέµατα αυτά που αφορούν στη διατήρηση και την ευη-
µερία της ελληνικής οικογένειας; Γιατί επιδεικνύετε τέτοια
προχειρότητα και τόση µεροληψία;

Δυστυχώς µία είναι η απάντηση σε όλα αυτά: Είστε επικίνδυ-
νοι, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης. Το νοµοσχέδιό σας ζέ-
χνει πατριαρχία και οπισθοδρόµηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Πλεύρης για µια µικρή παρέµβαση. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω κατά-
χρηση, σεβόµενος τους συναδέλφους που περιµένουν να µιλή-
σουν. Επειδή, όµως, τοποθετήθηκαν οι Κοινοβουλευτικοί, σε
σύντοµο χρόνο, σε τρία λεπτά, θα ολοκληρώσω την παρέµβασή
µου. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τους πολιτικούς Αρχηγούς και
πραγµατικά, εάν κάποιος δεν έχει διαβάσει το νοµοσχέδιο, θα
νοµίζει ότι απευθύνονται σε άλλο νοµοσχέδιο. 

Αυτό το οποίο λέτε, περί υποχρεωτικότητας, πείτε µου πού έρ-
χεται εδώ να πει ότι κάτι είναι υποχρεωτικό και τελικά δεν απο-
φασίζει το δικαστήριο. Την κατεύθυνση δίνει ο νοµοθέτης, σε
κάτι το οποίο συµφωνείτε ότι είναι πρόβληµα. Γιατί το να λέµε
ότι µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο µπορούν να λυθούν τα ζη-
τήµατα, όταν έχεις µια παγιωµένη νοµολογία σαράντα ετών που
δεν αλλάζει και έχει συγκεκριµένες αρχές, 95%, 5%, πρέπει να
παρέµβεις στον νόµο. Και πώς παρεµβαίνουµε; Παρεµβαίνουµε
δίνοντας την απόλυτη ευχέρεια στον δικαστή. Ο δικαστής θα
αποφασίσει τελικά µε βάση το συµφέρον του τέκνου, ποιο είναι
το καλύτερο για αυτό. Η επικοινωνία λέµε ότι η ευχή και το τεκ-
µήριο είναι να το ένα τρίτο, γιατί είναι καλό για το παιδί, αλλά
πάλι ο δικαστής θα µπορέσει να αποφασίσει.

Κι εκεί, ειδικά, που γίνεται η τέλεια στρέβλωση είναι αυτό µε την
οριστική απόφαση, κύριοι συνάδελφοι. Σήµερα, ο δικαστής ελεύ-
θερα κρίνει, µε όποιο στοιχείο θέλει, αν υπάρχει κακοποιητική συµ-
περιφορά ή όχι. Αυτό παραµένει. Όµως, ενώ σήµερα θα µπορούσε
να υπάρχει οριστική απόφαση και να ερχόταν ένα δικαστήριο να
πει ότι παρ’ όλο που υπάρχει οριστική απόφαση, εγώ κρίνω ότι
µπορεί να συνεχίσει να έχει, του βάζει έναν θεµέλιο λίθο το νοµο-
σχέδιο, ότι αυτό τουλάχιστον το θεωρώ ότι είναι κακή άσκηση και
πρέπει να αιτιολογήσεις. Άρα είσαι ελεύθερος πάλι να αποφασί-
σεις ως δικαστής και µε ένα απλό χαρτί που θα υπάρξει και µε µία
µοναδική καταγγελία, αν πειστεί ο δικαστής και να πει ότι παίρνω
απόφαση, είτε προσωρινής διαταγής είτε ασφαλιστικών µέτρων
είτε της οριστικής απόφασης. Αυτή η δυνατότητα υπάρχει, όπως
υπήρχε και βάζουµε µια ασφαλιστική δικλίδα. Αν υπάρχει, όµως,
οριστική απόφαση, αυτό είναι πιο ισχυρό. 

Έρχοµαι στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Είναι η βασική
διαφορά που έχουµε για την οικογένεια. Εσείς πιστεύετε στην
ταξική οικογένεια. Εµείς πιστεύουµε σε αυτό το οποίο λέει το
Σύνταγµα, ότι η οικογένεια είναι θεµέλιο συντήρησης και προ-
αγωγής του έθνους. Αυτό λέει ο συντακτικός νοµοθέτης. 

Εγκαλέσατε τον Υφυπουργό, κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, ότι αναφέρεται στα δικαιώµατα των παιδιών και
δεν λέει τίποτα για τα παιδάκια στη Γάζα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
λέει για προστασία για όλα τα παιδάκια. Όµως, όπως υπάρχουν
τα παιδάκια στη Γάζα, υπάρχουν και τα παιδάκια στο Ισραήλ, που
βλέπουν τις ρουκέτες να έρχονται κατά πάνω τους. 

Όταν, λοιπόν, σεβόµαστε τα παιδάκια, τα σεβόµαστε συνολικά
τα παιδάκια και εγκαλούµε, κυρίως, αυτούς που βάζουν µπροστά
τα παιδάκια και από πίσω ρίχνουν τις ρουκέτες. Άρα όλα τα παι-
δάκια να σεβόµαστε και όχι επιλεκτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι πολύ γρήγορα. Σας ζήτησα
τρία λεπτά και είµαι στα τρία λεπτά. 

Περιµένω να δω τι θα κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Είπατε ότι υποβάλατε
ονοµαστική ψηφοφορία, αλλά δεν σας αρέσουν οι διαδικασίες
που γίνονται. Θα ψηφίσετε στην ονοµαστική ψηφοφορία; Το
έχετε προσδιορίσει αυτό; Ή θα κάνετε ό,τι κάνατε την προηγού-
µενη φορά, που υποβάλλετε ονοµαστική ψηφοφορία και σηκώ-
νεστε και φεύγετε; 

Κύριε Ραγκούση, πρέπει να πείτε: Θα µείνετε να ψηφίσετε
στην ονοµαστική ψηφοφορία; Εµείς δεν τις φοβόµαστε, γιατί σ’
ένα φαινόµενο που είναι κοινωνικό θα υπάρχουν θέσεις παντού.
Εσείς είστε οι εµµονικοί που φοβόσαστε. 

Θα µείνετε, λοιπόν, µέσα να έρθουν να ψηφίσουν οι Βουλευτές
σας το «όχι» και όλα αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας ή θα επιλέξετε
την τακτική «βάζω την ονοµαστική και φεύγω»; Να το δούµε, γιατί
και η απουσία κρίνεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συνε-

χίσουµε τώρα µε τον κ. Εµµανουήλ Κόνσολα από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καλησπέρα σας!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-

πουργέ, σήµερα έρχεται προς ψήφιση ένα σηµαντικό νοµοσχέ-
διο που έχει πυροδοτήσει ευρεία συζήτηση, αντιδράσεις θετικές,
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ενδεχόµενα κάποιες αρνη-
τικές, ενώ οδήγησε και σε έναν ευρύ κοινωνικό προβληµατισµό.

Άρα η ρητορική έκφραση από µερίδα της Αντιπολίτευσης ότι
δεν υπάρχει στόχος και δεν υπάρχει διακύβευµα, µάλλον έχει
πέσει στο κενό, γιατί το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης
για τις σχέσεις γονέων και τέκνων επιφέρει αλλαγές στο οικογε-
νειακό δίκαιο σε ό,τι αφορά στα ζητήµατα της γονικής µέριµνας
που προκύπτουν µετά από διαζύγιο ή καθεστώς διάστασης µε-
ταξύ των γονέων.

Άρα είναι εξαιρετικά σηµαντικό και πάρα πολύ επίκαιρο στις
µέρες µας που η κοινωνική συνοχή, η ευηµερία των πολιτών είναι
πρόταγµα και το έχει κάνει και πράξη ο κ. Τσιάρας και θέλω να
του εκφράσω την απόλυτη ικανοποίησή µου που αυτή η µεταρ-
ρύθµιση βρίσκει, επιτέλους, µια διέξοδο και η ελληνική κοινωνία
θα βρει τον βηµατισµό της.

Η Κυβέρνηση οφείλει να ακούσει όλες τις πλευρές και όλες
τις απόψεις και αυτό κάνει και η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, ιδιαίτερα, βέβαια, τις απόψεις των Βουλευτών που έχουν
και την ευθύνη της ψήφισης του εν λόγω νοµοσχεδίου.

Παρακολουθώ, κύριε Πρόεδρε, µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρεµ-
βάσεις που γίνονται από συναδέλφους που εκφράζουν άποψη, την
υποστηρίζουν µε επιχειρήµατα και επιχειρούν να συµβάλουν στη
νοµοθετική λειτουργία της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Είναι σεβαστό το δικαίωµα των Υπουργών να αναλαµβάνουν
νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Πιστεύω, όµως, ότι στην πορεία δια-
µόρφωσης των νοµοθετικών  πρωτοβουλιών πρέπει να ενισχυθεί
η παρουσία και ο ρόλος των Βουλευτών εγκαίρως και εκ των
προτέρων. Σε µεγάλο βαθµό το έχει κάνει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης το προηγούµενο διάστηµα. Ας µην ξεχνάµε
ότι οι Βουλευτές είναι οι φορείς και οι εκφραστές της νοµοθετι-
κής εξουσίας.

Αυτές είναι πάγιες θέσεις σε ό,τι µε αφορά και ως µέλος και
του Υπουργικού Συµβουλίου το προηγούµενο διάστηµα το έκανα
πράξη και το γνωρίζουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές που είχαµε
αναλάβει σχετικές πρωτοβουλίες για αλλαγές.

Από εκεί και πέρα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, έχει αναπτυχ-
θεί µια µεγάλη συζήτηση για τη συνεπιµέλεια. Η συνεπιµέλεια
αποκτά ουσιαστικό νόηµα όταν έχει ως κύριο και µοναδικό στόχο
να διασφαλίσει την ψυχική ισορροπία και τη δηµιουργία ενός
ασφαλούς περιβάλλοντος για το παιδί. 

Ακούσαµε τον εισηγητή µας, ακούσαµε και τον κύριο Υπουργό
να επιχειρηµατολογεί σε αυτή την κατεύθυνση, κάτι το οποίο
έγινε κατανοητό σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής.

Δεν αποτελεί παιχνίδι εξουσίας και άσκησης ισορροπιών ή
ισχύος µεταξύ των γονέων. Αυτό είναι ένα συµπέρασµα, το οποίο
έχει γίνει κατανοητό αυτές τις µέρες που συζητάµε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Προϋποθέτει καλή πίστη, συνεργασία, συνεν-
νόηση µεταξύ των γονέων και συνδέεται µε συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις.

Η συνεπιµέλεια δεν έχει οριζόντια εφαρµογή και διάσταση,
γιατί υπάρχουν περιπτώσεις που ένας γονέας να αδιαφορεί ή να
θεωρείται επικίνδυνος ή ανίκανος γι’ αυτό το έργο. Εποµένως σε
αυτές τις περιπτώσεις είναι σαφές ότι δεν υπάρχει συνεπιµέλεια
ως κανόνας.

Συνεπιµέλεια, επίσης, δεν υπάρχει όταν ο ένας γονέας µένει
σε µεγάλη απόσταση σε διαφορετική πόλη. Σε αυτή την περί-
πτωση πρέπει να διασφαλίζεται η επικοινωνία µε το παιδί. Η εναλ-
λαγή οικογενειακής στέγης για το παιδί µε πρόσχηµα τη συνεπι-
µέλεια µόνο θετικές επιπτώσεις δεν έχει.

Είναι θετική, λοιπόν, η νοµοθετική διατύπωση που κατέθεσε ο
κύριος Υπουργός, σύµφωνα µε την οποία καθίσταται σαφές και
ξεκάθαρο ότι αν τη γονική µέριµνα ασκούν και οι δύο γονείς
χωρίς να έχουν την ίδια κατοικία, το παιδί θα έχει κατοικία την
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κατοικία του γονέα µε τον οποίο διαµένει.
Θα ήθελα, ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-

φερθώ και σε µια υπόθεση που µας συγκλόνισε όλους και αφορά
την επικαιρότητα. Είναι ένα σηµαντικό θέµα. Αναφέροµαι στη λη-
στεία και στη δολοφονία της νεαρής µητέρας στα Γλυκά Νερά,
που αφήνει ένα βρέφος ορφανό, αλλά κυρίως µας αφήνει όλους
εµβρόντητους µε το µέγεθος αυτής της βαρβαρότητας.

Η Κυβέρνηση έφερε αλλαγές αµέσως µετά την ανάληψη της
διακυβέρνησης της χώρας στον νόµο Παρασκευόπουλου. Ετοι-
µάζει, από ό,τι γνωρίζουµε, και άλλες. Και σε αυτή την κατεύ-
θυνση επικροτούµε αυτή την προοπτική.

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής έλεγε ότι όταν µιλάµε για ισόβια,
εννοούµε ισόβια. Με την εφαρµογή του νόµου Παρασκευόπου-
λου είχαµε ένα νέο κανονιστικό πλαίσιο, που σε οριζόντια βάση
µείωνε τις ποινές και προχωρούσε σε αποφυλακίσεις χωρίς να
εξετάζονται κατά περίπτωση.

Θέλετε να δείτε ορισµένες από τις συνέπειες; Τον Αύγουστο
2015 -και γίναµε µάρτυρες όλοι- δολοφονήθηκε, αφού πρώτα βα-
σανίστηκε απάνθρωπα και ληστεύτηκε, ένας εστιάτορας στην
Ύδρα. Ο αρχηγός και τα µέλη της εγκληµατικής οµάδας που συ-
νελήφθησαν είχαν αποφυλακιστεί λίγο καιρό πριν τη δολοφονία,
κάνοντας χρήση των διατάξεων αυτού του νόµου. 

Τον Σεπτέµβριο του 2015 δολοφονήθηκε, κατά τη διάρκεια λη-
στείας, ένας εικοσιεπτάχρονος κοσµηµατοπώλης στη Θεσσαλο-
νίκη. Θυµάστε όλοι από τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης την
αντίδραση αλλά και τις απόψεις της κοινωνίας γι’ αυτό. Ο δρά-
στης είχε αποφυλακιστεί έναν µήνα νωρίτερα, κάνοντας χρήση
των ευνοϊκών διατάξεων του συγκεκριµένου νόµου. 

Δεκάδες άλλα περιστατικά θα µπορούσα να παραθέσω. Πι-
στέψτε µε ότι δεν έχω καµµία πρόθεση άσκησης µικροπολιτικής
ή δηµιουργίας κλίµατος αντιπαράθεσης µε την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση -και τότε κυβέρνηση. Ωστόσο, η επίκληση της κοινής
λογικής αλλά και τα τεκµήρια που υπάρχουν, επιβεβαιώνουν ότι
ο νόµος αυτός ήταν ένα µεγάλο λάθος. 

Ο ίδιος ο εµπνευστής, ο κ. Παρασκευόπουλος, δυόµισι χρόνια
αργότερα παραδέχθηκε ότι ο νόµος αυτός έπρεπε να αλλάξει
και αυτή η άποψη του Παρασκευόπουλου µεταγενέστερα, η
οποία κατατέθηκε από τον ίδιο δηµόσια, ήταν πρωτοσέλιδο σε
όλες τις εφηµερίδες και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τα σχετικά τεκµήρια. 
Η κοινωνία δικαίως έχει αγανακτήσει από τη βαρβαρότητα και

τη στυγερή αυτή δολοφονία µιας εικοσάχρονης µητέρας, ενός
νέου ανθρώπου. Το αίσθηµα δικαίου ικανοποιείται, όταν υπάρχει
κράτος δικαίου που δεν κάνει εκπτώσεις απέναντι σε στυγερούς
εγκληµατίες. Αντίθετα, δείχνει επιείκεια µόνο σε αυτούς που την
αξίζουν. 

Έχουν ωριµάσει οι συνθήκες για αλλαγές στον Ποινικό Κώ-
δικα. Τα ισόβια για στυγερούς και επικίνδυνους εγκληµατίες πρέ-
πει να είναι είκοσι χρόνια έκτισης της ποινής, να µην ισχύει η
αποφυλάκιση µε όρους και βραχιόλι ηλεκτρονικής επιτήρησης
για κρατούµενους που έχουν διαπράξει ανθρωποκτονία ιδιαζόν-
τως ειδεχθή ή σεξουαλικά εγκλήµατα µε θύµατα παιδιά. 

Το δικαίωµα του πολίτη στην ασφάλεια είναι δηµοκρατικό δι-
καίωµα. Η εγγύηση και η άσκησή του είναι ευθύνη όλων µας. Και
εκφράζω την ικανοποίησή µου που µε δηµόσια δήλωσή του ο κύ-
ριος Υπουργός και στο σύνολο η ηγεσία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης σε αυτή την κατεύθυνση θα κινηθεί το επόµενο διάστηµα. 

Κύριε Πρόεδρε, και πάλι σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ για τον χρόνο και παρακαλώ πολύ να τηρηθεί
και από τους άλλους συναδέλφους. 

Τον λόγο έχει η κ. Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, επιλέγετε να φέρνετε και

να φέρνετε διαρκώς στη Βουλή νοµοσχέδια, χωρίς την αναγκαία
διαβούλευση, µε το Κοινοβούλιο να υπολειτουργεί στην πραγµα-
τικότητα, παρ’ όλο που γνωρίζετε τις έντονες κοινωνικές αντι-
δράσεις, ακριβώς λόγω της έλλειψης διαβούλευσης. 

Έπρεπε να είχατε κάνει εξαντλητική διαβούλευση µε κόµµατα,
µε φορείς, µε την κοινωνία των πολιτών πριν τα φέρετε, δηλαδή

αυτά που είναι αυτονόητα σε µια δηµοκρατία, αλλά όχι στη Νέα
Δηµοκρατία. 

Όσον δε αφορά την ίδια τη λειτουργία του Κοινοβουλίου, εν-
τάξει, ο τίτλος της τακτικής της Νέας Δηµοκρατίας είναι πραγ-
µατικά «όταν το θράσος συναγωνίζεται την υποκρισία», διότι δεν
ενισχύσατε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δεν ενισχύσατε τα µέσα
µαζικής µεταφοράς, δεν ενισχύσατε τα σχολεία, δεν ανοίξατε τον
τουρισµό µε σχέδιο και µόνη σας αγωνία είναι να βάζετε την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία σε καραντίνα, να κρύβετε την αλήθεια,
να φιµώνετε την κοινωνία. 

Είναι πάρα πολύ συνειδητό εκ µέρους σας το ότι υποβαθµί-
σατε τις δηµοκρατικές διαδικασίες και στην πραγµατικότητα
αυτό αποδεικνύεται από το ότι αρνείστε να απαντήσετε στις ερω-
τήσεις της Αντιπολίτευσης. Κι αυτό συµβαίνει γιατί δεν έχετε και
απαντήσεις για την κοινωνία. 

Επιλέξατε, λοιπόν, εν µέσω πανδηµίας και χωρίς ουσιαστική
διαβούλευση να φέρετε και το θέµα της συνεπιµέλειας, ένα τόσο
κρίσιµο θέµα για τη ζωή της οικογένειας και του παιδιού. Ερήµην
της κοινωνίας, µακριά από την κοινωνία έρχεστε να επιβάλετε,
διότι άλλο είναι η συναινετική συνεπιµέλεια, άλλο η υποχρεωτική.

Έρχεστε να νοµοθετήσετε οριζόντιες υποχρεωτικότητες για
ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, το οποίο -κακά τα ψέµατα- απαιτεί τη
µέγιστη συναίνεση. Και εσείς καταφέρατε να το κάνετε ζήτηµα
αυταρχισµού, επιβολής και διχασµού. Προφανώς το ζήτηµα της
επιµέλειας των παιδιών δεν κρίνεται µε µάχες εντυπώσεων και
το θέµα είναι να παραµείνουµε όλοι και όλες µας σταθερά και
ακλόνητα µε το συµφέρον του παιδιού. 

Δυστυχώς, όµως, είναι ο ίδιος ο Υπουργός που τορπιλίζει αυτή
την ευκαιρία. Τον Γενάρη του 2020 η Κυβέρνησή σας σύστησε
νοµοπαρασκευαστική επιτροπή για το οικογενειακό δίκαιο, το
πόρισµα της οποίας δεν έχει ληφθεί καν υπ’ όψιν. 

Φέρνετε, λοιπόν, προς συζήτηση ένα σχέδιο νόµου, τροποποι-
ώντας κατά το δοκούν τα πορίσµατα της νοµοπαρασκευαστικής
επιτροπής -έχει ασάφειες, έχει αµφισηµίες, έχει αντινοµίες- που
σχεδόν το σύνολο των νοµικών που τοποθετήθηκαν είπαν ότι πε-
ρισσότερα προβλήµατα δηµιουργεί παρά λύνει. Για άλλη µία
φορά, λοιπόν, δεν µπορείτε να νοµοθετήσετε και έχετε καταπα-
τήσει κάθε κανόνα καλής νοµοθέτησης.

Επιλέξατε, λοιπόν, να κάνετε µονοµερή διαβούλευση, συγκε-
κριµένες οµάδες, αλλά στην πραγµατικότητα τι καταφέρατε; Να
γυρίσετε τη χώρα σαράντα χρόνια πίσω. Πώς αλλιώς µπορούµε
να δούµε το παρόν νοµοσχέδιο πέραν από προϊόν υποβολής και
µάλιστα έτοιµης καθοδήγησης από πολύ συγκεκριµένα συµφέ-
ροντα;

Και επικαλούµαι αντιδράσεις φορέων και συλλογικοτήτων, γυ-
ναικείες και φεµινιστικές οργανώσεις, την Εταιρεία Οικογενει-
ακού Δικαίου, την Ελληνική Παιδοψυχιατρική Εταιρεία, τον
Σύλλογο Ελλήνων Κοινωνιολόγων, την Ένωση Δικαστών-Εισαγ-
γελέων. Συλλογικότητες κοµµάτων, επίσης, έχουν σοβαρές αν-
τιδράσεις µε το εν λόγω σχέδιο νόµου -προσέξτε!- όχι µε τη
συνεπιµέλεια, µε το σχέδιο νόµου σας. Επιπλέον, όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης έχουν εκφραστεί δηµόσια, σας δηλώνουν
συγκεκριµένες παρατηρήσεις, µέχρι και η επιτροπή της Βουλής.

Μεταθέτετε την ευθύνη επίλυσης κοινωνικών προβληµάτων
από τα δικαστήρια στον νοµοθέτη. Και ποια είναι η στόχευσή
σας; Να διορθώσετε τη νοµολογία µε άµεσες και αποσπασµατι-
κές νοµοθετικές διατάξεις; Να µετατρέψετε έναν νόµο από παι-
δοκεντρικό σε γονεοκεντρικό; Να χάσει το παιδί την αναγνω-
ρισµένη αυθύπαρκτη προσωπικότητά του και να καταστεί παρα-
κολούθηµα των διαφωνιών των γονέων; Να είναι διακύβευµα
απέναντι σε δύο αντιµαχόµενες πλευρές;

Για να µην υπάρξει καµµία παρεξήγηση, ασφαλώς και τάσσοµαι
υπέρ της δηµιουργίας µίας κουλτούρας συνεπιµέλειας, συνεννόη-
σης, καλύτερης επικοινωνίας ανάµεσα στους γονείς. Είµαστε
υπέρ της συνεπιµέλειας. Όµως, αυτό το νοµοσχέδιο είναι η από-
λυτη επιβεβαίωση του ότι δεν θα πετύχει η συνεπιµέλεια.

Δεν χρειάζεται να πούµε πάρα πολλούς λόγους για τους οποί-
ους αυτή η πρακτική της αποκλειστικής συνεπιµέλειας στη µη-
τέρα πρέπει να αλλάξει. Προφανώς είναι άδικο για όλους,
πρωτίστως για τις µητέρες που επωµίζονται ένα τεράστιο βάρος,
για τα έξοδα της ανατροφής. Για τους άντρες είναι επίσης άδικο,
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αφού µετά πολλοί από αυτούς γίνονται, δυστυχώς, επισκέπτες
ή χάνουν τη δυνατότητα φροντίδας του παιδιού. Οι δικαστικές
διαµάχες σε περίπτωση αντιδικίας είναι µία οικονοµική αιµορρα-
γία και για τους δύο. Και κυρίως είναι άδικο για τα παιδιά, που
πολλές φορές στερούνται τον έναν ή τον άλλον γονέα και γίνον-
ται άµαχος πληθυσµός.

Από την άλλη, όµως, υπάρχει και το ιδεολογικό επίπεδο, ο πε-
ριορισµός του ρόλου της γυναίκας ως µητέρας, η προσήλωση
στο φύλο που κάνει ακόµα πιο δύσκολη τη γονεϊκότητα για οµό-
φυλα ζευγάρια. Όλα αυτά τα αναγνωρίζουµε. Οπότε ανοίξαµε
τον δρόµο, διαγνώσαµε και εµείς ότι υπάρχει ανάγκη για τροπο-
ποίηση του θεσµικού πλαισίου.

Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν στην κυβέρνηση έφτιαξε µια νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή στο Υπουργείο Δικαιοσύνης για να δει συ-
νολικά τα θέµατα αστικού και οικογενειακού δικαίου. Άλλαξε
αναχρονιστικές αντιλήψεις και ρυθµίσεις, προώθησε την από κοι-
νού επιµέλεια εκεί που ήταν εφικτό, έδωσε περισσότερο χρόνο.

Εσείς, λοιπόν, κατηγορείτε πως αυτό δεν έλυσε τα προβλή-
µατα της σηµερινής νοµολογίας και βάζετε και συγκεκριµένα ζη-
τήµατα, ας πούµε, τις ώρες που περνά το παιδί µε τον πατέρα, ή
το πρόβληµα της µη εκτέλεσης δικαστικών αποφάσεων για δια-
τροφή και επικοινωνία.

Το παρόν νοµοσχέδιο τα λύνει; Προφανώς όχι. Προσθέτει
ακόµα περισσότερα προβλήµατα.

Πρώτα από όλα, επικρατεί µία σύγχυση µεταξύ γονικής µέρι-
µνας και επιµέλειας, µε αποτέλεσµα να ελλοχεύει τελικά ο κίν-
δυνος της απώλειας της γονικής µέριµνας.

Δεύτερον, ο νοµοθέτης αποφασίζει να ορίσει συγκεκριµένα
ποιο είναι το συµφέρον του παιδιού, µία κατά τα άλλα αόριστη
και γενική έννοια που οφείλει να την εξειδικεύει κάθε δικαστής
κάθε φορά ανάλογα µε την κάθε περίπτωση, για να είναι και συ-
νεπής µε το Διεθνές Δίκαιο.

Στο εν λόγω νοµοσχέδιο το συµφέρον του τέκνου αναφέρεται
ότι εξυπηρετείται πρωτίστως από την ουσιαστική συµµετοχή και
των δύο γονέων στην ανατροφή και φροντίδα του και στην απο-
τροπή διάρρηξης των σχέσεων µε καθέναν από αυτούς, χωρίς
όµως να εξαιρεί τις περιπτώσεις ακατάλληλων ή κακοποιητικών
γονέων.

Για άλλη µια φορά, λοιπόν, ο νοµοθέτης εξαναγκάζει τους δι-
καστές να λάβουν συγκεκριµένες αποφάσεις που τείνουν στην
υποχρεωτικότητα της συνεπιµέλειας, ακόµη και σε περιπτώσεις
επικίνδυνες για τα παιδιά.

Στην περίπτωση δε της καθιέρωσης του θεσµού της διαµεσο-
λάβησης και εδώ µπαίνουν ταξικά κριτήρια για ένα τόσο ευαί-
σθητο ζήτηµα, τη στιγµή που το σύστηµα δεν συνεπικουρείται
από ένα σύνολο δηµόσιων δοµών µε ψυχολόγους, παιδοψυχο-
λόγους, κοινωνικούς λειτουργούς και διαµεσολαβητές.

Παραγνωρίζει την πραγµατικότητα για την ύπαρξη ενδοοικο-
γενειακής και έµφυλης βίας. Αντί να προστατεύσει τα παιδιά από
τον κακοποιητικό γονέα, καταλήγει στην ουσία να προστατεύει
τον ίδιο τον κακοποιητικό γονέα, δίνοντας τη δυνατότητα να συ-
νεχίσει να είναι βίαιος απέναντι στο παιδί ή τη σύντροφο µέχρι
την έκδοση αµετάκλητης δικαστικής απόφασης.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά. Περιµέναµε και
αρκετή ώρα. Είναι εξαιρετικά κρίσιµο το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ίδιο πε-
ριµέναµε όλοι, κυρία Νοτοπούλου! 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι εξαιρετικά
κρίσιµο το ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε και δεν µας δόθηκε η δυνατό-
τητα πραγµατικής διαβούλευσης.

Κλείνοντας, λοιπόν, εκτιµούµε πως δεν σας ενδιαφέρει να πε-
τύχει η συνεπιµέλεια. Αυτό που σας ενδιαφέρει µόνο είναι να εξυ-
πηρετήσετε µικροκοµµατικά συµφέροντα. Αδιαφορείτε εντελώς
για τις συνθήκες, για τις υποστηρικτικές δοµές που χρειάζονται
για να επιτύχει η κουλτούρα της συνεπιµέλειας και η εφαρµογή
της. Η στάση σας είναι υποκριτική και δεν υπάρχουν ούτε κρατι-
κές δοµές ψυχοκοινωνικής φροντίδας ούτε η κουλτούρα της συ-
ναίνεσης. 

Εδώ, λοιπόν, παρά τις επικοινωνιακές προσπάθειες του κυρίου
Υπουργού να πείσει την κοινή γνώµη ότι το νοµοσχέδιο είναι σε
προοδευτική κατεύθυνση, εµείς λέµε ότι επικαλείστε θεωρητικά

προοδευτικούς στόχους και αυτό που φέρνετε είναι το αντίθετο
αποτέλεσµα. Αδιαφορείτε για το συµφέρον του παιδιού, είστε
πρωτοµάστορες τις οπισθοδρόµησης, αλλά δεν θα µας γυρίσετε
πίσω, γιατί για µας αυτό που προέχει είναι το συµφέρον του παι-
διού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Νοτοπούλου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ βιώνει εδώ στη Βουλή
τις δικές του «µέρες της Ποµπηίας». Περιµένοντας την έκρηξη
του ηφαιστείου που λέγεται «Νίκος Παππάς» ολόκληρος ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ζει στιγµές ανείπωτης αγωνίας και υπαρξιακού φόβου. Είναι
τέτοιος ο τρόµος της αποκάλυψης τον οποίο βιώνει, ιδιαίτερα η
στενή οµάδα γύρω από τον κ. Τσίπρα, που οδηγεί το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε εσχατολογικές προσδοκίες. Πώς
θα βρεθεί ο «αντι-Καλογρίτσας» ο οποίος θα σώσει τον ΣΥΡΙΖΑ
από τις ευθύνες του για τις υπόγειες συναλλαγές µε στόχο το
στήσιµο ΜΜΕ; Πώς θα εξαφανιστούν ξαφνικά οι πολιτικοί αντί-
παλοί του από προσώπου Γης και το κόµµα θα κληρονοµήσει τε-
λικά τη βασιλεία των καναλιών;

Όλες αυτές οι εσχατολογικές προσδοκίες φέρνουν, όµως, την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση σε ευθεία αντίθεση για άλλη µια φορά
µε την πραγµατικότητα. Χθες ο κ. Καλογρίτσας κατέθεσε στην
προανακριτική ότι έπεσε θύµα εκβιασµού από κορυφαίο κέντρο
εξουσίας του ΣΥΡΙΖΑ. Είπε ότι έχει κρατήσει ονόµατα από την
εποχή εκείνη των «παιδιών» του Μεγάρου Μαξίµου που συνερ-
γάστηκαν για το στήσιµο των επίµαχων συναλλαγών, συµπερι-
λαµβανοµένου και τότε Βουλευτή των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Μίλησε,
µάλιστα, για έγγραφα, για sms και για πολλά άλλα στοιχεία τα
οποία ο ίδιος διαθέτει, υλικό που, όπως ήταν αναµενόµενο,
έσπειρε τον πανικό και τη σύγχυση στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Χαρακτηριστική είναι η προσπάθεια εξουδετέρωσης του συ-
ναδέλφου προέδρου της επιτροπής, του κ. Κελέτση, από τον κ.
Παππά, ο οποίος έσπευσε να καταθέσει σε βάρος του µια άνευ
αντικειµένου µήνυση. Το ίδιο σπασµωδική ήταν και η απειλή που
εκτόξευσε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά του Χρήστου Καλογρίτσα και του γιου
του για αδικήµατα που έχουν διαπραχθεί και τα οποία γνωρίζει
ότι τους βαραίνουν, αδικήµατα που βολικά θυµηθήκατε τώρα,
κύριοι συνάδελφοι, αλλά αγνοήσατε όταν στηνόταν για εσάς η
εφηµερίδα «DOCUMENTO», ίσως γιατί τότε η οικογένεια Καλο-
γρίτσα σάς βόλευε.

Σήµερα, όµως, ο επιχειρηµατικός συνεργάτης σας έπαψε
πλέον να είναι «αριστερός». Αντί για «παρτιζάνος καπετάνιος»,
όπως τον αποκαλούσατε το 2015, µετετράπη ξαφνικά σε έναν
καπιταλιστή που τσέπωσε 3 εκατοµµύρια ευρώ από την εµπλοκή
του µε την υπόθεση «ΜΜΕ-ΣΥΡΙΖΑ». Είναι ακριβώς το αφήγηµα
Βαξεβάνη, ο οποίος επιχειρεί να απαξιώσει όχι µόνο τον µάρτυρα
αλλά όλες τις εργασίες της επιτροπής. Είναι βέβαια κατανοητό
γιατί ο κ. Βαξεβάνης προσπαθεί να στείλει αλλού τη «µπάλα», µα-
κριά από το «DOCUMENTO». Άλλωστε, έχει τη δική του προσω-
πική αγωνία για τα µέσα ενηµέρωσης ιδιοκτησίας του και το πώς
αυτά στήθηκαν και αναπτύχθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ. Το αν θέλει, όµως,
ο κ. Βαξεβάνης παραπάνω χρήµατα για την επιχείρησή του ή πα-
ραπάνω αστυνοµικούς για την ασφάλειά του δεν πρέπει να
αφορά ούτε τη Βουλή ούτε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Όταν, λοιπόν, βλέπουµε την επιχειρηµατολογία και την
ατζέντα τού «DOCUMENTO» να αναπαράγονται από Βουλευτές
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οδηγούµαστε αναγκαστικά σε
σκέψεις για το ποιος είναι τελικά συνέταιρος ποιου σε αυτή την
υπόθεση!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µόνη πια διέξοδος για τη
στενή οµάδα του κ. Τσίπρα, πέραν της µήνυσης κατά του προ-
έδρου της προανακριτικής και των εκβιασµών σε πρώην συνερ-
γάτες τους να µη µιλήσουν, ο µόνος τρόπος διαφυγής, λοιπόν,
από την πραγµατικότητα είναι η άρνησή της. Και αυτό ακριβώς
το χάσµα προκαλεί το ακραίο πολιτικό φαινόµενο που λέγεται
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«ΣΥΡΙΖΑ»: Συνεχείς παλινωδίες σε βασικές θέσεις του και από-
λυτη απόρριψη κάθε θετικής κυβερνητικής πρωτοβουλίας,
ακόµα και της πλέον αυτονόητης. 

Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα, λοιπόν, του σηµερινού
νοµοσχεδίου -για να έρθω στη συζήτηση του νοµοσχεδίου- το
οποίο φροντίσατε να καταψηφίσετε ήδη από τη συζήτηση στην
αρµόδια επιτροπή.

Για να µην παρεξηγηθώ, ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης κ. Ξανθόπουλος είναι ένας σοβαρός και πολύ καλός συ-
νάδελφος. Θυµάµαι, όµως, την πρόσφατη συζήτηση που κάναµε
εδώ στην Ολοµέλεια για τη διάταξη περί προστασίας των µελών
επιτροπών του Υπουργείου Υγείας από κακόβουλες ή καταχρη-
στικές µηνύσεις. Τότε ο κ. Ξανθόπουλος δεν έφερε καµµία αν-
τίρρηση στη διάταξη αυτή. Το µόνο που ζήτησε από τον Υπουργό
ήταν να επιβεβαιώσει ότι η εν λόγω ασυλία θα αφορούσε απο-
κλειστικά τις εργασίες της επιτροπής για κορωνοϊό. 

Αν και η διαβεβαίωση δόθηκε, αυτό που ακολούθησε δεν είχε
καµµία σχέση µε την αρχική υπεύθυνη στάση του κ. Ξανθόπου-
λου. Και τι δεν ακούσαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι υπάρχει συνωµο-
σία συγκάλυψης των γιατρών που γνωµοδοτούν, ότι τα µέλη της
επιτροπής ανταλλάσσουν χάρες µε την Κυβέρνηση, κι ένα σωρό
άλλες «εξαλλότητες», µε τις οποίες κλήθηκε στη συνέχεια να
συντονιστεί δυστυχώς και ο κ. Ξανθόπουλος, έχοντας την ατυχία
να ανήκει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Έτσι και σήµερα, δυστυχώς, καταλήγει να αρνείται το προφα-
νές. Χωρίς δικό του σκεπτικό, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίζει µέτρα για την
προστασία παιδιών χωρισµένων γονιών, νοµοθετικές καινοτοµίες
που θα διευκολύνουν τη συνεννόηση µετά τη διάσπαση του έγγα-
µου βίου πάνω στη βασική αρχή της µη διάκρισης µεταξύ των γο-
νέων. Με τον τρόπο αυτόν αµφότεροι οι γονείς θα µπορούν να
διατηρήσουν ανεµπόδιστη επικοινωνία µε τα παιδιά τους, συµβάλ-
λοντας µε την παρουσία τους στην οµαλή ψυχολογική και πνευ-
µατική τους ανάπτυξη. Καθιερώνεται η από κοινού άσκηση της
γονικής µέριµνας και από τις δύο γονείς µετά το διαζύγιο, όπως
ήδη εφαρµόζεται σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Προάγον-
ται οι εναλλακτικές µέθοδοι επίλυσης των οικογενειακών διαφο-
ρών, όπως η διαµεσολάβηση και, τέλος, θεσπίζεται το µαχητό
κριτήριο του ενός τρίτου για τον χρόνο επικοινωνίας του παιδιού
µε τον γονέα µε τον οποίο δεν διαµένει. 

Βασικός στόχος η ενίσχυση της ενεργού παρουσίας και των δύο
γονέων στην ανατροφή του τέκνου, έτσι ώστε να µη µεταβάλλον-
ται οι σχέσεις µε τα παιδιά τους µετά από τυχόν διαζύγιο ή διά-
σταση των συζύγων. Δεν πρόκειται, εποµένως, για αλλαγή της
θέσης της πολιτείας έναντι των γονέων, αλλά αποκλειστικά και
µόνο για προσπάθεια καλύτερης εξυπηρέτησης των συµφερόντων
του παιδιού. Τα συµφέροντα αυτά όντως εξυπηρετούνται µε την
από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας, την υποχρέωση ενηµέ-
ρωσης εκ µέρους του γονέα που διαµένει µε το τέκνο προς τον
άλλον γονέα για έγγραφα που το αφορούν, την προηγούµενη συ-
ναίνεση του γονέα που δεν διαµένει µε το τέκνο για σηµαντικά ζη-
τήµατά του και την υποχρέωση του γονέα που διαµένει µε το τέκνο
να ενισχύει τη σχέση του µε τον άλλον γονέα και τους συγγενείς
του. 

Με άλλα λόγια, το νοµοσχέδιο αυτό προσπαθεί να γεφυρώσει
χάσµατα και να αποκαταστήσει την ουσιαστική επικοινωνία, να
φέρει πιο κοντά ανθρώπους που µπορεί κάποτε να αποµακρύνθη-
καν, να ενώσει τις δυνάµεις τους για το κοινό, υπέρτερο καλό ενός
παιδιού. Εδώ αυτό ταυτίζεται προφανώς µε το συµφέρον του παι-
διού, το οποίο θέτει το Υπουργείο Δικαιοσύνης υπεράνω όλων των
ενηλίκων. 

Αν αντικαταστήσουµε, µάλιστα, τις λέξεις «ενήλικοι» και «παιδί»
µε τις έννοιες «κόµµατα» και «πατρίδα», θα διαπιστώσουµε ότι
αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία ταυτίζεται, όπως και οι περισσό-
τερες άλλες, µε τη γενική προσπάθεια της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη να ενώσει και όχι να χωρίσει τους Έλληνες,
µια πολιτική υπευθυνότητα, που βάζει την Ελλάδα πάνω από τα
κόµµατα. Αυτή, ακριβώς, την προσπάθεια σας καλώ να στηρί-
ξουµε για άλλη µια φορά όλοι µαζί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Καµίνη, ο οποίος έχει ζητήσει τον
λόγο γιατί θα πρέπει να πάει να εµβολιαστεί, και ακολουθεί ο κ.
Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ συγ-
γνώµη από τον κ. Κωνσταντινίδη, θα είµαι πολύ σύντοµος.

Πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην υπόθεση της γο-
νικής µέριµνας να είµαστε όσο το δυνατόν πιο ανοιχτοί, ούτε
αποσπασµατικοί ούτε δογµατικοί.

Το Υπουργείο αποδίδει στο νοµοσχέδιο τον χαρακτήρα «µε-
ταρρύθµιση του οικογενειακού δικαίου». Επιτρέψτε µου να έχω
διαφορετική άποψη. Το οικογενειακό δίκαιο που θεσπίστηκε το
1983, αυτό ναι, το ακούσαµε πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα
αυτές τις µέρες, ήταν µια ριζική για την εποχή µεταρρύθµιση και
αποτελεί ένα πολύ σηµαντικό κεκτηµένο που οφείλουµε να δια-
φυλάξουµε. Φυσικά από το 1983 έχει αλλάξει η κοινωνική πραγ-
µατικότητα και ο νοµοθέτης οφείλει να προσαρµόζεται. Το µείζον
κοινωνικό θέµα το οποίο καλούµαστε να ρυθµίσουµε σήµερα
µπορούµε να το προσεγγίσουµε από τέσσερις οπτικές γωνίες:
την οπτική γωνία του φύλου, του συζύγου, του γονέα και τέλος
του παιδιού.

Κέντρο βάρους της συζήτησης µας -συµφωνούµε όλοι-, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει βεβαίως να είναι το συµφέρον του
παιδιού. Ήδη οφείλω να οµολογήσω ότι από την πρώτη συζή-
τηση στην επιτροπή της Βουλής µου έκανε εντύπωση η παντελής
έλλειψη τεκµηρίωσης για το τι εφαρµόζεται στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη αναφορικά µε την από κοινού άσκηση της γονικής µέρι-
µνας, τη διαµεσολάβηση και το δικαίωµα επικοινωνίας.

Μας υποσχέθηκε ο κύριος Υπουργός στη συνεδρίαση των επι-
τροπών ότι θα παραθέσει συγκριτικά στοιχεία. Το µόνο τελικά
που πήραµε ήταν υπό µορφή πορίσµατος το νοµοσχέδιο µε την
αιτιολογική στο οποίο είχε καταλήξει η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή που ο ίδιος ο Υπουργός είχε συγκροτήσει και το πρακτικό
µιας συνεδρίασης της εν λόγω επιτροπής.

Στο σώµα του νοµοσχεδίου µε νοµοτεχνικό -επιτρέψτε µου να
πω- απολύτως εσφαλµένο τρόπο συµπεριλαµβάνονται κατά
τρόπο πανηγυρικό δύο διεθνείς συµβάσεις. Η συµπερίληψη αυτή
γίνεται για λόγους εντυπωσιασµού. Όλοι γνωρίζουµε ότι σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα ούτως η άλλως όλες οι νοµοθετικές δια-
τάξεις πρέπει να ερµηνεύονται υπό το φως των διεθνών
συµβάσεων που έχει κυρώσει η Βουλή. Ως εκ περισσού έρχονται
αυτές οι διεθνείς συµβάσεις αυτή τη στιγµή στο σώµα του νοµο-
σχεδίου. Αποτελεί έναν νοµοθετικό πληθωρισµό απαράδεκτο
που γίνεται για λόγους και µόνο εντυπωσιασµού. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι άλλες διεθνείς συµβάσεις που έρχονται σε εφαρµογή
δεν θα εφαρµόζονται επειδή δεν θα ξαναφέρει το νοµοσχέδιο;

Κοιτάζοντας κανείς το σύνολο του νοµοσχεδίου µπορεί να δια-
κρίνει δύο κεντρικά ζητήµατα και δύο παρακολουθηµατικά. Κεν-
τρικό ζήτηµα είναι αφ’ ενός η άσκηση της γονικής µέριµνας και
µετά τη λύση της συζυγικής σχέσης και αφ’ ετέρου το δικαίωµα
επικοινωνίας του γονέα µε το παιδί. Παρακολουθηµατικά αλλά
εξίσου σηµαντικά είναι ο θεσµός της διαµεσολάβησης και η επι-
µόρφωση των δικαστών.

Έχει ήδη διεξαχθεί ένας εξαντλητικός πολιτικός και επιστηµο-
νικός διάλογος και έχουν αποτυπωθεί βάσιµες ενστάσεις ως
προς το «από κοινού» και «εξίσου» της γονικής µέριµνας. Ειδικά
για το «εξίσου», κύριε Υπουργέ, σας προσέφερε µια πολύ καλή
νοµική διέξοδο ο κ. Αθανασίου για το πώς πρέπει να το αντικα-
ταστήσετε, καθώς και ως προσφορά και αναγκαιότητα του τεκ-
µηρίου του ενός τρίτου στην επικοινωνία.

Επιτρέψτε µου να σταθώ στον θεσµό του οικογενειακού δικα-
στηρίου, την αναβάθµιση του οποίου εµείς προτείνουµε όχι σή-
µερα, αλλά την έχουµε ήδη προτείνει και στο προεκλογικό µας
πρόγραµµα και ακόµη πιο παλιά. 

Επαναλαµβάνετε επίµονα, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι εφικτό
να γίνουν οικογενειακά δικαστήρια µε το επιχείρηµα ότι το 70%
των υποθέσεων αφορούν τα πρωτοδικεία Αθήνας και Θεσσαλο-
νίκης. Θα µπορούσε, λοιπόν, η σύσταση των οικογενειακών δι-
καστηρίων να γίνει ανά εφετειακή περιφέρεια από τα ειδικά
τµήµατα τη συγκρότηση των οποίων προέβλεπε ο ν.2447/1996,
να αναβαθµιστούν σε διακριτά δικαστήρια που θα αποφασίζουν
για ζητήµατα που άπτονται της γονικής µέριµνας και της επικοι-

12636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νωνίας γονέων και τέκνων. Αν αυτός ο θεσµός του οικογενειακού
δικαστηρίου είχε λειτουργήσει τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια
στη χώρα µας θα µιλούσαµε σήµερα µε τελείως διαφορετικούς
όρους.

Οφείλω κλείνοντας να εκφράσω την εξής ανησυχία που επιβε-
βαιώνει κι αυτή την αναγκαιότητα των οικογενειακών δικαστη-
ρίων. Στο άρθρο 18 ανοίγετε τον δρόµο για ανατροπή των
συµφωνιών γονικής µέριµνας που έχουν γίνει ήδη µε το υφιστά-
µενο σήµερα καθεστώς µετά από αίτηση του ενός από τους δύο
γονείς µέσα σε διάστηµα δύο ετών από την έναρξη της ισχύος
του παρόντος νοµοσχεδίου. Φανταστείτε τι έχει να γίνει στα πρω-
τοδικεία της χώρας το αµέσως προσεχές διάστηµα όπου υποθέ-
σεις γονικής µέριµνας µε το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο και
υποθέσεις µε το νέο νοµικό πλαίσιο θα συσσωρευθούν στα πι-
νάκια των δικαστηρίων µε τους δικαστές να καλούνται να απο-
φανθούν αµέσως και γρήγορα έχοντας ως εφόδια µονάχα τα
επιµορφωτικά σεµινάρια της Εθνικής Σχολής Δικαστών. Γι’ αυτό
απαιτείται εδώ και τώρα -και το επαναλαµβάνω για πολλοστή
φορά- όχι µόνο η ενίσχυση του θεσµού της διαµεσολάβησης
αλλά και η αναβάθµιση του θεσµού του οικογενειακού δικαστη-
ρίου µε καταρτισµένους δικαστές, πραγµατικά καταρτισµένους,
οι οποίοι θα έχουν ως αποκλειστικό αντικείµενο ενασχόλησης τις
υποθέσεις οικογενειακού δικαίου επικουρούµενοι από κοινωνι-
κούς λειτουργούς, ψυχολόγους και ψυχιάτρους ως εµπειρογνώ-
µονες. Αν δεν γίνει αυτό πολύ φοβάµαι ότι θα βρεθούµε µπροστά
σε πάρα πολύ δυσάρεστες εκπλήξεις.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Επί του προσωπικού έχω κάτι

µε τον κ. Μαραβέγια. Θα µου δώσετε για δύο λεπτά τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ανέφερε

το όνοµά σας; 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πλήρως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Μαραβέγιας µού έκανε την

τιµή να µε αναφέρει στην οµιλία του και δεν καταλαβαίνω πώς
συνέδεσε τον Καλογρίτσα, εµένα και το νοµοσχέδιο, σε ένα πα-
ραληρηµατικό ύφος, λέγοντας µάλιστα ότι εγώ όταν είχε έρθει
η τροπολογία του κ. Κοντοζαµάνη στο συζητούµενο νοµοσχέδιο
για την παροχή ασυλίας για το ακαταδίωκτο των µελών της επι-
τροπής των λοιµωξιολόγων έκανα απλώς διευκρινιστικές ερωτή-
σεις. Αλλά µετά, µολονότι είµαι σοβαρός άνθρωπος, έχω την
ατυχία να είµαι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και
ακολούθησα αυτή τη συλλογική απόφαση. Ειλικρινά δεν µπορώ
να τον παρακολουθήσω. Ρώτησα διευκρινιστικά τον κ. Κοντοζα-
µάνη κάτι για το οποίο µου απάντησε. Συνεννοηθήκαµε σε επί-
πεδο Κοινοβουλευτικής Οµάδας και ακολουθήσαµε τη δέουσα
διαδικασία. Ένα είναι αυτό. 

Δεύτερον, δεν είναι ατυχία να είµαι στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι τιµή µου. Είµαι στην Αριστερά από δε-
καοκτώ χρονών. Αυτοί οι χαρακτηρισµοί και οι αυθαίρετες σκέ-
ψεις χαρακτηρίζουν αυτόν που τις εκφράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Κωνσταντινίδη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-
ζητούµε ένα σχέδιο νόµου που πραγµατεύεται ένα ευαίσθητο
κοινωνικό κεφάλαιο, τις σχέσεις των γονέων µε τα τέκνα µετά τη
διάσπαση της συζυγικής συµβίωσης. Γνωρίζουµε όλοι, κυρίως οι
δικηγόροι συνάδελφοι, ότι σε τέτοιες καταστάσεις συχνά οι άν-
θρωποι οδηγούνται σε αντιπαραθέσεις στις οποίες, µάλιστα, εµ-
πλέκουν και τα παιδιά τους, κάποτε ακούσια, άλλοτε δυστυχώς
και συνειδητά. Σε αυτές τις περιπτώσεις ο κανόνας είναι οι πο-
λυετείς αντιδικίες µε τραυµατικές συνέπειες για τα παιδιά εξαι-
τίας των εκατέρωθεν αντεγκλήσεων. 

Ειπώθηκε ήδη από αρκετούς οµιλητές ότι ο υφιστάµενος προ-
οδευτικός για την εποχή του νόµος ολοκλήρωσε τον βίο του. Οι
κοινωνικές δοµές, οι θεσµοί και οι αντιλήψεις έχουν αλλάξει και
ήρθε η ώρα να µεταρρυθµίσουµε το νοµοθετικό πλαίσιο ώστε να
ανταποκρίνεται στις νέες συνθήκες και ανάγκες. 

Προ ολίγων µηνών είχα µια σχετική συζήτηση µε συγγενικό
µου πρόσωπο γυναίκα και µητέρα, η οποία διαµένει για κάποια
χρόνια στο εξωτερικό. Πραγµατικά είδα την έκπληξη στο πρό-
σωπό της όταν της εξήγησα ότι η συνήθης πρακτική στην Ελ-
λάδα είναι η ανάθεση της επιµέλειας στη µητέρα και η
αναγνώριση δικαιώµατος επικοινωνίας στον πατέρα. Η ίδια θεω-
ρούσε αυτονόητη την ανατροφή των παιδιών και από τους δύο
γονείς µετά το διαζύγιο. 

Νοµίζω ότι ο καθένας µας από διάφορα ερεθίσµατα που έχει
δεχθεί έχει συνειδητοποιήσει την ανάγκη διαµόρφωσης ενός
νέου λειτουργικού περιβάλλοντος για τους ανθρώπους που χω-
ρίζουν, που θα υπηρετεί το βέλτιστο συµφέρον του παιδιού.
Γιατί, πράγµατι, υπάρχει βέλτιστο συµφέρον ανάµεσα στις πολ-
λές ανάγκες και τα δικαιώµατα του κάθε παιδιού και στα πρα-
κτικά ασυµβίβαστα που µπορεί να χαρακτηρίζουν την κάθε
περίπτωση. Οµολογώ όµως ότι η αναγγελία της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας από τον κύριο Υπουργό αντανακλαστικά θα έλεγα
ότι µου προκάλεσε αντιφατικές σκέψεις. Από τη µια είπα «επιτέ-
λους» για την αλλαγή ενός τοπίου που είχε καταλήξει να είναι ιδι-
αίτερα προβληµατικό και αναποτελεσµατικό και από την άλλη
επηρεασµένος από την ένταση παρόµοιων υποθέσεων από επαγ-
γελµατική διαστροφή, θα έλεγε κάποιος, φοβήθηκα ότι αγγί-
ζουµε πολύ ευαίσθητες χορδές.

Το σχέδιο νόµου όµως αφόπλισε κάθε αναστολή µου. Κατά-
φερε να κινηθεί στο όριο του λελογισµένου εκσυγχρονισµού.
Στοχεύει στην αποφόρτιση των διαδικαστικών εντάσεων, κατα-
πολεµά την αντίληψη του «θα σου πάρω τα παιδιά», οριοθετεί το
πλαίσιο σε κατεύθυνση εκτόνωσης και συγκατάβασης. Εδράζεται
στις κρατούσες επιστηµονικές θέσεις και σε σύγχρονες κοινωνι-
κές αντιλήψεις, συµβαδίζει µε την εποχή και µε την κοινωνία. 

Ποιος είναι ο βασικός του άξονας; Ότι το βέλτιστο συµφέρον
του τέκνου υπηρετείται από την ουσιαστική συµµετοχή και των
δύο γονιών στην ανατροφή και τη φροντίδα του. Τι φιλοδοξεί να
πετύχει; Να αποτρέψει τη διάρρηξη των σχέσεων του παιδιού µε
τον κάθε γονέα, να αποµακρύνει το πρώην ζευγάρι από αδιέξο-
δες συγκρούσεις και αντιδικίες, να κατευθύνει τον κάθε γονιό
στον σεβασµό των δικαιωµάτων της άλλης, παράλληλης συµπλη-
ρωµατικής και αναγκαίας για την ισορροπία του παιδιού σχέσης,
να οδηγήσει σε συναινετικές λύσεις στη διαµεσολάβηση, αλλά
και στη συµµόρφωση και στο σεβασµό των συµφωνιών και των
δικαστικών αποφάσεων. Ασφαλώς και ορίζει δικαιοδοτικό πλαί-
σιο για τον δικαστή. Αυτό κάνει κάθε νοµοθεσία. Επειδή όµως,
µιλάµε για ανθρώπινες σχέσεις και ανάγκη για εξατοµικευµένη
αξιολόγηση, ο νόµος παρέχει ευρύτητα και ευελιξία. 

Κανόνας είναι η από κοινού και εξίσου άσκηση γονικής µέρι-
µνας στη µετά τη συζυγική σχέση. Ακούστηκε η κριτική ότι το
«εξίσου» δεν όριζε τη συζυγική σχέση και γιατί να ορίζει την µετά;
Όµως κάτι τέτοιο δεν ισχύει. Έστω και αν δεν υπήρχε ρητή δια-
τύπωση από πουθενά, δεν απέρρεε σχέση υπεροχής ανάµεσα
στα δικαιώµατα των δύο γονέων. 

Προβλέπει εξάλλου την υποχρέωση του ενός να προστατεύει
και να ενισχύει τη σχέση του τέκνου µε τον άλλο γονέα και µε
την ευρύτερη οικογένειά του, αλλά και την υποχρέωση πληρο-
φόρησης εκείνου που δεν έχει την επιµέλεια του τέκνου για τις
υποθέσεις του, κάτι επίσης αυτονόητο και αναγκαίο. 

Σηµείο τριβής κατά τη συζήτηση αποτέλεσε η καθιέρωση του
τεκµηρίου επικοινωνίας στο 1/3 του συνολικού χρόνου, το οποίο
είναι απολύτως εναρµονισµένο µε τη φιλοσοφία του σχεδίου,
σχεδόν αναγκαίος όρος για να εγκαταλειφθεί η λογική της ερ-
γαλειοποίησης των παιδιών στις δικαστικές διαµάχες. Τεκµήριο,
όπως κατ’ επανάληψη ειπώθηκε -αλλά εξακολουθεί δυστυχώς να
παρερµηνεύεται, φοβάµαι, σκοπίµως- µαχητό, που σηµαίνει ότι
ανάλογα µε τις περιστάσεις, ο δικαστής µπορεί να διαµορφώσει
τα άλλα κριτήρια και να καταλήξει σε διαφορετική απόφαση. 

Στις περιπτώσεις τώρα κακής άσκησης της γονικής µέριµνας,
εκτός από την υφιστάµενη γενική πρόβλεψη για τη δυνατότητα
αφαίρεσής της από τον γονέα που παραβιάζει ή ασκεί καταχρη-
στικά τα καθήκοντά του, καθιερώνονται κριτήρια που βοηθούν
το έργο της δικαιοσύνης και κατοχυρώνουν το συµφέρον των
παιδιών. Αυτά είναι η µη συµµόρφωση στις δικαστικές αποφά-
σεις και συµφωνίες, η αποξένωση του τέκνου µε τον ένα γονέα
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και η διατάραξη των σχέσεών τους, η παράβαση ή η παρεµπό-
διση της απόφασης για την επικοινωνία ή την κακή άσκηση ή πα-
ράλειψη άσκησής της από τον δικαιούχο γονέα, η αδικαιολόγητη
µη καταβολή της διατροφής, η καταδίκη του γονέα µε οριστική
απόφαση για ενδοοικογενειακή βία ή για εγκλήµατα κατά της γε-
νετήσιας ελευθερίας ή εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής. 

Με τον τρόπο αυτό, θα γνωρίζουν όλοι πλέον την απαξία και
τις σοβαρές συνέπειες που επάγονται συγκεκριµένες συµπερι-
φορές. Όπως εξηγήθηκε επαρκέστατα εν όψει των σηµαντικών
επιπτώσεων, αλλά και καταχρηστικών πρακτικών, εύλογα νοµίζω,
κρίθηκε αναγκαία η συνδροµή τουλάχιστον της πρωτόδικης κα-
ταδίκης, για την επέλευση των συνεπειών του νόµου. 

Εξάλλου, αρκετός λόγος έγινε για την ανάγκη συστάσεως οι-
κογενειακών δικαστηρίων. Όµως δεν αποτελούν πανάκεια, ενώ
ως γνωστόν -και αυτό ελέχθη- υπάρχουν ήδη ειδικά τµήµατα που
εκδικάζουν τον µεγαλύτερο όγκο των σχετικών υποθέσεων. 

Κλείνοντας, λοιπόν, θα ήθελα να συγχαρώ τον κύριο Υπουργό
για την τόλµη του και να δηλώσω τη στήριξή µου στην ισορρο-
πηµένη και συνάµα εκσυγχρονιστική αυτή νοµοθετική πρωτοβου-
λία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εγώ σας

ευχαριστώ και για την τήρηση του χρόνου. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Λάππα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας πιστεύω ότι πιστεύετε πως αυτό που κά-

νετε είναι κάτι καλό για το οικογενειακό δίκαιο. Αυτή είναι µία βα-
σική σας θέση. Και µία δεύτερη: λέτε ότι δεν κατανοείτε την
αρνητική στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και όσων
άλλων από το κόµµα σας έχουν µία κριτική στάση µε ενστάσεις
και αντιρρήσεις. 

Το πρώτο πρόβληµα είναι ένα ενδιάθετο στοιχείο της ψυχο-
σύνθεσης του καθενός να πιστεύει αυτό που θεωρεί ο ίδιος, ότι
αυτό που κάνει το πιστεύει. Το δεύτερο, όµως, έχει να κάνει, όχι
µόνο µε σας, αλλά µε µια πλειάδα οργανώσεων, φορέων, κοινο-
τήτων, προσωπικοτήτων, προσώπων, Βουλευτών, συναδέλφων
σας, για να χαρακτηρίσετε τη στείρα και αρνητική στάση όλων
αυτών που σας ανέφερα. 

Για να δούµε, λοιπόν, ποιοι είναι αυτοί που εξέφρασαν στείρα
αρνητική στάση απέναντι στο νοµοσχέδιο. Πρώτον, σήµερα µόνο
εκατόν ογδόντα οκτώ ευρωπαϊκά και διεθνή δίκτυα, εκατόν τέσ-
σερις γυναικείες οργανώσεις, χθες άλλες ογδόντα µία οργανώ-
σεις ελληνικές και ευρωπαϊκές -οι εκατόν τέσσερις είναι και
διεθνείς- έστειλαν γράµµα στον κύριο Πρωθυπουργό και ζητού-
σαν την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Σήµερα αποκαλύφθηκε στη
Βουλή ότι όχι µόνο αυτές οι οργανώσεις αλλά και ο ίδιος ο ΟΗΕ,
ο οποίος είναι ο διεθνής παράγων, θεµατοφύλακας και υλοποι-
ητής της διεθνούς σύµβασης των δικαιωµάτων του παιδιού, ανά-
φεραν ενστάσεις επί όλων των θεµάτων τα οποία αποτελούν τα
επίµαχα σηµεία των αντιρρήσεών µας: Το «εξίσου», το «ένα
τρίτο», το άρθρο 100 του νοµοσχεδίου σας, όλα αυτά τα επίµαχα
σηµεία. Τα είπε πριν ο κ. Ραγκούσης. 

Σηµασία έχει ότι έχετε αυτή τη στιγµή απέναντί σας όχι το εγ-
χώριο αντιπολιτευτικό τόξο ή τη νοµική κοινότητα, πλέον έχετε
και ευρωπαϊκούς και διεθνείς θεσµούς, τους πλέον επίσηµους.
Μάλιστα, στο πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου σας αναφέρετε ότι
το νοµοσχέδιό σας, όπως παρακάτω τίθενται, υλοποιεί το πνεύµα
και τις διατάξεις της Διεθνούς Σύµβασης των Δικαιωµάτων του
Παιδιού, δηλαδή του ΟΗΕ και ο ΟΗΕ σήµερα σας κάνει παρατη-
ρήσεις. Να το λάβετε υπ’ όψιν παρακαλώ, γιατί θα είναι µία εµ-
µονική τελείως, πεισµατική άρνηση, αδικαιολόγητη σε κάθε
περίπτωση. 

Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι κάνατε έναν πολύ καλό διάλογο. Γυ-
ναικείες οργανώσεις οι οποίες ήταν παρασκευαστές του νόµου
το 1983 δεν καλέσατε. Πριν από την επιτροπή Τέντε διάλογο διά-
χυτο και δηµόσιο για πολύ χρόνο µε τη νοµική κοινότητα, δικη-
γορικούς συλλόγους, δικαστές, τη νοµική σχολή, δεν κάνατε.
Καµµία γυναικεία οργάνωση δεν καλέσατε στο Υπουργείο. 

Εν πάση περιπτώσει, θα πείτε ότι αυτοί έχουν τον δικό τους
λόγο και τα δικά τους «συµφέροντα» να έχουν αντιρρήσεις.
Καλά, αυτοί έχουν αντιρρήσεις. Η Επιστηµονική Υπηρεσία της

Βουλής σήµερα, που απονοµιµοποιεί και διαλύει παντελώς όλα
τα επιχειρήµατα των δέκα επίµαχων σηµείων µε τα οποία ασχο-
λείται, έχει συµφέροντα, έχει κανέναν λόγο, που είναι η πρώτη
φορά στα δύο χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας;
Απονοµιµοποιεί τελείως το νοµοσχέδιό σας. 

Θα αναφερθώ σε τέσσερα-πέντε σηµεία, αν φτάσει ο χρόνος. 
Σηµασία έχει το εξής. Το νοµοσχέδιό σας κάνει κάτι το οποίο

είναι απαράδεκτο, κύριε Υπουργέ. Δεν φέρνετε καµµία µεταρ-
ρύθµιση. Η µεταρρύθµιση ήταν αυτή του 1983, που κατήργησε
την πατρική εξουσία, τη χειραφεσία, ανέδειξε το συµφέρον του
τέκνου σε κορωνίδα του οικογενειακού δικαίου που κατηύθυνε
και πηδαλιουχούσε τη σκέψη των γονέων, της κοινωνίας και των
δικαστών. Εσείς κάνετε απλώς µια παρέµβαση, που συνιστά αν-
τιµεταρρύθµιση, κατά τη νοµική µου άποψη. Και θα σας πω γιατί. 

Κατ’ αρχάς επαναφέρει δύο έννοιες που ήταν κατηργηµένες
από το 1983, την υποχρεωτικότητα και την υπαιτιότητα. Στο νο-
µοσχέδιό σας είναι διάχυτες µέσα αυτές οι δύο έννοιες και µάλι-
στα βαρύνουν µονοµερώς και µε άδικο τρόπο -σας το λέει η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στις σελίδες 13 και 15 νο-
µίζω- τον γονέα που έχει την επιµέλεια ή διαµένει µε το τέκνο. Ο
έτερος γονέας, ο οποίος έχει ένα σοβαρό δικαίωµα -τεράστιο,
που είναι και καθήκον- να ασκεί την επικοινωνία, έχει ελάχιστες
υποχρεώσεις.

Αυτή η αδικία συνιστά νοµοθετικό παραλογισµό. Και εδώ µια
και λέω παραλογισµό αυτή είναι η άποψη των νοµικών που εδώ
και πολλούς µήνες κάνουν τον δηµόσιο διάλογο σε σχέση µε τις
διατάξεις των νοµοσχεδίων όταν ακόµα συζητούσε η επιτροπή
του κ. Τέντε.

Εν πάση περιπτώσει, λέω ότι έχετε µια απέχθεια και απο-
στροφή σε ό,τι έχει κάνει και ό,τι έχει γίνει έστω και από νοµικούς
επιστήµονες επί ΣΥΡΙΖΑ. Και µιλάω για την νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή υπό τον κ. Παπαγεωργίου, τον αντεισαγγελέα του
Αρείου Πάγου. Δεν σας άρεσε το πόρισµα. Κάνατε µια δική σας
µε τον κ. Τέντε και µε τις κορυφαίες νοµικές προσωπικότητες
που εσείς ο ίδιος επιλέξατε. Το πόρισµά της τι το κάνατε; Και
σας ρωτάµε τώρα τρεις φορές σε τρεις επιτροπές να µας πείτε
ποιοι είναι οι νοµοπαρασκευαστές αυτού του νοµοσχεδίου; 

Διότι εµείς ως νοµικοί που διακονούµε τη δικαιοσύνη σαράντα
χρόνια στα ακροατήρια και έχουµε φάει µε το κουτάλι τις νοµικές
διατάξεις του γονεακού δικαίου έχουµε αξίωση να µάθουµε αν
το «1/3» και το «εξίσου» ξεκινάει, έχει αφετηρία, σκέψη νοµικού
ανθρώπου, ενός νοµικού επιστήµονα. Αυτό δεν το είπατε και
έχετε υποχρέωση να το πείτε.

Για εµένα είναι αδιανόητο, δεν µπορεί να ξεκινάει από τη
σκέψη νοµικού ανθρώπου το να λέει ότι κάτι που δεν ίσχυε στον
γάµο θα ισχύει µετά τον χωρισµό, που είναι πολύ χειρότερα, µετά
από σύγκρουση. Μάλιστα, ένας ψυχίατρος από τους φορείς είπε
ότι το συγκρουσιακό διαζύγιο απελευθερώνει µια λάβα ηφαι-
στείου που κατακαίει ψυχές, συνειδήσεις, υπάρξεις, δικαιώµατα,
συλλογικότητες όπως είναι και η οικογένεια και η κοινωνία κατ’
επέκταση αφού κατακαίει τις οικογένειες και δυσκολεύει την ανά-
πτυξη ελεύθερων και συνειδητών προσωπικοτήτων, όπως πρέπει
να είναι η οικογένεια και για το παιδί και για τους δύο γονείς του.
Άρα, λοιπόν, δεν κάνετε κανέναν διάλογο και µην τον επικαλεί-
στε. 

Γι’ αυτό άλλωστε εκείνο το νοµοσχέδιο ήταν µεταρρύθµιση,
γιατί έγινε µε τη συµµετοχή ολόκληρης της κοινωνίας, ψυχίατροι,
κοινωνικοί λειτουργοί, ψυχολόγοι, νοµικοί, όλες οι γυναικείες ορ-
γανώσεις. Η πλειοψηφία της επιτροπής από τους δεκαπέντε οι
οκτώ ήταν γυναίκες, έξι από το συντονιστικό όργανο των γυναι-
κείων οργανώσεων, η κ. Σπηλιωτοπούλου που σήµερα αρθρο-
γραφεί εναντίον των νοµοσχεδίων σας ως εκπρόσωπος του
δικηγορικού σώµατος υπό τον κ. Μάνεση και εκεί ανήκε και η
αποδηµούσα Αλίκη Γιωτοπούλου - Μαραγκοπούλου. Οκτώ γυ-
ναίκες πλειοψηφία σε µια επιτροπή. 

Γιατί; Γιατί ο νοµοθέτης αντιλαµβάνονταν, κύριε Υπουργέ, ότι
η µητρότητα δεν είναι προσωπική ιδιότητα, δεν αφορά το πρό-
σωπο της γυναίκας, έχει κοινωνικό αποτύπωµα και περιεχόµενο,
είναι δοµικό στοιχείο και της οικογένειας και της κοινωνίας. Αυτό
δεν αντιληφθήκατε, γι’ αυτό σας είπα στις επιτροπές ότι δεν µπο-
ρεί ποτέ ούτε καν ως ενδεχόµενο να έχει επιτυχία σε κοινωνικό
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και κοινωνιολογικό επίπεδο το νοµοθέτηµά σας. Είναι εκ προοι-
µίου αποτυχηµένο, διότι δεν έκανε τον διάλογο που έπρεπε να
κάνει για να µπορείτε να συγκεντρώσετε όλο τον πλούτο της ελ-
ληνικής κοινωνίας που σαράντα χρόνια εφαρµόζει και υλοποιεί
το προοδευτικότερο νοµοσχέδιο και στην Ευρώπη και στον
κόσµο, όπως έλεγαν οι εµπειρογνώµονες του ΟΗΕ. Αυτό ήταν
το πρώτο.

Δεύτερον,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, ολοκληρώστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µου πείτε εάν ήρθε εκτός από το

έγγραφο του ΟΗΕ και έγγραφο της GREVIO. Απ’ ό,τι βλέπω στα
site των ευρωπαϊκών ΜΜΕ και η GREVIO διαµαρτύρεται για δια-
τάξεις των νοµοσχεδίων.

Να αρχίσω τώρα να επιχειρηµατολογώ για το «εξίσου» και το
«1/3»; Τι να επικαλεστώ; Τις Βουλευτές σας, τον κ. Αθανασίου
πριν από λίγο, µε τριάντα πέντε χρόνια εµπειρία ως ανώτατος δι-
καστής; Τι δεν θέλετε να ακούσετε επιτέλους; 

Αλλά δεν είναι µόνο ότι κάνατε τον διάλογο µε τον νοµοθετικό
παραλογισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Επι-
τρέψτε µου µια φράση. Σας παρακαλώ θερµά θα ήθελα να ολο-
κληρώσω τη σκέψη µου. 

Δεν φτάνει που κάνετε έναν νοµοθετικό παραλογισµό, -έλεγε
ο Ναπολέων ότι στην πολιτική ο παραλογισµός δεν είναι µειονέ-
κτηµα- κάνετε και κάτι άλλο, έρχεστε µε νοµοτεχνική βελτίωση
να αλλάξετε το περιεχόµενο άρθρου του Αστικού Κώδικα που
δεν περιλαµβάνεται στο νοµοσχέδιό σας. 

Και απευθύνοµαι στον Υφυπουργό, τον κ. Κώτσηρα, απευθύ-
νοµαι δηµόσια στην Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και
ρωτώ το εξής νοµικό ζήτηµα: Επιτρέπεται να γίνει νοµοτεχνική
βελτίωση επί άρθρου που δεν υπάρχει στο συζητούµενο νοµο-
σχέδιο; Η απάντηση είναι «όχι».

Και κλείνω µε µια παραίνεση, κύριε Υπουργέ. Συµφωνώ µε τον
κ. Καµίνη ότι το άρθρο 18 του νοµοσχεδίου σας που λέει ότι
«υπόθεση που έχει κριθεί τελεσίδικα µέχρι τώρα µπορεί πλέον
οποιοσδήποτε από τους γονείς να τη συνεισφέρουν, να την εξα-
γάγουν στο δικαστήριο για επανάκριση». Για τον κ. Κώτσηρα
είναι το ερώτηµά µου. Αντιλαµβάνεστε ότι µιλάµε για τελεσίδικη
απόφαση που παράγει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε φθάσει στα δέκα
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Απευθύνω ερώτηµα στον κ. Κώτσηρα:
Στο άρθρο 18 µπορεί να γίνει επανάκριση τελεσίδικων αποφά-
σεων; 

Εύχοµαι, κύριε Πρόεδρε, να ακούσει την τελευταία στιγµή ο
Υπουργός τους δικούς του ανθρώπους, όχι τους αντιπάλους του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Αυλωνίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σοβαρή δουλειά η νοµοθέτηση. Εν
προκειµένω, για το οικογενειακό δίκαιο και το τµήµα του που
αφορά στις σχέσεις παιδιών και γονέων, είναι πολύ µεγάλο το
βάρος που αναλάβατε. Τι πρέπει να κάνει ένα σοβαρό κράτος,
µια σοβαρή κυβέρνηση, έτσι ώστε να παράγει η νοµοθέτηση το
καλό στην κοινωνία;

Εν προκειµένω, µε την Κυβέρνησή σας τα αυτονόητα γίνονται
δυσνόητα κι έχετε τεράστια ευθύνη γι’ αυτό. Διχάσατε, κατά τη
γνώµη µου, την κοινωνία. Καταπιαστήκατε µε ένα ευαίσθητο
θέµα της ελληνικής κοινωνίας. Εσείς, κύριε Υπουργέ, δεν ορί-
σατε τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή υπό τον πρώην πρόεδρο
του Αρείου Πάγου, τον κ. Τέντε; Εµείς, επί υπουργίας του κ. Κον-
τονή δεν ορίσαµε παρόµοια επιτροπή; Αυτό σηµαίνει ότι όλοι µας
κρίνουµε ότι είναι πολύ σοβαρό το θέµα που καταπιανόµαστε σή-
µερα. 

Και οι δύο αυτές επιτροπές κατέληξαν σε συµπεράσµατα σχε-

δόν παρόµοια. Οι επιτροπές αυτές αποτελούνταν από ανθρώ-
πους που γνωρίζουν το θέµα από επιστηµονική άποψη, καθηγη-
τές, δικηγόρους, σπουδαίους επιστήµονες. Σας παρέδωσαν το
πόρισµά τους. Εσείς τι το κάνετε; Σας ρώτησε και προηγούµενα
ο κ. Λάππας, εξαίρετος νοµικός. Πέστε µας! Σήµερα πέστε µας,
πριν κλείσει η συζήτηση και πάµε σε ψηφοφορία. Αν δεν είχατε
άλλα πράγµατα στη σκέψη σας, θα το υιοθετούσατε. Δεν πειθαρ-
χούν, όµως, οι απόψεις τους σε κοµµατικές ή άλλες σκοπιµότη-
τες. Αναφέροµαι στις νοµοπαρασκευαστικές επιτροπές. Δεν σας
άρεσε, λοιπόν, και ιδού, το νοµοθέτηµα που συντάχθηκε στο
Υπουργείο σας, µε τη µέθοδο της κοπτορραπτικής το φέρνετε
να ψηφιστεί. 

Κύριε Υπουργέ, αν ήµασταν ένα σοβαρό κράτος, αν ήσασταν
µια σοβαρή Κυβέρνηση, και εσείς αν ήσασταν ένας Υπουργός
που δεν θα τον ακουµπούσαν σε ένα τόσο ευαίσθητο θέµα κοµ-
µατικές σκοπιµότητες, θα παίρνατε το πόρισµα της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής που εσείς ζητήσατε, θα καλούσατε µετά
τους αρµόδιους φορείς και θα τους ζητούσατε την τεκµηριωµένη
άποψή τους. Η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, σε συνεργασία
µε σας, στη συνέχεια θα διαµόρφωνε το τελικό σχέδιο και θα συ-
ζητούνταν στη Βουλή -το λέω αυτό, το έχει πει πρώτος ο Σπύρος
Λάππας που πριν από λίγο µίλησε- µε τη διαδικασία των κωδίκων.
Την ξέρετε τη διαδικασία. Θα τοποθετούνταν επ’ αυτού τα κόµ-
µατα χωρίς καµµία δυνατότητα µεταβολής, τροποποίησης ή συµ-
πλήρωσης κ.λπ., όπως γίνεται σήµερα. Έτσι κάνουµε µε τους
κώδικες, κύριε Υπουργέ. Έτσι κάνουν τα σοβαρά κράτη και οι
σοβαρές κυβερνήσεις.

Και θα σας πω και κάτι, επαναλαµβάνοντας τη θέση του αγα-
πητού συναδέλφου Σπύρου Λάππα. Το οικογενειακό δίκαιο θεω-
ρείται ως κατ’ εξοχήν -και δεν βερµπαλίζω καθόλου, το λένε πολύ
σοβαροί επιστήµονες- εθνικό δίκαιο, διότι συνδέεται στενά µε τις
εθνικές παραδόσεις και αντανακλά τον πυρήνα της κοινωνίας
µας στη διαχρονική του εξέλιξη. Και δεν τα λέει ένας οποιοσδή-
ποτε. Τα λέει ο Απόστολος Γεωργιάδης και πολλοί άλλοι, ων ουκ
έστιν αριθµός. Γι’ αυτό έπρεπε να ακολουθήσετε την παραπάνω
διαδικασία που λέω. Το λέω για να το πω. Δεν το κάνατε και δι-
χάσατε την κοινωνία. 

Δεν έχω ξαναδεί -τό ’παν όλοι, παρακολούθησα σε πολύ µε-
γάλο βαθµό όλες τις αγορεύσεις- τέτοιον καταιγισµό πιέσεων
προς τους Βουλευτές. Κάτι δεν πάει καλά λοιπόν. Το λένε και οι
δικοί σας. Δεν είδα µεγάλο πάθος να µιλήσουν οι Βουλευτές του
κόµµατός σας. Γιατί; Οι περισσότεροι ήταν του ΣΥΡΙΖΑ και των
άλλων κοµµάτων. Πού πήγαν οι τόσοι πολλοί λαλίστατοι συνά-
δελφοι; 

Το νοµοσχέδιο αυτό, που θα έπρεπε να έχει πυρήνα του το
συµφέρον του παιδιού και µόνο, δηµιούργησε στρατόπεδα που
αντιµετωπίζουν το παιδί ως κτήµα. Πολλοί το είπαν. Καλλιεργεί,
δηλαδή, µια ιδιοκτησιακή νοοτροπία στη σχέση του γονέα µε το
παιδί. 

Κύριε Πρόεδρε, οι πάντες το λέµε εδώ µέσα σε αυτή τη συζή-
τηση. Το ισχύον οικογενειακό δίκαιο θεωρείται επιστηµονική ερ-
γασία µεγάλων πανεπιστηµιακών δασκάλων. Ακούστηκαν τα
ονόµατά τους. Εγώ είχα την τύχη να τον έχω καθηγητή τον Αρι-
στόβουλο Μάνεση. Ήταν ο Μαγκάκης, ο Κουµάντος, ο Κασιµά-
της, ο Παπαντωνίου, ο κ. Σταθόπουλος, που έχει πει την άποψή
του και δηµοσίως. 

Λιγότερη σηµασία έχει ποιος Υπουργός είχε την πρωτοβουλία
να τροποποιήσει και να ανασυνθέσει το 1983, µε τον περίφηµο
ν.1329, το οικογενειακό δίκαιο, παρά ποιοι επιστήµονες έβαλαν
την επιστηµονική τους σφραγίδα. Αυτό θα ψάχνει ο ιστορικός
του µέλλοντος. Εσείς γιατί δεν µας λέτε; Σας προκαλούµε. Πείτε
µας σήµερα µε ποιους συνοµιλήσατε, ποιες επιστηµονικές προ-
σωπικότητες συνέγραψαν αυτό το νοµοσχέδιο, ποιοι σας βοήθη-
σαν.

Γι’ αυτό και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σας γράφει
τόσα, που ένας Υπουργός Δικαιοσύνης, µε αυτά που γράφει η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, θα έπρεπε να το έχει ήδη
αποσύρει από την Ολοµέλεια της Βουλής. Σας τα είπαν και ο κ.
Ξανθόπουλος και η κ. Αγαθοπούλου, οι τοµεάρχες µας στον
τοµέα της δικαιοσύνης. 

Να επαναλάβω µερικά έτσι χοντρικά. 
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Για την έννοια του συµφέροντος του παιδιού η έκθεση της Νο-
µικής Υπηρεσίας της Βουλής σηµειώνει -όπως είχαµε κι εµείς-
ότι είναι αόριστη νοµική έννοια. Η εξειδίκευσή της πρέπει να γί-
νεται από τον δικαστή σε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση. Η µη
απαγόρευση υποχρεωτικής διαµεσολάβησης δεν συνάδει µε την
τήρηση των κανόνων της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης -
πρέπει να το µνηµονεύετε αυτό- που έχει να κάνει µε την πρό-
ληψη της ενδοοικογενειακής βίας και της βίας κατά των
γυναικών.

Για τη λέξη «εξίσου» ας µην πω περισσότερα. Τόσα πράγµατα
ειπώθηκαν και από δικούς σας ανθρώπους.

Για το δικαίωµα της προηγούµενης πληροφόρησης του γονέα
που δεν ασκεί την επιµέλεια ακόµη για πράξεις συνήθους επιµέ-
λειας, η έκθεση της Νοµικής Υπηρεσίας θεωρεί ότι συνιστά άνιση
αντιµετώπιση του γονέα και επικαλείται το άρθρο 4 του Συντάγ-
µατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, λέγοντας ότι το νοµοσχέδιο έχει πολύ σοβαρά
νοµοτεχνικά προβλήµατα. Περιπλέκει τις σχέσεις και δεν βοηθά
στην επίλυση των προβληµάτων.

Κύριε Πρόεδρε, δεν αντιδρά µόνο η κοινωνία αλλά και η επι-
στηµονική κοινότητα. Εµείς είµαστε υπέρ της συνεπιµέλειας,
όµως όχι της αναγκαστικής και οριζόντιας ρύθµισης. Είµαστε
υπέρ της ουσιαστικής επικοινωνίας γονέων και τέκνων, αλλά
αυτό το νοµοσχέδιο οξύνει τις αντιθέσεις. 

Είναι εµφανές ότι θέλει να απαντήσει το νοµοσχέδιό σας, κύριε
Υπουργέ, σε πολιτικές δεσµεύσεις και χρησιµοποιεί ως προπέ-
τασµα καπνού τα γονεϊκά συναισθήµατα.

Νοµίζω ότι ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να αναπτύξω το άλλο
κοµµάτι που είχα στη σκέψη µου και έχω καταγράψει. Εύχοµαι
προς την Κυβέρνηση, εύχοµαι προς την επιστηµονική κοινότητα,
στο αµέσως προσεχές χρονικό διάστηµα να ανοίξει η συζήτηση
και αυτό το νοµοθέτηµα, που θα το ψηφίσετε ούτως ή άλλως απ’
ό,τι βλέπω, παρά τις τέσσερις απώλειες από πλευράς της δύνα-
µής σας, της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας, να τροποποιηθεί.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε κι εµείς και για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λογιάδης από το ΜέΡΑ25.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πετύχατε το αδιανόητο, όλοι εναντίον όλων,

παρά το ότι το 80% των διαζυγίων σήµερα γίνεται µε συναινετικό
τρόπο ενώπιον συµβολαιογράφου, χωρίς χρονοβόρες και κοστο-
βόρες διαδικασίες.

Με το παρόν σχέδιο νόµου υποδαυλίζονται και δηµιουργούνται
σφοδρές αντιπαραθέσεις πόλωσης και πόλεµος µεταξύ ανδρών
και γυναικών. Δεν βρίσκει το σχέδιο νόµου αποδοχή από την ελ-
ληνική κοινωνία, όπως θα όφειλε, διότι θέτει οριζόντια µέτρα για
τη συνεπιµέλεια των τέκνων. Δεν γίνεται, όµως, όλες οι περιπτώ-
σεις να είναι ίδιες. Πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι ιδιαιτερό-
τητες της κάθε περίπτωσης ξεχωριστά. Δεν θα µιλάµε πλέον για
τα δικαιώµατα του παιδιού, αλλά των γονέων και τα δικαιώµατα
των παιδιών θα έπονται των γονεϊκών. 

Θέλω να τονίσω ότι δεν υπάρχει διεθνής σύµβαση για τα δι-
καιώµατα των µπαµπάδων ή των µαµάδων. Για τα δικαιώµατα,
όµως, των παιδιών υπάρχει, ακριβώς επειδή αυτά είναι ευάλωτα
και χρειάζονται θεσµική προστασία. Σε αυτήν ορίζεται ξεκάθαρα
ο καταλυτικός ρόλος της πολιτείας, για να διασφαλίζει τα δικαιώ-
µατα των παιδιών ανά περίπτωση οικογένειας. 

Το ισχύον οικογενειακό δίκαιο είναι από τα πιο προοδευτικά
στην Ευρώπη µε παιδοκεντρικό χαρακτήρα και υπέρ της ισότη-
τας των φύλων. Είναι δε απόλυτα συµβατό µε το ελληνικό Σύν-
ταγµα, µε το Ευρωπαϊκό και Διεθνές Δίκαιο και ολοκληρώνει
πλήρως τα γονεϊκά δικαιώµατα σε εκ φύσεως επιµέλεια κατόπιν
µεταξύ τους συµφωνίας.

Δυστυχώς το σηµερινό σχέδιο νόµου δηµιουργεί ασάφειες και
αφορµές για µεγαλύτερες δικαστικές διενέξεις µε αχρείαστο και
υψηλό κόστος για τους γονείς, παραγκωνίζοντας το συµφέρον
των τέκνων που µέχρι σήµερα ήταν ο ακρογωνιαίος λίθος του οι-

κογενειακού µας δικαίου, όπου ο δικαστής αξιολογούσε κατά πε-
ρίπτωση, ενώ τώρα µε την οριζόντια επέµβαση του νοµοθέτη
στην οικογενειακή ζωή ωθεί τους γονείς να προσφεύγουν µαζικά
στα δικαστήρια. Από παιδοκεντρικό θα µετατραπεί σε «εγωγο-
νεϊκεντρικό».

Το πρόβληµα σήµερα εντοπίζεται στη δικαστηριακή πρακτική
αποκλειστικά. Η λύση λοιπόν, όταν δεν υπάρχει συναινετική οδός
είναι η εκ βάθρων αναδόµηση των οικογενειακών δικαστηρίων και
η ενίσχυση των δηµόσιων κοινωνικών δοµών. Για να µπορεί να
εφαρµοστεί ο νόµος αποτελεσµατικά, θα πρέπει να γίνει στελέ-
χωση των δικαστηρίων µε οικογενειακούς δικαστές. Στην πράξη
και ειδικά σε επαρχιακά δικαστήρια δικάζουν δικαστές χωρίς να
έχουν καµµία σχετική εµπειρία, χωρίς να είναι καν γονείς. Υποχρε-
ωτική διαµεσολάβηση πριν την εισαγωγή της υπόθεσης και όχι
µετά τη δίκη µε τη συµµετοχή υποχρεωτικά δηµόσιου παιδοψυχο-
λόγου. Υποχρεωτική επικοινωνία του δικαστή µε το ανήλικο τέκνο,
όχι ανάλογα µε την ωριµότητά του όπως είναι η διατύπωση σή-
µερα, που είναι εντελώς αόριστη, αλλά από την ηλικία των έξι
ετών. Νοµοθετική θέσπιση ότι η ψυχολογική χειραγώγηση από
έναν γονέα αποτελεί κακή άσκηση της επιµέλειάς του και οδηγεί
στην αφαίρεση της επιµέλειας.

Το σχέδιο θα κριθεί στην πράξη από τον Σεπτέµβριο από τις
αποφάσεις των δικαστηρίων χωρίς να διασφαλίζεται τίποτα από
τον νόµο, αλλά θα επαφίεται στην εφαρµογή του από τον δικα-
στή. Ποιον δικαστή όµως; Χωρίς εµπειρία, χωρίς σεµινάρια, εν-
δεχοµένως και χωρίς να έχει ο ίδιος τέκνα, θα αποφασίζει για τα
τέκνα των άλλων; Γι’ αυτό και θα δούµε τις πρώτες αποφάσεις
να είναι εκ διαµέτρου αντίθετες και αντιφατικές µεταξύ τους. 

Διερωτώµεθα, ποια συµφέροντα εξυπηρετεί αυτό το σχέδιο
νόµου; Κάποιων λόµπι που σας το υπέδειξαν; 

Με τα άρθρα 6 και 8 αποσκοπείτε στην ενίσχυση της ιδιωτικής
διαµεσολάβησης µε µεγάλο κόστος για τους γονείς. Δηµιουρ-
γείτε µε το παρόν σχέδιο νόµου βιοµηχανία δικαστηρίων όπου
θα σωρεύονται πάρα πολλές υποθέσεις µε κόστος για τους γο-
νείς. Τα δικαστήρια δεν θα µπορούν να ανταποκριθούν, όπως
γνωρίζουµε από την αργή πρακτική των ελληνικών δικαστηρίων.
Και, στο τέλος, φοβάµαι ότι θα ιδιωτικοποιήσετε ακόµη και το δι-
καστικό σώµα για να είναι πιο γρήγορο, πιο ευέλικτο, πιο αποτε-
λεσµατικό, κατά τη συνήθη πρακτική σας και ιδεοληψία σας.

Όταν υπάρχουν παιδιά, µπορεί οι γονείς να µην είναι µαζί,
αλλά είναι από κοινού, συν, κάτω από τον ίδιο ζυγό για την
αγάπη, τα δικαιώµατα και για το συµφέρον των παιδιών τους,
είναι πάντα "συν-ζυγοί".

Κλείνοντας, να απευθυνθώ προς τους γονείς και, αν µου επι-
τρέπετε, να σας παρακαλέσω και να σας προτρέψω, το παιδί µας
έχει πληγωθεί από τον χωρισµό µας. Ας ξεπεράσουµε ο καθένας
µας ξεχωριστά τον εαυτό του και τον εγωισµό του. Ας κοιτά-
ξουµε µέσα από τα µάτια τού πληγωµένου παιδιού και να πούµε
ο καθένας µας για τον εαυτό του: «και εγώ έκανα λάθος και εγώ
φταίω, όχι µόνο ο άλλος». Ο καλύτερος νόµος και η καλύτερη δι-
καστική απόφαση είναι υποδεέστερα από την οποιαδήποτε λύση
θα δώσουµε εµείς οι γονείς από κοινού για το παιδί µας.

Στην Κρήτη έχουµε την υπέρτατη έκφραση «ξιά µας», δηλαδή
εναπόκειται στην αξία µας µε βάση αυτά που γνωρίζουµε να σκε-
φτούµε, να κρίνουµε και, τέλος, να πράξουµε. Μας βάζει ενώπιον
των ευθυνών µας και ενώπιον των αξιακών αρχών του καθενός
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Παρακαλώ, να είµαστε όλοι εντός του χρόνου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά

τροµάζω µε τα στοιχεία και το αποτέλεσµα µιας πολύωρης, διή-
µερης σχεδόν διαδικασίας που θα έπρεπε να αποτελεί ένα υπό-
δειγµα συνεργατικής αντίληψης, καταλλαγής, συνεννόησης,
προσπάθειας να αναζητηθούν κοινοί τόποι, γιατί αφορά κυρίως
το πιο ευαίσθητο πράγµα, το πιο πολύτιµο πράγµα που δηµιουρ-
γεί καθένας από εµάς στη ζωή του, το παιδί του.
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Κύριε Τσιάρα, θεωρώ ότι είστε ένας έντιµος άνθρωπος, ένας
ήπιων τόνων πολιτικός και ένας από τους Υπουργούς που µέχρι
σήµερα είχατε δώσει την αίσθηση ότι υπηρετείτε τη λογική της
καλής νοµοθέτησης και δεν συµπαρασύρεστε από τη µέθη της
αλαζονείας της Πλειοψηφίας, όπου την κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία τη µετατρέπει σε αλαζονική και δογµατική συµπεριφορά
επιβολής της άποψης κόντρα σε κάθε λογική.

Δυστυχώς, όµως, παρ’ ότι ο κ. Λάππας το διατύπωσε µε ιδιαί-
τερη ευγένεια, κοµψότητα και επιστηµονική σεµνότητα, είµαι
αναγκασµένος να σας ρωτήσω ευθέως: Κύριε Τσιάρα, ποιος συ-
νέγραψε για το Υπουργείο σας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Δεν
µπορεί ο συντάκτης αυτού του νοµοσχεδίου να απολαµβάνει -
από την άποψη που έχω σχηµατίσει για εσάς- την εµπιστοσύνη
ή τη συγκατάβασή σας. 

Θα τολµήσω να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο µάλλον πρέπει να
ήρθε γραµµένο κατά παραγγελία. Γιατί δεν µπορεί να αντιµετω-
πίσει, κύριε Τσιάρα, όλα τα προβλήµατα και τις ατέλειες που διέ-
πουν το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα: αντιεπιστηµονικότητα,
έλλειψη διαβούλευσης, παραγωγή του αντίθετου αποτελέσµα-
τος απ’ αυτό θα έπρεπε να επιδιώκει µια σύγχρονη κοινωνία, που
είναι η θεραπεία και η ενίσχυση της θέσης του παιδιού σε έναν
χωρισµό που εξ ορισµού δηµιουργεί οδύνες σε ένα παιδί ή στα
παιδιά. Εσείς µε έναν µαγικό τρόπο πολλαπλασιάζετε αυτές τις
οδύνες, ακόµα και εκθέτοντας τα παιδιά σε κακοποιητικές συµ-
περιφορές ενός από τους δύο γονείς τους οποίους υποχρεώνετε
σε συνεπιµέλεια, ανεξαρτήτως φύλου. 

Όλα αυτά συµπυκνωµένα σε ένα νοµοθέτηµα δεν αφήνουν κα-
νένα άλλο περιθώριο αµφισβήτησης ότι δεν είναι τυχαία η κατά
κοινή οµολογία πρωτοφανής πίεση που δέχτηκαν τα µέλη του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου από αυτό που λέγεται «lobbying», για να
υπερψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο ακόµα και επ’ απειλή πολιτι-
κού κόστους σε Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Φαντάζοµαι, τα
βλέπετε και τα διαβάζετε. 

Θέλω να κάνω µια έκκληση να µην πέσει και το τελευταίο
φύλλο συκής για τη Νέα Δηµοκρατία, πέρα από την υποβάθµιση
του κοινοβουλευτικού έργου και την υπεράσπιση εµµονικά της
κακής νοµοθέτησης, πέρα από τις γραφικότητες και τις ανοησίες
των συναδέλφων της Συµπολίτευσης, που, όταν δεν µπορούν να
υποστηρίξουν ένα νοµοθέτηµα, καταφεύγουν στις λογικές του
συναδέλφου Μαραβέγια, που είναι µνηµείο κρεσέντο κοινοβου-
λευτικής ανωριµότητας -κατάντιας, θα έλεγα-, καθώς, συζητών-
τας γι’ αυτό το νοµοσχέδιο µας είπε την άποψή του για την
υπόθεση Καλογρίτσα. Τι να πω; Εξεπλάγην. 

Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι είναι δείγµα ευθύνης απέ-
ναντι και στην ελληνική κοινωνία και στα παιδιά και στους γονείς
και στο µέλλον αυτού του τόπου να δώσετε ένα δείγµα ότι στη
Βουλή οι πλειοψηφίες δεν αντιµετωπίζουν τις µειοψηφίες αφή-
νοντάς τες να χτυπάνε το κεφάλι τους στον τοίχο, επιµένοντας
να κάνετε κάτι που συντριπτικά φαίνεται ότι απέχει πάρα πολύ
από τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες. Είναι δείγµα δηµοκρατι-
κής ευαισθησίας, γενναιότητας, εντιµότητας και πολιτικής παρα-
καταθήκης και για την προσωπική σας πολιτική διαδροµή να
αποσύρετε το νοµοσχέδιο. 

Δεν µπορεί όλοι να είναι αντίθετοι, γιατί µάχονται τη Νέα Δη-
µοκρατία. Είµαστε όλοι αντίθετοι, γιατί υπερασπιζόµαστε το γε-
νικό καλό, το οποίο δεν υποτάσσεται µόνο στις µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες αυτών που σας ενεχείρησαν το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο για να το παρουσιάσετε σήµερα στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για τον χρόνο.
Έχουµε ακόµα άλλους τρεις οµιλητές, για να κλείσουµε και να

πάµε µετά στους εισηγητές.
Το λόγο έχει η κ. Καρασαρλίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

έφερε ένα σχέδιο νόµου για το οποίο υποστηρίζει ότι προωθεί
το συµφέρον του παιδιού και ότι συντελεί στην ισότητα των δύο
φύλων. Είναι έτσι όµως; Όχι, δεν είναι. Κατηγορηµατικά όχι. 

Αυτό το σχέδιο νόµου έχει φέρει πολλές αντιπαραθέσεις και

οξύνσεις και έχει διχάσει την ελληνική κοινωνία. Έχουν κατατεθεί
σφοδρότατες ενστάσεις και έχουν καταθέσει την αντίθεσή τους
οι γυναικείες και φεµινιστικές οργανώσεις. Έχει καταθέσει την
αντίθεσή της η Ελληνική Παιδοψυχιατρική Εταιρεία, η Εταιρεία
Οικογενειακού Δικαίου, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, ο
Σύλλογος Ελλήνων Κοινωνιολόγων, η Διεθνής Αµνηστία και πάρα
πολλές άλλες συλλογικότητες και φορείς, η επιστηµονική και
ακαδηµαϊκή κοινότητα, δεκάδες εκατοντάδες ευρωπαϊκές οργα-
νώσεις και βέβαια τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έως και Βου-
λευτές της κυβερνητικής Πλειοψηφίας. 

Επίσης, όλο αυτό το προηγούµενο διάστηµα είδαµε και παρά-
δοξες και επικίνδυνες, θα έλεγα, καταστάσεις. Είδαµε απειλές
κατά δικηγόρων και δικαστών. Είδαµε απειλές κατά κοµµάτων
και πολιτικών προσώπων και είδαµε βέβαια και απειλές µεταξύ
των διαζευγµένων ζευγαριών. Σε ένα θέµα τόσο ευαίσθητο, στο
οποίο ακριβώς επειδή αφορά παιδιά θα έπρεπε να υπάρχει κλίµα
συναίνεσης, η Κυβέρνηση κατάφερε να δηµιουργήσει εξαιρετικά
εκρηκτικές καταστάσεις. 

Οι σχέσεις του παιδιού µε τους χωρισµένους γονείς δεν είναι
κάτι απλό, όπως και το θέµα της γονικής µέριµνας και επιµέλειας
δεν είναι απλό. Δεν είναι ζητήµατα που µπορούν να ρυθµιστούν
µε έναν οριζόντιο τρόπο και έναν τρόπο υποχρεωτικό. Απαιτούν
εξατοµικευµένες λύσεις και εκεί όπου χρειάζεται να υπάρξουν
δικαστικές αποφάσεις, αυτές θα έπρεπε κυρίως, πρωτίστως, να
διαφυλάττουν την ασφάλεια και το όφελος του παιδιού. Εδώ το
νοµοσχέδιο, αντίθετα, επιβάλλει µε οριζόντιο τρόπο τη συνεπι-
µέλεια, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν του επιµέρους παράγοντες
και την ιδιαιτερότητα που µπορεί να έχει η κάθε περίπτωση. 

Σαφώς για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχει αδιαµφισβήτητα η
ανάγκη να αντιµετωπιστεί ακόµη καλύτερα το θέµα της συνεπι-
µέλειας, ακριβώς για να βελτιωθεί και η ζωή των παιδιών και η
ζωή των διαζευγµένων γονέων. Όλοι και όλες σαφώς είµαστε
υπέρ της συνεπιµέλειας, η οποία όµως να ισχύει σε περιπτώσεις
που δεν κρύβουν παθογένειες και που οι σχέσεις σε αυτή την
πρώην οικογένεια είχαν µια ισορροπία. Άλλωστε, όπως είπαν
πάρα πολλοί και πολλές ήδη, το υπάρχον οικογενειακό δίκαιο
δίνει τη δυνατότητα στους γονείς να διεκδικήσουν την κοινή επι-
µέλεια των παιδιών, εφόσον βέβαια το επιθυµούν. 

Εποµένως η συνεπιµέλεια είναι ήδη κάτι που προβλέπεται, κάτι
που υπάρχει στη νοµοθεσία της χώρας µας. Το να επιβάλλεις την
υποχρεωτική επιµέλεια σε όλες τις περιπτώσεις, χωρίς να λαµβά-
νονται υπ’ όψιν παράγοντες όπως η κακοποίηση, η παραµέληση ή
η αδιαφορία του γονέα για την επιµέλεια των τέκνων, θα έλεγα ότι
είναι η χειρότερη αντιµετώπιση. Ξέρετε πως δεν είναι κατανοητό
σε όλους µας ότι η ανάθεση της επιµέλειας των παιδιών είναι ένα
πολύ ευαίσθητο θέµα µε τεράστιες επιπτώσεις στη ζωή και στην
ψυχοσύνθεση των παιδιών και ότι δεν είναι δυνατόν να αποφασίζει
µόνος του ο δικαστής, καθότι η µελέτη της ψυχολογίας των αν-
θρώπων δεν αποτελεί αντικείµενο της νοµικής επιστήµης. 

Αν, λοιπόν, η Κυβέρνηση θέλει να υπηρετήσει πραγµατικά το
όφελος του παιδιών, είναι µοναδική ευκαιρία γι’ αυτή να συγκρο-
τήσει τα οικογενειακά δικαστήρια που µε τη συνεπικουρία ειδι-
κών, παιδοψυχολόγων, παιδοψυχιάτρων, κοινωνιολόγων θα
µελετούν την κάθε περίπτωση ξεχωριστά και θα κρίνουν µε βάση
πρωτίστως το συµφέρον του παιδιού. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, που φέρατε λαµβάνει υπ’ όψιν τα δι-
καιώµατα του γονέα, αλλά πουθενά δεν εστιάζει στο όφελος,
στην προτίµηση, στην επιθυµία του κάθε παιδιού. Το νοµοσχέδιο,
αντί να προτείνει τυφλά εφαρµογή ίδιων µέτρων για τη συνεπι-
µέλεια, θα έπρεπε να δηµιουργήσει εκείνες τις κατάλληλες
δοµές, εκείνες τις υποστηρικτικές συνθήκες, ώστε να διευκολυν-
θεί η συνεπιµέλεια στην πράξη και πριν τη λύση του γάµου. Να
στηρίξουµε, λοιπόν, τις µητέρες, τις οικογένειες µε κοινωνικά
µέτρα, ώστε να εφαρµόζεται η συνεπιµέλεια µε ουσιαστικό
τρόπο µέσα στον γάµο. 

Υπάρχει και ένα κρίσιµο ζήτηµα που αφορά τις περιπτώσεις
κακοποίησης. Αυτό αποτέλεσε και έναν βασικό παράγοντα των
ενστάσεων. Στην περίπτωση ύπαρξης κακοποιητικού γονέα πώς
είναι δυνατόν να αναγκάζει το δικαστήριο το παιδί να εξακολου-
θήσει να ζει µε αυτόν τον γονέα και µάλιστα τώρα πια και µε την
απουσία του άλλου γονέα; 
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Η επιβολή της υποχρεωτικότητας της συνεπιµέλειας, ακόµη
και σ’ αυτές τις περιπτώσεις, έως ότου βγει η δικαστική από-
φαση, η οποία ξέρουµε ότι στη χώρα µας παίρνει πάρα πολλά
χρόνια, θα έλεγα ότι είναι ένα σηµείο εξαιρετικά προβληµατικό. 

Επίσης, η αναφορά στο ένα τρίτο το χρόνου που θα ισχύει
υποχρεωτικά θα φέρει περισσότερες συγκρούσεις. Είναι βέβαιο
ότι θα οδηγήσει τους γονείς σε περισσότερες δικαστικές διαµά-
χες. Λέτε το ένα τρίτο του χρόνου. Ποιου χρόνου όµως; Επί της
ηµέρας; Επί της εβδοµάδας; Επί του µήνα; Είναι ένα σηµείο αδι-
ευκρίνιστο, γιατί δεν γίνεται να αναλαµβάνει ο ένας γονέας τις
ώρες που αφορούν διεκπεραιωτικές διαδικασίες, δηλαδή το διά-
βασµα, το σχολείο και άλλες εργασίες του παιδιού, και ο άλλος
να παίρνει τις ώρες της ψυχαγωγίας. Ο ένας, δηλαδή, γονιός, η
σύζυγος, η µητέρα, βέβαια, θα είναι η τροφός και ο άλλος γο-
νέας θα είναι ο διασκεδαστής. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της υποχρεωτικής διαµεσο-
λάβησης, αυτό προϋποθέτει την ανάθεση του θέµατος σε νοµι-
κούς, που βέβαια θα πληρώνει ο γονέας. Καταλαβαίνουµε όλοι
σε τι µεγέθους αδικίες και σε τι ανισότητες µπορεί να οδηγήσει
κάτι τέτοιο. Αφού, λοιπόν, πρόκειται να εφαρµοστεί κάτι τέτοιο,
η υποχρεωτική διαµεσολάβηση, τότε πρέπει οπωσδήποτε η Κυ-
βέρνηση να φροντίσει ώστε αυτή να παρέχεται δωρεάν από την
πολιτεία. 

Το τελευταίο θέµα το οποίο θέλω να θίξω, είναι αυτό της εναλ-
λασσόµενης κατοικίας, το οποίο εγείρει σηµαντικά ζητήµατα.
Πώς θα εφαρµοστεί η εναλλασσόµενη κατοικία σε περίπτωση
που οι γονείς δεν διαµένουν στον ίδιο τόπο ή που στην πορεία
της ζωής τους, κάποιος από τους δύο γονείς θα θέλει να αλλάξει
τόπο κατοικίας για επαγγελµατικούς ή οποιουσδήποτε άλλους
λόγους; Τι θα γίνει µε το σχολείο του παιδιού και τις δραστηριό-
τητές του; Αυτά είναι ζητήµατα πολύ σοβαρά, που νοµίζω ότι
πρέπει ο Υπουργός να τα απαντήσει πριν πάµε στην ψήφιση του
νοµοσχεδίου.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι το συµπέρασµα, στο οποίο κατα-
λήγουµε, είναι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν προάγει, βε-
βαίως, την ισότητα των δύο φύλων, δεν είναι σε όφελος του
παιδιού, δεν συντελεί εν τέλει στην πρόοδο. Είναι σε µία βαθιά
συντηρητική κατεύθυνση, µας γυρίζει πολλά χρόνια πίσω και
στην πράξη δηµιουργεί πολύ περισσότερα προβλήµατα από
αυτά τα οποία επιλύει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς

σας ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου, αρχικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επι-

σηµάνω το γεγονός ότι µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβου-
λία η Κυβέρνηση, για µία φορά ακόµα, κατάφερε το ακατόρθωτο. 

Μετά την παρέµβαση του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου
και την επισήµανση των παρατηρήσεων και παρεµβάσεων των
εισηγητών της αρµόδιας Επιτροπής του ΟΗΕ φαίνεται ότι η Κυ-
βέρνηση εκθέτει και στοχοποιεί τη χώρα µε µία πρωτοβουλία,
την οποία παίρνει και την οποία βαφτίζει «µεταρρύθµιση στο οι-
κογενειακό δίκαιο». 

Το ευαίσθητο περιεχόµενο των ζητηµάτων, βεβαίως, που επι-
λαµβάνεται το νοµοσχέδιο, όσο και το πλήθος των ενδιαφεροµέ-
νων µερών και το µέγεθος του κοινωνικού ενδιαφέροντος
επιτάσσουν -νοµίζω- σε όσους τουλάχιστον από εµάς τοποθε-
τούµαστε δηµόσια, µια ψύχραιµη στάθµιση δεδοµένων, απόψεων
και δικαιωµάτων. Πρωτίστως, όµως, επιτάσσουν στον αρµόδιο
Υπουργό την ανάγκη παραγωγής ενός νοµοθετήµατος, που,
πρώτα-πρώτα, θα πρέπει να είναι ισορροπηµένο, να επιλύει
υπαρκτά προβλήµατα που δηµιουργούνται από διάφορους πα-
ράγοντες, συµπεριλαµβανοµένου του κυρίαρχου χαρακτήρα της
νοµολογίας των δικαστηρίων αλλά και της εφαρµογής των δικα-
στικών αποφάσεων. Ταυτόχρονα, δε, θα πρέπει να προτάσσει την
προστασία των πιο αδύναµων µερών. 

Μπορούµε να πούµε, τουλάχιστον εκ του αποτελέσµατος, ότι
το Υπουργείο και η Κυβέρνηση δεν ανταποκρίθηκαν ικανοποι-

ητικά σε αυτό το έργο. Συνοψίζοντας βασικά σηµεία της κριτικής
µας θα έλεγα ότι η αποτυχία αυτή έγκειται, αφ’ ενός µεν στο γε-
γονός ότι το πόρισµα της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής φαί-
νεται ότι αγνοήθηκε σε πολλά κρίσιµα σηµεία του, προσδίδοντας
τελικά στο νοµοσχέδιο ένα εξαιρετικά συντηρητικό χαρακτήρα.
Αφ’ ετέρου, ενώ η κοινή επιµέλεια αποτελεί ένα εξαιρετικά σο-
βαρό ζήτηµα και µια στόχευση, την οποία υποστηρίζουµε ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο άκαµπτος ορίζοντας και εµµέσως ο υποχρεωτικός
τρόπος µε τον οποίο προωθείται µέσα από το νοµοσχέδιο αυτό,
µας βρίσκει εντελώς αντίθετους.

Κι όπως φάνηκε από την ακρόαση των φορέων, αυτή η κριτική
στον συντηρητικό και οµοιόµορφο χαρακτήρα που επιχειρεί να
προσδώσει στη συνεπιµέλεια, αποτελεί έναν βασικό λόγο αντίρ-
ρησης.

Πιο αναλυτικά, επιτρέψτε µου, να αναφερθώ συνοπτικά σε κά-
ποια από τα σηµεία κριτικής µας.

Η πρόβλεψη του άρθρου 7 να ασκείται όχι µόνο από κοινού
αλλά και εξίσου η γονική µέριµνα, είναι και κατάφωρα λανθα-
σµένη βάσει των πραγµατολογικών δεδοµένων και εξαιρετικά αν-
τιπαραγωγική. Άλλωστε, αυτή η απόπειρα υποχρεωτικής, τρόπον
τινά, ποσοτικής εξίσωσης δεν συνάδει µε την ίδια τη Διεθνή Σύµ-
βαση για τα Δικαιώµατα του Παιδιού.

Ο προσδιορισµός του χρόνου επικοινωνίας του παιδιού, κάτι
το οποίο επεσήµαναν πολλοί άλλοι συνάδελφοι, µε τον γονέα µε
τον οποίο διαµένει στο ένα τρίτο, αναδεικνύει εµβληµατικά τον
οριζόντιο, περιοριστικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. Κάτι τέτοιο
δεν συνδέεται µε τον εξατοµικευµένο χαρακτήρα που πρέπει να
έχει η δικαστική απόφαση και την ανάγκη στάθµισης των ειδικών
συνθηκών της κάθε περίπτωσης. Εκτός αυτού, στο πρακτικό επί-
πεδο η πρόβλεψη αυτή αναµένεται να δηµιουργήσει πολλά προ-
βλήµατα.

Διάφορες διατάξεις του νοµοσχεδίου, ιδίως τα εδάφια των άρ-
θρων 5 και 14, οδηγούν στο συµπέρασµα ότι κυρίαρχο µέληµα
του νοµοθέτη δεν είναι τελικά το συµφέρον του παιδιού και ο σε-
βασµός των δικαιωµάτων του, αλλά η επίτευξη µιας κάποιας
ισορροπίας µεταξύ των γονέων ή ακόµα και των µελών της ευ-
ρύτερης οικογένειας. 

Όθεν είναι απολύτως βάσιµη η κριτική που ασκήθηκε από πολ-
λές πλευρές για ανατροπή του προοδευτικού χαρακτήρα του νο-
µικού πλαισίου υπέρ ενός γονεοκεντρικού και δη άνισου, αφού
ο γονέας των δύο τρίτων του χρόνου φαίνεται να επιβαρύνεται
µε διάφορες υποχρεώσεις ακόµα και σε περιπτώσεις που υπάρ-
χουν δικαστικά εκκρεµείς περιπτώσεις κακοποίησης.

Η µη πρόβλεψη ενός συνεκτικού πλαισίου δηµόσιων υποστη-
ρικτικών δοµών που θα συνδράµουν τους γονείς και τα παιδιά
και τους δικαστές σε όλη αυτή τη διαδικασία αποτελεί, επίσης,
ένα καίριο έλλειµµα του νοµοσχεδίου. Ταυτόχρονα, βέβαια, ανα-
δεικνύει για µια φορά ακόµα λέω τον συντηρητικό προσανατολι-
σµό του.

Για όλους τους παραπάνω λόγους το νοµοσχέδιο παραµένει
πολλαπλά προβληµατικό και δεν απαντά στις πραγµατικές ανάγ-
κες πρωτίστως των παιδιών, αλλά και των γονέων. Αποτελεί, επί-
σης, µια µεγάλη χαµένη ευκαιρία προώθησης µιας ευέλικτης και
προοδευτικής ρύθµισης ζητηµάτων οικογενειακού δικαίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι µε την υπ’ αριθµόν 4632/3351 από 20 Μαΐου 2021 από-
φαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η Υποεπιτροπή
για την Καταπολέµηση της Εµπορίας και της Εκµετάλλευσης Αν-
θρώπων της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια» και θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την τελευταία οµιλήτρια, την κ. Αδάµου.

Ορίστε, κυρία Αδάµου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Καλησπέρα σας, κύριε Πρόεδρε,

ευχαριστώ για τον λόγο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και είναι κάθε φορά τιµή µου

να απευθύνοµαι προς την Ολοµέλεια της Βουλής, είναι, ωστόσο,
θλιβερό που κάθε φορά αφορµή για κάτι τέτοιο αποτελεί ένα όλο
και χειρότερο σχέδιο νόµου, προερχόµενο, βεβαίως, από την Κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας.

Αυτή τη φορά έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα σχέδιο νόµου
που βάλλει κατάφωρα ενάντια στα παιδιά και στις µητέρες. Είναι
δηµιουργία του Υπουργού Δικαιοσύνης και της οµάδας συνεργα-
τών του και δεν αποτελεί µόνο µία εξόφθαλµη οπισθοδρόµηση του
οικογενειακού δικαίου στην Ελλάδα, αλλά φροντίζει στην πορεία
να καταστρέψει και τα καλώς κείµενα της νοµοθεσίας, για τα
οποία -αν µη τι άλλο- θα έπρεπε να είµαστε υπερήφανοι, καθώς
το ελληνικό οικογενειακό δίκαιο του 1983 έχει αποτελέσει στο πα-
ρελθόν θεµέλιο πάνω στο οποίο χτίστηκαν καθοριστικά νοµοθε-
τικά κείµενα, όπως είναι η Σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παιδιού
από τον ΟΗΕ το 1989. Διαθέτουµε, λοιπόν, ένα από τα πιο προ-
οδευτικά, στην ουσία του φιλελεύθερο και παιδοκεντρικό οικογε-
νειακό δίκαιο.

Κάτι τέτοιο, όµως, προφανώς δεν εξυπηρετεί ούτε εσάς, κύριε
Υπουργέ, ούτε τις οµάδες που εκπροσωπείτε, αν κρίνει κανείς
από τις αλλαγές που προσπαθείτε να θεσπίσετε.

Επιχειρείτε να αντικαταστήσετε την κεντρική αρχή της υπάρ-
χουσας νοµοθεσίας, που αφορά πρωτίστως στη διασφάλιση των
συµφερόντων του ανήλικου τέκνου και στην επίλυση των τυχόν
διαφορών µε διάθεση συνεργασίας και συναίνεσης, µε µία ατέρ-
µονη διαδικασία αγωγών και συγκρούσεων µεταξύ των γονέων,
κριτής των οποίων µάλιστα δεν θα είναι καν οι δικαστές, αλλά ο
νοµοθέτης.

Οι θέσεις σας περί ανάγκης δήθεν εκσυγχρονισµού του ελληνι-
κού οικογενειακού δικαίου, βασιζόµενου στα πρότυπα του εξωτε-
ρικού και ο δήθεν εξαναγκασµός από τη µεριά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι στο απόλυτο ψευδείς και σε τέτοιον βαθµό τραγε-
λαφικές, που πιστεύω ότι πλέον ούτε οι επικοινωνιολόγοι σας είναι
σε θέση να καλύψουν.

Τα περί εκσυγχρονισµού τα διαψεύδει η επιστηµονική κοινό-
τητα, παιδοψυχίατροι, παιδοψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί, δι-
κηγορικοί σύλλογοι, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, πολλές
συλλογικότητες γυναικών, µε τις οποίες εσείς, βέβαια, δεν κατα-
δεχτήκατε ούτε καταδέχεστε να συζητήσετε, όπως και µε οποι-
αδήποτε άλλη οµάδα που αντιδρά σε αυτό το κατάπτυστο σχέδιο
νόµου.

Συγκεκριµένα να αναφέρω ότι σε επιστολή της η Παιδοψυχια-
τρική Εταιρεία Ελλάδος - Ένωση Ψυχιάτρων, Παιδιών και Εφήβων
εκφράζει τη βαθιά διαφωνία της µε το µοντέλο του Υπουργείου,
καθώς δεν εξασφαλίζει ένα σταθερό και χωρίς συγκρούσεις περι-
βάλλον.

Επιπλέον, οι ρυθµίσεις µε τη συνεπιµέλεια δεν είναι προς το
συµφέρον του παιδιού. Γι’ αυτό και η µορφή της επιµέλειας δεν
πρέπει να ρυθµίζεται άκαµπτα και οριζόντια, όπως εσείς ορίζετε.
Δεν είναι το ίδιο ένα µωρό πέντε µηνών µε ένα παιδί δεκαπέντε
ετών. Και αυτή εννοείται πως είναι µία από τις διαφορές, δεν είναι
µόνο ηλικιακές οι διαφορές.

Ωστόσο, όµως, ακόµη και οι ίδιες οι γυναίκες Βουλευτές του
κόµµατός σας, όπως είναι η κ. Γιαννάκου και η κ. Κεφαλογιάννη,
που προσπάθησαν να αναδείξουν το επαίσχυντο του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου, όχι µόνο δεν εισακούστηκαν αλλά δέχτηκαν και
προσωπικά πυρά.

Επιπροσθέτως, η αντιστοιχία του ελληνικού νοµικού συστήµα-
τος µε άλλα νοµικά συστήµατα του εξωτερικού είναι τουλάχιστον
ελαττωµατική, διότι πέρα από το γεγονός ότι αναφέρεται σε κοι-
νωνίες µε εντελώς διαφορετική αντίληψη ως προς την έννοια της
οικογένειας, όλοι γνωρίζουµε ότι το Ενωσιακό Δίκαιο αποτελείται
από ψηφίσµατα, από κανονισµούς και οδηγίες, όχι από δεσµευτι-
κές αποφάσεις σε αυτό το επίπεδο.

Ως προς το ίδιο το περιεχόµενο τώρα του σχεδίου νόµου, θα
αναφερθώ σε ορισµένα σηµεία τα οποία θεωρώ κάπως ιδιαίτερα

προβληµατικά.
Αρχικά, στο άρθρο 5 που αναφέρεται στο συµφέρον του τέ-

κνου και αποτελεί τροποποίηση του άρθρου 1511, το οποίο θέ-
σπιζε πως κάθε απόφαση των γονέων σχετικά µε την άσκηση της
γονικής µέριµνας πρέπει να αποβλέπει στο συµφέρον του τέ-
κνου, προσθέσατε το εξής: Λέτε ότι πρέπει να αποβλέπει στο
συµφέρον του τέκνου που εξυπηρετείται πρωτίστως από την ου-
σιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων.

Αρχικά, λοιπόν, το συµφέρον του παιδιού τοποθετείται από τον
νοµοθέτη αόριστα, ακριβώς για να δίνει τη δυνατότητα στον δι-
καστή να εξειδικεύει. Εφόσον, λοιπόν, προβλέπεται από τον νο-
µοθέτη ως αόριστη έννοια, δεν µπορεί να ορίζεται από αυτόν µε
συγκεκριµένα, ιεραρχηµένα κριτήρια, όπως είναι αυτό το «πρω-
τίστως» που εσείς θέσατε.

Η ρύθµιση, λοιπόν, ενέχει σοβαρό κίνδυνο να κατηγορηθεί η
Ελλάδα για παραβίαση της Σύµβασης του ΟΗΕ για τα Δικαιώ-
µατα του Παιδιού. Η αρµόδια για την παρακολούθηση της εφαρ-
µογής της Σύµβασης Επιτροπή του ΟΗΕ αναφέρει ρητά ότι το
συµφέρον του παιδιού δεν έχει στεγανά και εξειδικεύεται σε
κάθε συγκεκριµένη περίπτωση. Το ίδιο απάντησε, βέβαια και η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Μελετώντας τη συνέχεια του άρθρου, καταλαβαίνουµε πως τα
κριτήρια για την ανάθεση της γονικής µέριµνας που αναφέρονται
είναι σαφώς γονεοκεντρικά και παραµερίζουν άλλες σηµαντικές
παραµέτρους του συµφέροντος του παιδιού.

Ως νέα µητέρα, αλλά και ως ευαισθητοποιηµένος άνθρωπος,
σας τονίζω πως ο ρόλος των γονιών είναι να διαφυλάττουν και
να φροντίζουν τις ανάγκες των παιδιών τους και όχι το αντί-
στροφο.

Στο άρθρο 7 που αναφέρεται στη γονική µέριµνα προσθέσατε
τον όρο «εξίσου» εκτός από τον όρο «από κοινού». Πώς, όµως,
είναι δυνατόν οι γονείς, οι οποίοι ακόµη και όταν ζούσαν µαζί δεν
ασκούσαν εξίσου γονική µέριµνα, να ασκήσουν εξίσου γονική µέ-
ριµνα, όταν πάρουν διαζύγιο ή λύσουν το σύµφωνο συµβίωσης;
Έτσι, λοιπόν, ο όρος «εξίσου» δύναται να ερµηνευτεί ποικιλοτρό-
πως, όπως για παράδειγµα να θεωρηθεί ως ισόχρονη γονική µέ-
ριµνα.

Κάτι αντίστοιχο παρατηρούµε και στο άρθρο 13 που αφορά
στο δικαίωµα της επικοινωνίας, όπου βλέπουµε πάλι µια οριζόν-
τια ρύθµιση που τεκµαίρει τον χρόνο επικοινωνίας του παιδιού
µε τον γονέα που δεν διαµένει µαζί στο ένα τρίτο του συνολικού
χρόνου. Όµως, η αλήθεια είναι ότι αυτό µας θυµίζει το άρθρο
1400 του Αστικού Κώδικα περί διεκδίκησης µέρους της περιου-
σίας του ή της συζύγου µετά το διαζύγιο.

Κατά την άποψή σας, λοιπόν, το παιδί ανήκει στα αποκτήµατα
του γάµου; Κατατάσσεται, δηλαδή, στα περιουσιακά στοιχεία
των γονέων και ως εκ τούτου διαιρείται µε τον ίδιο τρόπο; Πραγ-
µατικά λυπάµαι, αλλά τα παιδιά είναι άνθρωποι µε δικαιώµατα
και όχι αποκτήµατα.

Στο άρθρο 14 που αφορά τις συνέπειες της κακής άσκησης
γονικής µέριµνας έχουµε ξανά µια αξιολογική κρίση του νοµο-
θέτη. Θα πρέπει, όµως, να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν τους τρέ-
χοντες χρόνους απονοµής δικαιοσύνης από τα δικαστήρια. Θα
υπάρξουν περιπτώσεις που το παιδί θα αναγκάζεται να διαµένει
ή να επικοινωνεί για δύο ή και τρία χρόνια µε τον γονιό που κα-
τηγορείται για ενδοοικογενειακή βία ή για ασελγείς πράξεις, µε
ό,τι συνέπειες θα έχει αυτό. Οφείλουµε όλοι να υπερασπιστούµε
αυτό το παιδί και το κάθε παιδί, γιατί αν γλιτώσει το παιδί, υπάρ-
χει ελπίδα. 

Δυστυχώς, όµως, στην προσπάθειά σας να ανατρέψετε το εις
βάρος σας κλίµα και να πείσετε για τη λειτουργικότητα και τη
χρησιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου, δεν ασχολείστε µε το παιδί
αλλά ασχολείστε µε επικοινωνιακές καµπάνιες εκατοµµυρίων και
ψευδοεπιστηµονικές έρευνες, όπως αυτή της γονικής αποξένω-
σης, οι οποίες µπορεί να αποτελέσουν πραγµατικό κίνδυνο για
τα παιδιά. Αντίθετα, η πλειοψηφία των σοβαρών αρµοδίων του
χώρου θα κατέληγαν στο συµπέρασµα ότι το βασικό πρόβληµα
είναι η καθυστέρηση απονοµής δικαιοσύνης και όχι η νοµοθεσία
αυτή καθαυτή.

Είναι πρόβληµα ότι ενώ ήδη από το 1996 έχουν προβλεφθεί
οικογενειακά δικαστήρια, καµµία κυβέρνηση µέχρι τώρα δεν έχει
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προχωρήσει στην υλοποίηση αυτής της πρόβλεψης, έτσι ώστε
να λαµβάνονται αποφάσεις από εξειδικευµένους δικαστές και
επιστήµονες σε επικουρικούς ρόλους. 

Είναι πρόβληµα το ότι καµµία κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει
στην οργάνωση και στελέχωση κοινωνικών δοµών πρόνοιας και
µέριµνας για την άµεση και αποτελεσµατική αντιµετώπιση αντί-
στοιχων καταστάσεων. 

Το νοµοσχέδιό σας δεν λύνει, δυστυχώς, κανένα από αυτά τα
προβλήµατα. Αντίθετα, παραµορφώνει τα υπάρχοντα λειτουρ-
γικά και αποτελεσµατικά κοµµάτια της νοµοθεσίας, δηµιουργών-
τας µόνο νέα στρεβλά µέρη, ενώ αναιρείται ο παιδοκεντρικός
χαρακτήρας της νοµοθεσίας. 

Το µέγεθος των αντιδράσεων και ο αριθµός των παρατηρή-
σεων επί του νοµοσχεδίου από πολλούς εθνικούς και διεθνείς
οργανισµούς, εκτός όλων των άλλων φορέων της κοινωνίας,
όπως των πολιτών, των επιστηµόνων, αλλά και της πλειοψηφίας
της Αντιπολίτευσης καθιστούν αναγκαία την άµεση απόσυρση
του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Παράλληλα, όµως, εγώ κάνω έκκληση σε όλους τους συνα-
δέλφους να ακούσουν τη φωνή της συνείδησής τους για ένα
τόσο φλέγον θέµα, γιατί πιστεύω πως βαθιά µέσα τους, βαθιά
µέσα σας, κύριοι, γνωρίζετε τι είναι σωστό και τι όχι, ώστε να µην
ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο που θα βλάψει αναµφίβολα πολλές
παιδικές ψυχές. Αιτούµαστε, λοιπόν, την άµεση απόσυρση του
νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε, κυρία Αδάµου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρότεινα να οργανώσουµε

λίγο τώρα τη διαδικασία. 
Κατ’ αρχάς ζήτησε τον λόγο ο κ. Ραγκούσης για δύο λεπτά ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Αµέσως µετά θα ξεκινήσουµε
µε τους εισηγητές για τέσσερα λεπτά ο καθένας. Είµαστε πέντε
µέρες εδώ, τα έχουµε πει όλα, αλλά θα υπάρξει κάποια ανοχή
στον χρόνο. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός και θα
κλείσει η διαδικασία. 

Ορίστε, κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, όπως
µου ζητήσατε, για µία µικρή παρέµβαση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ένα ερώτηµα: Είναι δυνατόν Βουλευτής του ελληνικού Κοινο-

βουλίου µέλος της Νέας Δηµοκρατίας να ανεβαίνει σε αυτό το
Βήµα, το θεσµικά και ιστορικά, θα έλεγε κανείς, ιερό Βήµα και
να διατυπώνει την άποψη ότι είναι δυνατόν να είναι ανεκτό και
συµβατό να είναι κάποιος καλός πατέρας την ώρα που ξυλοφορ-
τώνει και κακοποιεί τη γυναίκα του, τη µητέρα του παιδιού του;
Είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε; Κι όµως, είναι δυνατόν! Το έκανε
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάννης Λοβέρδος.

Και περιµέναµε µέχρι το τέλος της συνεδρίασης τα κοινωνικά
και ανθρώπινα, ούτε τα πολιτικά ούτε τα δηµοκρατικά, αντανα-
κλαστικά του κυρίου Υπουργού, του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου της Νέας Δηµοκρατίας, της ηγεσίας της. Περιµέναµε να
ενεργοποιηθούν, να αντιδράσουν, να τον φέρουν εδώ να ανακα-
λέσει και να ζητήσει συγγνώµη ή να τον διαγράψουν. Κι εσείς
σιωπάτε, την ώρα που ο ΟΗΕ σάς έχει στείλει επιστολή και σας
καταγγέλλει ειδικά γι’ αυτή τη συσχέτιση του νοµοσχεδίου σας,
κύριε Τσιάρα, µε τους φόβους που υπάρχουν ότι θα ενθαρρύνει
τέτοιες κακοποιητικές συµπεριφορές, συµπεριφορές ενδοοικο-
γενειακής βίας. Μην αντιδρώντας, λοιπόν, ενώ τα ακούτε αυτά
και τα έχετε µπροστά σας, µας δίνετε το δικαίωµα να πούµε ότι
τα ανέχεστε;

Κύριε Τσιάρα, πια το θέµα δεν είναι δικό σας, πια το θέµα είναι
στην ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας. Ή θα υποχρεώσουν τον κ.
Λοβέρδο να έρθει στο Κοινοβούλιο, να ανακαλέσει αυτή την επαί-
σχυντη, τη φρικτή δήλωσή του, ζητώντας συγγνώµη από την ελ-
ληνική κοινωνία, από τα παιδιά, τους γονείς που τον άκουσαν να
ξεστοµίζει αυτές τις βαρύτατες φράσεις, ή θα πρέπει η Νέα Δη-
µοκρατία να τον διαγράψει. Σε διαφορετική περίπτωση, κύριε
Πρόεδρε, εµείς θέλουµε να καταστήσουµε σαφές πως εάν ο κ.
Λοβέρδος δεν ανακαλέσει ζητώντας συγγνώµη και εάν η Νέα Δη-
µοκρατία, σε δεύτερο χρόνο, εφόσον δεν κάνει το πρώτο, δεν
τον διαγράψει, θα κινήσουµε όλες τις διαδικασίες που προβλέ-

πονται από τον Κανονισµό της Βουλής. Διότι δεν είναι δυνατόν -
είναι βέβαιο αυτό- κανείς, και Βουλευτές της ίδιας της Νέας Δη-
µοκρατίας, πόσω µάλλον των υπόλοιπων κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης αλλά και η ελληνική κοινωνία στο σύνολό της, να
ανεχτεί µια τέτοια τοποθέτηση, µια τέτοια αντίληψη, µια νέα νο-
οτροπία, που αν είναι για τον κύριο Υπουργό συµβατή µε το νο-
µοσχέδιο, δεν µπορεί να είναι για µας, δεν µπορεί να είναι για
την ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Αρχίζουµε τώρα µε τους εισηγητές και συγκεκριµένα µε την κ.

Αδαµοπούλου.
Κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα σοβαρότατα και πιο προβληµατικά σηµεία

αυτού του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι τα έχουµε εξαντλήσει όλοι
όσοι καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Τα υπογράµµισαν και
οι αρµόδιοι κοινωνικοί και επιστηµονικοί φορείς, σας τα επεσή-
µαναν και δικοί σας Βουλευτές, οι οποίοι είπαν κατηγορηµατικά
ότι αλλοιώνεται ο παιδοκεντρικός χαρακτήρας του οικογενειακού
δικαίου, µετατρέπεται σε γονεοκεντρικό και ότι το νοµοσχέδιο
δηµιουργεί πολύ περισσότερα προβλήµατα αντί να τα λύσει. Και,
βεβαίως, ήρθαµε όλοι όσοι αντιπολιτευθήκαµε µε συγκεκριµένες
προτάσεις, µε συγκεκριµένα στέρεα επιχειρήµατα, µε τα οποία
αποκοµίσαµε τη λογική του νοµοσχεδίου, όλα τα απαράδεκτα
σηµεία του. Και το λέω αυτό, γιατί θα πρέπει να τελειώσει επιτέ-
λους η καραµέλα και αυτή η παραπλανητική επιµονή σας, κύριε
Υπουργέ, να λέτε ότι ερχόµαστε εδώ µόνο καταγγελτικά, χωρίς
καµµία δηµιουργική πρόθεση. Στην επιτροπή, συγκεκριµένα στην
επί των άρθρων συζήτηση, έκανα συγκεκριµένες νοµοτεχνικές
επισηµάνσεις και βελτιώσεις. Ποια από αυτές υιοθετήσατε; Καµ-
µία. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ -γιατί είναι και ζήτηµα αρχής-
ότι δεν στοχοποιήσατε µόνο εµένα προσωπικά µε αυτό το σχόλιο
που κάνατε, το οποίο ακόµα δεν έχετε ανακαλέσει, ακόµα δεν
έχει διαγραφεί από τα Πρακτικά και για το οποίο µόνο η κ. Γιαν-
νακοπούλου σάς διέψευσε. Αναφέρω το όνοµά της, γιατί εκ πα-
ραδροµής δεν ανέφερα την προηγούµενη φορά, αλλά είπα απλά
«ειδική αγορήτρια». Ακόµα δεν έχετε ανακαλέσει. Δεν στοχοποι-
ήσατε µόνο εµένα, στοχοποιήσατε και δικά σας στελέχη, γιατί εί-
πατε ότι υποκινούνται από προσωπικά βιώµατα κάνοντας αυτή
την τοποθέτηση. Τα προσωπικά βιώµατα κατ’ αρχάς είναι ιδιω-
τικά. Κανένας δεν έχει δικαίωµα να διαρρέει στο διαδίκτυο και
οπουδήποτε αλλού δηµόσια, είναι άκοµψο να διαρρέουν τα προ-
σωπικά βιώµατα του καθενός. Αλλά εγώ θα θέσω και το εξής
ερώτηµα: Αυτό το νοµοσχέδιο το έχουν υποκινήσει, το έχουν
υποβάλει, όπως ανέφερα πάρα πολλές φορές, κάποιες συγκε-
κριµένες οµάδες πίεσης και το ερώτηµα είναι αυτές οι οµάδες
πίεσης τι επικαλέστηκαν; Την κρατούσα επιστήµη; Τις διεθνείς
καλές πρακτικές; Αυτοί είναι που επικαλούνται τα προσωπικά
τους βιώµατα δηµοσίως, διαδικτυακά, στρεφόµενοι εναντίον των
µανάδων, για τις οποίες έχω αναφερθεί ότι, ναι, υπάρχουν κατα-
χρηστικές πρακτικές εκ µέρους όλων των πλευρών, όµως αυτοί
είναι που υποκινούνται βιωµατικά, αυτοί οι οποίοι υποβάλλουν
αυτό το νοµοσχέδιο. Άρα κι εσείς, κύριε Υπουργέ, συνακόλουθα,
υποκινείστε αντιθεσµικά και βιωµατικά γι’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Θα κλείσω µε δύο συγκεκριµένα σχόλια. Πριν αναφερθώ σ’
αυτό, θέλω να πω σε σχέση µε κάποια τοποθέτηση του κ. Πλεύρη
-είναι και νοµικός- αν είναι δυνατόν, δηλαδή, αυτό το «εξίσου»
και «από κοινού» να είναι κατεύθυνση στον δικαστή. Είναι αναγ-
καστικού δικαίου διάταξη. Υποχρεωτικά λέει ότι θα ασκείται από
κοινού και εξίσου. Καµµία κατεύθυνση δεν δίνει στον δικαστή να
κάνει ερµηνεία, αλλά τον υποχρεώνει να το εφαρµόσει. Δεν είναι
ενδοτικού δικαίου αυτή η διάταξη για να λέει ότι δίνει µια κατεύ-
θυνση, ούτε το ότι υπάρχει µια προβληµατική νοµολογία σηµαίνει
ότι θα πρέπει να έρθει ο νοµοθέτης υποχρεωτικά να καθιερώσει
τη συνεπιµέλεια. Θα πρέπει να αλλάξει η δικαστηριακή αντίληψη.
Αυτό είναι άλλο θέµα, το θέσαµε και µε τα οικογενειακά δικαστή-
ρια. 

Τώρα, τα δύο σηµεία µε τα οποία θέλω να κλείσω είναι σε
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σχέση µε το θέµα της δηµόσιας διαβούλευσης, όπου αναφέρ-
θηκε και από εσάς και από πάρα πολλούς υπέρµαχους του νο-
µοσχεδίου ότι η πλειοψηφία των σχολίων είναι θετική υπέρ του
νοµοσχεδίου. Από µια έρευνα που κάναµε προέκυψε ότι πάνω
από χίλιες διακόσιες φορές επαναλαµβάνεται «copy-paste» ένα
συγκεκριµένο µακροσκελές υποστηρικτικό σχόλιο. Έξι συγκεκρι-
µένες φορές επαναλαµβάνονται αυτούσιες ως µέρος του σχο-
λίου ως ξεχωριστό σχόλιο από χίλιες διακόσιες έως χίλιες
τετρακόσιες φορές η καθεµία. Δηλαδή, η αθρόα στήριξη ήταν
χίλιες διακόσιες φορές το ίδιο σχολείο, οκτώ χιλιάδες επαναλή-
ψεις των ίδιων φράσεων. Από τα δεκαπέντε χιλιάδες σχόλια, λοι-
πόν, τα εννιά χιλιάδες διακόσια είναι αντιγραφή-επικόλληση. Θα
καταθέσω στα Πρακτικά αυτό το οποίο λέω. Βεβαίως, οι επανα-
λαµβανόµενες φράσεις αφορούν την εναλλασσόµενη διανοµή,
την εκ περιτροπής κ.λπ..

Επίσης, θα ήθελα και εγώ να επαναλάβω σε συνέχεια αυτού
που είπε ο κ. Ραγκούσης γι’ αυτή την επιστολή η οποία κοινοποι-
ήθηκε στον Πρωθυπουργό στις 17 Μαΐου του 2021, µε σαφή και
επείγουσα σύσταση να κοινοποιηθεί το περιεχόµενό της στην ελ-
ληνική Βουλή το συντοµότερο δυνατό. Δεν υπήρξε ανταπόκριση
από το Γραφείο του Πρωθυπουργού µε αποτέλεσµα να πληρο-
φορηθεί το ευρύ κοινό την ύπαρξη αυτού του εγγράφου, µετά
την πάροδο σαρανταοκτάωρης προθεσµίας. Θα το καταθέσω και
αυτό.

Ανάµεσα στα όσα λένε αυτοί οι παρατηρητές του ΟΗΕ, σε
σχέση µε την εξάλειψη των διακρίσεων σε βάρος των γυναικών
και την καταπολέµηση της βίας εκφράζουν την αντίθεσή τους µε
την προσπάθεια επαναπροσδιορισµού του καλύτερου συµφέ-
ροντος του παιδιού και τον τρόπο που αυτό περιχαρακώνεται
από το σχέδιο νόµου, στην ανάγκη των συµφέρων του τέκνου να
προσδιορίζεται εξατοµικευµένα και µόνο κατά περίπτωση. Εκτε-
νής αναφορά γίνεται στη διεύρυνση των υποχρεώσεων του
γονέα µε τον οποίο διαµένει το παιδί και οι οποίες υποχρεώσεις
του αναφέρονται και περιλαµβάνουν πλέον και την ευρύτερη οι-
κογένεια του γονέα µε τον οποίο δεν διαµένει. Καταλήγει δε, σε
σύσταση σχετικά µε την τροποποίηση του συζητούµενου νοµο-
σχεδίου, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η συµφωνία του µε τις διε-
θνείς υποχρεώσεις µας και ότι µετατρέπει τη γυναίκα σε γυναίκα
διεκπεραιωτή και τροφό µε το τεκµήριο του ενός τρίτου. Θα το
καταθέσω και αυτό.

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι δυστυχώς τα πιο προβληµα-
τικά σηµεία, τα πιο µεγάλα κενά που παρατηρούνται στο οικογε-
νειακό δίκαιο δεν αντιµετωπίστηκαν µε αυτό το νοµοσχέδιο. Το
καταψηφίζουµε. Δεν σταµατάµε τον αγώνα µας για να το ανα-
τρέψουµε.

Κάνουµε έκκληση -και µε αυτό τελειώνω- στους δικαστικούς
λειτουργούς, όταν κληθούν να ερµηνεύσουν αυτές τις τόσο κα-
κοδιατυπωµένες διατάξεις, αυτές τις τόσο κακότεχνες διατάξεις,
να το κάνουν µε πολύ µεγάλη προσοχή, µε πολύ µεγάλη σύνεση,
υπευθυνότητα και ευαισθησία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Χήτα από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι ξεροκεφαλιά. Είναι πολιτική επιλογή.

Επιµείνατε πάρα πολύ σε αυτό το νοµοσχέδιο. Κάθε νοµοθέτηµα
κρίνεται στην πράξη. Στη ζωή εκεί αποτυπώνεται. Πραγµατικά
ως Ελληνική Λύση, παρά τις πολύ ισχυρές αντιρρήσεις µας, θα
το καταψηφίσουµε, όπως έχουµε τονίσει από την πρώτη µας συ-
νάντηση, όχι από την πρώτη επιτροπή. Μακάρι να πιάσει τόπο.
Μακάρι να λύσει προβλήµατα. Φοβόµαστε ότι δεν θα το κάνει
αυτό.

Καταφέρατε, όπως σας είπα και χθες, το να διχάσετε -τη δική
σας Κοινοβουλευτική Οµάδα, είναι δικό σας πρόβληµα- το Κοι-
νοβούλιο. Διχάσατε και την κοινωνία, όµως. Αυτό είναι το χειρό-
τερο. Χωρίσατε την Ελλάδα σε γυναίκες και άντρες. Έχουµε

φοβερές καταγγελίες για πίεση που έχουν δεχθεί κυρίως οι γυ-
ναίκες που είναι και πιο αδύναµες, αλλά και αντίστοιχα και για
τους άντρες προβλήµατα πολλά. Τα καταθέσαµε και χθες.
Έχουµε πάρα πολλές αντιδράσεις, οπότε δεν ξέρω αν αξίζει το
ρίσκο που πήρατε. Προσωπικό ρίσκο, γιατί θα φέρει τη δική σας
υπογραφή. Δεν είναι ένα απλό νοµοσχέδιο αυτό. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο αντανακλά στην κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι επειδή δεν είναι
ένα απλό νοµοσχέδιο, κανένα κανονιστικό πλαίσιο, καµµία νοµο-
θεσία δεν µπορεί να βελτιώσει τις ανθρώπινες σχέσεις. Κανένα.
Τίποτα. Καµµία. Ό,τι και να ψηφίσει το Κοινοβούλιο, ό,τι και να
νοµοθετήσει η Νέα Δηµοκρατία, οι ανθρώπινες σχέσεις δεν µπαί-
νουν σε κανονιστικά πλαίσια.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να συµπληρώσω αυτό που ανα-
φέραµε και θα το ορίζαµε σε κάθε τόνο, ότι το νοµοσχέδιο αυτό
δεν είναι υπέρ του παιδιού, δυστυχώς. Και αυτό αποδεικνύεται.
Θεωρούµε και φοβόµαστε ότι θα την πληρώσει τελικά το παιδί
πάλι. 

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, µε το τραγικό της υπόθεσης, το
οποίο επίσης σας είχαµε αναφέρει και σε προσωπικό επίπεδο
από την πρώτη συνάντηση που κάναµε στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, επειδή έτυχε να έχω εγώ το νοµοσχέδιο ως αγορητής.
Βγάλτε στο άρθρο 5, παράγραφος 3 «ανεξαρτήτου σεξουαλικό-
τητας». Δεν θα κουραστούµε να το λέµε. Δεν γίνεται να µην το
βγάλετε. Δεν ξέρω τι σκέψεις είχε στο µυαλό του ο κ. Τέντες που
το συµπεριέλαβε, πραγµατικά. Δεν ξέρω και τι είναι αυτό που
σας κάνει να µην το αποσύρετε, να µη διαγράφετε τη σεξουαλι-
κότητα. Δεν ξέρω τι είναι αυτό, πραγµατικά. Δεν ξέρω αν υπάρ-
χουν κάποιες αόρατες ή ορατές δυνάµεις που σας απαγορεύουν
να προχωρήσετε σε αυτό. Είναι τραγικό, πραγµατικά και ιδίως
να το νοµοθετεί η Νέα Δηµοκρατία.

Χθες ο κ. Κουµουτσάκος σε µια επιτροπή µού ανέφερε την
ιδρυτική διακήρυξη του κόµµατός σας, το 1974, για την οποία
είναι περήφανος που µιλάει για το έθνος, που µιλάει για χίλια
δυο. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, η µεγάλη συντηρητική παρά-
ταξη, όπως λέτε εσείς, υπέρ της οικογένειας και όλα αυτά; Αυτοί
είστε; Βάζετε µέσα «ανεξαρτήτως σεξουαλικότητας»; Είναι απί-
στευτα πράµατα αυτά, πραγµατικά. Είναι τραγικό να νοµοθετεί
έτσι η Νέα Δηµοκρατία. Έχετε χάσει τον ιδεολογικό σας προσα-
νατολισµό. Θέλετε να διεισδύσετε λίγο στο κέντρο, θέλετε να
πάτε λίγο στα αριστερά, έχετε στρατόπεδα µέσα στη Νέα Δηµο-
κρατία, έχετε Βουλευτές πιο φιλελεύθερους, έχετε Βουλευτές
πιο συντηρητικούς. Τους βγάζετε κατά συνθήκη µπροστά. Τι θέ-
λετε να περάσετε τώρα; Κάποιο πατριωτικό µήνυµα; «Βάζουµε
αυτούς. Τι θέλουµε να περάσουµε; Ένα αριστερό µήνυµα; Βά-
ζουµε αυτούς.» Έτσι κάνετε. Θα µου πεις ότι έτσι είναι η πολιτική.
Οκέι! Ο κόσµος βλέπει και σας κρίνει. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία να ψηφίζει τέτοια
νοµοσχέδια, να ψηφίζει γονέα «1» και γονέα «2», να έχει τόση µε-
γάλη ευαισθησία για τις κοινότητες ΛΟΑΤΚΙ, τρανς κ.λπ., την ίδια
ώρα που δείχνει στην πράξη ότι δεν στηρίζει την ελληνική οικο-
γένεια. Δεν είναι δυνατόν η Νέα Δηµοκρατία να κάνει πολιτικές
ανακυβιστήσεις σε θέµατα εθνικά, όπως το µακεδονικό και να
λέτε τώρα: «Απλά βρέχει, δεν κάνουµε κάτι άλλο. Βρέχει».

Κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε, σφυρίζετε αδιάφορα και κο-
ροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. Όπως το νοµοσχέδιο που θα µπει
αύριο, κύριε Πρόεδρε, είτε συµφωνεί κάποιος είτε διαφωνεί. Εκ-
φράστηκαν οι απόψεις για την κάνναβη, για τον µπάφο όπως
λέµε εδώ, που ξαφνικά είναι πολύ καλός, θεάρεστος. Θα τον ψη-
φίσει η Νέα Δηµοκρατία και τον φέρνει και σε νοµοσχέδιο. Δεν
είστε εσείς αυτοί. Θυµάµαι µια ταινία του Κωνσταντάρα που είχε
αλλάξει ο αδερφός του και λέει: «δεν είναι αυτός, ρε παιδιά!».
Δεν είστε εσείς η Νέα Δηµοκρατία!

Για εµάς είναι θέµα αρχής. Η Ελληνική Λύση δεν κάνει ούτε
εκπτώσεις ούτε ανακυβιστήσεις σε θεµελιώδεις αρχές και σε
αξίες. Γι’ αυτό, λοιπόν, από εµάς θα εισπράξετε ένα µεγαλοπρε-
πές «όχι». 

Κλείνω µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Τι θα κάνουµε, ρε παιδιά, σήµερα; Θα
κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία ή δεν θα κάνουµε; Πείτε µας,
να ξέρουµε.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς σεβόµαστε τους κανονισµούς, τις δια-
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δικασίες. Θέλω να πιστεύω ότι το έχουµε αποδείξει στην πράξη.
Σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε δύο άρθρα µε ονοµαστική
ψηφοφορία την οποία ζήτησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοαναίρεσε τον εαυτό
του ο ΣΥΡΙΖΑ που είπε «δεν θα ξαναφέρουµε ονοµαστική ψηφο-
φορία µε αυτές τις διαδικασίες, µε επιστολική ψήφο» κ.λπ.. Πείτε
µας, όµως, τι θα κάνουµε. Θα ψηφίσετε; Θα φύγετε; Θα µείνετε;
Θα το σκεφτείτε; Θα πάρετε τηλέφωνο; Θα στείλετε e-mail; Πείτε
µας τι θα κάνουµε. Δεν είναι σοβαρή κατάσταση αυτή. 

Αυτά, κύριε Υπουργέ. Καλή τύχη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Κο-

µνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Το ΚΚΕ σε όλη τη διαδικασία µε ξεκά-

θαρο τρόπο δήλωσε ότι υποστηρίζει την τροποποίηση του οικο-
γενειακού δικαίου για την κοινή άσκηση της γονικής µέριµνας και
τη συνεννόηση των δύο γονέων στα ζητήµατα της επιµέλειας, το
οποίο χρειάζεται να έχει στο επίκεντρο τις κοινωνικές ανάγκες
και το συµφέρον του παιδιού. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, ακόµα και αυτή τη σωστή διακηρυκτική
αρχή, που θεωρούµε ότι είναι αναγκαιότητα και ώριµη να ενταχ-
θεί στο οικογενειακό δίκαιο, την υπονοµεύετε µε συγκεκριµένες
προβληµατικές διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως αυτό το θολό
«εξίσου», το οποίο µε έναν αστείο τρόπο προσπαθείτε να αντι-
µετωπίσετε µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που κάνετε και το τεκ-
µήριο του 1/3 της επικοινωνίας. Εννοείται ότι θα καταψηφίσουµε
και µε τη διαδικασία της ονοµαστικής ψηφοφορίας, αν τελικά πα-
ραµείνει. 

Τι σας αναδείξαµε, όµως, µε τις συγκεκριµένες παρατηρήσεις,
τις τοποθετήσεις όλων των Βουλευτών του ΚΚΕ, αλλά και µε τις
τροπολογίες που καταθέσαµε, για τις οποίες ούτε ο κύριος
Υπουργός έχει πει τίποτα, αλλά ούτε και τα άλλα κόµµατα έχουν
τοποθετηθεί; Ότι οποιαδήποτε ρύθµιση και αν κάνετε, θα παρα-
µείνει κενό γράµµα, αν δεν συνοδευτεί από ουσιαστικά µέτρα οι-
κονοµικής, κοινωνικής, νοµικής στήριξης των διαζευγµένοι
γονιών, γιατί δεν αντιµετωπίζουν όλοι, προφανώς, τις ίδιες δυ-
σκολίες στην επίλυση του ζητήµατος της γονικής µέριµνας.

Και, βέβαια, για να µπορέσει να υποβοηθηθεί αυτή η αναγκαία
συνεννόηση µεταξύ τους για την ουσιαστική συµβολή στην ανα-
τροφή των παιδιών τους, χρειάζεται να τους παρασχεθεί και από
την κοινωνία αυτή η συγκεκριµένη βοήθεια. Μάλιστα, έφθασαν
και κάποιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, συγκεκριµένα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να ενοχληθούν από την ξεκά-
θαρη τοποθέτηση του ΚΚΕ, η οποία ήταν ότι προφανώς και δεν
αντιµετωπίζουν µε τον ίδιο τρόπο όλοι οι διαζευγµένοι γονείς τα
προβλήµατα. 

Και, ναι, το επαναλαµβάνουµε: Εξαρτάται ακόµα και ο τρόπος
της ρύθµισης της γονεϊκής σχέσης µε τα παιδιά από την ίδια την
ταξική θέση της οικογένειας. Με τον ίδιο τρόπο ρυθµίζουν το ζή-
τηµα οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι, οι αυτοαπασχολούµενοι γονείς,
που τρέχουν ασθµαίνοντας από το πρωί µέχρι το βράδυ σε ερ-
γασιακές συνθήκες που έχετε διαµορφώσει όλοι σας και θα χει-
ροτερέψουν πολύ περισσότερο µε το επερχόµενο αντεργατικό
νοµοσχέδιο, µε τους γονείς που έχουν λυµένα τα προβλήµατα,
που έχουν την οικονοµική δυνατότητα να έχουν παιδαγωγούς,
βοηθητικό προσωπικό, που έχουν την οικονοµική δυνατότητα -
αν θέλετε- να απευθύνονται και ιδιωτικά κάθε βδοµάδα στη συµ-
βουλευτική γονέων, για να λύνουν τέτοια ζητήµατα κοινής
γονικής µέριµνας; Το ίδιο είναι για µια εργατική λαϊκή οικογένεια,
µετά την διάλυση του γάµου, της συµβίωσης, να συντηρεί δύο
σπίτια και σε αυτές τις συνθήκες να προσπαθεί να ασκήσει από
κοινού τη γονική µέριµνα, µε µια άλλη οικογένεια, που αυτά τα
ζητήµατα, τέλος πάντων, τα έχει λυµένα;

Και ακριβώς επειδή όλοι σας αντιµετωπίζετε ως κόστος αυτές
τις ανάγκες των οικογενειών, των διαζευγµένων γονιών και µε τέ-
τοια κριτήρια τόσα χρόνια τις έχετε αφήσει ακάλυπτες, γι’ αυτό
και µε κριτήριο το όφελος που θα έχουν από όλη αυτή τη διαδι-
κασία οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, επιχειρείτε να λύσετε και αυτό
το ζήτηµα, για παράδειγµα όπως κάνετε και τώρα µε την ένταξη
της ιδιωτικής διαµεσολάβησης, αφήνοντας ουσιαστικά την ευ-
θύνη του κράτους έξω από όλη αυτή τη διαδικασία.

Και, βέβαια, γι’ αυτή την ανάγκη στήριξης της εργατικής λαϊ-
κής οικογένειας των διαζευγµένων γονιών, για τις οικονοµικές

και κοινωνικές συνθήκες που, ουσιαστικά, καθορίζουν τελικά και
τη γονική µέριµνα, δεν ακούστηκε άχνα ούτε και από τα άλλα
κόµµατα. Αν θέλετε, οι όποιες αναφορές που έγιναν, έγιναν σε
αυτή την κοινωνική διάσταση του ζητήµατος. Περιορίστηκαν στο
να παρουσιάζουν ως αιτία της ανισοτιµίας των δύο φύλων τις αν-
τιλήψεις που επικρατούν στην κοινωνία και στο οικογενειακό δί-
καιο, για να θάψουν, ουσιαστικά, τη ρίζα των κοινωνικών διακρί-
σεων, σε βάρος των γυναικών, που ξέρετε πολύ καλά πώς γιγαν-
τώνονται σε µια κοινωνία στην οποία συνεχίζουν οι κοινωνικές
ανισοτιµίες. Άρα και οι όποιες αναφορές στην ισότητα των
φύλων από όλα τα κόµµατα, στην πραγµατικότητα επιδιώκουν,
όπως κάνουν και όλα τα νοµοθετήµατα µέχρι σήµερα, να εξισώ-
σουν προς τα κάτω τα δικαιώµατα των αντρών και γυναικών και
όχι να ενισχύσουν τις ισότιµες σχέσεις µεταξύ τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γι’ αυτό άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι και όλα τα υπόλοιπα κόµ-
µατα περιόρισαν τη συζήτηση γύρω από το συµφέρον του παι-
διού σε αυτή την περιβόητη εξατοµικευµένη προσέγγιση στις
δικαστικές αίθουσες των διαζυγίων, που για ακόµα µία φορά, ου-
σιαστικά, αφαιρεί την ευθύνη της κοινωνίας να συνδράµει για να
καλύπτει τις κοινωνικές ανάγκες, να στηρίζει την οικογένεια, για
να καλύπτει τις κοινωνικές ανάγκες ενός παιδιού, ψελλίζοντας
µόνο τα διάφορα για τη διεθνή σύµβαση για την προστασία των
δικαιωµάτων του παιδιού, η οποία ναι µεν µπορεί διακηρυκτικά
να καλύπτει θετικά και θα πρέπει να περιλαµβάνεται και στο δί-
καιο, όµως αυτή στην πραγµατικότητα πολλές φορές κλείνει τα
µάτια σε χοντρά ζητήµατα που αντιµετωπίζουν τα παιδιά.

Επιτρέψτε µου να απαντήσω και σε ένα σχόλιο που έκανε ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο
προσβάλλει το λαϊκό αίσθηµα και την αλληλεγγύη του ελληνικού
λαού προς τον παλαιστινιακό, για να αθωώσει το κράτος δολο-
φόνο, το Ισραήλ, µε το οποίο όλοι κάνετε µπίζνες. Είναι πρό-
κληση, πραγµατικά, να κουνάτε το δάχτυλο στο ΚΚΕ που
καταδικάζει αυτό το έγκληµα στην Παλαιστίνη, που γίνεται µε τις
πλάτες των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε θύ-
µατα εκατοντάδες παιδιά και αµάχους. 

Κλείνω. Το ΚΚΕ καλεί τους γονείς, που µε αγωνία παρακολου-
θούν τη σηµερινή συζήτηση, για να µπορέσουν να πετύχουν την
ανάγκη της ουσιαστικής φροντίδας των παιδιών τους, για να µπο-
ρέσουν πραγµατικά να ανθίσουν ισότιµες σχέσεις µεταξύ τους,
να συνεχίσουν, εκτός των άλλων, να διεκδικούν, να δώσουν από
κοινού την πάλη για την καθολική διασφάλιση των σύγχρονων δι-
καιωµάτων ανδρών και γυναικών στη σταθερή εργασία, στο στα-
θερό ωράριο, στο αξιοπρεπές εργασιακό εισόδηµα, στα µέτρα
προστασίας της µητρότητας και την ολόπλευρη κρατική στήριξη
και φροντίδα της οικογένειας και προστασίας των παιδιών, συν-
θήκες υπό τις οποίες µπορεί, πραγµατικά, να λειτουργήσει η
ανάγκη για την άσκηση της γονικής µέριµνας των παιδιών τους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Γιαννακοπούλου από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς
το είχα εντοπίσει, αλλά όσες φορές και αν το είπα και στις επι-
τροπές αλλά και στην Ολοµέλεια, τελικά φάνηκε ότι δεν έχετε
καµµία απολύτως διάθεση, κύριε Υπουργέ, να εισακούσετε τις
έντονες διαφοροποιήσεις µας, τις ενστάσεις µας και κυρίως αν-
τιπροτάσεις µας για τα προβληµατικά σηµεία του νοµοσχεδίου,
τα οποία σύσσωµη η Αντιπολίτευση και η συντριπτική πλειοψηφία
των φορέων σάς υπέδειξε, αλλά, όχι µόνο αυτοί, και τέσσερις
Βουλευτές σας. Γιατί στην κ. Γιαννάκου και την κ. Κεφαλογιάννη
προστέθηκαν ο κ. Αθανασίου και ο κ. Βολουδάκης.

Και µε ευθύνη σας, κύριε Υπουργέ, αναδείχθηκε σε µείζον πο-
λιτικό θέµα και σε αντιδικία ένα θέµα που ήταν το κατ’ εξοχήν ζή-
τηµα στο οποίο θα έπρεπε να είχαµε βρει ευρύτατες δυνατές
συναινέσεις, όπως είχαµε ακριβώς πετύχει το 1983 το ΠΑΣΟΚ
στην αλλαγή του οικογενειακού δικαίου.

Και ξέρετε τι φταίει γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ; Φταίει η αντίληψη
νοµοθέτησής σας, η αντίληψη νοµοθέτησης της Κυβέρνησής
σας. Δεν δείξατε καµµία πολιτική ευελιξία. Δεν δείξατε καµµία
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απολύτως διάθεση να ακούσετε. Δεν δείξατε καµµία απολύτως
διάθεση να συναινέσετε, να συνθέσετε, πέρα από ήσσονος ση-
µασίας αλλαγές -κάποιες θετικές, αλλά ήσσονος σηµασίας, γιατί
δεν αλλάζουν τα προβληµατικότατα σηµεία, τα οποία όλοι σάς
δείξαµε- και κάποιες νοµικά σχεδόν αστείες. 

Έχετε, λοιπόν, ακέραιη την ευθύνη. Σας είπαµε όλοι ότι υπάρ-
χει πρόβληµα. Δεν υπάρχει κάποιος που δεν αναγνώρισε την
ύπαρξη του προβλήµατος και την ανάγκη να εκσυγχρονιστούµε,
να πάµε µπροστά, να λύσουµε το θέµα. Δεν υπάρχει κανείς σε
αυτή την Αίθουσα ο οποίος είπε ότι «όχι, τα παιδιά πρέπει να µέ-
νουν µόνο µε τη µάνα τους». 

Ακόµα και εγώ που σας προέβαλα ενστάσεις και αντιρρήσεις
-και σας µιλάω ειλικρινέστατα- είχα την ελπίδα ότι έστω την τε-
λευταία στιγµή κάτι θα ακούσετε, κάτι θα µπορέσετε να καταλά-
βετε, από το να µπαίνει από το ένα αυτί και να βγαίνει από το
άλλο. Δεν κρίνεται, ξέρετε, κάποια ιδεολογική τοποθέτηση σε
αυτό το ζήτηµα. Δεν είναι ιδεολογικό θέµα. Είναι κοινωνικό, είναι
ευαίσθητο, είναι οικογενειακό. Έχει να κάνει µε τα παιδιά.

Είναι, λοιπόν, έλλειψη ευαισθησίας από τη µεριά σας και έλ-
λειψη διάθεσης ουσιαστικού διαλόγου µε ξεκάθαρη απουσία πο-
λιτικής ευελιξίας από τη µεριά σας προσωπικά, εκφράζοντας
βέβαια και τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησής σας, αφού
δεν έχουµε δει και πολύ καλύτερα πράγµατα σε άλλα νοµοσχέ-
δια εξίσου σοβαρά.

Εκτός και αν, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν κάποιες δεσµεύσεις
από τη δική σας µεριά που κάποιοι από εµάς αγνοούµε. Μπορεί
να συµβαίνει και φαίνεται αυτό.

Διχάστηκε, λοιπόν, η Ελλάδα για ένα θέµα για το οποίο δεν θα
έπρεπε. Δεν ακούτε ή πολλές φορές κάνετε ότι δεν ακούτε τις
προτάσεις µας και απαντάτε σε άλλα πράγµατα από αυτά τα
οποία σας λέει η Αντιπολίτευση. Είναι συνήθης και προσφιλής
τακτική σας να µην απαντάτε επί της ουσίας, αλλά σε υποτιθέ-
µενες τοποθετήσεις.

Εµείς σας ζητήσαµε να προχωρήσετε στα οικογενειακά δικα-
στήρια. Σας είπαµε ότι υπάρχει λύση. Κανείς δεν µπορεί να µας
κατηγορήσει ότι δεν σας είπαµε τι πρέπει να γίνει. Εσείς, όµως,
ανταπαντήσατε µε αήθεις επιθέσεις στην κ. Γιαννάκου, στην κ.
Κεφαλογιάννη, στην κ. Αδαµοπούλου. Όλες ήταν γυναίκες. Είναι
τυχαίο; Δεν ξέρω. Να απαντήσετε και σε αυτό.

Μέσα σε όλον αυτόν τον τραγελαφικό διάλογο, µε την ευθύνη
του Υπουργού και της Κυβέρνησής σας, δυστυχώς, κυρίες και
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και ενώ απέχετε από τις ονοµαστικές ψηφο-
φορίες, λόγω επιστολικής ψήφου και, βεβαίως, είναι δικαίωµά
σας και απολύτως σεβαστό να κανονίσετε τη θέση σας και την
τακτική σας πάνω σε ένα τέτοιο ζήτηµα, δεν είναι, όµως, κατα-
νοητό σε καµµία περίπτωση το να έρχεστε στη Βουλή, να θέτετε
ζήτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας και µετά να απέχετε.

Μήπως νοµίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
µπορείτε να καθοδηγήσετε µε αυτόν τον τρόπο τις εξελίξεις και
το τι θα κάνουν οι Βουλευτές του Κινήµατος Αλλαγής, του ΚΚΕ,
του ΜέΡΑ25, της Ελληνικής Λύσης; Αυτό φαίνεται από την τακτική
σας, µια τακτική η οποία δυστυχώς εκφυλίζει και εκχυδαΐζει τη θε-
σµική λειτουργία της Βουλής. Αυτό και αν είναι τραγέλαφος.

Είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Έχετε ακριβώς την ίδια συ-
νευθύνη µε την Κυβέρνηση για την τήρηση των θεσµικών διαδι-
κασιών και πολύ ορθώς καταγγέλλετε την Κυβέρνηση για µη
τήρηση των θεσµικών διαδικασιών, γιατί δεν το κάνει, αλλά έρ-
χεστε και κάνετε το ίδιο;

Δηλαδή ο κ. Τσίπρας τι νοµίζει ότι είναι; Νοµίζει ότι είναι ο ηγέ-
της σύσσωµης της Αντιπολίτευσης; Αυτό µας δείχνει µε αυτή τη
συµπεριφορά του ή ότι θα καθοδηγήσει τους Βουλευτές;

Λυπάµαι, λοιπόν, γιατί η θέση µας είναι ξεκάθαρη για το πώς
θα κινηθούµε στην ονοµαστική ψηφοφορία. Την είπε ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Σκανδαλίδης. Καταγγέλλουµε
αυτή την αντιθεσµική συµπεριφορά και απέχουµε από την ονο-
µαστική ψηφοφορία. Η θέση µας ως Κίνηµα Αλλαγής για τα
άρθρα 7 και 13 είναι ξεκάθαρη και είµαστε απολύτως αρνητικοί,
για να µην υπάρχει καµµία απολύτως παρερµηνεία.

Κύριε Υπουργέ, κλείνω και θέλω να σας πω ότι λυπάµαι πάρα
πολύ για την κατάληξη που είχε σήµερα ο διάλογος για ένα τόσο
κορυφαίο ζήτηµα, που θα έπρεπε και θα όφειλε να ήταν πέρα

από κοµµατικές αντιπαραθέσεις. Εσείς, όµως, δεν ακούσατε κα-
νέναν. Και όχι απλά δεν ακούσατε κανέναν, αλλά λειτουργήσατε
-και το λέω ευθέως- υπογείως και πονηρά.

Κρύψατε πράγµατα. Είπατε ψέµατα. Σας διέψευσαν φορείς -
απορώ πώς νιώθετε- εγγράφως. Και όχι απλά αυτό. Τελευταίο
περιστατικό είναι ο κόλαφος που δεν ακούσατε ούτε από τις ει-
δικές εισηγήτριες του ΟΗΕ στο Συµβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων. Μόλις δηµοσιοποιήθηκε, κύριε Υπουργέ, και καλείστε να
δώσετε εξηγήσεις.

Στις 17 Μαΐου 2021, τρεις µέρες πριν, οι δύο ειδικές εισηγή-
τριες του ΟΗΕ για την Εξάλειψη των Διακρίσεων σε Βάρος των
Γυναικών και για τη Βία κατά των Γυναικών παρενέβησαν µε επι-
στολή τους στην Κυβέρνηση. Όπως προβλέπεται στην επιστολή
τους, µε την παρέλευση σαράντα οκτώ ωρών από τις 17 Μαΐου
2021 η επιστολή τους έγινε δηµόσια. Οι δύο εισηγήτριες, λοιπόν,
ζήτησαν την κατάθεση της επιστολής στη Βουλή.

Πού είναι; Πού είναι η επιστολή; Την κρύψατε. Γιατί; Δεν την
αναφέρετε και εκφράζουν ξεκάθαρα οι εισηγήτριες τις αντιθέ-
σεις τους στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου που σας έχουµε πει για
το συµφέρον του τέκνου, στο άρθρο 11 σχετικά µε την υποχρέ-
ωση του γονέα να διαφυλάσσει τη σχέση µε την οικογένεια του
άλλου γονέα, στο άρθρο 13 σχετικά µε το 1/3, το τεκµήριο επι-
κοινωνίας, στο άρθρο 14 για την έλλειψη εγγυήσεων σε περί-
πτωση κακοποίησης και για την οριστική απόφαση, στο άρθρο 7
για την από κοινού και εξίσου, στο άρθρο 8 για τη διαµεσολά-
βηση. 

Η παρέµβαση αυτή αποδεικνύει ότι οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου παραβιάζουν ευθέως το Διεθνές Δίκαιο και δεν πρέπει να
ψηφιστούν από τους Βουλευτές. Να µας ενηµερώσετε, λοιπόν,
τι κάνατε σχετικά µε την εν λόγω επιστολή.

Και να σας θυµίσω ότι κάτι τέτοιο είχε συµβεί και στην Ιταλία
το 2018, όταν µε εισήγηση της Λέγκας ήρθαν αντίστοιχες ακρι-
βώς διατάξεις, οι οποίες κόπηκαν µετά από την παρέµβαση αν-
τιστοίχως εισηγητών του ΟΗΕ.

Περιµένουµε, λοιπόν, απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-

ρώστε, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκλη-

ρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς εργαλειοποιήσατε ένα τόσο ευαίσθητο θέµα για µα-

µάδες, για µπαµπάδες, για παιδιά. Εµείς καταθέσαµε την άποψή
µας για τα οικογενειακά δικαστήρια. Θα έρθουµε πολύ σύντοµα
µε πρόταση νόµου.

Για όλους αυτούς τους λόγους δεν θα ψηφίσουµε επί της
αρχής αυτό το νοµοσχέδιο. Θα υπερψηφίσουµε τις λίγες θετικές
διατάξεις. Θα καταψηφίσουµε, όµως, επί της αρχής και όλες τις
διατάξεις οι οποίες αντιτίθενται σφόδρα στις αρχές και στις αξίες
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Θεόφιλο Ξανθόπουλο και ολοκληρώνουµε µε την
κ. Παπαδηµητρίου από τους εισηγητές. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά από µια εξαντλητική διαδικασία, επιτέλους φτάνουµε

στον τερµατισµό µε τις τελικές µας παρατηρήσεις.
Θα ξεκινήσω από την αναφορά της προηγηθείσας συναδέλ-

φου, της κ. Γιαννακοπούλου, σχετικά µε την ονοµαστική ψηφο-
φορία. Είναι αναφαίρετο δικαίωµά µας βεβαίως και είναι
αναφαίρετο δικαίωµά σας να τοποθετείστε. Καταλαβαίνω την
αγωνία σας µετά τις διαφοροποιήσεις µερικών Βουλευτών του
ΚΙΝΑΛ. Είναι πολύ λογικό. Και ειλικρινά δεν ξέρω αν ο κ. Τσίπρας
παριστάνει τον ηγέτη της δηµοκρατικής παράταξης, αλλά η κοι-
νωνία τον έχει αναδείξει επικεφαλής της δηµοκρατικής παράτα-
ξης. Οι εκλογές θα γίνουν µε απλή αναλογική και οι ευθύνες στα
τµήµατα της δηµοκρατικής παράταξης είναι ενεργές και στο
πρώτο επίπεδο και εκεί θα κριθούµε και θα κληθούµε να πάρουµε
αποφάσεις όλοι.

Κύριοι Υπουργοί, δεν ξέρω αν είναι δόκιµο να κάνω µία παρα-
τήρηση ότι στο άρθρο 5, παράγραφος 3, ανάµεσα στα στοιχεία
τα οποία πρέπει να σέβεται η απόφαση, πρέπει να ενταχθεί και η
αναπηρία. Είναι µία πάγια αρχή που πρέπει να περιγράφεται. Δεν
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κατεγράφη µέχρι στιγµής. Δείτε το αν νοµοτεχνικά µπορεί να κα-
λυφθεί τώρα. Πρέπει να µπει και µια ρητή αναφορά στην αναπη-
ρία. 

Αναφέροµαι στην υπ’ αριθµό 894/73 τροπολογία που καταθέ-
σαµε για την επίλυση του συνταξιοδοτικού προβλήµατος των εκ-
παιδευτικών που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα το 2013.
Επαναλαµβάνω το αίτηµα για να αποκατασταθεί µια αδικία για
τους ανθρώπους οι οποίοι εν µία νυκτί βρέθηκαν εκτός υπηρεσίας,
επανήλθαν και πρέπει να αποκατασταθεί αυτή η απώλεια εισοδή-
µατος -σε ό,τι αφορά τη σύνταξή τους- που υπέστησαν. Νοµίζω
ότι είναι ένα απόλυτα δίκαιο αίτηµα το οποίο πρέπει ο κύριος
Υπουργός να το κάνει δεκτό και να προχωρήσουµε στην αποδοχή
της.

Σχετικά µε την τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης για
τη θητεία µελών ανεξάρτητων αρχών. Αν το αντιλαµβάνοµαι
καλά, κατ’ αρχάς, θα πρέπει να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, για
ποια συγκεκριµένη ανεξάρτητη αρχή υπάρχει το πρόβληµα και
θέλετε να θεραπεύσετε ή είναι γενικό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι σε
δυο-τρεις. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί, λοιπόν, να οδηγήσει σε
άµεση λήξη θητειών που έχουν παραταθεί µε τη διαδικασία που
προβλέπει ο νόµος και επισπεύδουµε την αποχώρηση των µελών
του ΑΣΕΠ από την αρχή, ενώ σε κάθε περίπτωση λόγω του ενι-
αύσιου της παράτασης αυτής, η παράταση αυτή θα ερχόταν σε
πολύ πιο γρήγορο χρόνο. Φαίνεται ότι για κάποιον λόγο υπάρχει
βιασύνη.

Το ΟΣΔΔΥ-ΠΠ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχει

ψηφιστεί αυτό, κύριε Ξανθόπουλε.  
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το λέω ότι µε την έννοια της

τροπολογίας το φέρνετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μερι-

κούς µήνες νωρίτερα…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ στο θέµα του ΟΣΔΔΥ

υπάρχει θέµα ότι ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου µπορεί
να συνεχίσει να ασκεί τα καθήκοντά του λαµβάνοντας µόνο
γνώση των επιχειρησιακών δεδοµένων, στατιστικών και µεγεθών
και χωρίς άµεση επαφή µε τις βάσεις δεδοµένων, για τον λόγο
ότι εδώ υπάρχουν θέµατα προσωπικών δεδοµένων. Νοµίζω ότι
θα έχουµε πολύ σοβαρό πρόβληµα, γιατί ακριβώς παρεµβαίνει
άνθρωπος ο όποιος δεν νοµιµοποιείται.

Σε ό,τι αφορά τη διάρθρωση της Εισαγγελίας του Οικονοµικού
Εγκλήµατος, πρέπει να δούµε ότι τώρα µόλις διαµορφώθηκε
αυτή η εισαγγελία και ήδη περικόπτονται οι αρµοδιότητες.
Έχουµε έρθει σε επαφή ή έχουµε την άποψη των δικαστών, των
εισαγγελέων;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-
βαίως, έχει σταλεί επιστολή.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία. Και γι’ αυτά, λοιπόν, τα
θέµατα θα περιµένουµε για να τοποθετηθούµε.

Κύριε Πρόεδρε, όπως καταλαβαίνετε, επειδή κάνω µια συνο-
λική τοποθέτηση έχω να κάνω και µία τελική παρατήρηση και θα
κλείσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πρέπει να αντι-
ληφθείτε ότι στο ζήτηµα της συζήτησης του νοµοσχεδίου, αυτό
καθαυτό το νοµοσχέδιο βρίσκεστε σε µια κινούµενη άµµο και
όποιες κινήσεις κάνετε δηµιουργούνται άλλα προβλήµατα. 

Έχουµε επικεντρώσει την κριτική µας στο «εξίσου» του 1513.
Και αντί να θεραπεύσετε µε τον τρόπο που σας είπε και ο κ. Αθα-
νασίου, ο οποίος είναι και νοµικός και Βουλευτής και µετά λόγου
γνώσεως και δεν επηρεάζεται από τις δικές µας απόψεις, µε το
«ισότιµα», θέλετε οπωσδήποτε να το κρατήσετε και πηγαίνετε και
εντάσσεται το «εξίσου» και το «από κοινού» και στο 1510. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης):...(Δεν
ακούστηκε)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Προσέξτε! Όχι, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ξαν-

θόπουλε, δεν µιλάτε στον Υπουργό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Υπουργός µιλάει σ’ εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είπα εγώ

στον κύριο Υπουργό να µη µιλάει. Συνεχίστε. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παρασύρθηκα.
Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι δεν µπορεί να κάνετε βελτίωση νοµο-

τεχνική σε άρθρο το οποίο δεν εµπεριέχεται στο νοµοθέτηµα.
Από τη γραµµατική ερµηνεία του 101, παράγραφος 2 που ανα-
φέρεται στις τροπολογίες λέει ότι «η συζήτηση για την ψήφιση
των άρθρων γίνεται διαδοχικά και µε τη σειρά που έχουν στο κεί-
µενο του νοµοσχεδίου ή της πρότασης νόµου». Άρα, αν δεν
υπάρχει στο κείµενο, δεν µπορεί να κάνουµε τροποποίηση. Αυτό
το επισηµαίνω στο τυπικό µέρος. 

Στο ουσιαστικό, όµως, κύριε Υπουργέ, ειλικρινά δεν αντιλαµ-
βάνοµαι αυτή την εµµονή σας.

Έχετε υποστεί ορυµαγδό επιχειρηµάτων και αντιπαράθεσης
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής για αυτό το «εξίσου». Υπάρχει
τρόπος να το ξεπεράσετε, αλλά το αφήνετε εκεί και µε ωθείτε να
κάνω δεύτερες σκέψεις ότι ο στόχος σας δεν είναι η ισότιµη συµ-
µετοχή, ότι ο στόχος σας είναι η εξίσου συµµετοχή -και έχουµε
πει πού ανοίγει- γιατί εσείς µας αναγκάζετε µε αυτή την εµµονή
σας. Πάρτε το πίσω. Σας έχουµε δώσει όλες τις λύσεις.

Σας είπα προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι µία κινούµενη άµµος και όποιες κινήσεις κάνετε, βυθί-
ζεστε βαθύτερα. Πώς απαντάτε σε αυτό το έγγραφο του ΟΗΕ;
Τι είµαστε εµείς; Είµαστε µία χώρα παρίας ή είµαστε µία χώρα
που βρίσκεται στον πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µία ανε-
πτυγµένη χώρα, µια χώρα που έχει θεσµούς και ένα κράτος δι-
καίου που λειτουργεί; 

Όσον αφορά τα άρθρα 5, 7, 8, 11, 13, 14: Για τα έξι άρθρα από
τα, ουσιαστικά, δώδεκα του νοµοσχεδίου -διότι τα υπόλοιπα είναι
η Σχολή Δικαστών και τα δύο εισαγωγικά- δηλαδή για τα µισά
άρθρα, σας λένε κάποιοι, που έχουν µια βαρύνουσα γνώµη -να
µην πω κάτι παραπάνω- ότι πάσχουν. Τι άλλο θέλετε για να κα-
ταλάβετε; Τι χρείαν άλλων µαρτύρων έχουµε;

Άρα αντιλαµβάνεστε ότι όλη η κριτική που έχουµε ασκήσει
µέχρι τώρα, είναι µια κριτική εξ αγαθής προαιρέσεως, τεκµηριω-
µένη, την οποία, όµως, εσείς εξακολουθείτε να αγνοείτε.

Είναι προφανές, λοιπόν -το δηλώσαµε και στις επιτροπές- ότι
καταψηφίζουµε επί της αρχής και ότι πλέον επί των άρθρων θα
ψηφίσουµε τα άρθρα που πραγµατικά δεν δηµιουργούν πρό-
βληµα στην κοινωνία και είναι συµβατά µε αυτό που έχουµε θε-
ωρήσει ως κράτους δικαίου. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Παπαδηµητρίου. 
Με την κ. Παπαδηµητρίου ολοκληρώνεται η διαδικασία µε τους

εισηγητές και αποµένει ο κύριος Υπουργός. Στη συνέχεια θα
µπούµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας.

Ορίστε, κυρία Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, αυτό που

διαπίστωσα µετά από τόσες πολλές και πολύωρες συνεδριάσεις,
είναι ότι εν τέλει δεν προσήλθατε µε διάθεση να συµβάλετε στην
επίλυση ενός τόσο σοβαρού κοινωνικού προβλήµατος, αυτό που
αφορά την άσκηση της γονικής µέριµνας και της επιµέλειας των
παιδιών µετά τον χωρισµό των γονέων τους. Κι όσο κι αν ισχυρί-
ζεστε ότι είστε υπέρ της κοινής επιµέλειας, κάθε φορά εφευρί-
σκετε λόγους για να διαφωνήσετε.

Οι ενστάσεις και οι διαφωνίες σας ήταν σε τρία µε τέσσερα
σηµεία. Συγκεκριµένα, το πρώτο ήταν στη διατύπωση της φρά-
σης «από κοινού και εξίσου άσκηση γονικής µέριµνας». Άλλη δια-
φωνία ήταν ότι συµπεριλήφθηκε στις περιπτώσεις κακής
άσκησης της γονικής µέριµνας η οριστική καταδίκη του ενός
γονέα για µια σειρά αδικηµάτων, όπως η ενδοοικογενειακή βία
και άλλα. Η άλλη ένσταση που διατυπώθηκε ήταν ότι η προ-
σφυγή στη διαµεσολάβηση αντίκειται στη Σύµβαση της Κωνσταν-
τινούπολης για την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας.
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Στα περισσότερα από αυτά τα σηµεία ο κύριος Υπουργός επέ-
δειξε πνεύµα συναίνεσης και έφερε νοµοθετικές βελτιώσεις,
όπως το ίδιο πνεύµα συναίνεσης επέδειξε και πριν από την κα-
τάθεση του τελικού κειµένου, αφού ενσωµάτωσε τις περισσότε-
ρες παρατηρήσεις των επιστηµονικών φορέων και όλων των
φορέων που συµµετείχαν.

Η διατύπωση «από κοινού και εξίσου» βελτιώθηκε µε τη νοµο-
τεχνική που κατατέθηκε, ενώ και όσον αφορά την ένσταση ότι η
προσφυγή στη διαµεσολάβηση είναι σε αντίθεση µε τη Σύµβαση
της Κωνσταντινούπολης, αυτό βελτιώθηκε και διευκρινίζεται
πλέον ρητά ότι η διαµεσολάβηση δεν εφαρµόζεται στις περιπτώ-
σεις άσκησης ενδοοικογενειακής βίας. Το λύσαµε και αυτό.

Όσον αφορά την καταδίκη του γονέα µε οριστική δικαστική
απόφαση για ενδοοικογενειακή βία, που είναι ένα από τα αντι-
κειµενικά κριτήρια κακής άσκησης της γονικής µέριµνας, δεν
είδα να ορίζεται πουθενά στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής ότι αυτό αποτελεί πρόβληµα.

Συνεπώς οι περισσότερες ενστάσεις και προτάσεις που ακού-
στηκαν µέσα στον κοινοβουλευτικό διάλογο έγιναν δεκτές από
τον κύριο Υπουργό. Άρα δεν υπάρχουν λόγοι για να διαφωνείτε
πλέον, τουλάχιστον σοβαροί και πολλοί λόγοι. Και σε κάθε περί-
πτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πρωτοβουλία της νο-
µοθέτησης την έχει πάντα το Υπουργείο.

Από εκεί και πέρα στη συζήτηση της Ολοµέλειας ακούστηκαν
τα πάντα και, µάλιστα, πράγµατα που δεν ήταν και σχετικά µε το
νοµοσχέδιο. Προφανώς ακούστηκαν µόνο και µόνο για τη δηµι-
ουργία εντυπώσεων. Αναφέρθηκε, για παράδειγµα, επανειληµ-
µένα από συναδέλφους κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι το 80% µε 85% των διαζυγίων διευθετούνται συναινετικά.
Είναι επιχείρηµα αυτό; Δηλαδή και τι ακριβώς θέλετε να πείτε;
Ότι, επειδή επιλύονται συναινετικά τα περισσότερα διαζύγια, δεν
πρέπει να αλλάξει η ισχύουσα νοµοθεσία; Σε αυτό καταλήγετε
µε αυτόν τον ισχυρισµό σας; Είναι επιχείρηµα για να µην αλλά-
ξουµε τον ισχύοντα νόµο δηλαδή;

Πέρα από το ότι το 80% µε 85% των διαζυγίων λύνονται συ-
ναινετικά αλυσιτελώς προβάλλεται στο υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο, γιατί εδώ δεν ρυθµίζουµε τον τρόπο λύσης του γάµου, εδώ
ρυθµίζουµε τις σχέσεις γονέων και τέκνων µετά τον γάµο ή µετά
τη λύση της συµβίωσης. Και σαφώς υπάρχουν ενδοοικογενει-
ακές διαφορές, οι οποίες µάλιστα διπλασιάστηκαν τα τελευταία
χρόνια και αυτές έρχεται να ρυθµίσει το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο.

Περαιτέρω κάποιοι από εσάς αφήσατε να δηµιουργηθούν εν-
τυπώσεις ότι δήθεν υποστηρίζουµε συγκεκριµένα λόµπι. Τι θέ-
λετε να πείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Και, αν θέλετε να
πείτε κάτι, ας το πείτε µε ονόµατα. Γιατί αφήνετε υπονοούµενα;
Τι υπονοούµενα είναι αυτά και τι εντυπώσεις αφήνετε να πλανών-
ται στην κοινωνία; Και σε ποιους στρέφονται τα πυρά; Σε όλους
όσοι θα υπερψηφίσουν τη νοµοθετική πρόταση της Κυβέρνησης;
Και για να µιλήσω και νοµικά, το βάρος της απόδειξης το έχετε
όσοι το επικαλείστε το επιχείρηµα.

Και φυσικά και κάτι άλλο πάρα πολύ σηµαντικό, διότι παρερ-
µηνεύετε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου δηµιουργώντας δυστυ-
χώς λανθασµένες εντυπώσεις στην ελληνική κοινωνία: Αφήνετε
υπονοούµενα ότι ευνοούνται οι κακοποιητικές συµπεριφορές.
Γιατί το λέτε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Όχι µόνο δεν
ευνοούνται, αλλά αντιθέτως αυστηροποιείται το πλαίσιο και µά-
λιστα µε ρητή αναφορά στο άρθρο 14, στο τελευταίο εδάφιο, γί-
νεται ρητή πρόβλεψη για την υποχρέωση του εισαγγελέα να
διατάξει κάθε πρόσφορο µέσο όταν απειλείται η σωµατική και η
ψυχική υγεία του παιδιού. 

Και δεν κατάλαβα, βλέπετε κάπου στο νοµοσχέδιο ότι παύει
να ισχύει ο ν.3500/2006 που αντιµετωπίζει την ενδοοικογενειακή
βία; Ειρήσθω εν παρόδω, είναι ένας νόµος που έφερε και ψήφισε
η Νέα Δηµοκρατία τότε, το 2006. Προκύπτει κάτι τέτοιο από το
νοµοθετικό κείµενο; 

Πιστεύω ότι ο συγκεκριµένος νόµος θα λαµβάνεται πάντα υπ’
όψιν από τους δικαστές. Καλύπτει επαρκώς όλες τις περιπτώσεις
ενδοοικογενειακής βίας, παρέχει προστασία στα θύµατα της εν-
δοοικογενειακής βίας τα οποία µπορούν να είναι τα παιδιά, η γυ-
ναίκα, ο πατέρας ίσως, µπορεί να είναι και ο ηλικιωµένος που ζει

µέσα στο σπίτι. Όλα αυτά πάντα τα λαµβάνει υπ’ όψιν του ο δι-
καστής που κρίνει κάθε περίπτωση.

Ας µη δηµιουργούµε, λοιπόν, άκριτα λανθασµένες εντυπώσεις
και τροµάζουµε την κοινωνία. Και όπως προανέφερα, καταλήγω
στο συµπέρασµα ότι εν τέλει δεν ήρθατε καλοπροαίρετα και ότι
η συζήτηση αυτή έγινε τουλάχιστον από την πλευρά πολλών εξ
υµών µε όρους µικροπολιτικής στόχευσης.

Καταλήγοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµαντικό
είναι ότι τα παιδιά πρέπει να έχουν στη ζωή τους και τους δύο
γονείς τους. Αυτό προσπαθεί µε δίκαιο και εξισορροπηµένο
τρόπο και χωρίς κανέναν υποχρεωτικό χαρακτήρα να ρυθµίσει
το νοµοσχέδιο και αυτό ρυθµίζει για την περίπτωση χωρισµού
των γονέων. Και είναι πραγµατικά µια γενναία µεταρρύθµιση
αυτή που εισάγει σήµερα ο Υπουργός Δικαιοσύνης και είναι από-
λυτα προσαρµοσµένη στις σύγχρονες ανάγκες.

Οι καιροί, οι συνθήκες έχουν αλλάξει και η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αποφάσισε να πάει την πατρίδα µας µπρο-
στά. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα βήµα θετικό, ένα βήµα προς
τα εµπρός. Εµείς αυτό το βήµα θα το κάνουµε. Εσείς, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης, ας µείνετε απλοί θεατές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε δύο απαντήσεις για τις
οποίες µέσω των ερωτήσεών του εµφατικά µε κάλεσε να δώσω
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης κ. Ραγκούσης.

Η αναφορά µου στην προανακριτική δεν έχει να κάνει µε τί-
ποτα περισσότερο από αυτό που διαβάζουµε όλοι µας και στις
εφηµερίδες και στις ηλεκτρονικές σελίδες και στα µέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης. Ακούσατε κάποια κρίση που να αφορά το πώς
εξελίσσεται και το τι θα γίνει; Εκτός αν µπερδεύεστε µε αυτά τα
οποία κάνατε εσείς στην προηγούµενη περίοδο, όταν ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης έβγαινε έξω από τον Άρειο Πάγο
και πριν ξεκινήσει κάποια διαδικασία, µόλις ξεκινούσε µια δικο-
γραφία, προανήγγελλε το µεγαλύτερο σκάνδαλο από γενέσεως
του ελληνικού κράτους! Έχετε µπερδευτεί; Κάτι δεν πάει καλά.

Θέµα δεύτερο. Κατέθεσε στα Πρακτικά την επιστολή, η οποία
έχει όντως σταλεί από κάποιο τµήµα του ΟΗΕ και η οποία σας
διαβεβαιώνω ότι µέχρι αυτή τη στιγµή που µιλάµε δεν έχει φτάσει
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Την αναζητήσαµε, όµως, και τη βρή-
καµε.

Ξέρετε, αυτά τα έγγραφα ακολουθούν µια συγκεκριµένη δια-
δικασία. Κατατίθενται κατά βάση στη µόνιµη αντιπροσωπεία που
υπάρχει και από εκεί και πέρα στα αρµόδια Υπουργεία, προκει-
µένου να δοθούν οι όποιες απαντήσεις. Αλλά είναι τόσο µεγάλη
η χαρά σας, που δεν µπορείτε ούτε να κρυφτείτε, αφ’ ενός µεν
γιατί ήδη υπάρχει µια ανάρτηση για το ποιος έδωσε τις πληρο-
φορίες και µε ποιον τρόπο τις µετέφερε, αφ’ ετέρου γιατί µου
κάνει έκπληξη. Εγώ αναζήτησα το επίσηµο έγγραφο και είδα ότι
το έγγραφο το οποίο κατέθεσε ο κ. Ραγκούσης δεν είναι το επί-
σηµο. Έχει ληφθεί από εκεί, κύριε Ξανθόπουλε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Από πού;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Προφα-

νώς από τη συγκεκριµένη δοµή του ΟΗΕ.
Άρα, λοιπόν, το ποιος προσπαθεί να δηµιουργήσει θέµα στη

χώρα για κάτι το οποίο βεβαίως και θα απαντηθεί, αφήνεται στην
κρίση των Ελλήνων πολιτών.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν θα εκθέ-
σουµε τη χώρα. Θα απαντήσουµε και οι απαντήσεις µας θα είναι
τόσο συγκεκριµένες, τόσο τεκµηριωµένες και τόσο πειστικές,
που δεν θα υπάρξει καµµία αµφιβολία ότι τηρούµε και τις διε-
θνείς συµβάσεις, ότι προστατεύουµε και όσα περιγράφουν τα
άρθρα της Συνθήκης της Κωνσταντινούπολης αλλά και βεβαίως
ότι δεν αφήνουµε καµµία χαραµάδα. 

Δεν θέλω να σας θυµίσω πάλι ποιος εξέθεσε τη χώρα, όταν η
GRECO και ο ΟΟΣΑ µας κυνηγούσαν, γιατί είχατε πληµµεληµα-
τοποιήσει την ενεργητική δωροδοκία. Μην κουνάτε, λοιπόν, το
δάχτυλο σε εµάς, όταν δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα, το
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οποίο εσείς προσπαθείτε έµµεσα να ανακινήσετε και να αναδεί-
ξετε. Εµείς τις απαντήσεις θα τις δώσουµε και θα είναι απολύτως
πειστικές. Και το ποιος έχει εκθέσει τη χώρα κατά καιρούς είναι,
επίσης, καταγεγραµµένο. 

Πάµε, λοιπόν, να µιλήσουµε για το νοµοσχέδιο. Είναι όντως
µια εξαντλητική συζήτηση µε έντονη αντιπαράθεση, µε διαφορε-
τικές απόψεις. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν
πράγµατα. Μάλιστα, υπήρξαν εκφράσεις ή χρήση λέξεων που
νοµίζω ότι δεν θα έπρεπε να υπάρχουν σε αυτή τη συζήτηση για
ένα τόσο ευαίσθητο θέµα. 

Πάµε, λοιπόν, να ξετυλίξουµε το κουβάρι από την αρχή. Όταν
ο Πρωθυπουργός της χώρας µε τίµησε δίνοντάς µου τον ρόλο
του Υπουργού Δικαιοσύνης, βρέθηκα αντιµέτωπος µε σωρεία ζη-
τηµάτων. Ήταν ζητήµατα που αφορούσαν στην αναµόρφωση της
βασικής νοµοθεσίας, στον κορµό, στους ποινικούς, αστικούς, κώ-
δικες δικαστικών υπαλλήλων, κώδικες δικαστικών λειτουργών,
ζητήµατα τα οποία ουσιαστικά έχρηζαν αναθεώρησης εδώ και
πολλά χρόνια. Βρέθηκα αντιµέτωπος µε την ανάγκη ενσωµάτω-
σης πολλών ευρωπαϊκών νοµοθεσιών στην ελληνική έννοµη τάξη.
Βρέθηκα αντιµέτωπος µε ανάγκες που περιγράφονταν και στον
τρόπο λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Δικαστών αλλά βεβαίως
και στις ίδιες τις υποδοµές. Και βρέθηκα αντιµέτωπος µε ζητή-
µατα τα οποία έχουν ένα έντονο κοινωνικό αποτύπωµα. Ναι, το
θέµα το οποίο αφορά στο παιδί και στους γονείς µετά τον γάµο,
τα θέµατα που αφορούν σε εταιρείες προστασίας ανηλίκων, τα
θέµατα που αφορούν στη λειτουργία και την οργάνωση των ια-
τροδικαστικών υπηρεσιών ήταν θέµατα τα οποία ήξερα από την
πρώτη στιγµή ότι έχουν ένα έντονο κοινωνικό αποτύπωµα. 

Έκανα µια αναδροµή για να δω ποια ήταν η πραγµατικότητα
και τι είχε προηγηθεί, τι ακριβώς υπήρξε ως ανάγκη καταγεγραµ-
µένη στο πρόσφατο ή στο πιο µακρινό παρελθόν και ποιες ήταν
οι κινήσεις που έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις ή οι προ-
ηγούµενοι Υπουργοί Δικαιοσύνης. 

Είδα, λοιπόν, ότι αφ’ ενός µεν το πρόβληµα, το οποίο προσπα-
θούµε σήµερα µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία που εξελίσσεται
και ολοκληρώνεται και µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο για το
οποίο σε λίγη ώρα θα ολοκληρωθεί η συζήτηση, ήταν ένα θέµα
το οποίο είχε απασχολήσει πολλούς Υπουργούς Δικαιοσύνης στο
παρελθόν, δεν το άγγιξε όµως κανείς. Ξέρετε γιατί; Γιατί είναι
ένα ζήτηµα το οποίο -το γνώριζα και εγώ από την πρώτη στιγµή-
δηµιουργεί µια τεράστια κοινωνική ένταση, δηµιουργεί ένα πολύ,
αν θέλετε, µεγάλο ζήτηµα αντιπαράθεσης, µιας και τις περισσό-
τερες φορές υπάρχουν άνθρωποι πληγωµένοι και από τη µία και
από την άλλη πλευρά. Το παιδί συνήθως δεν βρίσκεται σε αυτή
την εξίσωση. Μιλάµε για πληγωµένους γονείς για εντελώς δια-
φορετικούς λόγους. Για άλλον λόγο οι πατεράδες, για άλλον
λόγο οι µητέρες. 

Το ζήτηµα όµως είναι το εξής. Έπρεπε κανείς αυτό το θέµα να
το δει αναλυτικά, να προσπαθήσει να τον προσεγγίσει, να δώσει
λύση; Το πιο εύκολο θα ήταν για εµένα, ξέρετε, να ακολουθήσω
την προηγούµενη πρακτική, να µην κάνω τίποτα. Δεν έκανε τί-
ποτα κανείς. Συγγνώµη, ξέχασα. Έκανε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Έκανε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή. Βγήκε
και πόρισµα. Όταν όµως έγινε ο ανασχηµατισµός και ήρθε άλλος
Υπουργός, είπε «διαφωνώ, δεν θέλω να το ανακινήσω». Αυτό δεν
δείχνει από µόνο του πόσο ευαίσθητο και ιδιαίτερο ζήτηµα είναι; 

Έχετε την εντύπωση ότι ξύπνησα ξαφνικά ένα πρωί και είπα
«θα νοµοθετήσω για να δηµιουργήσω πρόβληµα προς τη µία ή
προς την άλλη πλευρά, προς τον έναν ή προς τον άλλον γονέα»;
Πιστεύετε ότι αυτό θα µπορούσε να είναι η πρόθεσή µου; Νοµίζω
ότι καµµία λογική και καµµία έστω ελάχιστη ηθική δεν θα επέ-
τρεπε κάτι τέτοιο. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Αντίθετα, προ-
σπάθησα από την πρώτη στιγµή να έρθω σε επικοινωνία µε
πολλούς που, εν πάση περιπτώσει, είχαν να καταθέσουν κάτι για
το συγκεκριµένο ζήτηµα, να µιλήσω µε πολλούς επιστήµονες του
χώρου και βεβαίως να συστήσω µια νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή. 

Έρχεστε και µε εγκαλείτε γιατί δεν ακούστηκαν όλοι οι φορείς.
Αλήθεια, ξέρετε ότι η ευθύνη ακρόασης των φορέων είναι ευ-
θύνη της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής; Πιστεύετε ότι εγώ
θα άκουγα τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µόνος µου; Η νο-

µοπαρασκευαστική επιτροπή, λοιπόν, για την οποία µε εγκαλείτε
γιατί δεν υιοθέτησα το πλήρες πόρισµά της είναι αυτή η οποία
αποφάσισε ποιους φορείς θα ακούσει. Εκτός αν επειδή δεν
άκουσε κάποιους φορείς είναι κακή, αλλά επειδή δεν υιοθετή-
θηκε το απόλυτο, πλήρες πόρισµά της είναι καλή. Πρέπει να το
µου ξεκαθαρίσετε και αυτό. 

Από εκεί και πέρα, αυτό που πρέπει να γνωρίζετε είναι ότι από
τα έντεκα άρθρα του πορίσµατος που παραδόθηκαν ουσιαστικά
υιοθετήσαµε αυτούσια τα πέντε και στα υπόλοιπα µισά χτίσαµε µε
βάση αυτά τα συγκεκριµένα άρθρα κάποιες συγκεκριµένες βελ-
τιώσεις, οι οποίες τελικά προτάθηκαν ως συνολικό νοµοσχέδιο.

Μάλιστα, θα σας πω ότι δεν ξέρω αν έχει ξαναγίνει αυτό το
οποίο έγινε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Για εµένα προσω-
πικά είναι το ένατο νοµοσχέδιο που νοµοθετώ ως Υπουργός Δι-
καιοσύνης. Είναι όµως η πρώτη φορά που, ακριβώς γιατί αυτό
το θέµα έχει ιδιαίτερη ευαισθησία, ακριβώς γιατί αυτό το θέµα
ήξερα ότι είναι µέσα από πόνο, µέσα από ανάγκη ανθρώπινη,
προσπάθησα να ενσωµατώσω όσες περισσότερες παρατηρήσεις
έγιναν σε όλα τα επίπεδα της διαµόρφωσης του νοµοσχεδίου. 

Κάλεσα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης δύο φορές τους εκπρο-
σώπους όλων των φορέων. Τους ζήτησα να συνδιαµορφώσουµε
µαζί ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν έχει σε καµµία περίπτωση ούτε
ιδεολογικό ούτε πολιτικό πρόσηµο και τους είπα µάλιστα ότι δεν
θέλω εγώ τη δόξα αυτού του νοµοσχεδίου. «Πάµε όλοι µαζί να
κάνουµε ένα νοµοσχέδιο». Κατά βάση στη θετική έκφραση που
υπήρξε -κατά βάση επαναλαµβάνω- στις δύο συναντήσεις που
κάναµε µε τους εκπροσώπους των κοµµάτων και στην προσδο-
κία-αναµονή µου ότι θα κατατεθούν προτάσεις, δυστυχώς αυτό
που µπορώ να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η
προσδοκία µου διαψεύστηκε. Ξέρετε πότε έγιναν αυτές οι συ-
ναντήσεις µε τους εκπροσώπους των κοµµάτων; Την προηγού-
µενη χρονιά. Τον Νοέµβριο, νοµίζω, ήταν η δεύτερη, αν θυµάµαι
καλά, ή αρχές Δεκεµβρίου. Και µάλιστα είχε µεσολαβήσει ένας
µήνας µε βάση το κείµενο που είχε δοθεί, προκειµένου να το συ-
ζητήσουµε και να το συνδιαµορφώσουµε όλοι µαζί.

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα και εγκαλείτε εµένα, εγκαλείτε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, την Κυβέρνηση ότι παίρνει αποφάσεις
για ένα νοµοσχέδιο που δεν έχει ακούσει τις απόψεις των άλλων,
δεν έχει ακούσει τις απόψεις των φορέων. Πού είναι οι δικές σας
απόψεις; Πότε κατατέθηκαν; Πραγµατικά, θέλω να το καταλάβω.
Και πείτε µου, για να το καταλάβουν όλοι, µέσα από αυτά τα
αδιάψευστα στοιχεία τα οποία σας παραθέτω, ποιανού είναι η
ευθύνη που δεν συνδιαµορφώνουµε µαζί ένα νοµοσχέδιο σή-
µερα; Είναι δική µου ή δική σας; 

Νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες πολίτες που µπορεί να µας ακούν
είναι πολύ εύκολο να καταλάβουν και να βγάλουν τα συµπερά-
σµατά τους. Είναι πολύ εύκολο να βρίσκει κανείς τους προσχη-
µατικούς λόγους, προκειµένου να αρνηθεί να συνεισφέρει στη
λύση ενός πραγµατικά µεγάλου κοινωνικού προβλήµατος που,
αν µη τι άλλο, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, η συντριπτική πλει-
οψηφία των συναδέλφων που πήραν τον λόγο και µίλησαν, ανε-
ξαρτήτως κοµµάτων, το αναγνώρισαν. 

Υπάρχει πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Προφανώς
υπάρχει. Εργαλειοποιούνται τα παιδιά σε αυτή τη διένεξη µεταξύ
των γονέων µετά το διαζύγιο, µετά τον χωρισµό; Δεν νοµίζω ότι
µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει ως γεγονός ή ως πιθανότητα.
Είναι κάτι το οποίο -φαντάζοµαι- το έχουµε υπ’ όψιν όλοι µας.

Όµως, δεν ήταν µια πραγµατικά ιστορική ευκαιρία για το πο-
λιτικό µας σύστηµα και για όλα τα κόµµατα να συνδιαµορφώ-
σουµε ένα νοµοσχέδιο, στέλνοντας ένα µήνυµα ενότητας στην
κοινωνία και όχι ένα µήνυµα διχασµού, όπως τελικά βγαίνει από
το αποτέλεσµα σήµερα; Αυτή την ιστορική ευκαιρία, δυστυχώς,
τη χάσαµε. Και τη χάσαµε -επαναλαµβάνω- βάζοντας στο τραπέζι
της συζήτησης όλα όσα έχουν γίνει, όλα τα γεγονότα, τα οποία
δεν επιδέχονται αµφισβήτησης. Εκτός αν µου πείτε ότι θέλετε
τώρα να αλλάξω σε µια µέρα το νοµοσχέδιο, το οποίο υποτίθεται
ότι διαµορφώνεται εδώ και δύο χρόνια. Τότε, προφανώς, κάτι
λάθος κάνουµε. Κάτι δεν καταλαβαίνουµε καλά όλοι µας. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για
να µπορώ κατά κάποιον τρόπο, εφόσον τα κόµµατα τελικά δεν
συµµετείχαν, να διαµορφώσω ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα είχε
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προσλάβει τις περισσότερες δυνατές παρατηρήσεις, θα σας πω
ότι µετά τη δηµόσια διαβούλευση δεχθήκαµε σωρεία παρατηρή-
σεων από την Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, από φορείς
ανεξάρτητους, τρίτους, από φεµινιστικές οργανώσεις, από τις
παρατηρήσεις που µας έκανε η Υφυπουργός Εργασίας, που είναι
υπεύθυνη για τα οικογενειακά ζητήµατα και για την ισότητα. Και
θα σας πω, βέβαια, ότι και στην πρώτη ακόµη συζήτηση που
έγινε µε τους εισηγητές των κοµµάτων στο Υπουργείο επί τόπου
δέχθηκα τις περισσότερες των παρατηρήσεων που είχαν τεθεί. 

Όταν, λοιπόν, συνεχίσαµε εδώ στη συζήτηση της Βουλής, ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά ότι δεχθήκαµε κι εκεί αρκετές εκ των πα-
ρατηρήσεων που έγιναν από τους συναδέλφους. Και όταν
έφτασε και το πόρισµα της Επιστηµονικής Επιτροπής, µε τον ίδιο
ακριβώς τρόπο ερχόµαστε να ενσωµατώσουµε πολλές από τις
παρατηρήσεις του πορίσµατος της Επιστηµονικής Επιτροπής.
Μπορείτε να µου πείτε, πότε το είδατε ξανά αυτό σε νοµοσχέδιο;
Και τα λέω αυτά για να σας αποδείξω ότι η προσπάθεια η οποία
έγινε ήταν απολύτως ειλικρινής, χωρίς να κρύβει όλα αυτά τα
ανακριβή και απαράδεκτα τα οποία έχουν εκφραστεί, δυστυχώς,
από πολλούς εδώ, από αυτό το Βήµα. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπετε πουθενά υπο-
χρεωτική συνεπιµέλεια στο νοµοσχέδιο; Βλέπετε πουθενά εναλ-
λασσόµενη κατοικία; Ξέρετε, το πόρισµα της νοµοπαρα-
σκευαστικής επιτροπής µιλούσε για εναλλασσόµενη κατοικία.
Τότε, εάν φέρναµε αυτό το πόρισµα, η εναλλασσόµενη κατοικία
θα ήταν καλή; Θα ήταν αποδεκτή; Το ρωτάω, γιατί όταν επιχει-
ρηµατολογείτε για κάτι συγκεκριµένο, πρέπει αυτό το συγκεκρι-
µένο να το κρατάτε ως πορεία. Αν είναι ad hoc ότι η µία
επιστηµονική ένωση µας κάνει, γιατί λέει αυτά που πιστεύουµε,
αλλά η άλλη επιστηµονική ένωση αγνοείται, γιατί δεν λέει αυτά
τα οποία µας αρέσουν, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν είναι δείγµα
συνέπειας. Και το λέω αυτό διότι απλά και µόνο εάν βλέπατε πώς
έχουν τοποθετηθεί οι φορείς στην πρόσκληση εδώ, στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, κατά την ακρόαση των φορέων, είµαι βέβαιος ότι
τουλάχιστον µε βάση την κοινή λογική -και νοµίζω ότι όλοι οι πο-
λίτες µπορούν να ανατρέξουν στο βίντεο της Βουλής- οι δέκα
από τους δεκαεπτά, δεκαοκτώ που ήρθαν ήταν θετικοί. Δύο,
τρεις ήταν σε µια λογική «είναι θετικό, αλλά κάνουµε παρατηρή-
σεις» και κάποιοι ήταν αρνητικοί. 

Όµως, ο ένας επιστηµονικός φορέας ο οποίος είναι αντίθετος
µε το νοµοσχέδιο παίρνει τον τίτλο: «Οι επιστηµονικοί φορείς
είναι αντίθετοι στο νοµοσχέδιο» κι ο άλλος που είναι εγνωσµένης
αξίας και κύρους και, βεβαίως, συµµετέχει ενεργά στο κοµµάτι
της αντιµετώπισης των όποιων προβληµάτων για το παιδί προ-
φανώς αγνοείται ή µπαίνει στην άκρη γιατί δεν ταιριάζει µε αυτά
τα οποία λέµε εµείς. Αυτό καταδεικνύεται και από το γεγονός ότι
η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, που είναι οι εφαρµοστές
του νόµου, είπε ότι είναι ένα σωστό νοµοσχέδιο και αυτή τη φορά
δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν, ενώ όσες φορές ήταν αντίθετοι µε προ-
τεινόµενα νοµοσχέδια, ήταν ουσιαστικά, θα έλεγα, η κορωνίδα
των επιχειρηµάτων που θέτατε εδώ, όπως βεβαίως και πάρα πολ-
λοί άλλοι οι οποίοι είχαν να πουν κάτι σοβαρό και να συνεισφέ-
ρουν σε αυτή τη διαδικασία.

Όµως, εγώ νοµίζω ότι υπάρχει η συµβολή ενός φορέα, τον
οποίο θα έπρεπε να τον είχατε λάβει πολύ σοβαρότερα υπ’ όψιν
και αυτός ο φορέας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο Συνή-
γορος του Πολίτη. Ξέρετε πόσες εκθέσεις και µε ποια συχνότητα
και πόσες επιστολές αποστέλλει ο Συνήγορος του Πολίτη στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης; Σας διαβεβαιώνω ότι κάθε τρεις µήνες
περίπου έχουµε µια επιστολή, η οποία µας ζητά να αναπροσαρ-
µόσουµε τη νοµοθεσία, µιας και η Ελλάδα, δυστυχώς, βρίσκεται
ενώπιον δεκάδων καταδικών από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για ζητήµατα που αφορούν, βε-
βαίως, τον χρόνο της επικοινωνίας του ενός γονέα µε το παιδί
του.

Τι κάναµε, λοιπόν; Πώς φαντάζεστε ότι προκύπτει όλη αυτή η
συζήτηση; Ποιο είναι το συµφέρον του παιδιού, η αόριστη νοµική
έννοια, που οι νοµικοί δέχονται εδώ και για την οποία συζητάνε
συνεχώς;

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η συντριπτική πλειοψηφία όλων των
επιστηµονικών µελετών λέει ότι τα παιδιά που µεγαλώνουν µε τη

φυσική παρουσία και των δύο γονέων διαµορφώνουν καλύτερα
την προσωπικότητά τους. Αν φύγουµε από αυτή την αρχή, δεν
χρειάζεται να συζητάµε. Αν αποδεχόµαστε, όµως, αυτή την αρχή,
ψάχνουµε να βρούµε πώς θα διασφαλίσουµε αυτή τη συνθήκη.
Αυτό προσπαθούµε να διασφαλίσουµε µε το νοµοσχέδιο.

Και τι φοβερό κάνει το νοµοσχέδιο; Από κοινού και εξίσου. Η
βασική παρατήρηση σε όλη την προηγούµενη συζήτηση ήταν ότι
το «εξίσου» δεν υπάρχει στο 1510. Ήρθαµε, λοιπόν, να το βά-
λουµε στο 1510. Ναι, αυτή ήταν και η σύσταση της Επιστηµονι-
κής Επιτροπής της Βουλής. Αυτή είναι η αλήθεια, αν και η
συζήτηση που γινόταν ήταν ότι το «εξίσου» εντός του γάµου είναι
περιττό και αυτονόητο. Όµως, εφόσον η νοµολογία έπρεπε να
ακολουθεί ουσιαστικά τη στιγµή που υπήρχε µετάβαση από την
εντός του γάµου περίοδο στην περίοδο που οι δύο γονείς απο-
φάσιζαν να µην είναι µαζί, έπρεπε προφανώς να το προσαρµό-
σουµε και να το κάνουµε.

Όταν, λοιπόν, το κάναµε αυτό, παρ’ ότι ήταν η σύσταση της
νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, εγείρεται ένα άλλο ζήτηµα
γιατί δεν είναι τροπολογία, γιατί είναι ένα άρθρο το οποίο δεν
ήταν στη συζήτηση, ενώ υπάρχει δυνατότητα να ρυθµιστεί µε
αυτόν τον τρόπο µε βάση αυτό το οποίο υποστηρίζει η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής.

Άρα, το «από κοινού και εξίσου», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι και οι δύο γονείς θα µπορούν να
συµβάλλουν στη ζωή του παιδιού στο κοµµάτι της γονικής µέρι-
µνας. 

Άλλη µια τεράστια σύγχυση υπάρχει. Οι περισσότεροι µπερ-
δεύετε τη γονική µέριµνα µε την επιµέλεια. Δεν ξέρετε ότι η γο-
νική µέριµνα είναι υπέρτερος όρος; Δεν ξέρετε ότι εµπεριέχει
την επιµέλεια; Εµπεριέχει τα θέµατα της διαχείρισης της περιου-
σίας του παιδιού, την εκπροσώπηση του παιδιού. Το θέµα της
επιµέλειας είναι ένα κοµµάτι της γονικής µέριµνας, το οποίο ρυθ-
µίζεται και µε άλλον τρόπο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ είµαστε όλοι δικηγόροι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βε-

βαίως. Άρα τα ξέρετε φαντάζοµαι και τα λέω...
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παρέλκει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι,

αλλά να σας πω τι γίνεται, κύριε Ξανθόπουλε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ξέρετε

ποιο είναι το θέµα, κύριοι συνάδελφοι; Είναι ότι έρχεστε εδώ και
αφήνετε τους συναδέλφους σας…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας το είπε
η κ. Γιαννάκου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αφήστε λίγο να µιλήσει ο Υπουργός. Τα έχετε
πει. Θα τα πει και ο Υπουργός τώρα και θα προχωρήσουµε τη
διαδικασία.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το λέω ότι είναι άκοµψο µε
αυτή την έννοια. Ας παραλειφθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας κατα-
λαβαίνω εγώ, αλλά δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι. Η διαδικασία
είναι διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν
προστατεύσατε τους άλλους οµιλητές, όµως, κύριε Ξανθόπουλε.
Αυτό είναι το θέµα, διότι έρχονταν και έλεγαν εδώ ότι το «εξίσου»
σηµαίνει ισόχρονο, εναλλασσόµενη κατοικία. Πού το είδατε αυτό
γραµµένο; Ρωτώ ξανά: πού το είδατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν ακούτε.
Αν τους ακούγατε, θα καταλαβαίνατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όταν
υπάρχει µια συγκεκριµένη…

Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ.
Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλο σεβασµό σάς άκουσα έχοντας
απόλυτη αντίθεση σε αυτά που λέγατε. Αν νοµίζετε ότι αυτό είναι
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διαδικασία, κάνετε λάθος. Αν δεν σας αρέσουν, µπορείτε να µην
ακούτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, µου επιτρέπετε ένα λεπτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός λέει την άποψή
του, όπως την είπατε και προηγουµένως στη διαδικασία όλοι οι
υπόλοιποι. Θα σας παρακαλούσα να τον ακούσετε. Τελειώνει η
διαδικασία και έχετε τη δυνατότητα της ψήφου. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία ωραία, χωρίς να
υπάρχουν προβλήµατα.

Άρα θα ακούσετε τον Υπουργό. Αν δεν θέλετε να τον ακού-
σετε, µπορείτε να κάνετε κάτι άλλο, αλλά όχι, σε καµµία περί-
πτωση να διακόπτετε τον Υπουργό, σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Συνεχίζω, λοιπόν. Ετέθη ένα θέµα περί του ότι το νοµοσχέδιο
δεν προβλέπει τα ζητήµατα της ενδοοικογενειακής βίας. Μάλι-
στα, άκουσα και το απίθανο από τον κ. Τσίπρα, τον τέως Πρωθυ-
πουργό, ότι είµαι και µισογύνης και έναν άλλον όρο που µάλλον
τον έχει υιοθετήσει για άλλους λόγους.

Δεν είδατε όλες αυτές τις παρεµβάσεις και τις προσαρµογές
που κάναµε µε σαφείς, ρητές αναφορές στη Συνθήκη της Κων-
σταντινούπολης; Δεν ξέρετε ότι ακόµη και το τελευταίο παρά-
θυρο το οποίο είχε αποµείνει και που δικαίως αναφερόταν ως
ανησυχία από κάποιους συναδέλφους, που βεβαίως αφορούσε
το να πάει κανείς στη διαµεσολάβηση, ήταν ένα ζήτηµα το οποίο
δηµιουργούσε, ενδεχοµένως, ζητήµατα και το κλείσαµε µε την
τελευταία νοµοτεχνική παρέµβαση, την οποία σας ανακοίνωσα
χθες το βράδυ;

Δεν ξέρω τι άλλο να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και
αυτό το θέµα είναι απολύτως κλειστό. Και µη συγχέετε το γεγο-
νός ότι ούτως ή άλλως υπάρχει η πρόνοια της µη επικοινωνίας
µε τον γονέα, ο οποίος είναι κακοποιητικός και δεν υπάρχει τέ-
τοιο θέµα και ότι ο εισαγγελέας µπορεί να λαµβάνει υπ’ όψιν του
ακόµη και µια ανοιχτή δικογραφία, χωρίς να έχει ολοκληρωθεί.
Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία περιγράφονται στο νοµοσχέδιο.
Όλα αυτά τα αγνοούµε;

Έρχεστε εδώ και µου λέτε ότι εµείς µε αυτό το νοµοσχέδιο
διαµορφώνουµε ευνοϊκές συνθήκες, προκειµένου να υπάρχει εν-
δοοικογενειακή βία και να καταπατάµε τη Συνθήκη της Κωνσταν-
τινούπολης. Αν µου το τεκµηριώσετε, θα δεχθώ να κάνω
οποιαδήποτε αλλαγή. Αν, όµως, µου το λέτε απλά για να το
ακούσω, χωρίς να έχετε δει το νοµοσχέδιο, τις προσαρµογές και
τις αλλαγές που κάναµε µέχρι την τελευταία στιγµή, προφανώς
είναι µια άποψη η οποία µπορεί να ακούγεται και να διαµορφώ-
νεται, αλλά οι Έλληνες πολίτες θα κρίνουν τι ακριβώς γίνεται και
τι ακριβώς συµβαίνει.

Από εκεί και πέρα, το µαχητό τεκµήριο του 1/3 του χρόνου
ήταν ένα ακόµη θέµα και µάλιστα λόγος για τον οποίον ο ΣΥΡΙΖΑ
ζητάει ονοµαστική ψηφοφορία. Μάλιστα!

Μαχητό τεκµήριο, εσείς οι νοµικοί που λέτε, κύριε Ξανθό-
πουλε, τι σηµαίνει; Σηµαίνει δέσµευση; Σηµαίνει δέσµευση το µα-
χητό τεκµήριο; Σηµαίνει ότι είναι δεµένος ο χρόνος του 1/3 για
τη σχέση και την επικοινωνία µε τον έναν γονέα; Αυτό σηµαίνει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απίστευτη υποκρισία.
Αφού λέτε ότι εγώ δεν είµαι νοµικός και άρα δεν τα ξέρω καλά,
περίµενα από εσάς που είστε νοµικοί, τουλάχιστον τους νοµικούς
όρους να µπορείτε να τους εξηγείτε. Και το λέω αυτό διότι είναι
πάρα πολύ απλό: Το µαχητό τεκµήριο είναι απλώς για να διαµορ-
φώσει µια φιλοσοφία.

Τι προσπαθούµε να κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν
και πάω σε άλλο θέµα τώρα; Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -
το έχω πει πάρα πολλές φορές- προσπαθούµε να διαµορφώ-
σουµε µια διαφορετική κουλτούρα, να µην πληγώνεται το παιδί
σε αυτή τη δικαστική διαµάχη των γονέων που φτάνουν µέχρι το
τέλος, να καταλάβουν οι γονείς ότι δεν χρειάζεται να πάνε στο
δικαστήριο, να τα βρουν µεταξύ τους ή να φτάσουν έστω µέχρι
τη διαµεσολάβηση.

Τώρα, για τη διαµεσολάβηση προφανώς δεν χρειάζεται να πω
κάτι. Δεν υπάρχει ευρωπαϊκή χώρα που δεν έχει υιοθετήσει τη
διαµεσολάβηση. Και βεβαίως, θα ήταν -φαντάζοµαι- τουλάχιστον

θετικό για όλους τους συναδέλφους να έβλεπαν και αυτά που
κατέθεσα εγώ ο ίδιος στην Ολοµέλεια, που αφορούν στο τι συµ-
βαίνει στο δίκαιο σχεδόν όλων των ευρωπαϊκών χωρών, αλλά και
µια όντως πολύ σοβαρή δουλειά που έκανε κάποιος εκ των συ-
ναδέλφων του ΚΚΕ -νοµίζω ο κ. Συντυχάκης- ο οποίος είδε και
έψαξε τι ακριβώς συµβαίνει στη νοµολογία όλων των χωρών και
τότε να βλέπαµε πού είναι η Ελλάδα και ποια είναι τα βήµατα που
πρέπει να κάνει.

Θα µου πείτε ότι επειδή οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν ένα πιο
εξελιγµένο, πιο προωθηµένο δίκαιο, πρέπει και εµείς να κάνουµε
το ίδιο; Θα σας πω ότι όταν υπάρχει ένα πρόβληµα, προσπαθείς
να το λύσεις και προσπαθεί κανείς να βρει τις βέλτιστες πρακτι-
κές. Προσπαθεί να βρει το σωστό παράδειγµα, προσπαθεί να
βρει πού εφαρµόζεται κάτι και λειτουργεί µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο.

Και γι’ αυτό πραγµατικά όσον αφορά το ΚΚΕ -ξέρετε- η από-
σταση που υπάρχει µεταξύ ηµών και του ΚΚΕ είναι τεράστια,
είναι άβυσσος, χάος. Δεν χρειάζεται να το πούµε αυτό. Όµως, η
στάση του απέναντι στο νοµοσχέδιο -ανεξάρτητα µε το αν δεν
το ψηφίζει- ήταν υπεύθυνη στάση, διότι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μα, κύριε Υπουργέ…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι,

κύριε Χήτα, διότι αναγνώρισε το πρόβληµα και την ανάγκη αλλα-
γών. Δεν το ψηφίζει, όπως δεν το ψηφίζετε και εσείς, αλλά εγώ
δεν µπορώ να µην το πω αυτό. Διότι η αναγνώριση του προβλή-
µατος και το γεγονός ότι πρέπει να κάνουµε ένα βήµα αυτή τη
στιγµή δεν νοµίζω ότι είναι κάτι που αφορά µόνο εµάς ή τον µι-
κρόκοσµο του πολιτικού συστήµατος, αφορά στην ίδια την κοι-
νωνία.

Όµως, όταν υιοθετούνται απόψεις του τύπου ότι τα «µεγάλα
συµφέροντα» ή οι «φίλοι», δεν ξέρω τι είπατε, του Μαξίµου, του
Πρωθυπουργού, έχουν υπαγορεύσει αυτό το νοµοσχέδιο, θέλω
να σας καλέσω να τα κατονοµάσετε. Αν δεν τα κατονοµάσει
όποιος το λέει και το ισχυρίζεται, θα είναι υπόλογος απέναντι
στους Έλληνες πολίτες.

Διότι εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το ότι επανα-
λαµβάνω ο γνώµονας µε τον οποίο κινηθήκαµε και η αφετηρία
από την οποία ξεκινήσαµε ήταν απλά και µόνο το συµφέρον του
παιδιού, η όποια επαφή είχα ήταν η επικοινωνία µου µε δυστυχι-
σµένους ανθρώπους, µε ταλαιπωρηµένους ανθρώπους. Δεν ήταν
ούτε µε οικονοµικά εύρωστους ούτε µε εκφραστές συµφερόν-
των, όπως δυστυχώς άκουσα από κάποιους από αυτό το Βήµα,
µηδέ εξαιρουµένων πολιτικών Αρχηγών. Και λυπάµαι πολύ που
η συζήτηση πήγε σε αυτή την κατεύθυνση.

Είναι κρίµα να µιλάµε για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα, για την
προστασία του παιδιού και για το πώς θα το βοηθήσουµε να µε-
γαλώνει µε τη φυσική παρουσία και των δύο γονέων και να ανα-
καλύπτουµε ένα σωρό ζητήµατα τα οποία θα µας οδηγήσουν
κάπου αλλού και όχι στο να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Ναι, προφανώς έπρεπε κανείς να βρει και το πρόσχηµα. Το κα-
ταλαβαίνω και το αντιλαµβάνοµαι. Υπάρχει και η πολιτική σε
αυτό, κάτι που επίσης αντιλαµβάνοµαι. Όµως, το θέµα είναι να
λέµε τουλάχιστον στοιχεία ή να παρουσιάζουµε δεδοµένα τα
οποία είναι αληθινά. Αν ερχόµαστε απλά εδώ για να βρούµε τη
δικαιολογία τού να καταψηφίσουµε κάτι, πιθανότατα και αυτή η
επιχειρηµατολογία όχι µόνο δεν είναι λογική αλλά δεν είναι και
αληθινή. Από εκεί και πέρα, βρισκόµαστε κάπου αλλού. Και αυτό
νοµίζω ότι είναι κυρίως παιδαγωγικό για όλους µας. Δεν αφορά
εµένα προσωπικά.

Κάποιοι κρύφτηκαν πίσω από τον όρο «οικογενειακά δικαστή-
ρια». Μάλιστα, «οικογενειακά δικαστήρια»! Πότε νοµοθετήθηκαν
τα «οικογενειακά δικαστήρια», κυρία Γιαννακοπούλου; Το 1996.
Θυµάστε ποια κυβέρνηση ήταν το 1996, το 1997, το 1998, το
1999, το 2000, το 2001, το 2002, το 2003, το 2004, το 2009, το
2010, το 2011; Θυµάστε; Γιατί δεν τα κάνατε; Δεν ξέρετε ότι
υπάρχουν οικογενειακά τµήµατα στα µεγάλα εφετεία και πρωτο-
δικεία της χώρας; Δεν ξέρετε ότι εκεί εκδικάζεται ούτως ή άλλως
το 70% των υποθέσεων; Το 70% των υποθέσεων αυτού του
τύπου, που αφορούν σε σχέσεις γονέων και παιδιού, εκδικάζον-
ται στα µεγάλα πρωτοδικεία και εφετεία της χώρας.

Μπορεί ένας επαρχιακός δικαστικός σχηµατισµός να αντέξει
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οικογενειακό τµήµα; Δεν µπορεί και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Το να δούµε την επέκταση σε επίπεδο εφετείου, όπως ακούστηκε
κάποια στιγµή, ναι, είναι κάτι που θέλουµε να το δούµε. Όµως,
αυτό θα προχωρήσει µαζί µε την ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης,
µαζί µε µία αναδιοργάνωση, µαζί µε την πρόσληψη κυρίως δικα-
στικών υπαλλήλων, όπου υπάρχει το µεγάλο πρόβληµα, και µαζί
µε την αναµόρφωση που επιχειρείται σε ένα πλαίσιο προεπιλεγ-
µένων µεταρρυθµίσεων, το οποίο έχουµε προγραµµατίσει και
υλοποιούµε βήµα-βήµα. Πιστεύετε ότι έτσι µαγικά θα κουνή-
σουµε το δάχτυλο και θα φτιάξουµε «οικογενειακά δικαστήρια»;

Όµως, το να µην έχουµε «οικογενειακά δικαστήρια» σηµαίνει
ότι δεν πρέπει να λύσουµε το πρόβληµα; Πώς το αντιλαµβάνε-
στε; Πραγµατικά εγώ δεν το καταλαβαίνω. Να το αφήσουµε και
αυτό στο χρονοντούλαπο της ιστορίας, στο συρτάρι που είχατε
το πόρισµα της δικής σας νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής, κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Να το αφή-
σουµε! Αν αυτή είναι η λογική, βεβαίως να το αφήσουµε. Όµως,
θα πούµε και στους Έλληνες πολίτες ότι δεν είµαστε ικανοί, δεν
έχουµε το θάρρος να δούµε, να αναλύσουµε και να αντιµετωπί-
σουµε ένα θέµα το οποίο συνιστά ένα τεράστιο κοινωνικό πρό-
βληµα. Διότι αυτό είναι δική µας ευθύνη.

Ακούστηκαν απίθανα πράγµατα. Άκουσα πολιτικούς Αρχηγούς
να µιλάνε για «παιδί-βαλίτσα», για «παιδί-οικόπεδο», για «παιδί
µισό, µισό».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλει λίγη προσοχή. Όπως σας
είπα και από την αρχή, είναι ένα πραγµατικά ευαίσθητο κοινωνικό
ζήτηµα. Αν η προσέγγιση γίνεται µε όρους µικροπολιτικής, λυ-
πάµαι που θα το πω, ή ακόµη και λαϊκισµού, κάνουµε όλοι ένα
τεράστιο λάθος και στέλνουµε ένα πολύ λάθος µήνυµα σε όλη
την κοινωνία.

Όπως σας είπα και στην αρχή, ήταν µια µεγάλη ευκαιρία να
συνεννοηθούµε, η οποία όµως χάθηκε. Δεν ξέρω αν και πότε θα
παρουσιαστεί ξανά µια τέτοια ευκαιρία, αλλά δυστυχώς αυτή η
ευκαιρία χάθηκε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Το θέµα είναι πως
ξέρουµε ότι σε αυτόν τον δρόµο των µεταρρυθµίσεων υπάρχει
τις περισσότερες φορές ένταση, υπάρχει άρνηση, υπάρχουν ζη-
τήµατα τα οποία µοιραία θα δηµιουργήσουν και τον πραγµατικό
λόγο της πολιτικής αντιπαράθεσης. Το ζήτηµα είναι ότι, αν όχι
στο τέλος της ηµέρας αλλά σε ένα συγκεκριµένο βάθος χρόνου,
αποδεικνύεται ποιος είχε δίκιο, ποιος έκανε το σωστό και ποιος
στάθηκε από την σωστή πλευρά της ιστορίας και της επιλογής.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και νοµίζω ότι το ξέρουµε όλοι.

Και για να τελειώνουµε, δεν είµαι νοµικός. Έχω την πλήρη αί-
σθηση και συνείδηση ότι η προσπάθεια που έγινε ήταν απολύτως
ειλικρινής και είµαι και πεπεισµένος ότι είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση. Το να βρει οποιοσδήποτε από εσάς τον λόγο για να αρ-
νηθεί ή να καταψηφίσει το νοµοσχέδιο επαναλαµβάνω ότι θα το
κατανοήσω στη λογική της πολιτικής σκοπιµότητας. Το να κρύ-
βεται όµως πίσω από λέξεις, πίσω από όρους ή πίσω από µια
προσπάθεια διαστρέβλωσης της επιχειρούµενης, θα έλεγα, µε-
ταρρυθµιστικής πρότασης, θα σας έλεγα ότι είναι κάτι το οποίο
µάλλον πολύ εύκολα µπορούν να κρίνουν οι Έλληνες πολίτες για
ποιον λόγο το κάνουµε και για ποιον λόγο, εν πάση περιπτώσει,
δεν το υπηρετούµε. Είναι δικαίωµα του καθενός, οι Έλληνες πο-
λίτες µάς κρίνουν, οι Έλληνες πολίτες µπορούν να καταλάβουν
ποιος προσπαθεί και ποιος θέλει να αλλάξει δεδοµένα, να αντι-
µετωπίσει και να λύσει προβλήµατα και ποιος βρίσκει το πρό-
σχηµα ή τον λόγο, προκειµένου να το αρνηθεί, κυρίως για
λόγους µικροπολιτικής, χωρίς να θέλει να µοιραστεί ούτε το πο-
λιτικό κόστος ούτε -πολύ περισσότερο- να αναλάβει την ευθύνη
µιας γενικότερης εσωτερικής αναστάτωσης. 

Διότι αν θέλετε να είµαστε ειλικρινείς, το ξέρετε και το ξέρω
ότι υπήρχαν πάρα πολλοί συνάδελφοι, από όλα τα κόµµατα, που
είχαν άλλη άποψη. Αν όλη η λογική ήταν στο πώς θα στοιχι-
στούµε πίσω από δύο συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας που
είχαν το θάρρος της γνώµης, να πουν τη δική τους διαφορετική

άποψη, γιατί η Νέα Δηµοκρατία είναι δηµοκρατικό κόµµα, αυτό
δεν δικαιολογεί το γεγονός ότι πρέπει στο εσωτερικό του δικού
µας κόµµατος να είµαστε µαζεµένοι και να µην αφήσουµε την έκ-
φραση της διαφορετικής φωνής. Σε ένα κοινωνικό ζήτηµα το
οποίο δεν έχει σχέση µε την πολιτική, αντιλαµβάνεστε ότι η προ-
σέγγιση του καθενός εκ των συναδέλφων Βουλευτών µπορεί να
είναι διαφορετική, να είναι εντελώς διαφορετική µάλιστα θα
έλεγα. Όµως, η αδυναµία µας, επαναλαµβάνω, να εκπέµψουµε
ένα σταθερό παιδαγωγικό µήνυµα στην κοινωνία, παρά τη δική
µου προσπάθεια -είναι καταγεγραµµένη, άρα δεν µπορεί κανείς
να το αρνηθεί- νοµίζω ότι από µόνη της είναι και η απόδειξη ότι
χρειάζεται να κάνουµε ακόµα αρκετά βήµατα ωριµότητας.

Για τις τροπολογίες, θα πω ότι δεν γίνονται αποδεκτές οι τρο-
πολογίες. Απλώς το λέω, για να το έχω πει και να είναι ουσιαστικά
ολοκληρωµένη η διαδικασία. Ούτως ή άλλως, οι περισσότερες
εξ αυτών που καταθέσατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
αφορούν το Υπουργείο Δικαιοσύνης και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά. Αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει να κατατεθούν στη συζήτηση
νοµοσχεδίου του Υπουργείου στο οποίο αναφέρεστε.

Από κει και πέρα, η προσπάθεια που κάναµε µε τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις ήταν προς πολλές και διαφορετικές κατευθύν-
σεις. Σε αυτή την προσπάθεια που σήµερα ολοκληρώνεται, µετά
από πολύ µεγάλο κόπο, µετά από σχεδόν ενάµιση χρόνο ενασχό-
λησης, προσπάθειας για το συγκεκριµένο ζήτηµα, όπως σας είπα
και νωρίτερα, εγώ προσωπικά έχω την αίσθηση ότι κάναµε το κα-
θήκον µας. Αν αναρωτιέστε ποιοι είναι οι φοβεροί, και τροµεροί,
και κακοί άνθρωποι οι οποίοι συνέταξαν το νοµοσχέδιο και βοή-
θησαν σε αυτό, κοιτάξτε αριστερά σας, είναι οι αποσπασµένοι
δικαστές στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, εξαίρετοι επιστήµονες, άν-
θρωποι που υπηρετούν µε πολύ µεγάλη συνείδηση τον ρόλο
τους και κάνουν ό,τι είναι δυνατόν, έχοντας και τη γνώση και την
εµπειρία από τέτοιου είδους ζητήµατα, να φέρουµε την καλύτερη
δυνατή νοµοθέτηση. Αν τους αµφισβητείτε, αντιλαµβάνοµαι ότι
θα έχετε κι εσείς τον δικό σας λόγο.

Προφανώς η συζήτηση περί του τι σηµαίνει ονοµαστική ψηφο-
φορία και µάλιστα σε µια απόλυτη αντίφαση του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος από τη µια µας είπε ότι
θέλει να είναι όλοι οι Βουλευτές του εδώ, αλλά όταν είναι για
ονοµαστική ψηφοφορία αποχωρεί, αντιλαµβάνεστε πόσο παρά-
δοξο κλίµα και πόσο παράδοξη αίσθηση µπορεί να δηµιουργεί.
Και το λέω αυτό γιατί δεν γίνεται να προκαλείτε ονοµαστικές ψη-
φοφορίες και να φεύγετε. Είναι καλό να είναι εδώ, ειδικά σε αυτό
το νοµοσχέδιο, όλοι οι Βουλευτές, να αρνηθούν όλοι αυτοί οι
οποίοι µιλώντας κατά µόνας, µε συλλογικότητες, µε φορείς, ήταν
υπέρ του νοµοσχεδίου και να ξέρουν όλοι οι Έλληνες πολίτες
ποιος είναι συνεπής, ποιος κινείται στην κατεύθυνση που πρέπει
να νοµοθετήσουµε, διαφυλάσσοντας το πραγµατικό συµφέρον
του παιδιού, απαλύνοντας από πόνο ανθρώπινες ψυχές και δί-
νοντας την πραγµατική αίσθηση της αγάπης σε όλους αυτούς
που πραγµατικά τη χρειάζονται για να προχωρήσουν στη ζωή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα να σας πω ότι συνάδελφοι µάς έχουν φέρει
µια παρατήρηση, η οποία είναι νοµοτεχνική, για αλλαγή τίτλου.
Θέλετε να αναφερθείτε για να καταγραφεί; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έγινε
νοµοτεχνική βελτίωση, αλλαγή τίτλου στο άρθρο 6: αφαιρείται
το «Διαµεσολάβηση» και µπαίνει «Σε περίπτωση διαφωνίας».
Είναι κατόπιν υποδείξεως του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, απ’ ό,τι βλέπω εδώ στη σηµείωση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων
και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ναι.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Παρών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Μεταρρυθµίσεις
αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέκνων και άλλα ζητήµατα
οικογενειακού δικαίου» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων και της τροπολο-
γίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί των άρθρων 7 και 13 του
σχεδίου νόµου έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής
ψηφοφορίας από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα
αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση Βουλευ-
τών, διότι λόγω των ειδικών συνθηκών θεωρούµε ότι υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρ-
θρων 7 και 13 του σχεδίου νόµου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές ή
τηλεοµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής και την απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων της Πέµπτης 24 Σεπτεµβρίου 2020, µε τις οποίες
γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογι-
στούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει και θα κατα-
τεθούν για τα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται για τα Πρακτικά

και βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέ-
λεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Επί των άρθρων 7 και 13 του νοµοσχεδίου εψήφισαν 176 Βου-
λευτές.

Επί του άρθρου 7:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 20 Βουλευτές.
«Παρών» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 13:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 20 Βουλευτές.
«Παρών», εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σχετικά µε
την ψηφοφορία των εισηγητών - αγορητών, µετά την ολοκλή-
ρωση της ονοµαστικής ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προχωρούµε
στην ψήφιση των υπολοίπων άρθρων και της τροπολογίας του
νοµοσχεδίου.

Παρακαλούνται οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να κατα-

θέσουν στο Προεδρείο τα έγγραφα µε τις ψήφους τους για τα
υπόλοιπα άρθρα και την τροπολογία, το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου, προκειµένου να συµπεριληφθούν
στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Δικαιοσύνης «Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων
και τέκνων και άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Μεταρρυθµίσεις αναφορικά µε τις σχέσεις γονέων και τέ-
κνων, άλλα ζητήµατα οικογενειακού δικαίου και λοιπές επεί-
γουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 
Άρθρο 1: Σκοπός 
Άρθρο 2: Αντικείµενο
KΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΚΑΤΟΙΚΙΑ, ΣΥΝΑΙΝΕΤΙΚΟ ΔΙΑΖΥΓΙΟ, ΣΧΕΣΕΙΣ

ΓΟΝΕΩΝ ΚΑΙ ΤΕΚΝΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
Άρθρο 3: Κατοικία ανηλίκου - Τροποποίηση του άρθρου 56 Α.Κ.
Άρθρο 4: Συναινετικό διαζύγιο - Αντικατάσταση του άρθρου

1441 Α.Κ.
Άρθρο 5: Συµφέρον τέκνου - Τροποποίηση του άρθρου 1511

Α.Κ.
Άρθρο 6: Σε περίπτωση διαφωνίας - Αντικατάσταση του άρθρου

1512 Α.Κ.
Άρθρο 7: Από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας - Τροποποί-

ηση του άρθρου 1510 Α.Κ. - Αντικατάσταση του τίτλου και του άρ-
θρου 1513 Α.Κ.

Άρθρο 8: Παρέκκλιση από την από κοινού άσκηση της γονικής
µέριµνας - Αντικατάσταση του άρθρου 1514 Α.Κ.

Άρθρο 9: Τέκνα χωρίς γάµο των γονέων τους - Αντικατάσταση
του άρθρου 1515 Α.Κ.

Άρθρο 10: Πράξεις από τον έναν γονέα - Τροποποίηση του άρ-
θρου 1516 Α.Κ.

Άρθρο 11: Επιµέλεια του προσώπου - Προσθήκη παρ. 4 στο
άρθρο 1518 Α.Κ.

Άρθρο 12: Από κοινού άσκηση της επιµέλειας του τέκνου σε ση-
µαντικά ζητήµατα - Αντικατάσταση του τίτλου και του άρθρου
1519 Α.Κ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΘΙΕΡΩΣΗ ΤΕΚΜΗΡΙΟΥ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ
ΣΥΝΕΠΕΙΕΣ ΚΑΚΗΣ ΑΣΚΗΣΗΣ ΓΟΝΙΚΗΣ ΜΕΡΙΜΝΑΣ - ΤΡΟΠΟ-
ΠΟΙΗΣΕΙΣ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

Άρθρο 13: Δικαίωµα επικοινωνίας - Αντικατάσταση του άρθρου
1520 Α.Κ.

Άρθρο 14: Συνέπειες κακής άσκησης - Αντικατάσταση του άρ-
θρου 1532 Α.Κ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΔΙΑΜΕΣΟΛΑΒΗΣΗ ΚΑΙ ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ ΔΙΚΑΣΤΩΝ
Άρθρο 15: Ορισµός διαµεσολαβητών
Άρθρο 16: Έκτακτα προγράµµατα επιµόρφωσης στην Εθνική

Σχολή Δικαστικών Λειτουργών
Άρθρο 17: Επιµόρφωση δικαστών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 18: Εφαρµογή των Κεφαλαίων Β’ και Γ’ σε εκκρεµείς

υποθέσεις
Άρθρο 19: Μεταβατική διάταξη για τα τέκνα που αναγνωρίστη-

καν πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 20: Εξουσιοδοτική διάταξη για τη συµφωνία λύσης του

γάµου µε ηλεκτρονικά µέσα
Άρθρο 21: Εξουσιοδοτική διάταξη για τη διαµεσολάβηση
Άρθρο 22: Εξουσιοδοτική διάταξη για τη χρηµατοδότηση επι-

µορφωτικών σεµιναρίων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΝΟΜΗ

ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΤΗ ΘΗΤΕΙΑ ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ ΤΩΝ ΑΝΕΞΑΡ-
ΤΗΤΩΝ ΑΡΧΩΝ

Άρθρο 23: Αύξηση κατά δέκα (10) των οργανικών θέσεων στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης για τη στελέχωση του Γραφείου Συλλογής
και Επεξεργασίας Δικαστικών Στατιστικών Στοιχείων

Άρθρο 24: Προαγωγές ανώτατων δικαστικών λειτουργών - Τρο-
ποποίηση των παρ. 9, 10 και 11 του άρθρου 77 του ν. 1756/1988

Άρθρο 25: Θητεία µελών Ανεξάρτητων Αρχών
Άρθρο 26: Παράταση ισχύος του Πίνακα Επιτυχόντων του δια-

γωνισµού για την πρόσληψη δόκιµων Ειρηνοδικών Δ’ τάξης
Άρθρο 27: Αναστολή διοικητικών διαδικασιών και υποχρέωσης

καταβολής τελών, παραβόλων και εισφορών ως προς δικαστικές
αποφάσεις

Άρθρο 28: Ρυθµίσεις για τις Οµάδες Διοίκησης του
Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.Π.Π. - Τροποποίηση του άρθρου 29 του            ν.
4587/2018

Άρθρο 29: Καθήκοντα εισαγγελέων οικονοµικού  εγκλήµατος -
Τροποποίηση του άρθρου 35 του ν. 4620/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 30: Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Ο παρών νόµος αποσκοπεί στην εξυπηρέτηση του βέλτιστου
συµφέροντος του τέκνου δια της ενεργού παρουσίας και των
δύο γονέων κατά την ανατροφή του και την εκπλήρωση της ευ-
θύνης τους έναντι αυτού. Οι διατάξεις του ερµηνεύονται και
εφαρµόζονται σύµφωνα µε τις διεθνείς συµβάσεις, που δε-
σµεύουν τη Χώρα, ιδίως µε τη Διεθνή Σύµβαση για τα δικαιώµατα
του παιδιού, που κυρώθηκε µε τον ν. 2101/1992 (Α’ 192) και τη
Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την
καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογε-
νειακής βίας (Σύµβαση Κωνσταντινούπολης), που κυρώθηκε µε
τον ν. 4531/2018 (Α’ 62), και δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι δικαιο-
λογούν τη µη τήρηση των υποχρεώσεων που απορρέουν από
αυτές.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος νόµου αποτελεί η αναµόρφωση των
σχέσεων µεταξύ γονέων και τέκνου µετά τη διακοπή της συµβίω-
σης, το διαζύγιο, την ακύρωση του γάµου ή τη λύση του συµφώ-
νου συµβίωσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΤΟΙΚΙΑ, ΣΥΝΑΙΝΕΤΙΚΟ ΔΙΑΖΥΓΙΟ, 

ΣΧΕΣΕΙΣ ΓΟΝΕΩΝ ΚΑΙ ΤΕΚΝΩΝ - 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

Άρθρο 3
Κατοικία ανηλίκου - Τροποποίηση του άρθρου 56 Α.Κ.

Στο άρθρο 56 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’ 164)
προστίθενται τρίτο και τέταρτο εδάφιο και το άρθρο διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 56

Ο ανήλικος που τελεί υπό γονική µέριµνα, έχει κατοικία την κα-
τοικία των γονέων του ή του γονέα που ασκεί µόνος του τη γο-
νική µέριµνα. Αν τη γονική µέριµνα ασκούν και οι δύο γονείς,
χωρίς να έχουν την ίδια κατοικία, ο ανήλικος έχει κατοικία την
κατοικία του γονέα µε τον οποίο διαµένει. 

Η επίδοση εγγράφων που αφορούν το τέκνο γίνεται στην κα-
τοικία του γονέα µε τον οποίο διαµένει ή του τρίτου που ασκεί
τη γονική µέριµνα. Ο γονέας µε τον οποίο διαµένει το τέκνο, υπο-
χρεώνεται άµεσα να ενηµερώσει τον άλλο γονέα σχετικά µε την
επίδοση και το περιεχόµενο των εγγράφων που το αφορούν. 

Ο ανήλικος που τελεί υπό επιτροπεία ή όποιος τελεί υπό
πλήρη στερητική δικαστική συµπαράσταση, έχει κατοικία την κα-
τοικία του επιτρόπου ή του δικαστικού συµπαραστάτη του.»
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Άρθρο 4
Συναινετικό διαζύγιο - Αντικατάσταση 

του άρθρου 1441 Α.Κ.

Το άρθρο 1441 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1441
Συναινετικό διαζύγιο

1. Οι σύζυγοι µπορούν, µε έγγραφη συµφωνία ή κοινή ψηφιακή
δήλωση, να λύσουν τον γάµο τους. Η έγγραφη συµφωνία καταρ-
τίζεται µεταξύ των συζύγων ή η κοινή ψηφιακή δήλωση υποβάλ-
λεται από αυτούς µε την παρουσία ή µε ψηφιακή σύµπραξη
πληρεξούσιου δικηγόρου αντίστοιχα για καθέναν από αυτούς.
Όταν η συµφωνία είναι έγγραφη, υπογράφεται από τους ίδιους
και από τους πληρεξούσιους δικηγόρους τους ή µόνο από τους
τελευταίους, εφόσον είναι εφοδιασµένοι µε ειδικό πληρεξούσιο.
Η πληρεξουσιότητα πρέπει να έχει δοθεί µέσα στον τελευταίο
µήνα πριν από την υπογραφή της συµφωνίας. 

2. Αν υπάρχουν ανήλικα τέκνα, για να λυθεί ο γάµος, πρέπει
µε την έγγραφη συµφωνία ή την κοινή ψηφιακή δήλωση της παρ.
1 ή µε άλλη συµφωνία µεταξύ των συζύγων, που καταρτίζεται
όπως ορίζεται στην παρ. 1, να ρυθµίζεται η κατανοµή της γονικής
µέριµνας και ιδίως η επιµέλεια των τέκνων, ο τόπος διαµονής
τους, ο γονέας µε τον οποίο διαµένουν, η επικοινωνία τους µε
τον άλλο γονέα και η διατροφή τους. Η ανωτέρω έγγραφη συµ-
φωνία ή η κοινή ψηφιακή δήλωση ισχύει για τουλάχιστον δύο (2)
έτη και παρατείνεται αυτοδικαίως, εκτός αν κάποιος από τους
δύο γονείς δηλώσει εγγράφως στον άλλο γονέα, πριν τη λήξη
του συµφωνηµένου χρόνου, ότι δεν επιθυµεί την παράτασή της.

3. α. Η έγγραφη συµφωνία για τη λύση του γάµου, καθώς και
κάθε χωριστή συµφωνία για την κατανοµή της γονικής µέριµνας,
την επιµέλεια, τον τόπο διαµονής, την επικοινωνία και τη δια-
τροφή των ανηλίκων τέκνων, υποβάλλονται από τους πληρεξου-
σίους δικηγόρους του κάθε συζύγου µαζί µε τα ειδικά
πληρεξούσια σε συµβολαιογράφο.

β. Η κατάρτιση της συµβολαιογραφικής πράξης της παρ. 4
απέχει τουλάχιστον δέκα (10) ηµέρες από την έγγραφη συµφω-
νία των συζύγων ή την κοινή ψηφιακή δήλωση. Η ηµεροµηνία της
έγγραφης συµφωνίας των συζύγων αποδεικνύεται µε βεβαίωση
του γνησίου της υπογραφής αυτών. Βεβαίωση του γνησίου της
υπογραφής των συζύγων δεν απαιτείται στην περίπτωση υποβο-
λής κοινής ψηφιακής δήλωσης.

4. Ο συµβολαιογράφος συντάσσει πράξη µε την οποία βεβαι-
ώνει τη λύση του γάµου, επικυρώνει τις συµφωνίες των συζύγων
και τις ενσωµατώνει σε αυτή. Τη συµβολαιογραφική πράξη υπο-
γράφουν ή εγκρίνουν µε ηλεκτρονικά µέσα οι σύζυγοι και οι πλη-
ρεξούσιοι δικηγόροι τους ή µόνο οι τελευταίοι, εφόσον είναι
εφοδιασµένοι µε ειδικό πληρεξούσιο. Η πληρεξουσιότητα δίδεται
τον τελευταίο µήνα πριν από την υπογραφή της πράξης. Όταν η
βεβαίωση αφορά στην επιµέλεια, επικοινωνία και διατροφή των
ανηλίκων τέκνων, η πράξη αποτελεί εκτελεστό τίτλο, εφόσον
έχουν συµπεριληφθεί στη συµφωνία οι ρυθµίσεις των άρθρων
950 και 951 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Μετά τη λήξη
ισχύος της επικυρωµένης συµφωνίας, µπορεί να ρυθµίζονται η
επιµέλεια, η επικοινωνία και η διατροφή των τέκνων για περαι-
τέρω χρονικό διάστηµα µε νέα συµφωνία και µε την ίδια διαδικα-
σία.

5. Η λύση του γάµου επέρχεται µε την κατάθεση αντιγράφου
της συµβολαιογραφικής πράξης στο ληξιαρχείο όπου έχει κατα-
τεθεί η σύσταση του γάµου, ή µε ενηµέρωση του ληξιαρχείου µε
χρήση Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών.»

Άρθρο 5
Συµφέρον τέκνου - Τροποποίηση του άρθρου 1511 Α.Κ.

Το άρθρο 1511 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1511
Άσκηση - ανάθεση γονικής µέριµνας 

κατά το συµφέρον του τέκνου

1. Κάθε απόφαση των γονέων σχετικά µε την άσκηση της γο-
νικής µέριµνας πρέπει να αποβλέπει στο βέλτιστο συµφέρον του
τέκνου.

2. Στο βέλτιστο συµφέρον του τέκνου, που εξυπηρετείται ιδίως
από την ουσιαστική συµµετοχή και των δύο γονέων στην ανα-
τροφή και φροντίδα του, καθώς επίσης και από την αποτροπή
διάρρηξης των σχέσεών του µε καθένα από αυτούς, πρέπει να
αποβλέπει και η απόφαση του δικαστηρίου, όταν αποφασίζει σχε-
τικά µε την ανάθεση της γονικής µέριµνας ή µε τον τρόπο άσκη-
σής της. Η απόφαση του δικαστηρίου συνεκτιµά παραµέτρους,
όπως την ικανότητα και πρόθεση καθενός εκ των γονέων να σε-
βαστεί τα δικαιώµατα του άλλου, τη συµπεριφορά κάθε γονέα
κατά το προηγούµενο χρονικό διάστηµα και τη συµµόρφωσή του
µε τις νόµιµες υποχρεώσεις του, δικαστικές αποφάσεις, εισαγ-
γελικές διατάξεις και προηγούµενες συµφωνίες που είχε συνάψει
µε τον άλλο γονέα και αφορούν το τέκνο.

3. Η απόφαση του δικαστηρίου πρέπει επίσης να σέβεται την
ισότητα µεταξύ των γονέων και να µην κάνει διακρίσεις εξαιτίας
ιδίως του φύλου, του σεξουαλικού προσανατολισµού, της φυλής,
της γλώσσας, της θρησκείας, των πολιτικών ή όποιων άλλων πε-
ποιθήσεων, της ιθαγένειας, της εθνικής ή κοινωνικής προέλευ-
σης ή της περιουσίας.

4. Ανάλογα µε την ωριµότητα του τέκνου πρέπει να ζητείται
και να συνεκτιµάται η γνώµη του, πριν από κάθε απόφαση σχε-
τική µε τη γονική µέριµνα και τα συµφέροντά του.»

Άρθρο 6
Σε περίπτωση διαφωνίας - 

Αντικατάσταση του άρθρου 1512 Α.Κ. 

Το άρθρο 1512 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1512
Σε περίπτωση διαφωνίας

Κατά την άσκηση της γονικής µέριµνας οι γονείς καταβάλλουν
προσπάθεια για την εξεύρεση κοινά αποδεκτών λύσεων. Αν δια-
φωνούν, αποφασίζει το δικαστήριο.»

Άρθρο 7 
Από κοινού άσκηση της γονικής µέριµνας -

Τροποποίηση του άρθρου 1510 Α.Κ. - Αντικατάσταση του
τίτλου και του άρθρου 1513 Α.Κ. 

1. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 1510 του Αστικού Κώδικα
(Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’ 164), µετά τις λέξεις «από κοινού» προ-
στίθενται οι λέξεις «και εξίσου» και το εδάφιο διαµορφώνεται ως
εξής: «Η µέριµνα για το ανήλικο τέκνο είναι καθήκον και δικαίωµα
των γονέων (γονική µέριµνα), οι οποίοι την ασκούν από κοινού
και εξίσου.»

2. Ο τίτλος και το άρθρο 1513 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ.
456/1984, Α’ 164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1513
Διαζύγιο ή ακύρωση του γάµου - διάσταση των συζύγων

Στις περιπτώσεις διαζυγίου ή ακύρωσης του γάµου ή λύσης ή
ακύρωσης του συµφώνου συµβίωσης ή διακοπής της συµβίωσης
των συζύγων ή των µερών του συµφώνου συµβίωσης και εφόσον
ζουν και οι δύο γονείς, εξακολουθούν να ασκούν από κοινού και
εξίσου τη γονική µέριµνα. Ο γονέας µε τον οποίο διαµένει το
τέκνο, επιχειρεί τις πράξεις που προβλέπονται στο πρώτο εδάφιο
του άρθρου 1516, κατόπιν προηγούµενης ενηµέρωσης του
άλλου γονέα.»
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Άρθρο 8
Παρέκκλιση από την από κοινού άσκηση 

της γονικής µέριµνας - Αντικατάσταση του τίτλου 
και του άρθρου 1514 Α.Κ.

Ο τίτλος και το άρθρο 1514 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ.
456/1984, Α’ 164) αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 1514
Παρέκκλιση από την από κοινού άσκηση 

της γονικής µέριµνας

1. Κατά παρέκκλιση του άρθρου 1513, οι γονείς µπορούν µε
έγγραφο βεβαίας χρονολογίας να ρυθµίζουν διαφορετικά την κα-
τανοµή της γονικής µέριµνας, ιδίως να αναθέτουν την άσκησή
της στον έναν από αυτούς, και να καθορίζουν τον τόπο κατοικίας
του τέκνου τους, τον γονέα µε τον οποίο θα διαµένει, καθώς και
τον τρόπο επικοινωνίας του µε τον άλλο γονέα. Το ανωτέρω έγ-
γραφο ισχύει τουλάχιστον για δύο (2) έτη και παρατείνεται αυ-
τοδικαίως, εκτός αν κάποιος από τους δύο γονείς δηλώσει
εγγράφως στον άλλο γονέα, πριν τη λήξη του συµφωνηµένου
χρόνου, ότι δεν επιθυµεί την παράτασή του.

2. Αν δεν είναι δυνατή η από κοινού άσκηση της γονικής µέρι-
µνας, εξαιτίας διαφωνίας των γονέων και ιδίως αν ο ένας γονέας
αδιαφορεί ή δεν συµπράττει σε αυτήν ή δεν τηρεί την τυχόν
υπάρχουσα συµφωνία για την άσκηση ή τον τρόπο άσκησης της
γονικής µέριµνας ή αν η συµφωνία αυτή είναι αντίθετη προς το
συµφέρον του τέκνου ή αν η γονική µέριµνα ασκείται αντίθετα
προς το συµφέρον του τέκνου, καθένας από τους γονείς προ-
σφεύγει σε διαµεσολάβηση, εξαιρουµένων των περιπτώσεων εν-
δοοικογενειακής βίας, όπως ο νόµος ορίζει. Αν διαφωνούν,
αποφασίζει το δικαστήριο.

3. Το δικαστήριο µπορεί ανάλογα µε την περίπτωση:
α) να κατανείµει την άσκηση της γονικής µέριµνας µεταξύ των

γονέων, να εξειδικεύσει τον τρόπο άσκησής της στα κατ’ ιδίαν
θέµατα ή να αναθέσει την άσκηση της γονικής µέριµνας στον ένα
γονέα ή σε τρίτο,

β) να διατάξει πραγµατογνωµοσύνη ή τη λήψη οποιουδήποτε
άλλου πρόσφορου µέτρου, 

γ) να διατάξει διαµεσολάβηση ή την επανάληψη διακοπείσας
διαµεσολάβησης, ορίζοντας συγχρόνως τον διαµεσολαβητή.

Για τη λήψη της απόφασής του το δικαστήριο λαµβάνει υπόψη
τους έως τότε δεσµούς του τέκνου µε τους γονείς και τους αδελ-
φούς του, καθώς και τις τυχόν συµφωνίες που έκαναν οι γονείς
του τέκνου για την άσκηση της γονικής µέριµνας.»

Άρθρο 9
Τέκνα χωρίς γάµο των γονέων τους - 
Αντικατάσταση του άρθρου 1515 Α.Κ.

Το άρθρο 1515 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1515
Τέκνα χωρίς γάµο των γονέων τους

Η γονική µέριµνα του ανηλίκου τέκνου που γεννήθηκε και πα-
ραµένει χωρίς γάµο των γονέων του ανήκει στη µητέρα του.
Όταν το τέκνο αναγνωρίζεται εκούσια ή δικαστικά µε αγωγή που
άσκησε ο πατέρας, αποκτά γονική µέριµνα και ο πατέρας, την
οποία ασκεί από κοινού µε τη µητέρα. Αν οι γονείς δεν ζουν µαζί,
εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 1513 και 1514.

Σε περίπτωση δικαστικής αναγνώρισης, στην οποία αντιδίκησε
ο πατέρας, αυτός δεν ασκεί γονική µέριµνα ούτε αναπληρώνει
τη µητέρα στην άσκησή της, εκτός αν υπάρχει συµφωνία των γο-
νέων. Το δικαστήριο µπορεί, αν το επιβάλλει το συµφέρον του
τέκνου, να αποφασίσει διαφορετικά µετά από αίτηση του πα-
τέρα.»

Άρθρο 10
Πράξεις από τον έναν γονέα - Τροποποίηση 

του άρθρου 1516 Α.Κ.

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 1516 του Αστικού Κώδικα
(Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’ 164) αντικαθίσταται και το άρθρο 1516
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1516
Πράξεις από τον έναν γονέα

Ο καθένας από τους γονείς επιχειρεί και µόνος του πράξεις
αναφερόµενες στην άσκηση της γονικής µέριµνας: 

1. Όταν πρόκειται για συνήθεις πράξεις επιµέλειας του προ-
σώπου του τέκνου ή για την τρέχουσα διαχείριση της περιουσίας
του ή για πράξεις που έχουν επείγοντα χαρακτήρα, 

2. Όταν πρόκειται για τη λήψη δήλωσης της βούλησης που
είναι απευθυντέα προς το τέκνο.

Στις περιπτώσεις διακοπής της συµβίωσης των γονέων, διαζυ-
γίου ή ακύρωσης του γάµου τους, καθώς και όταν πρόκειται για
τέκνο γεννηµένο χωρίς γάµο των γονέων του, κάθε ένας από
τους γονείς µπορεί να ασκεί τις αξιώσεις διατροφής που έχει το
τέκνο κατά του άλλου γονέα ή τρίτου.»

Άρθρο 11
Επιµέλεια του προσώπου - Προσθήκη εδαφίου 

στο άρθρο 1518 Α.Κ.

Στο άρθρο 1518 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) τροποποιείται το δεύτερο εδάφιο, προστίθεται νέο εδάφιο
στο τέλος και το άρθρο 1518 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1518
Επιµέλεια του προσώπου 

Η επιµέλεια του προσώπου του τέκνου περιλαµβάνει ιδίως την
ανατροφή, την επίβλεψη, τη µόρφωση και την εκπαίδευσή του,
καθώς και τον προσδιορισµό του τόπου διαµονής του.

Κατά την ανατροφή του τέκνου οι γονείς το ενισχύουν, χωρίς
διάκριση φύλου, να αναπτύσσει υπεύθυνα και µε κοινωνική συ-
νείδηση την προσωπικότητά του. Η λήψη σωφρονιστικών µέτρων
επιτρέπεται µόνο εφόσον αυτά είναι παιδαγωγικός αναγκαία και
δεν θίγουν την αξιοπρέπεια του τέκνου.

Κατά τη µόρφωση και την επαγγελµατική εκπαίδευση του τέ-
κνου οι γονείς λαµβάνουν υπόψη τις ικανότητες και τις προσωπι-
κές του κλίσεις. Γι’ αυτόν τον σκοπό οφείλουν να συνεργάζονται
µε το σχολείο και αν υπάρχει ανάγκη, να ζητούν τη συνδροµή αρ-
µοδίων κρατικών υπηρεσιών ή δηµοσίων οργανισµών. 

Κάθε γονέας υποχρεούται να διαφυλάσσει και να ενισχύει τη
σχέση του τέκνου µε τον άλλο γονέα, τους αδελφούς του, καθώς
και µε την οικογένεια του άλλου γονέα, ιδίως όταν οι γονείς δεν
ζουν µαζί ή ο άλλος γονέας έχει αποβιώσει.»

Άρθρο 12
Από κοινού άσκηση της επιµέλειας του τέκνου 

σε σηµαντικά ζητήµατα - Αντικατάσταση 
του τίτλου και του άρθρου 1519 Α.Κ.

Ο τίτλος και το άρθρο 1519 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ.
456/1984, Α’ 164) αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 1519
Σηµαντικά ζητήµατα επιµέλειας τέκνου

Όταν η επιµέλεια ασκείται από τον έναν γονέα ή έχει γίνει κα-
τανοµή της µεταξύ των γονέων, οι αποφάσεις για την ονοµατο-
δοσία του τέκνου, για το θρήσκευµα, για ζητήµατα της υγείας
του, εκτός από τα επείγοντα και τα εντελώς τρέχοντα, καθώς και
για ζητήµατα εκπαίδευσης που επιδρούν αποφασιστικά στο µέλ-
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λον του, λαµβάνονται από τους δύο γονείς από κοινού. Τα δύο
τελευταία εδάφια του άρθρου 1510 και το άρθρο 1512 εφαρµό-
ζονται αναλόγως.

Για τη µεταβολή του τόπου διαµονής του τέκνου που επιδρά
ουσιωδώς στο δικαίωµα επικοινωνίας του γονέα µε τον οποίο δεν
διαµένει το τέκνο, απαιτείται προηγούµενη έγγραφη συµφωνία
των γονέων ή προηγούµενη δικαστική απόφαση που εκδίδεται
µετά από αίτηση ενός από τους γονείς. Το δικαστήριο µπορεί να
διατάξει κάθε πρόσφορο µέτρο.

Ο γονέας στον οποίο δεν έχει ανατεθεί η άσκηση της επιµέ-
λειας έχει το δικαίωµα να ζητά από τον άλλο πληροφορίες για
το πρόσωπο και την περιουσία του τέκνου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΚΑΘΙΕΡΩΣΗ ΤΕΚΜΗΡΙΟΥ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ ΚΑΙ 

ΣΥΝΕΠΕΙΕΣ ΚΑΚΗΣ ΑΣΚΗΣΗΣ ΓΟΝΙΚΗΣ ΜΕΡΙΜΝΑΣ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

Άρθρο 13
Δικαίωµα επικοινωνίας - Αντικατάσταση 

του άρθρου 1520 Α.Κ.

Το άρθρο 1520 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1520
Προσωπική επικοινωνία 

Ο γονέας µε τον οποίο δεν διαµένει το τέκνο, έχει το δικαίωµα
και την υποχρέωση της, κατά το δυνατό, ευρύτερης επικοινωνίας
µε αυτό, στην οποία περιλαµβάνονται τόσο η φυσική παρουσία
και επαφή του µε το τέκνο, όσο και η διαµονή του τέκνου στην
οικία του. Ο γονέας µε τον οποίο διαµένει το τέκνο οφείλει να δι-
ευκολύνει και να προωθεί την επικοινωνία του τέκνου µε τον άλλο
γονέα σε τακτή χρονική βάση. Ο χρόνος επικοινωνίας του τέκνου
µε φυσική παρουσία µε τον γονέα, µε τον οποίο δεν διαµένει, τεκ-
µαίρεται στο ένα τρίτο (1/3) του συνολικού χρόνου, εκτός αν ο
γονέας αυτός ζητά µικρότερο χρόνο επικοινωνίας, ή επιβάλλεται
να καθορισθεί µικρότερος ή µεγαλύτερος χρόνος επικοινωνίας
για λόγους που αφορούν στις συνθήκες διαβίωσης ή στο συµ-
φέρον του τέκνου, εφόσον, σε κάθε περίπτωση, δεν διαταράσ-
σεται η καθηµερινότητα του τέκνου. Αποκλεισµός ή περιορισµός
της επικοινωνίας είναι δυνατός µόνο για εξαιρετικά σοβαρούς
λόγους, ιδίως όταν ο γονέας µε τον οποίον δεν διαµένει το τέκνο,
κριθεί ακατάλληλος να ασκεί το δικαίωµα επικοινωνίας. Για τη
διαπίστωση της ακαταλληλότητας του γονέα το δικαστήριο µπο-
ρεί να διατάξει κάθε πρόσφορο µέσο, ιδίως την εκπόνηση εµπε-
ριστατωµένης έκθεσης κοινωνικών λειτουργών ή ψυχιάτρων ή
ψυχολόγων. 

Οι γονείς δεν έχουν το δικαίωµα να εµποδίζουν την επικοινωνία
του τέκνου µε τους ανώτερους ανιόντες και τους αδελφούς του,
εκτός αν συντρέχει σπουδαίος λόγος. Οι γονείς δεν έχουν το δι-
καίωµα να εµποδίζουν την επικοινωνία του τέκνου µε τρίτους που
έχουν αναπτύξει µαζί του κοινωνικοσυναισθηµατική σχέση οικο-
γενειακής φύσης, εφόσον µε την επικοινωνία εξυπηρετείται το
συµφέρον του τέκνου.

Τα σχετικά µε την επικοινωνία ζητήµατα καθορίζονται ειδικό-
τερα είτε µε έγγραφη συµφωνία των γονέων είτε από το δικα-
στήριο. Στην περίπτωση αυτή εφαρµόζεται και η παρ. 4 του
άρθρου 1511. Όταν συντρέχει περίπτωση κακής ή καταχρηστι-
κής άσκησης του δικαιώµατος επικοινωνίας, ο άλλος γονέας ή
κάθε ένας από τους γονείς, αν πρόκειται για επικοινωνία µε τρίτο,
µπορεί να ζητήσει από το δικαστήριο τη µεταρρύθµιση της επι-
κοινωνίας.»

Άρθρο 14
Συνέπειες κακής άσκησης - Αντικατάσταση 

του άρθρου 1532 Α.Κ.

Το άρθρο 1532 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’
164) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1532
Συνέπειες κακής άσκησης

Αν ο πατέρας ή η µητέρα παραβαίνουν τα καθήκοντα που τους
επιβάλλει το λειτούργηµά τους για την επιµέλεια του προσώπου
του τέκνου ή τη διοίκηση της περιουσίας του ή αν ασκούν το λει-
τούργηµα αυτό καταχρηστικά ή δεν είναι σε θέση να ανταποκρι-
θούν σε αυτό, το δικαστήριο µπορεί, εφόσον το ζητήσουν ο άλλος
γονέας ή οι πλησιέστεροι συγγενείς του τέκνου ή ο εισαγγελέας,
να διατάξει οποιοδήποτε πρόσφορο µέτρο.

Κακή άσκηση της γονικής µέριµνας συνιστούν ιδίως: 
α. η υπαίτια µη συµµόρφωση προς αποφάσεις και διατάξεις δι-

καστικών και εισαγγελικών αρχών που αφορούν το τέκνο ή προς
την υπάρχουσα συµφωνία των γονέων για την άσκηση της γονικής
µέριµνας, β. η διατάραξη της συναισθηµατικής σχέσης του τέκνου
µε τον άλλο γονέα και την οικογένειά του και η µε κάθε τρόπο πρό-
κληση διάρρηξης των σχέσεων του τέκνου µε αυτούς, γ. η υπαίτια
παράβαση των όρων της συµφωνίας των γονέων ή της δικαστικής
απόφασης για την επικοινωνία του τέκνου µε τον γονέα µε τον
οποίο δεν διαµένει και η µε κάθε άλλο τρόπο παρεµπόδιση της
επικοινωνίας, δ. η κακή άσκηση και η υπαίτια παράλειψη της άσκη-
σης του δικαιώµατος επικοινωνίας από τον δικαιούχο γονέα, ε. η
αδικαιολόγητη άρνηση του γονέα να καταβάλει τη διατροφή που
επιδικάστηκε στο τέκνο από το δικαστήριο ή συµφωνήθηκε µεταξύ
των γονέων, στ. η καταδίκη του γονέα, µε οριστική δικαστική από-
φαση, για ενδοοικογενειακή βία ή για εγκλήµατα κατά της γενε-
τήσιας ελευθερίας ή για εγκλήµατα οικονοµικής εκµετάλλευσης
της γενετήσιας ζωής. 

Το δικαστήριο, στις περιπτώσεις του προηγούµενου εδαφίου,
δύναται να αφαιρέσει από τον υπαίτιο γονέα την άσκηση της γο-
νικής µέριµνας ή την επιµέλεια, ολικά ή µερικά, και να την αναθέσει
αποκλειστικά στον άλλο γονέα, καθώς επίσης να διατάξει κάθε
πρόσφορο µέτρο προς διασφάλιση του συµφέροντος του τέκνου.
Αν συντρέχουν στο πρόσωπο και των δύο γονέων οι περιπτώσεις
του δευτέρου εδαφίου, το δικαστήριο µπορεί να αναθέσει την
πραγµατική φροντίδα του τέκνου ή ακόµα και την επιµέλειά του
ολικά ή µερικά σε τρίτο ή και να διορίσει επίτροπο.

Σε εξαιρετικά επείγουσες περιπτώσεις, εφόσον συντρέχουν οι
προϋποθέσεις του πρώτου εδαφίου και επίκειται άµεσος κίνδυνος
για τη σωµατική ή την ψυχική υγεία του τέκνου, ο εισαγγελέας δια-
τάσσει κάθε πρόσφορο µέτρο για την προστασία του, µέχρι την
έκδοση της απόφασης του δικαστηρίου, στο οποίο πρέπει να
απευθύνεται εντός ενενήντα (90) ηµερών, µε δυνατότητα αιτιολο-
γηµένης παράτασης της προθεσµίας αυτής κατά ενενήντα (90)
επιπλέον ηµέρες.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΜΕΣΟΛΑΒΗΣΗ ΚΑΙ ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ ΔΙΚΑΣΤΩΝ

Άρθρο 15
Ορισµός διαµεσολαβητών

Ο ορισµός διαµεσολαβητή από το δικαστήριο, σύµφωνα µε την
περ. γ’ της παρ. 3 του άρθρου 1514 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ.
456/1984, Α’ 164), γίνεται από ειδικό µητρώο οικογενειακών δια-
µεσολαβητών, το οποίο καταρτίζεται και τηρείται σε ηλεκτρονική
µορφή από την Κεντρική Επιτροπή Διαµεσολάβησης, όπως ειδι-
κότερα προβλέπεται στο άρθρο 21. 

Άρθρο 16
Έκτακτα προγράµµατα επιµόρφωσης 

στην Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών

Στο άρθρο 33 του ν. 3689/2008 (Α’ 164) προστίθεται παρ. 4 και
το άρθρο 33 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Το Συµβούλιο Σπουδών κάθε κατεύθυνσης, ύστερα από ει-
σήγηση του Διευθυντή Κατάρτισης και Επιµόρφωσης της κατεύ-
θυνσης, καταρτίζει τον µήνα Σεπτέµβριο κάθε έτους πρόγραµµα
επιµόρφωσης, το οποίο µπορεί να συµπληρώνεται ή να τροποποι-
είται µε τον ίδιο τρόπο. Για τη διαµόρφωση του προγράµµατος
λαµβάνονται, ιδίως, υπόψη οι προτάσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών, των Προέδρων των Δικαστηρίων και των τριµελών συµβου-
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λίων που διευθύνουν τα δικαστήρια ή των προϊσταµένων των ει-
σαγγελιών, οι οποίες ζητούνται ειδικώς για τον σκοπό αυτόν. Το
πρόγραµµα αναρτάται στο κατάστηµα της Σχολής και δηµοσιεύε-
ται σε ειδικό τεύχος, που εκδίδεται από αυτήν. Για προγράµµατα
Επιµόρφωσης των Εισαγγελέων εισήγηση καταθέτει ο Διευθυντής
Κατάρτισης και Επιµόρφωσης Εισαγγελέων. Στα σεµινάρια επι-
µόρφωσης, που διοργανώνονται από την Εθνική Σχολή Δικαστικών
Λειτουργών, µπορεί να συµµετέχουν και δικαστικοί λειτουργοί του
Δικαστικού Σώµατος Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και µέλη του κυ-
ρίου προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Στα σε-
µινάρια επιµόρφωσης που αφορούν σε ελεγκτικά θέµατα, µπορεί
να συµµετέχουν και δικαστικοί υπάλληλοι που υπηρετούν στο
Ελεγκτικό Συνέδριο.

2. Στο ετήσιο πρόγραµµα επιµόρφωσης καθορίζονται οι εκπαι-
δευτικές δραστηριότητες, οι οποίες πρόκειται να αναπτυχθούν
κατά τη διάρκεια εφαρµογής του, και διατυπώνονται τα επί µέρους
προγράµµατα. Σε καθένα από αυτά προσδιορίζονται: 

α. το θέµα της επιµόρφωσης, 
β. ο κλάδος, οι κατηγορίες των δικαστικών λειτουργών στους

οποίους το κάθε επί µέρους πρόγραµµα απευθύνεται, ο αριθµός
αυτών που καλούνται να µετάσχουν και το δικαστήριο ή η εισαγ-
γελία, όπου υπηρετούν, 

γ. ο χρόνος, η διάρκεια και ο τόπος πραγµατοποίησης του και 
δ. η µέθοδος.
3. Τα επί µέρους προγράµµατα ολοκληρώνονται τουλάχιστον

δύο µήνες πριν από την πραγµατοποίησή τους, κοινοποιούνται
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και αποστέλλονται στις δικαστικές
υπηρεσίες, των οποίων οι λειτουργοί καλούνται να µετάσχουν, για
περαιτέρω γνωστοποίηση.

4. Η Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών (ΕΣΔΙ) διοργανώνει
έκτακτα προγράµµατα επιµόρφωσης δικαστικών και εισαγγελικών
λειτουργών, κατά παρέκκλιση των παρ. 1 έως 3 και των άρθρων
37 και 39, που αφορούν διατάξεις τυπικού νόµου, οι οποίες πρό-
κειται άµεσα να εφαρµοστούν από τα Δικαστήρια. Η σχετική από-
φαση λαµβάνεται από τον Γενικό Διευθυντή της ΕΣΔΙ, ύστερα από
γνώµη του αρµόδιου Διευθυντή Κατάρτισης και Επιµόρφωσης ή
του νόµιµου αναπληρωτή του, ο οποίος έχει και την αποκλειστική
ευθύνη της διαµόρφωσης και εκτέλεσης των ανωτέρω προγραµ-
µάτων επιµόρφωσης. Όσοι επιλέγονται για την επιµόρφωση, συµ-
µετέχουν σε οµάδες εργασίας («workshops») και λαµβάνουν
βεβαίωση ευδόκιµης συµµετοχής από τον αρµόδιο Διευθυντή Κα-
τάρτισης και Επιµόρφωσης ή τον νόµιµο αναπληρωτή του, ύστερα
από απόφαση του δικαστικού λειτουργού που προεδρεύει κάθε
οµάδας εργασίας. Το προσωπικό υποστήριξης των ανωτέρω επι-
µορφωτικών προγραµµάτων επιλέγεται από τους υπαλλήλους της
Σχολής. Τα έκτακτα προγράµµατα επιµόρφωσης διεξάγονται µε
φυσική παρουσία στην έδρα της Σχολής και ειδικότερα σε χώρους
της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουργών και του Κέντρου Διε-
θνούς και Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Δικαίου. Σε περίπτωση κατά
την οποία δεν είναι δυνατή η διεξαγωγή τους µε φυσική παρουσία,
διενεργούνται µέσω διαδικτυακής εφαρµογής («webinars»). Στα
υποχρεωτικά και προαιρετικά προγράµµατα επιµόρφωσης του άρ-
θρου 34 περιλαµβάνονται και τα έκτακτα προγράµµατα επιµόρ-
φωσης, στα οποία εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 35, 36, 38
και 40.»

Άρθρο 17
Επιµόρφωση δικαστών

Οι υποθέσεις του παρόντος εκδικάζονται από δικαστές, που
έχουν παρακολουθήσει επιτυχώς τα ειδικά σεµινάρια επιµόρφω-
σης στην Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών (ΕΣΔΙ), σύµφωνα
µε τα άρθρα 33 και 34 του ν. 3689/2008 (Α’ 164). Τα σεµινάρια του
προηγούµενου εδαφίου δύναται να χρηµατοδοτούνται από τον
Κρατικό Προϋπολογισµό µέσω του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Οι
ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις της χρηµατοδότησης καθο-
ρίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Οικο-
νοµικών. Η ως άνω επιµόρφωση διενεργείται από δικαστικούς
λειτουργούς, καθηγητές Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
(ΑΕΙ) και ειδικούς επιστήµονες, ιδίως ψυχολόγους και κοινωνικούς
λειτουργούς. Στο αντικείµενο των σεµιναρίων περιλαµβάνονται,
µεταξύ άλλων, και οι διεθνείς συµβάσεις, ιδίως δε η Διεθνής Σύµ-

βαση για τα δικαιώµατα του παιδιού και η Σύµβαση του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση της
βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας (Σύµβαση
Κωνσταντινούπολης).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 18
Εφαρµογή των Κεφαλαίων Β’ και Γ’ 

σε εκκρεµείς υποθέσεις

Τα Κεφάλαια Β’ και Γ’ εφαρµόζονται και στις εκκρεµείς υποθέ-
σεις επί των οποίων δεν έχει εκδοθεί, µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος, αµετάκλητη δικαστική απόφαση. Συµφωνίες των γο-
νέων σχετικά µε την άσκηση της γονικής µέριµνας, ή την επικοι-
νωνία µε το τέκνο που έχουν καταρτιστεί µέχρι την έναρξη ισχύος
των Κεφαλαίων Β’ και Γ’ ισχύουν, εκτός αν το δικαστήριο προβεί
σε διαφορετική ρύθµιση, ύστερα από αίτηση ενός εκ των γονέων,
η οποία υποβάλλεται εντός προθεσµίας δύο (2) ετών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 19
Μεταβατική διάταξη για τα τέκνα που αναγνωρίστηκαν πριν

από την έναρξη ισχύος του παρόντος

Το άρθρο 1515 του Αστικού Κώδικα (Α.Κ., π.δ. 456/1984, Α’ 164)
εφαρµόζεται και σε τέκνα που αναγνωρίστηκαν πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος. Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 18
εφαρµόζεται αναλόγως.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 20
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη συµφωνία λύσης 

του γάµου µε ηλεκτρονικά µέσα

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης ορίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν
στην υλοποίηση των διαδικασιών του άρθρου 4. 

Άρθρο 21
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη διαµεσολάβηση 

Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης ορίζονται οι προϋπο-
θέσεις και η διαδικασία εγγραφής οικογενειακών διαµεσολαβητών
στο µητρώο του άρθρου 15, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικά
µε την κατάρτισή του. 

Άρθρο 22
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη χρηµατοδότηση 

επιµορφωτικών σεµιναρίων 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Οικονοµικών
καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις της χρηµα-
τοδότησης των επιµορφωτικών σεµιναρίων του άρθρου 17.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΝΟΜΗ 

ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΤΗ ΘΗΤΕΙΑ ΤΩΝ ΜΕΛΩΝ 
ΤΩΝ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΑΡΧΩΝ

Άρθρο 23
Αύξηση κατά δέκα (10) των οργανικών θέσεων 
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης για τη στελέχωση 

του Γραφείου Συλλογής και Επεξεργασίας 
Δικαστικών Στατιστικών Στοιχείων

Στο άρθρο 358 του ν. 4700/2020 (Α’ 127) προστίθεται νέα παρ.
1Α ως εξής:
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«1Α. Για τη στελέχωση του Γραφείου Συλλογής και Επεξεργα-
σίας Δικαστικών Στατιστικών Στοιχείων (JustStat) συστήνονται
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης δέκα (10) οργανικές θέσεις προσω-
πικού µε σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου και κατανέµονται
κατά κατηγορία και κλάδο, ως εξής:

ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ / ΚΛΑΔΟΣ ΑΡ. ΟΡΓΑΝΙΚΩΝ ΘΕΣΕΩΝ
Α. Κατηγορία 
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ 5
Κλάδος Στατιστικών 2
Κλάδος Διοικητικού - Οικονοµικού 1
Κλάδος Οικονοµολόγων 1
Κλάδος Πληροφορικής 1
Β. Κατηγορία 
Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ) 3
Κλάδος Στατιστικών 1
Κλάδος Διοικητικού - Λογιστικού 1
Κλάδος Πληροφορικής 1
Γ. Κατηγορία 
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (ΔΕ) 2
Κλάδος Στατιστικών 1
Κλάδος Διοικητικού - Λογιστικού 1

Σύνολο Θέσεων Προσωπικού Δηµοσίου Δικαίου 10.»

Άρθρο 24
Προαγωγές ανώτατων δικαστικών λειτουργών -  

Τροποποίηση των παρ. 9, 10 και 11 του άρθρου 77 
του ν. 1756/1988

1. Οι παρ. 9, 10 και 11 του άρθρου 77 του ν. 1756/1988 (Α’ 35)
αντικαθίστανται ως εξής: 

«9. Σε αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου προάγεται αρεοπαγίτης
µε δύο (2) τουλάχιστον έτη υπηρεσίας στον βαθµό αυτόν.

10. Σε πρόεδρο του Αρείου Πάγου προάγεται αντιπρόεδρος
του Αρείου Πάγου ή αρεοπαγίτης που έχει τρία (3) τουλάχιστον
έτη υπηρεσίας στον βαθµό του αρεοπαγίτη.

11. Σε εισαγγελέα του Αρείου Πάγου προάγεται αντιπρόεδρος
του Αρείου Πάγου και αρεοπαγίτης ή αντεισαγγελέας του Αρείου
Πάγου µε δύο (2) τουλάχιστον έτη υπηρεσίας στους βαθµούς
αυτούς.»

Άρθρο 25
Θητεία µελών Ανεξάρτητων Αρχών

Το έβδοµο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 3051/2002
(Α’ 220), ως προς τη θητεία µελών Ανεξαρτήτων Αρχών που διο-
ρίζονται σε περίπτωση θανάτου, παραίτησης, έκπτωσης ή µε
οποιονδήποτε τρόπο απώλειας της ιδιότητας του µέλους Ανε-
ξάρτητης Αρχής, καταλαµβάνει και τα ήδη υπηρετούντα µέλη
των Ανεξάρτητων Αρχών.

Άρθρο 26
Παράταση ισχύος του Πίνακα Επιτυχόντων 

του διαγωνισµού για την πρόσληψη δόκιµων 
Ειρηνοδικών Δ’ τάξης 

Η ισχύς του Πίνακα Επιτυχόντων του Διαγωνισµού για την
πρόσληψη δόκιµων Ειρηνοδικών Δ’ τάξης, που δηµοσιεύθηκε
στις 9.2.2016 (Γ’ 81), παρατείνεται έως τη 16η Σεπτεµβρίου 2022
και οι κενές θέσεις Ειρηνοδικών που ανακύπτουν µέχρι την ως
άνω ηµεροµηνία πληρούνται από τον πίνακα αυτόν. 

Άρθρο 27
Αναστολή διοικητικών διαδικασιών και υποχρέωσης 

καταβολής τελών, παραβόλων και
εισφορών ως προς δικαστικές αποφάσεις

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύνης
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης και για το χρονικό διάστηµα από
1ης.6.2021 έως 31.8.2021, δύναται να τροποποιείται η διαδικασία

έκδοσης πιστοποιητικών, βεβαιώσεων, λοιπών διοικητικών εγ-
γράφων, και αντιγράφων δικαστικών αποφάσεων, καθώς και να
αναστέλλεται η υποχρέωση καταβολής τελών, παραβόλων και ει-
σφορών που απαιτούνται για την έκδοση των ως άνω εγγράφων.

Άρθρο 28
Ρυθµίσεις για τις Οµάδες Διοίκησης του Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.Π.Π. -

Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν. 4587/2018

Το άρθρο 29 του ν. 4587/2018 (Α’ 218) αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 29

1. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης συγκροτείται
Οµάδα Διοίκησης Έργου (Ο.Δ.Ε.), που αποτελείται από την Κεν-
τρική Οµάδα και τις επιµέρους Οµάδες Εργασίας. Ως έδρα της
Ο.Δ.Ε. µπορεί να οριστεί οποιοδήποτε δικαστικό κατάστηµα της
Περιφέρειας της Αθήνας ή η έδρα του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης µπορούν να συγκρο-
τούνται Υποοµάδες Εργασίας. Σκοπός της Ο.Δ.Ε. είναι ο συντο-
νισµός, η διοίκηση, η παρακολούθηση και η διασφάλιση της
λειτουργίας και επέκτασης του έργου «Ολοκληρωµένο Σύστηµα
Διαχείρισης Δικαστικών Υποθέσεων Πολιτικής και Ποινικής Δι-
καιοσύνης - Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.Π.Π.».

2. Η Κεντρική Οµάδα και οι Οµάδες εργασίας απαρτίζονται
από δικαστικούς υπαλλήλους που διαθέτουν τις κατά περίπτωση
απαιτούµενες ειδικές ή τεχνικές γνώσεις ή εµπειρία, από δικα-
στικούς ή εισαγγελικούς λειτουργούς που συµµετέχουν σε
αυτές, σύµφωνα µε τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δι-
καστικών Λειτουργών και από υπαλλήλους του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης. Στην Κεντρική Οµάδα συµµετέχουν και ένας
εκπρόσωπος του Γραφείου του Υπουργού Δικαιοσύνης, ένας εκ-
πρόσωπος του γραφείου του Γενικού Γραµµατέα Δικαιοσύνης
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και ένας εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Μέλη των υποοµάδων εργα-
σίας, τακτικά και αναπληρωµατικά, ορίζονται πρόσωπα που
διαθέτουν τις κατά περίπτωση απαιτούµενες ειδικές νοµικές ή
τεχνικές γνώσεις ή εµπειρία και ιδίως, µέλη ΔΕΠ, δικηγόροι, ει-
δικοί πληροφορικής και ηλεκτρονικών υπολογιστών µε ειδίκευση
στη νοµική πληροφορική ή σε συναφές αντικείµενο, υπηρεσιακοί
παράγοντες του Υπουργείου Δικαιοσύνης, του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης ή άλλων συναφών µε το αντικείµενο υπη-
ρεσιών, καθώς και δικαστικοί ή εισαγγελικοί λειτουργοί και
υπάλληλοι. 

Τη γενική διεύθυνση και τον συντονισµό της Κεντρικής Οµά-
δας, των Οµάδων και Υποοµάδων εργασίας έχει ο διευθύνων την
Κεντρική Οµάδα εργασίας που είναι ο Γενικός Γραµµατέας Δι-
καιοσύνης και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

3. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης συγκροτείται Νο-
µοπαρασκευαστική Επιτροπή. Στην Επιτροπή αυτή παραπέµπον-
ται ζητήµατα που έχουν προηγουµένως διαπιστωθεί από την
Κεντρική Οµάδα εργασίας και τον Υπουργό Δικαιοσύνης, τα
οποία αφορούν απαιτήσεις νοµοθετικής προσαρµογής και επε-
ξεργασίας για τη βέλτιστη αξιοποίηση και την οµοιόµορφη εφαρ-
µογή του έργου «Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.Π.Π.».

Μέλη της ως άνω Επιτροπής, τακτικά και αναπληρωµατικά,
ορίζονται πρόσωπα που διαθέτουν τις κατά περίπτωση απαιτού-
µενες ειδικές νοµικές ή τεχνικές γνώσεις ή εµπειρία και ιδίως,
µέλη ΔΕΠ, δικηγόροι, ειδικοί πληροφορικής και ηλεκτρονικών
υπολογιστών µε ειδίκευση στη νοµική πληροφορική ή σε συνα-
φές αντικείµενο, υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης ή άλλων
συναφών µε το αντικείµενο υπηρεσιών, καθώς και δικαστικοί ή
εισαγγελικοί λειτουργοί. Χρέη γραµµατέα της Επιτροπής ασκεί
υπάλληλος του Υπουργείου Δικαιοσύνης.

4. Οι αρµοδιότητες της Κεντρικής Οµάδας έργου αφορούν τη
διοίκηση των Οµάδων και Υποοµάδων εργασίας µε τρόπο απο-
τελεσµατικό, ώστε τα µέλη της Κεντρικής Οµάδας να µπορούν
λόγω της θέσης ή/και της εµπειρίας τους να επεξεργαστούν, να
κατευθύνουν και να συντονίσουν το σύνολο των δράσεων. Η συγ-
κεκριµένη Οµάδα, µε διαρκή παρουσία, καθοδηγεί τις Οµάδες
και Υποοµάδες εργασίας, προκειµένου να µην υπάρχουν καθυ-
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στερήσεις και αλληλοεπικαλύψεις. Επιπλέον, φροντίζει ώστε η
διαχείριση της µετάβασης για τους εµπλεκόµενους φορείς να
είναι όσο το δυνατόν ακώλυτη, λειτουργώντας ως κεντρικός κόµ-
βος. Οι αρµοδιότητες των Οµάδων εργασίας αφορούν την υλο-
ποίηση και διαχείριση τεχνικών και επιχειρησιακών ζητηµάτων
του έργου «Ο.Σ.Δ.Δ.Υ.Π.Π.». Οι αρµοδιότητες των Υποοµάδων
εργασίας αφορούν την υποβοήθηση του έργου της Κεντρικής
Οµάδας και των Οµάδων εργασίας. Με απόφαση του Υπουργού
Δικαιοσύνης καθορίζονται λεπτοµερώς οι επιµέρους αναλυτικές
αρµοδιότητες της Κεντρικής Οµάδας, των Οµάδων και Υποοµά-
δων εργασίας και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα.

Για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων τους,
οι Οµάδες εργασίας διακρίνονται σε:

α) Οµάδα Λειτουργίας / Υποστήριξης Κεντρικών Συστηµάτων,
Δικτύων και Υποδοµών Data Centers.

β) Οµάδα Λειτουργίας / Υποστήριξης Βάσεων Δεδοµένων και
Εφαρµογών.

γ) Οµάδα Υποστήριξης Ροών εργασίας Πολιτικής Διαδικασίας.
δ) Οµάδα Υποστήριξης Ροών εργασίας Ποινικής Διαδικασίας.
ε) Οµάδες Τοπικών Διαχειριστών, στους σαράντα έναν (41)

Φορείς Λειτουργίας του έργου αρχικά και σε όλη τη Χώρα στη
συνέχεια, µε εκπαίδευση στο νέο σύστηµα, οι οποίοι συνεργά-
ζονται µε τις ανωτέρω Οµάδες και ακολουθούν τις οδηγίες τους.

Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης µπορούν να συστή-
νονται οµάδες και υποοµάδες εργασίας µε ειδικότερο αντικεί-
µενο.

5.α) Οι δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί που δύνανται να
διευθύνουν τις Οµάδες και Υποοµάδες εργασίας είναι οι κάτωθι:

αα) Δικαστικός λειτουργός, µέλος του Αρείου Πάγου.
ββ) Εισαγγελικός λειτουργός, µέλος της Εισαγγελίας του

Αρείου Πάγου.
γγ) Εφέτης.
δδ) Εισαγγελέας ή αντεισαγγελέας εφετών.
εε) Πρόεδρος πρωτοδικών ή πρωτοδίκης.
στστ) Εισαγγελέας ή αντεισαγγελέας πρωτοδικών.
ζζ) Ειρηνοδίκης.
β) Η Κεντρική Οµάδα εργασίας στελεχώνεται από δικαστικούς

υπαλλήλους και διοικητικούς υπαλλήλους µε ειδικότητα πληρο-
φορικής (ΠΕ, ΤΕ) ή εµπειρία σε θέµατα µηχανογράφησης ποινι-
κής και πολιτικής Δικαιοσύνης, και από δικαστικούς υπαλλήλους
µε ειδικότητα γραµµατέων (ΠΕ, ΤΕ) και εµπειρία σε θέµατα µη-
χανογράφησης και τεχνικής υποστήριξης πολιτικής και ποινικής
Δικαιοσύνης.

γ) Οι λοιπές Οµάδες εργασίας στελεχώνονται από δικαστικούς
και διοικητικούς υπαλλήλους (ΠΕ,ΤΕ και ΔΕ), ανά οµάδα, ως
εξής:

αα) Η Οµάδα Λειτουργίας, Υποστήριξης Κεντρικών Συστηµά-
των, Δικτύων και Υποδοµών Data Centers από δικαστικούς και δι-
οικητικούς υπαλλήλους µε εµπειρία σε συστήµατα και δίκτυα
πληροφορικής και επικοινωνιών.

ββ) Η Οµάδα Λειτουργίας, Υποστήριξης Βάσεων Δεδοµένων
και Εφαρµογών από δικαστικούς υπαλλήλους και διοικητικούς
υπαλλήλους µε εµπειρία σε βάσεις δεδοµένων και εφαρµογών.

γγ) Η Οµάδα Υποστήριξης Ροών Εργασίας Πολιτικής Διαδικα-
σίας από δικαστικούς υπαλλήλους, προερχόµενους από το σύ-
νολο των δικαστικών υπηρεσιών κάθε βαθµού και από το
ειρηνοδικείο.

δδ) Η Οµάδα Υποστήριξης Ροών Εργασίας Ποινικής Διαδικα-
σίας από δικαστικούς υπαλλήλους, προερχόµενους από το σύ-
νολο των δικαστικών και εισαγγελικών υπηρεσιών κάθε βαθµού
και από το πταισµατοδικείο.

6. Για την πλήρωση των θέσεων της Κεντρικής Οµάδας και των
Οµάδων εργασίας από δικαστικούς υπαλλήλους, ο Πρόεδρος
και ο Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου δηµοσιεύουν αντιστοίχως
ανακοίνωση που κοινοποιείται µε κάθε πρόσφορο µέσο στις
γραµµατείες των δικαστηρίων, µετά από ερώτηµα του Υπουργού
Δικαιοσύνης. Εντός της προθεσµίας που τάσσεται µε την ως άνω
ανακοίνωση, οι ενδιαφερόµενοι υποβάλλουν βιογραφικό σηµεί-
ωµα, µε τα νόµιµα δικαιολογητικά, ενώπιον του πενταµελούς
υπηρεσιακού συµβουλίου του Αρείου Πάγου που, κατά παρέκ-
κλιση κάθε άλλης διάταξης, αποφασίζει για τη µερική ή πλήρη

ανάθεση καθηκόντων στους δικαστικούς υπαλλήλους της Κεν-
τρικής Οµάδας και των Οµάδων εργασίας.

7. Με απόφαση του πενταµελούς υπηρεσιακού συµβουλίου
του Αρείου Πάγου, ύστερα από αίτηση του δικαστικού υπαλλή-
λου που έχει οριστεί ως µέλος της Κεντρικής Οµάδας και των
Οµάδων εργασίας, είναι δυνατή η απόσπασή του στην υπηρεσία
όπου εδρεύει η Ο.Δ.Ε.. Η πλήρης ή µερική ανάθεση καθηκόντων
κατά την παρ. 6 και η απόσπαση δικαστικού υπαλλήλου κατά το
προηγούµενο εδάφιο καταλαµβάνει και τους δόκιµους δικαστι-
κούς υπαλλήλους.

8. Για την υλοποίηση και υποβοήθηση της Ο.Δ.Ε. διατίθενται
οι υποδοµές (εξοπλισµός, δίκτυα, εγκαταστάσεις) και τα αναλώ-
σιµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και των εµπλεκόµενων δικα-
στικών υπηρεσιών. Η Κεντρική Οµάδα, οι Οµάδες και Υποοµάδες
εργασίας µπορούν να συνεδριάζουν στην Κεντρική Υπηρεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης.»

Άρθρο 29
Καθήκοντα εισαγγελέων οικονοµικού εγκλήµατος -

Τροποποίηση του άρθρου 35 του ν. 4620/2019

Τροποποιούνται το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 35 του                      ν. 4620/2019
(Α’ 96) και το άρθρο 35 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 35
Καθήκοντα εισαγγελέων οικονοµικού εγκλήµατος

1. Οι εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος, οι αναπληρωτές
τους και οι εισαγγελικοί λειτουργοί που τους συνεπικουρούν, διε-
νεργούν προκαταρκτική εξέταση είτε αυτοπροσώπως είτε πα-
ραγγέλλοντας σχετικά τους γενικούς ή ειδικούς ανακριτικούς
υπαλλήλους, για τη διακρίβωση τυχόν τέλεσης µείζονος ποινικής
απαξίας, κατά την κρίση του Προϊσταµένου του Tµήµατος Oικο-
νοµικού Eγκλήµατος, φορολογικών, οικονοµικών και οποιωνδή-
ποτε άλλων συναφών εγκληµάτων, εφόσον αυτά τελούνται σε
βάρος του Ελληνικού Δηµοσίου, οργανισµών τοπικής αυτοδιοί-
κησης, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ή βλάπτουν σοβαρά την εθνική οικονοµία. Επίσης,
στην αρµοδιότητά τους υπάγονται τα κακουργήµατα που τελούν
Υπουργοί ή Υφυπουργοί και δεν καταλαµβάνονται από τις ρυθ-
µίσεις της παρ. 1 του άρθρου 86 του Συντάγµατος, καθώς και τα
κακουργήµατα που τελούν, κατά την άσκηση των καθηκόντων
τους ή επωφελούµενοι από την ιδιότητά τους, βουλευτές, µέλη
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που εκπροσωπούν την Ελλάδα,
γενικοί και ειδικοί γραµµατείς της Κυβέρνησης, διοικητές, υπο-
διοικητές ή πρόεδροι διοικητικών συµβουλίων ή διευθύνοντες
σύµβουλοι ή εντεταλµένοι σύµβουλοι νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου και αιρετά µονοπρόσωπα όργανα των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης, κάθε υπάλληλος κατά την έννοια της
περ. α’ του άρθρου 13 Π.Κ. και όσοι υπηρετούν µόνιµα ή πρό-
σκαιρα και µε οποιαδήποτε ιδιότητα ή σχέση: α) σε νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου που ιδρύθηκαν από το Δηµόσιο και από
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, εφόσον τα ιδρυτικά νοµικά
πρόσωπα συµµετέχουν στη διοίκησή τους ή τα νοµικά αυτά πρό-
σωπα είναι επιφορτισµένα µε εκτέλεση κρατικών προγραµµάτων
οικονοµικής ανασυγκρότησης ή ανάπτυξης και β) σε νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, στα οποία, κατά τις κείµενες διατάξεις,
µπορούν να διατεθούν από το Δηµόσιο και από νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου επιχορηγήσεις ή χρηµατοδοτήσεις, ακόµη και
αν οι υπαίτιοι έχουν παύσει να φέρουν την ιδιότητα αυτήν, εφό-
σον αυτά σχετίζονται µε επιδίωξη οικονοµικού οφέλους των ίδιων
ή τρίτων ή την πρόκληση βλάβης στο Δηµόσιο, νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου ή οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης ή στα
ανωτέρω νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

2. Με την επιφύλαξη της παρ. 3, ο Προϊστάµενος Εισαγγελέας
του Τµήµατος Οικονοµικού Εγκλήµατος έχει την εποπτεία, καθο-
δήγηση και τον συντονισµό των ενεργειών των γενικών κατά την
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 31 και ειδικών ανακριτικών υπαλ-
λήλων, ιδίως δε υπαλλήλων του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος (Σ.Δ.Ο.Ε.), της Διεύθυνσης Ερευνών Οικονοµικού
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Εγκλήµατος (Δ.Ε.Ο.Ε.) και της Διεύθυνσης Οικονοµικής Αστυνο-
µίας, σε σχέση µε τις υποθέσεις, των οποίων οι ως άνω υπάλλη-
λοι έχουν επιληφθεί ως ανακριτικοί υπάλληλοι, στο πλαίσιο των
αρµοδιοτήτων τους. Ο Προϊστάµενος Εισαγγελέας του Τµήµα-
τος Οικονοµικού Εγκλήµατος ενηµερώνεται για όλες τις καταγ-
γελίες ή πληροφορίες που περιέρχονται στις υπηρεσίες του
προηγούµενου εδαφίου για εγκλήµατα της αρµοδιότητάς του,
αξιολογεί και διερευνά τις πληροφορίες αυτές, καθώς και κάθε
άλλη σχετική είδηση που περιέρχεται σε γνώση του µε οποιον-
δήποτε τρόπον και µέσο προτάσσοντας εκείνες τις υποθέσεις
που βλάπτουν σοβαρά τα συµφέροντα του Ελληνικού Δηµοσίου
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επιλύοντας ζητήµατα σύγκρου-
σης αρµοδιότητας µεταξύ των εισαγγελέων οικονοµικού εγκλή-
µατος και των κατά τόπους εισαγγελέων πληµµελειοδικών. Αν η
καταγγελία, πληροφορία ή είδηση δεν στηρίζεται στον νόµο ή
είναι προφανώς αβάσιµη στην ουσία της ή ανεπίδεκτη δικαστικής
εκτίµησης, τη θέτει στο αρχείο.

3. Ειδικά, για τους υπαλλήλους της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) η διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης
παραγγέλλεται αποκλειστικά και µόνο στους τελωνειακούς υπαλ-
λήλους και τους υπαλλήλους της Διεύθυνσης Εσωτερικών Υπο-
θέσεων και µόνο για υποθέσεις που εµπίπτουν στις ελεγκτικές
τους αρµοδιότητες. Οι λοιποί υπάλληλοι της Α.Α.Δ.Ε. που έχουν
προανακριτικά καθήκοντα σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία,
διενεργούν προκαταρκτική εξέταση, κατόπιν εισαγγελικής πα-
ραγγελίας που εκδίδεται µόνο µετά από αίτηµα της ελεγκτικής
υπηρεσίας της Α.Α.Δ.Ε. στην οποία ανήκουν προς τον εισαγγε-
λέα οικονοµικού εγκλήµατος. Με την επιφύλαξη του προηγού-
µενου εδαφίου, οι εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος και οι
λοιποί εισαγγελείς δεν παραγγέλλουν στις υπηρεσίες και το προ-
σωπικό της Α.Α.Δ.Ε. τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης
ούτε διαβιβάζουν µε οποιαδήποτε διαδικασία εντολές ή αιτήµατα
διενέργειας φορολογικών ελέγχων. Η εκτέλεση των ανωτέρω ει-
σαγγελικών παραγγελιών ανατίθεται σε υπηρεσία εκτός της
Α.Α.Δ.Ε. µε ειδικούς προανακριτικούς υπαλλήλους, που επο-
πτεύονται από εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος και µε αρµο-
διότητα την έρευνα τέλεσης εγκληµάτων φοροδιαφυγής ή
λοιπών οικονοµικών αδικηµάτων.

4. Μετά το πέρας της προκαταρκτικής εξέτασης ο εισαγγε-
λέας οικονοµικού εγκλήµατος είτε παραγγέλλει στον αρµόδιο ει-
σαγγελέα πρωτοδικών την κίνηση ποινικής δίωξης είτε
αρχειοθετεί την υπόθεση.

5. Οι εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος υποστηρίζονται στο
έργο τους από αριθµό ειδικών επιστηµόνων που κρίνεται ανα-
γκαίος για τη διενέργεια της προκαταρκτικής εξέτασης. Οι ειδι-
κοί αυτοί επιστήµονες συνεπικουρούν µε κάθε πρόσφορο τρόπο
τους εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος, καθώς και τους γενι-
κούς και ειδικούς προανακριτικούς υπαλλήλους για την ακριβέ-
στερη διάγνωση και κρίση γεγονότων για τα οποία απαιτούνται
ειδικές γνώσεις επιστήµης και τέχνης. Ο ορισµός των προσώπων
αυτών γίνεται µε πράξη του προϊσταµένου εισαγγελέα του Τµή-
µατος Οικονοµικού Εγκλήµατος µεταξύ αυτών που υπηρετούν

στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, σε εξαιρετικές δε περιπτώσεις
και από τον ιδιωτικό τοµέα, εφόσον στο Δηµόσιο δεν υπηρετούν
πρόσωπα µε τις γνώσεις αυτές, εφαρµόζονται δε αναλόγως ως
προς αυτούς τα άρθρα 188 έως 193.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 30
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τις 16.9.2021, εξαιρουµέ-
νων των άρθρων 4, 16, 17, 20, 21, 22 και του Κεφαλαίου Ζ’, η
ισχύς των οποίων αρχίζει από τη δηµοσίευση του παρόντος. 

Αθήνα,.................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του
παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.15’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 21 Μαΐου 2021 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συ-
ζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
«Παραγωγή, εξαγωγή και διάθεση τελικών προϊόντων φαρµακευ-
τικής κάνναβης του είδους Cannabis Sativa L περιεκτικότητας σε
τετραϋδροκανναβινόλη (THC) άνω του 0,2%», σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


